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PROTOKÓŁ NR LII/2022 
 

z LII sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 30 czerwca 2022 roku 

w Nowym Ratuszu ul. Wały Jagiellońskie 1   

 

 
 
Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 33 radnych 
   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Otworzyła obrady LII sesji Rady Miasta Gdańska. 

Powitała panią Prezydent Aleksandrę Dulkiewicz, zastępców prezydenta, urzędników 

oraz radnych. Powitała także mieszkańców, którzy będą zabierać głos.  

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi  
na Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku (druk 1337)  
pkt 10 ppkt 29A 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1337): 

 

Za                      31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29A 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku 

dotyczącego wykupu lokali przy ul. Cygańska Góra (druk 1338); pkt 10 ppkt  

29B  
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Głosowanie za włączeniem (druk 1338): 

 

Za                      31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29B 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi  
na Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń (druk 1339); pkt 10 ppkt  
29C 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1339): 

 

Za                      31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29 
 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia  
14 marca 2022 r. na Uchwałę Rady Dzielnicy Wzgórze Mickiewicza (druk 1341);  
pkt 10 ppkt 29D 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1341): 

 

Za                      31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29D 
 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji  
w przedmiocie dokonania zmian w Uchwale nr VI/99/19 Rady Miasta Gdańska z dnia  
7 marca 2019 roku w sprawie uchwalenia regulaminu obywatelskiej inicjatywy 
uchwałodawczej (druk 1342); pkt 10 ppkt 29E 
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Głosowanie za włączeniem (druk 1342): 

 

Za                      31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29E 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi 
Stowarzyszenia na rzecz Praworządności w Szkołach "Stowarzyszenie Umarłych 
Statutów" na Dyrektora Szkoły Podstawowej nr 44 w Gdańsku (druk 1343);  
pkt 10 ppkt 29F 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1343): 

 

Za                      31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29F 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi  
na Dyrektora Gdańskich Nieruchomości (druk 1344); pkt 10 ppkt 29G 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1344): 

 

Za                      31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29G 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenie skargi XY  
z dnia 16 listopada 2021 r. na Dyrektora Gdańskich Nieruchomości (druk 1345);  
pkt 10 ppkt 29H 
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Głosowanie za włączeniem (druk 1345): 

 

Za                      30 

Przeciw               1 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 10 ppkt 29H 

 

Wpłynął wniosek o zdjęcie projektu uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Zakoniczyn w rejonie ulicy Aleksandra Dulin’a 
w mieście Gdańsku (druk 1306);  

 

Wpłynęły autopoprawki: 

- (druk 1324) – pkt 10, ppkt 26 

- (druk 1325) – pkt 10, ppkt 20 

- (druk 1329) – pkt 10, ppkt 2 

- (druk 1330) – pkt 10, ppkt 3 

 

 

PUNKT 2 
 

KOMUNIKATY 
 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Nie było zgłoszeń z Komisji do komunikatów. Pani Przewodnicząca zaprosiła 

Prezydent Aleksandrę Dulkiewicz.  

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- PREZYDENT MIASTA GDAŃSKA 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, drodzy aktywni mieszkańcy  

w różnym wieku. Cieszę się, że widzę przedstawicieli także młodzieżowej Rady Miasta 

Gdańska. Dzisiaj tu na sali  jedna z najważniejszych sesji. Prezydent przedstawiła 

bieżące sprawy z życia miasta Gdańska. Gdańsk pomaga Ukrainie. Akcja cały czas 

trwa. Jak państwo widzą, liczby mówią same za siebie. Nadaliśmy już prawie 18000 

numerów PESEL.  Sytuacja epidemiczna w Gdańsku na  dzień 27 czerwca. Testów 

tego dnia wykonano 79 w całym naszym pół milionowym mieście. 12 z nich okazało 

się z wynikiem pozytywnym. Dane dotyczące wpływów z podatku od osób fizycznych,  

które  pojawiły się narastająco od stycznia do maja i to jest tylko jeden z wycinków. W 

budżecie państwa za pierwsze 5 miesięcy w porównaniu do roku 2021 rok 2022 to jest 

wzrost o prawie 4 miliardy złotych i ponad 13,8%. Natomiast w budżecie Miasta 
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Gdańska przypominam mamy do czynienia  

z mechanizmem, kiedy wpływy z pitu zostały ustalone jesienią 2021 roku. Natomiast 

wpływy z Vatu mają się bardzo dobrze. Budżet państwa ma z nich ponad 20% więcej 

niż w porównywalnym okresie roku ubiegłego. Trwają wakacje od niemal  tygodnia, 

także w naszym mieście organizujemy akcję lato. Co ważne wakacje to także zmiany 

w komunikacji publicznej. Więcej kursów w tych najbardziej popularne, w te najbardziej 

popularne miejsca na gdańskie plaże, jak i do ogrodu zoologicznego. Otworzyliśmy 

nowy pirs terminalu pasażerskiego w Porcie Lotniczym imienia Lecha Wałęsy. Co 

bardzo ważne jest to największa inwestycja lotniskowa w ostatnich latach w Polsce. 

Kończą się prace przy rewitalizowaniu Domu Sąsiedzkiego dzielnicy Orunia. W tym w 

tym miesiącu także otrzymaliśmy wyniki Rządowego Funduszu Polski Ład- programu 

inwestycji strategicznych w skrócie, nazwa Pis. Otrzymaliśmy dofinansowanie jednej 

inwestycji. Z okazji 4 czerwca, czyli rocznicy pierwszych częściowo wolnych wyborów 

do Parlamentu 4 czerwca 1989 świętowaliśmy  

w Europejskim Centrum Solidarności i wokół Europejskiego Centrum Solidarności  

w strefie społecznej święto wolności i praw obywatelskich. Lato zawsze obfituje  

w wydarzenia kulturalne takie za którymi też tęskniliśmy. Festiwal Feta, a 10 lipca także 

kolejna 26 edycja festiwalu szekspirowskiego. Jarmark Świętego Dominika 

rozpoczynający się w ostatnim tygodniu w ostatni weekend lipca.  

 

PUNKT 3 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poprosiła o zabranie głosu przewodniczącego klubu Koalicji Obywatelskiej. 

 

CEZARY ŚPIEWAK- DOWBÓR - Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziś zacznę od bolesnych wspomnień wydarzeń, które zmieniły codzienność miast 

naszych europejskich przyjaciół. Wspomniał o wydarzeniu na Sopockim molo, gdzie 

szaleniec taranował i ranił 22 osoby. Więcej mundurowych na monciaku- dziś 

powinniśmy powiedzieć więcej mundurowych na Długiej, to powinność polskiej policji, 

aby dbać o bezpieczeństwo mieszkańców i turystów, zwłaszcza w tak eksponowanym 

miejscu. Nie może być tak, że szaleńca rozjeżdżającego ludzi zatrzymują przypadkowi 

świadkowie, a nie funkcjonariusze policji, którzy powinni być stale obecni w tak 

szczególnym miejscu. Ale zastanawiamy się też, co my jako władze miasta możemy 

zrobić, aby zwiększyć bezpieczeństwo na obszarze głównego miasta. Jako klub 

radnych Koalicji Obywatelskiej stoimy na stanowisku, że właściwe będzie wdrożenie 

w obszarze Drogi Królewskiej oraz strefy ograniczonej dostępności 

zautomatyzowanych systemów fizycznych, blokad w postaci słupków filomatów. 

Ważne jest, aby fizycznie uniemożliwić wjazd postronnym kierowcom,  

a jednocześnie zapewnić dostęp dla właściwych służb, choćby pogotowiu 

ratunkowemu straży pożarnej czy samej policji. Zapewnienie bezpieczeństwa 

mieszkańcom i gościom naszego miasta to przecież inwestycja w przyszłość Gdańska. 

Co zaś tyczy się bezpieczeństwa, to myślę, że czas powiedzieć to głośno. Policja z 
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licznymi wakatami nie jest w stanie podołać zapewnieniu tegoż bezpieczeństwa na 

historycznym obszarze głównego miasta. Dowodów jest na to aż nadto. W tej sytuacji 

również funkcjonariusze naszej Gdańskiej Straży Miejskiej robią co mogą w celu 

poprawy bezpieczeństwa, ale w ramach swoich kompetencji jako straży miejskiej nie 

są przecież w stanie wyręczyć policji, której działania w idealnym układzie powinny 

korespondować z działaniami straży miejskiej, a działania straży miejskiej powinny 

wyłącznie uzupełniać działania policji, która odpowiada za bezpieczeństwo 

mieszkańców i turystów. Wiceprezydent pan Piotr Borawski, mimo trudnych finansowo 

czasów nadzoruje straż miejską w sposób, który może być przykładem dla innych 

miast. Szeregi Straży Miejskiej w Gdańsku zasilają ludzie, którym leży na sercu dbanie 

o bezpieczeństwo i porządek, którzy sumiennie  

i rzetelnie wypełniają swoje obowiązki. Panie Prezydencie, dziękujemy za to  

w imieniu klubu radnych Koalicji Obywatelskiej. W aspekcie bezpieczeństwa nie ma 

miejsca na kompromisy, a na łamanie prawa nie może być zgody i dlatego to mandaty, 

a nie pouczenia coraz częściej są i powinny być skutkami interwencji straży miejskiej. 

Dlatego też jako klub radnych Koalicji Obywatelskiej na dzisiejszą sesję Rady Miasta 

Gdańska złożyliśmy projekt Rezolucji wskazujący kierunek działań, który w naszym 

przekonaniu powinien kłaść główny nacisk na to, żeby wprowadzić ten wyczekiwany 

od kilku lat system automatycznych słupków i nie możemy tego tematu rozwadniać, 

wskazywać wszelkich innych potencjalnych działań.  

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI- Przewodniczący Prawa I Sprawiedliwości  

Dzisiaj jest to bardzo ważna sesja, sesja absolutoryjna, w której to mamy, czy 

będziemy mieli okazję mówić o stanie Miasta Gdańska i mówić o tym, czy udzielić 

absolutorium pani Prezydent, czy też nie, a więc za chwilę, kiedy zaczniemy 

dyskutować o stanie miasta, to na pewno musimy zwrócić uwagę, jaki de facto ten stan 

jest. Bo kiedy czytamy cały raport rokrocznie popełniany przez władze Miasta Gdańska 

to oczywiście ogromny wstęp. Ogromna ilość informacji dotyczących statystyki i 

różnego rodzaju istotnych faktów, co w mieście się znajduje i tak dalej. Natomiast my 

dzisiaj w tej krótkiej chwili, kiedy musimy tej oceny dokonać i tę książkę pod tytułem 

Raport o stanie miasta ocenić tu właśnie na tej sesji między innymi, bo przecież będą 

tu zabierać głos, również mieszkańcy. To musimy zwrócić uwagę, jak dzisiaj w mieście 

Gdańsku się żyje, czy ten komfort, czy dobrostan mieszkańców się poprawił, czy też 

nie, bo może się pogorszył. Mieliśmy trudny rok pandemiczny, szereg sytuacji 

nadzwyczajnych, różnych działań władzy państwowej na różnym szczeblu, również na 

tym szczeblu samorządowym, a to przecież nas również dotyczy szereg wydatków 

nadzwyczajnych. Ale jednak pewne działania są tak długofalowe, że nie da się ich 

wyjąć z poszczególnych powiedzmy planów jednorocznych, jak na przykład 

zabezpieczenia przeciwpowodziowe. Także my zapewniamy państwa, że ciągle, 

każdego roku przyglądamy się, czy te środki na zabezpieczenia przeciwpowodziowe 

na regulacje i potoków, które płyną przez miasto Gdańsk i kanalizacji deszczowej, 

która w Gdańsku jest zbudowana i całej architektury? Infrastruktura komunalna, a to 

jest też część tej infrastruktury przeciwpowodziowej. To są drogi, mosty czy tory 

tramwajowe. To są przejazdy przez tory tramwajowe. To są zapadnięte studzienki. To 

jest budżet również Zarządu Dróg  

i Zieleni, który wielokrotnie podkreślaliśmy jest niewystarczający, a oceniamy to po 
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środkach, które Zarząd Dróg i Zieleni może wydawać na utrzymanie dróg, na remont 

dróg czy w ogóle pasów drogowych i tych obowiązków, które związane są  

z torowiskami. Bo jest to na pewno atut Miasta Gdańska, że mamy komunikację 

tramwajową, ale jest to koszt, który musimy ponosić, bo niestety przejazdy tramwajowe 

się bardzo szybko degradują i trzeba je odbudowywać, bo jest to po prostu tor 

przeszkód. Budownictwo mieszkaniowe czy użytkowe to też jest infrastruktura 

komunalna, o której ogromnym majątku mówiliśmy w ubiegłym roku. Powinniśmy o to 

dbać, żeby ta infrastruktura się nie degradowała i dzisiaj mamy jeszcze nadal taką 

sytuację, że ten majątek się tak naprawdę nie odtwarza. Kiedy wchodzimy do 

budynków komunalnych, one są zaniedbane i te kontrole, które  

w ciągu roku czyniliśmy, one wykazywały, że ten stan permanentnie trwa. Tego  

w raporcie oficjalnym mieszkańcy Gdańska oczywiście nie znajdą, ale ci, którzy 

mieszkają w zasobie komunalnym, mogą potwierdzić, że koszty, które są ponoszone 

na utrzymanie tej substancji, nie są wystarczające, a przecież to jest wspólny majątek 

tej części społeczeństwa, która nie jest właścicielami nieruchomości. Czyli powinniśmy 

dążyć do pewnych standardów europejskich, gdzie infrastruktura komunalna jest 

zadbana, dobrze zagospodarowana, a dzisiaj to niestety kojarzy się  

z grzybem zawilgoceniem i opadającymi tynkami. Pustostany mieszkaniowe, które 

świadczą o możliwościach wydatkowych. Czy może w budżecie Gdańskich 

Nieruchomości świadczą o tym rokrocznie i tak tego państwo też nie znajdziecie  

w tym raporcie, że środki na remonty mieszkań z jednej strony są niewystarczające, a 

z drugiej strony to też wykazywały nasze kontrole, że jeżeli są remonty wykonywane, 

to są wykonywane tak dyletancko, że ponownie pojawia się wilgoć ponownie, pojawia 

się grzyb, nie mówiąc o wytrzymałości materiałów, które zostały do tego remontu 

użyte. Z ostrożności procesowej nie będę mówił o tutaj insynuacjach, które padały 

również ze strony mieszkańców, gdzie te środki przepływają, dlaczego te remonty są 

wykonywane tak niskie jakości? Chociaż kosztorysy są bardzo wysokie, zdawałoby 

się, że dla instytucji samorządowych te cenniki wykonawców są wyższe. A więc 

dbałość o budownictwo komunalne, które łączy w sobie dbałość o drogi, o 

infrastrukturę mostową. Przecież Gdańsk to jest miasto mostów i tory tramwajowe, 

które nie wszędzie dzisiaj spełniają wystarczające standardy bezpieczeństwa. My się 

tak na oceniamy jako radni, że te wypadki, które się zdarzają wykolejenia to są skutki 

oszczędności finansowych. Gdzieś pojawiają się takie zniszczenia torów, że dochodzi 

do wkolejeń. Wiemy, że to był rok pandemiczny. Były obostrzenia koszty były niestety 

były wyższe dochody niższe to są ze strony gminy realia, które gmina musi dźwigać. 

Ale jednak patrząc długofalowo, to musimy myśleć zarówno o taborze, jak również o 

drogach, po których ten tabor jeździ,  

a często jeżeli on jest przeciążony, te drogi nadzwyczajnie niszczy. Co widzimy po 

zniszczeniach w okolicach w tych miejscach, gdzie są pasy drogowe, gdzie jeżdżą 

autobusy. One mi się wydaje, albo drogi są niedostosowane z naciskiem od naszym 

w sensie odporności na przeciążenia albo z te autobusy są zbyt przeciążone.  

W każdym razie mam wiele głosów i my jako radni mamy wiele postulatów 

mieszkańców.  
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BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Słuchając Kazimierza Koralewskiego, zastanawiam się, czy on mówi ten Gdańsk, czy 

lubi w nim mieszkać, czy też nie. Jeżeli miarą sukcesu lub porażki Miasta Gdańska 

jest tak zwana dziura wstydu, o którą od dłuższego czasu miasto stara się odzyskać 

 i proces sądowy jest już prawie na finale? To wydaje mi się, że jednak tego Gdańska 

nie lubimy. Szanowni Państwo bardzo ważna sesja. Raport o stanie miasta. Ocena 

mieszkańców. Ale też bardzo ważna debata budżetowa. W dzisiejszych czasach nic 

nie jest proste, chociaż do pewnego czasu wydawało się, że budżet zwyczajowo jest 

sprawą prostą. Są przychody i wydatki. I należy dążyć do równowagi między nimi. Tak 

było do tej pory. dziś podejście do budżetu zmieniło się  

i stało się przekłamane. Budżet stał się polem do uprawiania niezbyt czytelnej  

i uczciwej gry. Władze centralne wydają się hołdować zasadzie kreatywnego budżetu. 

Normą stało się ukrywanie wydatków. Co w efekcie doprowadzi do tego, że kolejne 

pokolenia będą musiały spłacać lawinowo rosnące długi. Na tym tle budżet Gdańska 

był wyjątkowo prosty i przejrzysty. A chciałoby się również powiedzieć, że jest 

staroświecki. Część tego budżetu  przygotowywana była jeszcze przez panią 

poprzednią panią skarbnik. Później stery przejęła druga pani skarbnik, która zawiaduje 

finansami miasta z powodzeniem oczywiście. Wszyscy zdajemy sobie sprawę, że 

2021 rok nie był rokiem łatwym przede wszystkim pandemia COVID 19, która 

kosztowała życie wielu tysięcy osób. Ale też miasto musiało ponieść realne koszty tej 

pandemii. 19 milionów to była kwota, którą miasto Gdańsk wydało na zapobieganie 

pandemii, z czego aż 13,5 miliona, pochodziło ze środków własnych. To bardzo duża 

kwota, biorąc pod uwagę sytuację w 2020 roku pierwszym roku sytuację covidową te 

13 milionów, z jednej strony to jest ogromna kwota, a z drugiej strony jest to kwota, 

którą miasto Gdańsk przeznaczyło na zdrowie i życie mieszkańców. I to jest bardzo 

ważny wydatek. Wydaje mi się, że na tle tego wszystkiego, co działo się w Polsce 

budżet Gdańska, wydatki i dochody napawają nas optymizmem. Szanowni Państwo w 

kwestii tego, co się dzieje na arenie ogólnopolskiej w kwestii budżetu ta 

niefrasobliwość rządu w wydatkach  

i Narodowego Banku Polskiego to doprowadziło do takiej inflacji, która dzisiaj. Zaczyna 

nas przytłaczać, zaczyna nas niszczyć -powoli w budżetach gdańszczanek  

i gdańszczan brakuje pieniędzy. Ja przypominam sobie taką kampanię do Sejmu  

i Senatu, gdzie Prawo i Sprawiedliwość straszyło nas benzyną za 5 zł. Ostatnio jeden 

z kolegów przysłał mi taki filmik. Szanowni Państwo, dzisiaj benzyna to prawie 9 zł, 

więc spełnił się czarny sen. Tylko że autorem tego czarnego snu nie jest ani Platforma 

Obywatelska, ani Lewica, ani Wszystko dla Gdańska, tylko Prawo  

i Sprawiedliwość i niefrasobliwa gospodarka i niefrasobliwe gospodarowanie finansami 

publicznymi. 2021 rok to były duże wydatki na edukację, duże wydatki na komunikację. 

Nie zgodzę się z tym Kazimierzu, że my nie wydajemy pieniędzy  

na poprawę taboru publicznego na tramwaje i autobusy. W 2021 roku dopłata do biletu 

to było prawie 73%. To jest ogromna kwota dodatkowo wspomniana przeze mnie 

edukacja to był równie ogromne koszty dla  miasta, bo miasto dopłacało do edukacji 

gdańszczanek i gdańszczan 43%. Tym niemniej, mimo tego trudnego budżetu, mimo 

gierek wokół pieniędzy budżetowych samorządów, bo to nie dotyczy tylko Gdańska, to 

dotyczy wszystkich dużych miast, w których nie rządzi Prawo  

i Sprawiedliwość, tylko inne opcje polityczne, udawało się w Gdańsku zrealizować 

wiele ważnych projektów: Dom Zdrojowy. Adaptacja wielkiego młyna na muzeum 
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bursztynów Bursztynu. Naszą wizytówką jest wielki młyn i chociażby Ratusz Oruński, 

ale również Dom Zdrojowy w Brzeżnie. Szanowni Państwo sprawy społeczne  

w budżecie Miasta Gdańska były bardzo ważne. Powstały kolejne żłobki. Inwestujemy 

w nowe miejsca przedszkolne, ocieplamy i usprawniamy energetycznie obiekty. 

Poprawiamy sytuację energetyczną wielu obiektów szkolnych, ale  

i sportowych. Podsumowując rok 2021 rok 2020, który był już rokiem rosnącej inflacji, 

ale też rokiem powracającej nawracającej pandemii COVID 19 jest sukcesem 

budżetowym miasta Gdańsk. Mieliśmy sporą nadwyżkę. Chciałabym pogratulować 

pani Prezydent i pani Skarbnik tak racjonalnego podejścia do budżetu. Szanowni 

Państwo, w kwestii wydatków jest zawsze tak, że nawet w domu, jeżeli inwestujemy, 

nie wiem w nowy samochód to niekoniecznie podoba się innym członkom rodziny, 

natomiast ja wiem, że nie wszystkie wydatki mogą się podobać, ale one są suma 

summarum inwestycją w przyszłość, inwestycją w przyszłość młodych gdańszczanek, 

młodych gdańszczan, inwestycją w przyszłość naszych naszą jako miasta, które 

proponuje turystom chociażby lepsze rozwiązania niż wszystkie inne. Podsumowując, 

pani Prezydent, może to troszeczkę za wcześniej, ale po całej dyskusji na temat stanu 

miasta na temat budżetu miasta będzie głosowanie. Ja już dzisiaj chciałam 

zadeklarować, że klub  Wszystko dla Gdańska zagłosuje zarówno za budżetem, za 

podsumowaniem budżetu za absolutorium, jak i pozytywnie ocenia raporto stanie 

miasta, szczególnie w tej kwestii społecznej  

i inwestycyjnej. Dziękuję bardzo. 

 

 

PUNKT 4 

 

Przedstawienie Raportu o stanie Miasta Gdańska za 2021 rok 
 
ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Raport o stanie miasta. To taka księga taki dokument liczy 250- 300 stron plus 

obowiązkowe załączniki dotyczące także działalności wysokiej Rady Miasta dotyczące 

rozliczenia budżetu obywatelskiego. Można je nazwać także statystykami, jak 

niektórzy z Państwa radnych mówią, ale rzeczywiście to jest księga, która daje dużą 

wiedzę o naszym mieście, dlatego wydaje się, że to jeden z niewielu dobrych 

pomysłów reformy samorządowej czy zmian samorządowych, które zostały 

wprowadzone. I przedstawiamy ten raport już po raz czwarty Wysokiej Radzie Miasta. 

Pozwólcie Państwo, że w takim może nie telegraficznym skrócie, bo jednak objęcie 

całego roku pracy nie tylko urzędników miejskich, nie tylko pracowników instytucji 

samorządowych, ale także wszystkich tych, którzy pracują na rzecz naszego miasta i 

to nie zawsze zarobkowo wolontariuszy organizacji społecznych, wszystkich tych, 

którzy tworzą coś, co można nazwać tkanką miejską zaledwie  

w kilku słowach jest trudnym zadaniem, ale pozwólcie, że kilka wycinków z tego raportu 

Państwu przedstawię w sposób szczególny. Liczba mieszkańców naszego miasta 

nieznacznie spadła w porównaniu do roku 2020 o 0,04% ale co bardzo ważne, to 

musimy też zwrócić uwagę na to właśnie, w których dzielnicach ten przyrost jest 
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największy. 3 dzielnice, o których na roboczo mówimy Południowe dzielnice naszego 

miasta w dzielnicy Jasień to ponad 6 % wzrost liczby mieszkańców dzielnicy Ujeścisko 

- Łostowice 2%,  i w Gdańsku południe Oruni Górnej też niemal 2%. To, co myślę, że 

martwi każdego włodarza dzisiaj, ale to widzimy, że jest niestety tendencja w całej 

Polsce - to niestety ujemny przyrost naturalny. Jak Państwo widzicie, stosunek zgonów 

do urodzeń w Gdańsku w roku 2021 wyniósł minus  - 1037 osób. Zgony w pandemii to 

był jeden. Szanowni Państwo rzeczywiście rok 2021 to był kolejny rok pod znakiem 

COVID 19. Sprawdziliśmy się jako myślę społeczeństwa jako wolontariusze, ale także 

jako ci, którzy chcemy brać odpowiedzialność nie tylko za siebie, ale także za innych. 

Ponad prawie 72% mieszkańców naszego miasta, te osoby w pełni zaszczepione i jest 

to najlepszy wynik pośród gmin województwa pomorskiego, ale także walka ze 

skutkami pandemii. Tutaj dziękuję pani moi zastępczyni, pani prezydent Monice 

Chabior właśnie za organizację konferencji szkoła po pandemii, gdzie zarówno 

rodzice, nauczyciele, organizacje pozarządowe, ale co bardzo ważne także uczniowie, 

także przedstawiciele Młodzieżowej Rady Miasta, dyskutowali o tym, jak można 

organizować szkołę na nowo po pandemii, co jest dobrego z edukacji zdalnej. Dochody 

naszego miasta to 4 miliardy 305 milionów złotych. Natomiast wydatki to  

4 miliardy 166 milionów złotych. Chciałabym zwrócić uwagę na kilka kwot, które myślę, 

że powinny nam także uświadomić, jak budżet jest skonstruowany.  Wydatki na 

edukację  miliard 237 milionów. Kolejna kwota istotna to wydatki na komunikację 

publiczną 455 milionów złotych. Wydatek na tak zwane „Janosikowe”, czyli wpłatę do 

budżetu państwa wielokrotnie już o tym mechanizmie też z państwem rozmawialiśmy. 

To 59 milionów złotych bardziej szczegółowo w kolejnej prezentacji będziemy o tym 

mówić, ale chciałabym zwrócić na kwotę dotyczącą nadwyżki operacyjnej 139 

milionów złotych. Teraz kilka przykładów tego, co udało nam się zrobić. Żłobki i 

przedszkola. Ważny aspekt funkcjonowania miasta, funkcjonowania społeczeństwa, 

bo bez tej opieki dla najmłodszych. Rodzice nie mogą w spokoju wrócić na rynek pracy. 

Myślę, że to jest coś bardzo, bardzo potrzebne, ale także potrzebne dla kształtowania 

więzi społecznych. Już właśnie w tym, w tym najmłodszym  wieku, otworzyliśmy we 

współpracy z Fundacją Pozytywne Inicjatywy, także ze współfinansowaniem z 

środków z Unii Europejskiej 5 nowych żłobków  

w sumie na 500 miejsc oraz 540 miejsc nowych miejsc w publicznych przedszkolach. 

To też myślę, że bardzo ważne, bo w takich dzielnicach, które tej opieki przedszkolnej, 

bardzo potrzebują właśnie dzielnica Kokoszki i 2 przedszkole na  

2 przedszkola na Chełmie. Jeśli chodzi o edukację o szkoły, kontynuujemy  

i rozwijamy projekt grato -sfera także we współpracy z organizacją pozarządową, czyli 

miejsca kreatywnej, swobodnej zabawy na świeżym powietrzu dla najmłodszych 

uczniów klas 0 -3 w 2021 roku 20 szkół podstawowych z naszego terenu Miasta 

Gdańska w tym projekcie uczestniczyły. Trochę mówiłam w sprawach bieżących  

o szkolnictwie zawodowym. My nieustająco nie tylko promujemy szkolnictwo 

zawodowe poprzez organizację tygodnia Zawodowca wiosną każdego roku, ale także 

poprawiamy infrastrukturę, warsztaty, wszystko to, co potrzebne jest do właśnie nauki, 

nauki zawodu, zdrowie publiczne. Jak państwo wiedzą, miasto Gdańsk nie ma 

żadnego swojego szpitala ani żadnej swojej placówki medycznej, co nie znaczy, że nie 

współfinansujemy wielu programów profilaktycznych, takich,  

z których korzystają mieszkańcy niektórych programów profilaktycznych. Jak państwo 

wiedzą, nie udaje nam się realizować. Teraz w tym roku podejmujemy kolejną próbę, 

chociażby dotyczącą szczepień hpv, bo program, który został przez państwa przyjęty 
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poprzednio nie mógł, nie mógł być zrealizowany z powodu niemożliwości wyłonienia 

wykonawcy tego program. Ponad 75 milionów złotych to środki przeznaczone na 

współpracy z organizacjami pozarządowymi. Wzrost  

w porównaniu do roku poprzedniego to prawie 5,5 miliona złotych i 380 różnych 

podmiotów otrzymało dotacje także na realizację bardzo ważnych zadań bardzo 

ważnych zadań społecznych, usług społecznych, tego wszystkiego, co także pomaga 

nam żyć w lepszym społeczeństwie. Gdański program mieszkalnictwa społecznego to 

już dzisiaj w sumie 193 mieszkania wspomagane czy mieszkania i ze wsparciem  

w ubiegłym roku dołożyliśmy do tego 13 nowych mieszkań i w ramach całego 

programu 434 osoby skorzystały ze wsparcia. To też nasz Gdański patent 

wypracowany we współpracy z organizacjami społecznymi, polegający na tym, że 

osoby, które z różnych powodów zawinionych i niezawinionych potrzebują wsparcia, 

żeby stanąć na nogi i wziąć odpowiedzialność za swoje życie, choć niektórzy czasem 

nigdy na te nogi nie staną, chociażby ze względu na swoją niepełnosprawność, ale to 

mieszkanie, które jest mieszkaniem samodzielnym mieszkaniem ze wsparciem 

pomaga właśnie poczuć się w pełni człowiekiem i myślę, że jest to bardzo takie 

godności. Nowe podejście do tego, jak można brać także odpowiedzialność za swoje 

życie. Rekordowa liczba zgłoszonych projektów do budżetu obywatelskiego, ponad 

670 poddanych po głosowaniu zostało więcej niż połowa projektów, a mieszkańcy 

wybrali do realizacji 121 projektów i prawie 21 milionów złotych było do dyspozycji 

mieszkańców naszego miasta. Ważny aspekt funkcjonowania każdej społeczności 

lokalnej to przedsiębiorczość. Zobaczcie państwo sami, że mimo covidowego trudnego 

roku liczba podmiotów gospodarczych w Gdańsku wyniosło niemal 87000  

i był to wzrost o ponad 4,6% także wzrosło przeciętne wynagrodzenie brutto  

w sektorze przedsiębiorstw wynosi ponad prawie 7200 i wzrosło o niemal 9%.  Tego, 

że chociażby tutaj na tej sali podejmują państwo decyzję chociażby o wniesieniu 

gruntów do Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego, która grunty uzbraja tworzy 

w nich możliwości inwestycyjne możliwości lokowania nowych inwestycji i po prostu 

tworzenia także nowych miejsc pracy. Firmy bardzo innowacyjną udało się właśnie we 

współpracy i to bardzo ważne także z Polską Agencją Inwestycji Zagranicznych 

Agencją Rozwoju Pomorza i właśnie Gdańską Agencją Rozwoju Gospodarczego 

udało się ulokować szwedzko amerykańską firmę Northvolt właśnie na terenach 

Pomorskiego Centrum Inwestycyjnego w obszarze przyportowym. Być może  tempo 

zmian w sam samych terenach po stoczniowych może niektórych niepokoić, bo cały 

czas jesteśmy na etapie takiego pewnego zawieszenia związanego z wpisaniem 

terenów po stoczniowych do UNESCO. Choć na razie jak wiemy nie ma na to, nie ma 

na to szans, ale na terenach postyczniowych pojawiły się nowe inwestycje biurowe w 

okolicy Jana z Kolna. I patrzę tu głęboko w oczy pana przewodniczącego Komisji 

Kultury. Często także o tym rozmawiamy i cieszymy się także z nowych inwestycji. 

Kultura to nie tylko finanse, nie tylko stypendia, ale także miejsce,  

w którym ta kultura może być realizowana. Dwie ważne inwestycje oddaliśmy  

w ubiegłym roku mówiła o tym pani przewodnicząca Dunajewska. Przywróciliśmy 

mieszkańcom odwiedzającym Wielki Młyn, największy młyn średniowieczny  

w Europie, a muzeum bursztynu zyskało nową siedzibę, cieszy się dużą 

popularnością. W ubiegłym roku Nagroda kulturalna dziedzictwa Europejskiego 

Europa nostra za wystawę stałą dla Europejskiego Centrum Solidarności. Właśnie ta 

wystawa została zauważona jako element dziedzictwa europejskiego. W ubiegłym 

roku odbyła się także jubileuszowa, 25 edycja festiwalu Szekspirowskiego już bez 
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założyciela twórcy festiwalu pana profesora Limona. W pracy artystycznej czy 

aktywnościach artystycznych zwiększyliśmy stypendia kulturalne Miasta Gdańska 

odbyły się 2 edycji konkursu 2 nabory do stypendium to 190 stypendiów na kwotę 

1000700 zł, ale także z czego bardzo, bardzo się cieszę także w dziedzinie kultury 

współpracujemy z wieloma organizacjami pozarządowymi. Myślę, że napawało nas 

naprawdę dumą, nie tylko ze względu na sportowy charakter tego wydarzenia.  

To mecz finałowy piłkarskiej Ligi Europy w Villareal i Manchester United, który 

pierwotnie miał być w roku 2020. Przechodzimy bardzo krótko do infrastruktury  trwają 

prace w Porcie Czystej Energii, czyli w budowę na terenie budowy zakładu 

termicznego przetwarzania odpadów spalarni projekt także realizowany ze 

współfinansowaniem unijnym. To jest największa inwestycja obecnej kadencji 

samorządu, służąca przede wszystkim Gdańskowi, ale także mające charakter 

metropolitalny, bo będzie służyła ponad 30 gminom, kolejny także dotyczący 

zagospodarowania odpadów. Modernizacja sortowni odpadów kończy się w tym roku. 

Teraz latem ta modernizacja się kończy za kwotę ponad 55 milionów złotych.  

I myślę, że także sami państwo dostrzegacie, że program redukcji także redukcji 

odorów redukcji nieprzyjemnych zapachów zakładu utylizacyjnego zaczyna działać, 

ale infrastruktura to także mniejsze inwestycje. Kontynuujemy programy takie jak 

program chodnikowy, program modernizacji dróg lokalnych czy chociażby program 

jaśniejszy Gdańsk polegający na doświetleniu tych miejsc bardzo często 

uczęszczanych przez mieszkańców naszego miasta, prowadzących do szkoły 

przedszkoli przychodni, czy przejścia dla pieszych to kolejne 5 milionów na 

poprawienie właśnie tej dostępności różnych miejsc. Wreszcie mieszkania. Jak 

państwo wiedzą, mamy 2 gminne spółki towarzystwa budownictwa społecznego zasób 

TBS powiększył się o 69 lokali i łącznie wynosi on ponad 3300. Jeśli chodzi właśnie o 

lokale w ramach towarzystw budownictwa społecznego. Natomiast zasoby komunalne 

to ponad 16000 lokali, w tym niemal 1300 lokali socjalnych i jest to około 6,5% 

wszystkich lokali mieszkalnych w Gdańsku. Tyle stanowi zasób komunalny i jak 

państwo wiedzą także 2 lata temu wspólnie decyzją także Rady Miasta podjęliśmy 

decyzję o zaprzestaniu sprzedaży lokali komunalnych po to właśnie żeby te 16 tysięcy 

lokali mogło służyć tym mieszkańcom, którzy tego najbardziej potrzebują  

i żeby było elementem nie polityki mieszkaniowej, tylko elementem polityki społecznej, 

bo do tego mieszkanie właśnie jest ze wsparciem ze wsparciem wszystkich 

podatników służy. Także kontynuujemy program remontów lokali komunalnych. 

Wyremontowaliśmy 228 lokali, w tym z ponad 150 przeszło kompleksowy remont, 

chociażby związany ze zmianą sposobu ogrzewania. Dzisiaj rano także ogłaszaliśmy 

wspólnie z panem prezydentem Kryszewskim kolejne programy, kolejne źródła 

finansowania, które udało nam się pozyskać na właśnie termomodernizację, czyli 

zmianę sposobu także ogrzewania i poprawienie efektywności energetycznej lokali 

komunalnych, w tym między innymi  

z Europejskiego Banku Inwestycyjnego. Pieniądze na dokumentację techniczną dla 

ponad 250 obiektów wielorodzinnych, kolejny ważny aspekt funkcjonowania miasta to 

komunikacja publiczna mobilność transport. Zakończyliśmy dostawę 30 

nowoczesnych tramwajów Marki Pesa to także projekt współfinansowany z Unii 

Europejskiej w ramach programu GKM, czyli Gdańskiego Projektu Komunikacji 

Miejskiej. Obejmuje on nie tylko budowę nowych linii tramwajowych, ale także 

modernizację linii tramwajowych, ale także zakup właśnie nowych  tramwajów. Jak 

państwo widzicie, to też ważny historyczny dzień od marca 2021 roku wszystkie 
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gdańskie linie tramwajowe obsługiwane są tylko pojazdami niskopodłogowymi. To też 

jeden z elementów dostępności naszego miasta. Jeden z elementów właśnie bycia 

bardziej przyjaznym miastem kontynuujemy budowę linii tramwajowej Nowa 

Warszawska. Rozbudowę europejskich tras rowerowych przez nasze miasto w sumie 

przebiegają aż 3 Międzynarodowe Europejskie trasy rowerowe r 9, r 10 i r 13. Tutaj 

wybudowaliśmy także we współpracy z sąsiadami z gminami ościennymi gminą Cedry 

Wielkie, drogę rowerową do Świdwina, ale także kontynuujemy uzupełnianie  

w różnych kluczowych miejscach dla naszego miasta właśnie tej niezbędnej 

infrastruktury rowerowej. To bardzo ciekawe. Ponad 70% ulic w Gdańsku to dzisiaj 

ulice o ruchu uspokojonym, czyli strefy czy to zamieszkania czy strefy 30, gdzie 

zarówno ruch pieszy często państwo piszecie o konieczności wykonania przejścia dla 

pieszych, ale we wszystkich strefach 30 tempo 30 czy w strefach zamieszkania ruch 

pieszy jest możliwy w każdym miejscu i tak samo jak ruch rowerowy. Myślę, że to jest 

coś bardzo ważnego, bo także pokazujemy, zdawaliśmy ostatnio państwu raport za 

ostatnie 10 lat, jeśli chodzi o wypadkowość z udziałem pieszych czy rowerzystów i 

2021 rok był rokiem o największym spadku właśnie gdzie nasz program wizja Zero 

konsekwentnie także we współpracy z policją realizujemy, czyli wizja Zero wypadków 

śmiertelnych na drogach. W roku ubiegłym ogłosiliśmy budowę drugiego największego 

parku w naszym mieście po parku Regana powierzchnia 77 ha właśnie na terenie 

południowych dzielnic naszego miasta także konsekwentnie krok po kroku państwo 

także zmieniacie plany zagospodarowania przestrzennego. Odbyły się także w 

ubiegłym roku konsultacje społeczne, w których wzięło udział prawie 2000 

mieszkańców, gdzie właśnie mieszkańcy mówili, czego oczekują  

w parku i  myślę, że krok po kroku etapowo będziemy parku Południowy  realizować. 

Rozpoczęliśmy także prace nad powołaniem parku kulturowego w dzielnicy 

Śródmieście. Pierwsze kroki, które także w tym roku Wysoka Rada podjęła uchwały 

antyhałasowe. Zainaugurowaliśmy kampanię Gdańsk miastem równości kampanię, 

która także trwa w tym roku, jest jednym z elementów realizacji modelu na rzecz 

równego traktowania przyjętego w tej sali w 2018 roku przez Wysoką Radę Miasta.  

I myślę, że pokazuje taką twarz Gdańska, Gdańska, naszych marzeń, w którym jest 

miejsce dla każdego kontynuujemy projekty rewitalizacyjne. Rzeczywiście, najczęściej 

rewitalizacja kojarzy nam się z infrastrukturą, z remontami, ale to także bardzo wiele 

projektów społecznych edukacyjnych i integracyjnych, ale po to, żeby mogły być one 

realizowane. Potrzebne są także do tego przestrzenie. Zakończyliśmy remont budynku 

dawnego ratusza przy ulicy Gościnnej. Dzisiaj służy on zarówno jako dom dla biblioteki 

miejskiej, ale także siedziba Rady dzielnicy i  Dom Sąsiedzki, ale także w tych 

obszarach rewitalizowanych to nie tylko Orunia, to także stare przedmieście Chełm, 

Stary Chełm, Biskupia Górka -krok po kroku zagospodarujemy kolejne miejsca. To 

także Dolne Miasto, gdzie otworzyliśmy placówkę wsparcia dziennego przy ulicy 

Królikarnia 13 i to wszystko realizowane ze współfinansowaniem środków unijnych. 

Troska o środowisko solidarność  

z przyszłymi pokoleniami to tematy, które także bardzo mocno odbijały się  

w działaniach naszych w ubiegłym roku to z jednej strony nowe nasadzenia, ponad 

4000 nowych drzew, ale także 44000 drzew w pasach w drogowych. Przyjęliśmy także 

we współpracy z państwem nową politykę. Nowe zasady kształtowania zieleni na 

terenie naszej gminy na terenie naszego miasta właśnie służące temu, żeby tej zieleni 

takiej, która służy wytwarzaniu tlenu służy tworzeniu; myślę, że zwłaszcza latem to 

czujemy miejsc, gdzie można odpocząć i temperatura jest niższa. Retencja, o której 
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także już dzisiaj wspominał pan radny, to jeden z programów. Cały czas 

kontynuowanych to budowa ogrodów deszczowych, mniejszych, większych, takich, 

które są realizowane bezpośrednio przez Gdańskie Wody, ale także cały czas 

kontynuujemy program edukacyjny jak po prostu ogród deszczowy stworzyć samemu 

we własnym ogródku, on nie musi być duży, ale jak wykonać właśnie taki ogród, który 

będzie mógł przytrzymywać wodę i takie ogrody powstały chociażby w dzielnicy 

Letnica czy na Pieckach Migowo. W grudniu otworzyliśmy także Dom Zdrojowy  

w Brzeżnie. Owszem, ja też nie Jestem szczęśliwa z tego powodu, co o którym mówił 

pan przewodniczący Koralewski i nie podoba mi się to, co się dzieje na terenie dawnej 

hali plażowej w zakresie naszego wpływu wysłaliśmy tam kontrolę Powiatowej 

Inspekcji Nadzoru Budowlanego. Rozmawiamy z inwestorem, ale też chciałabym 

jedną rzecz sprostować. Myślę, że to państwo Radni, którzy często pytacie o teren tak 

zwaną dawną dziurę wstydu  niektórzy zapominają od ponad 10 lat jesteśmy w trakcie 

postępowania sądowego, który ma rozwiązać umowę użytkowania na ten teren. Cały 

czas proces sądowy trwa. Jesteśmy w pierwszej instancji. Mamy nadzieję, że w tym 

roku się zakończy i wtedy będziemy mogli. Mam nadzieję po naszej myśli rozwiązać 

umowę z ludźmi, którzy po prostu oszukali wszystkich mieszkańców Gdańska, nie 

realizując zadania, które mieli zrealizować.  W ubiegłym roku odpaliliśmy aplikację 

Gdańskiego Centrum Kontaktu, które już  

w tym roku otrzymała także nagrodę Innowacyjności. Otworzyliśmy chociażby centrum 

obsługi dla osób rejestrujących pojazdy zupełnie nowe centrum obsługi przy ulicy 

Żaglowej. Dbamy także o ten komfort obsługi mieszkańców naszego miasta, chociaż 

co bardzo ważne, coraz więcej mieszkańców naszego miasta korzysta  

w sposób elektroniczny z różnych usług. Myślę, że do tego przyczynił się zarówno 

COVID, ale także coraz większa dostępność właśnie cyfrowa i za to też bardzo, bardzo 

dziękuję. Po raz pierwszy raport o stanie Miasta Gdańska został sporządzony w taki 

sposób, żeby był dostępny dla osób z różnymi niepełnosprawnościami  

z niedowidzenie  czy innymi niepełnosprawnościami.  

 

PUNKT 5 

 

Debata nad Raportem o stanie Miasta Gdańska za rok 2021: 

- wystąpienia mieszkańców;  

- dyskusja. 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Otworzyła debatę nad raportem o stanie miasta. Debata będzie rozpoczęta od 

wystąpień mieszkańców, którzy zgłosili się do udziału w dzisiejszej sesji. Każdy będzie 

miał 5 minut na wypowiedź. Każdy będzie wywołany według kolejności zgłoszenia. 

Jest zgłoszonych 10 osób do dyskusji. Przewodnicząca udzieliła głosu mieszkańcom. 

Po zakończeniu ich wypowiedzi zapytała panią Prezydent czy chciałaby odnieść się 

do wypowiedzi mieszkańców.  
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ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Myślę, że nie jest to też łatwe i bardzo, bardzo też dziękuję za to, bo to jest też wyraz 

naszej obywatelskości. Cieszę się też bardzo, że tylu przedstawicieli Młodzieżowej 

Rady Miasta nowej kadencji zabrało głos za wszystkie głosy dziękuję. Skrzętnie 

notowaliśmy tematy przez państwa podnoszone. Pozwólcie, proszę, że pokrótce do 

każdego do każdego z wystąpień się odniosę. Pierwsze wystąpienie dotyczyło polityki 

mieszkaniowej. Tak, to jest bardzo ważny aspekt polityki mieszkaniowej  

w Gdańsku. Dziękuję za to, co pan powiedział, ale też myślę, że istotne jest też 

szukanie rozwiązań krajowych, które pozwolą na tworzenie tanich mieszkań na 

wynajem. Dzisiaj jest to bardzo duży brak źródeł finansowania my ze wszystkich 

możliwych źródeł finansowania, które tylko są dostępne do tworzenia mieszkań 

korzystamy. Odbyło się kilka spotkań, w których i uczestniczył pan prezydent Alan 

Aleksandrowicz z krajowym zasobem nieruchomości. No tam, gdzie to tylko możliwe 

uczestniczymy i działamy, bo mamy tego pełną świadomość, że mieszkanie jest nie 

tylko prawem. Natomiast mieszkanie jest jednym z kluczowych aspektów przyciągania 

także ludzi do miasta, przyciągania talentów, przyciągania nowych pracowników i takie 

też inicjatywy, chociażby pracodawcy, którzy na własną rękę budują mieszkania, które 

służą na wynajem dla pracowników. Więc na pewno my także lobbujemy, czy poprzez 

Unię Metropolii Polskich imienia Pawła Adamowicza, gdzie pan prezydent Piotr 

Grzelak właśnie w tematach także mieszkaniowych lub ujemy na rzecz zmiany 

przepisów i programu rzeczywiście ogólnopolskiego, który pozwoli na budowę 

mieszkań na wynajem z dopłatą, bo o tym o tym też rozmawiamy. Drugie wystąpienie 

– pani jest przykładem pedagoga, który nie wykonuje swojej pracy od do. Młodzież, 

która uczestniczyła w Odysei umysłów w tym roku zajęła drugie miejsce na świecie, 

ale takich nauczycieli chcę wam powiedzieć, że naprawdę mamy bardzo wiele w 

Gdańsku i dzisiaj bycie nauczycielem to jest naprawdę misja. Jak zawód nauczyciela 

dzisiaj jest wymagający także ze względu na czas po pandemiczny ze względu na 

nieustające zmiany przepisów ze względu na zmiany podstaw programowych jest to 

wielkie wyzwanie. 2 głosy dotyczyły tematów osób z niepełnosprawnościami. Nigdy 

nie dalibyśmy rady i taka też jest polityka naszego miasta. Czy to dotycząca mieszkań 

wspomaganych czy szkolnictwa, czy poradnictwa, czy rehabilitacji? Nigdy nie 

dalibyśmy rady, gdyby nie takie stowarzyszenia, które mówią, jak to zrobić? My 

możemy dać narzędzie właśnie  

w postaci chociażby budynków, takich jak po szkole przy ulicy Jagiellońskiej czy 

budynków czy mieszkań, które przecież państwo i inne fundacje, inne stowarzyszenia 

wypełniacie treścią, duchem i tymi usługami, które są, są potrzebne.  

I za to też dziękuję, choć zdaję sobie sprawę z tego, że nie zawsze wszystko pewnie 

wychodzi jak najlepiej, ale po to się spotykamy, po to rozmawiamy na różnych forach 

żeby jeszcze bardziej na te potrzeby odpowiadać. Spotkania z mieszkańcami  

w dzielnicy Ujeścisko przy okrągłym stole właśnie w maju. To, co poleciłam dzisiaj 

Europejskiemu Centrum Solidarności to znalezienie dla państwa lokalu do 15 

września. Szukamy innego lokalu, który będzie współdzielony z inną organizacją 

działającą na rzecz osób z niepełnosprawnościami. Ja myślę, że przy tej okazji dobrze 

też powiedzieć, jak w ogóle w skali miasta różne organizacje pozarządowe, jaka to jest 

mniej więcej skala lokali, które pożyczane są w różnych formach, właśnie 

organizacjom pozarządowym. Jest to mniej o 20 milionów złotych w kasie miasta 

gdańskich nieruchomości, bo te lokale użyczane są najczęściej bezpłatnie, tylko 
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ponoszone są koszty mediów. Do 15 Września zostajecie państwo w Europejskim 

Centrum Solidarności. I w tym czasie szukamy lokalu, który będzie tak, jak mówię, 

zapewne współdzielony z inną organizacją, żeby mógł spełnić warunki dostępności dla 

osób z niepełnosprawnościami. Tematami edukacyjnymi z zachęcaniem, 

wprowadzaniem, utworzeniem możliwości współdecydowania właśnie o naszym 

mieście, przez młodych ludzi, ale także właśnie dziękuję za zauważenie tutaj działań 

naszych dotyczących szkoły kolejny głos gdańszczanina z wyboru za sercem.  

Dotyczący właśnie także wątków edukacyjnych, ale także rzecznika praw ucznia. 

Rzeczywiście poszukujemy osoby chętnej na to stanowisko osoby, która będzie 

moderatorem, pośrednikiem, koordynatorem właśnie między uczniami, nauczycielami, 

szkołą. Myślę, że to też jest jeden z efektów zarówno konferencji szkoła po pandemii. 

Lepsze komunikacja publiczna, zwłaszcza w Gdańsku Południe nieustająco nad tym 

pracujemy, czego dowodem jest właśnie chociażby trwająca budowa linii tramwajowej 

Nowa Warszawska. Dzisiaj przed Radą Miasta dziękuję za podniesienie tych właśnie 

wątków dotyczących włączania młodych ludzi w tematy edukacyjne, społeczne i też 

bardzo się cieszę, że możemy współpracować z kolejną już młodzieżową Radą Miasta. 

Chociaż chyba wszyscy młodzi duchem, skoro są tak aktywni społecznie, to pan XY 

zwracał uwagę na wątki związane z komunikacją miejską publiczną. Będziemy także 

szczegółowo o finansach związanych  

z komunikacją publiczną mówić przy okazji sprawozdania z budżetu, gdzie pokażemy 

konkretne liczby. Natomiast nie ukrywam, że już dzisiaj dla nas no wielkim wyzwaniem 

przy rosnących cenach paliw energii. No jest organizacja komunikacji publicznej na 

przyszły rok. Mam nadzieję, że te zapowiedzi dotyczące dopłat do energii także 

dotkną, obejmą samorządy i komunikację publiczną, bo to będzie wielkie wyzwanie. 

Wątki, o których także mówił pan Jakub Wróbel, to rozwój komunikacji rowerowej. To 

to dla nas też ważny element w ogóle mobilności.  

I w mieście, czyli rower jako element codziennej komunikacji publicznej, w drodze do 

pracy do szkoły. Te wszystkie programy, zarówno rowerowy maj kręcimy kilometry dla 

Gdańska, ale także konsekwentna rozbudowa infrastruktury. Pan XY zwrócił uwagę 

na wątki. Po pierwsze, dziękuję, że pan podziękował moim współpracownikom, bo 

tego nigdy nie za wiele, chociaż powiem państwu, że coraz więcej ludzi stać na to, 

żeby napisać krótki list. Krótki Mail mówiący, że pani przy okienku XYZ pan w 

gdańskich nieruchomościach pani w Gdańskim Centrum Świadczeń potraktowała 

mnie wyjątkowo, czułem się zaopiekowany i kompetentnie obsłużony i za to też 

dziękuję, bo my nieustająco szkolimy się. Wiemy, jakim wyzwaniem jest tak zwany 

krótkoterminowy najem mieszkań. On też  zaburza często takie codzienne życie 

mieszkańców właśnie tych kluczowych dzielnic turystycznych, ale turystyka ma się w 

Gdańsku dobrze i mam nadzieję, że będzie miała się coraz lepiej z uwzględnieniem 

potrzeb także mieszkańców naszego miasta. Krótko  

o węzłach integracyjnych to także jeden z projektów realizowanych w ramach 

zintegrowanych inwestycji terytorialnych węzły integracyjne. 
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MATEUSZ SKARBEK – Z-ca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Pani Prezydent, mamy liczne zgłoszenia do dyskusji od państwa radnych, więc 

przechodzimy do dyskusji.  

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Szanowni Państwo, radni dzisiaj spotykamy się tutaj po to, żeby podyskutować  

o tym, w jaki sposób miasto Gdańsk w 2021 roku zapewniało hasło, które kilka lat temu 

było bardzo popularne „wszystko dla gdańszczan”. Szanowni Państwo to nie jest tak, 

że my jako opozycja, chociaż bardzo często nam się to zarzuca, tylko krytykujemy, a 

w dodatku często rzekomo krytykujemy, nie podając też alternatywy czy też rozwiązań. 

Widzimy pozytywy 2021 roku zadania, które miasto Gdańsk, władze Miasta Gdańska 

zrobiły dobrze, bardzo dobrze, tak jak należy. Widzimy wielką Solidarność, widzimy 

współpracę Miasta Gdańska z rządem z odpowiednimi jednostkami, w tym trudnym 

kolejnym roku pandemicznym walkę z COVID 19. Widzimy rozpoczęcie prac nad ulicą 

Nową Warszawską, która będzie takim kolejnym elementem tej Gdańskiej układanki 

tramwajowej, która pozwoli kolejnym dzielnicom szeroko rozumianego Południa 

Gdańska móc podróżować komunikacją zbiorową  

w warunkach zdecydowanie lepszych, bo bez przesiadek licznych autobusami. 

Widzimy kolejną edycję programu jaśniejszy Gdańsk. Widzimy oświetlone ulice, coś, 

co mieszkańcy bardzo sobie cenią, czują się bezpieczniej. Wiedzą, że dzięki temu 

Gdańsk się rozwija, a nie zwija. Widzimy też inwestycje, które powstawały także przy 

współpracy przy dofinansowaniu środków rządowych. To było 80 milionów złotych na 

ulicę na remont ulicy Kilnieńskiej, to było 10 milionów złotych, które przyczyniło się do 

wyremontowania Domu Zdrojowego, który dzisiaj może być taką perełką. Szkoda 

tylko, że obok tej perełki powstał taki gargamel w postaci tego dzikiego wydaje się 

nielegalnie postawionego nielegalnie funkcjonującego namiotu. Widzimy też 

kilkadziesiąt milionów złotych, które w kolejnej perspektywie programu inwestycji 

strategicznych ma dać szansę na rozpoczęcie prac nad Nową Świętokrzyską drogą, 

która dla Południa Gdańska no jest czymś koniecznym. Bez tego nie uda się chociażby 

w części udrożnić dojazd mieszkańców Gdańska, którzy podróżują samochodami. Bo 

perspektywa Pomorskiej Kolei Metropolitalnej na południe jest wciąż odległa. Widzimy 

też małe cudzysłowie, małe elementy, ale tak potrzebne rzeczy, o które mieszkańcy, 

także radni Miejscy, dawniej Radni Dzielnicowi tak walczyli, widzimy tą darowiznę, 

dzięki której otworzyła się też perspektywa na budowę na budowę basenu w Brzeżnie 

darowizny, którą Wojewoda Pomorski  

w postaci działki przekazał miastu Gdańsk. Widzimy więc, że miasto Gdańsk się 

rozwija. Miasto Gdańsk rozwija się tak jak wiele miejscowości w Polsce. Niektóre lepiej, 

niektóre gorzej, Gdańsk także w licznych rankingach zajmuje wysokie pozycje, co 

pokazuje, że wiele inwestycji dochodzi do skutku. Natomiast my, jako radni 

opozycyjnie widzimy też błędy braki niedociągnięcia i my je co roku staramy się 

pokazać, a co roku też weryfikujemy, czy miasto Gdańsk wyciągnęło wnioski? Mam 

wrażenie, że z fundamentalnej kwestii, jaką jest gospodarowanie lokalami 

komunalnymi od wielu lat nie wyciąga się wniosków i co prawda widzimy w raporcie  

o stanie miasta kolejne tabelki, które pokazują, że kolejka osób oczekujących na lokal 

komunalny czy socjalny się zmniejsza, ale Szanowni Państwo widzimy też te lokale w 

których zarówno my opozycyjni, ale także państwo z rządzącej koalicji; te lokale 
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mieszkańców Gdańska w których interweniujemy wszyscy, które po prostu są, są 

hańbą dla Gdańska, bo jeśli widzimy lokal na ulicy Skarpowej, który powinien być 

przeznaczony do rozbiórki i widzimy tam zamieszkujące osoby, które od wielu lat 

odbijają się od drzwi Urzędu Miasta, nie mogąc otrzymać lokalu zastępczego. To jest 

to hańba dla miasta, jeśli widzimy zabytkowe hecze rybackie w Jelitkowie, które 

powinny być perełką tego miasta, a niestety popadają w ruinę i zmiany planu 

miejscowego nie doprowadzą do natychmiastowej zmiany tego stanu rzeczy. Jeśli 

widzimy mieszkańców, którzy wchodząc do tych hecz rybackich trafiają na dziurę na 

dziurze w podłodze. To pytamy się, jak to jest możliwe? Bo jest to hańba dla miasta, 

jeśli widzimy matkę z niepełnosprawnym synem zamieszkującą lokal we Wrzeszczu, 

która przez całą zimę nie mogła doprosić się, a tak naprawdę od kilku lat nie może 

doprosić się wymiany ogrzewania i musi zimą dogrzewać się elektrycznym 

grzejnikiem, bo piec, który jest w jej lokalu, nie nadaje się do użytku. I  wszelkie opinie 

kominiarskie mówią o tym, że nie można z niego korzystać i ona bezskutecznie- mimo 

naszych interwencji nie może doczekać się zmiany tego ogrzewania albo lokalu, który 

byłby przystosowany także do jej niepełnosprawnego syna. To pytamy się, jak to jest 

możliwe, bo jest to hańba dla miasta. Jeśli widzimy lokal na Biskupiej Górce, 

zamieszkały przez rodzinę z trójką dzieci do remontu oddany do użytku po remoncie i 

rok po tym oddaniu widzimy, jak na ścianach wychodzi grzyb, jak odchodzą listy 

podłogowe, jak faluje podłoga? Jak mieszkańcy pokazują, że to nie jest to, co mówiono 

im w Gdańskich Nieruchomościach? To pytamy się, jak to jest możliwe, jak to jest 

możliwe, że takie lokale gdańszczanom się przekazuje, bo jest to hańba dla miasta. 

Jeśli widzimy takie lokale, jak takie budynki, jak na owsianej. Gdzie w ciągu 2 tygodni 

4 razy dochodzi do pożaru i decyzją miasta ten budynek nie jest wpisany w 

perspektywie do remontu, tylko zamuruje się okna  

i drzwi, jeśli widzimy budynek w Reducie Żbik, który jest objęty wpisem do rejestru 

zabytków i miasto nie przedstawia perspektywy na to, w jaki sposób chce o ten 

przyszły zabytek zadbać. To pytamy się jak to jest możliwe, jak to jest możliwe w tak 

dużym w tak bogatym mieście jak Gdańsk, bo uważam, że jest to hańba dla miasta. 

Szanowni Państwo gospodarka komunalna to jedna kwestia, natomiast kolejna istotna 

kwestia, którą poruszają mieszkańcy, poruszają społecznicy. To jest zieleń 2021 rok. 

Myślę, że można określić rokiem zieleni w Gdańsku. Tylko, że nie był to rok, który 

upływał tylko i wyłącznie pod znakiem dbałości o zieleń tak też było, ale to nie wzięło 

się znikąd. Jeśli na początku 2021 roku dochodzi do sytuacji, w której wyrok 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego mówi o tym, że plan miejscowy  

w pasie nadmorskim, który w perspektywie zakłada budowę hotelowców. A poniekąd 

też doprowadzi do wycinki zieleni.  Ten plan miejscowy jest uznany w części za źle 

uchwalony to oczekiwalibyśmy od władz Miasta Gdańska, że dojdzie do jakiegoś 

przemyślenia, że dojdzie do weryfikacji założeń w zakresie miejskiej zieleni. Tak się 

jednak nie stało. Nielegalna wycinka na plaży w Jelitkowie nielegalna wycinka przy 

szkole na Przymorzu wycinka dewelopera na Siedlcach, wycinka na ulicy Brzozowej 

na Głównym Mieście. Ale to dopiero wycinka drzew w parku Steffensów chyba przelała 

czarę goryczy? Nielegalne działanie dewelopera bez wątpienia, ale także brak 

odpowiedniego przepływu informacji w Urzędzie Miasta dotyczące problemy 

dotyczące tego, że drzewa w parku Steffensów miały zostać wpisane do rejestru 

zabytków teren tego parku. To zadajemy sobie dzisiaj pytanie, jak to jest z tą zielenią 

w mieście Gdańsku? Jeśli prezydent Borawski zaproponował nam w sierpniu uchwałę 

w sprawie zasad postępowania z zielenią. To my jako radni opozycji mieliśmy dylemat 
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no bo jak tu zagłosować przeciwko wobec takiej uchwały, która  

w założeniu ma doprowadzić do tego, że w Gdańsku będzie więcej miejsc zielonych, 

że zieleń będzie bardziej zadbana. Natomiast wskazywaliśmy, że ta uchwała była na 

tyle ogólnikowa. Rodziła też wątpliwości natury prawnej, że trudno nam będzie ją 

poprzeć, wówczas się wstrzymaliśmy. Prezydent Borawski mówił, że uchwała jest tylko 

początkiem, że Zarządzenie Prezydent Miasta Gdańska będzie  uszczegóławiało . 

Natomiast gdy widzę w tym raporcie, jak prezydent Dulkiewicz we wstępie nawet 

wskazuje jako sukces, że ta uchwała powstała, jeśli widzę  

w załączniku do tego raportu, że wymienia się tą uchwałę jako zrealizowaną. A gdzieś 

nie mówi się o tym, co stało się tak dość niedawno, bo już 2022 roku 27 kwietnia 

Wojewódzki Sąd Administracyjny uznał skargę Wojewody dotyczącą tej uchwały. 

Uznał tą chwałę za nieważną. Szanowni Państwo walka o zieleń, walka  

o drzewa to nie tylko, jak się okazało, puste uchwały. To także czyny i te czyny też 

widzimy. Widzimy zasadzenia wzdłuż Alei Płażyńskiego wzdłuż Alei Sikorskiego. 

Widzimy te zasadzenia, w których uczestniczy też prezydent Miasta Gdańska. 

Natomiast mamy obawy, mamy obawy, czy te drzewa, które bardzo słusznie, że są 

sadzone, przetrwają, bo widzimy z drugiej strony uschnięte drzewa wzdłuż gdańskich 

ulic. Widzimy uschnięte drzewa przy szkole podstawowej na Niedźwiedniku, widzimy 

uschnięte drzewa przy  Alei Hallera 237, widzimy uschnięte drzewa przy Alei 

Sucharskiego. I tu zadajemy pytanie, jak to jest? Gdański Zarządzie Dróg i Zieleni 

władze Miasta Gdańska czy te większe pieniądze, które zostały przeznaczone w tym 

budżecie na 2022 rok, przekładają się na dbałość o tą zieleń? Bo mamy wątpliwość, 

mamy uzasadnioną wątpliwość. Nie będę już się znęcał, bo jest to jakby osobna 

kwestia dotycząca palmy. Natomiast ona wielokrotnie będzie się tutaj przejawiała  

i przewijała. Natomiast to jest niejako symbol tego, że z Gdańską zielenią jest nadal 

bardzo duży problem. Kolejna istotna kwestia po zieleni i po sprawach lokali 

komunalnych. To jest przyszłość Gdańska pod względem urbanistycznym 

architektonicznym. Kiedy mówiono kilka lat temu Republika deweloperów, kiedy jeden 

z kandydatów na prezydenta tak firmował tym hasłem. To wydawać by się mogło, że 

w 2021 roku ono powinno się zdezaktualizować, ale tak się tak się nie stało. 27 

stycznia 2021 roku urząd Miasta Gdańska poinformował, że Wojewódzki Sąd 

Administracyjny stwierdził w części nieważność planu miejscowego dla Brzeźna w 

rejonie pasa morskiego. To, o czym wspomniałem społecznicy z organizacji Zielona 

Fala zebrali kilka tysięcy podpisów pod wnioskiem o konsultacje społeczne  

w sprawie zagospodarowania pasa nadmorskiego. Co się z tymi podpisami stało? Co 

się stało z obietnicami konsultacji dotyczących zieleni w pasie nadmorskim? Stało się 

to, co często robi się w biurach zmielone. Co się stało z tymi obietnicami,  

o rozmowach, o pasie nadmorskim okazały się pustymi obietnicami. Czy władze 

Miasta Gdańska wyciągnęły z tego wnioski? Niestety nie, jeśli widzimy, że dalej 

zabudowa hotelowa w rejonie pasa nadmorskiego jest przez władze miasta forsowana. 

Jeśli widzimy, że na Dolnym Mieście w ramach partnerstwa publiczno- prywatnego bez 

uwzględnienia uwag mieszkańców, mimo odbywających się konsultacji, deweloper 

chce boisko pod wierzbami oraz inne tereny zielone przeznaczyć pod zabudowę 

mieszkaniową. Jeśli widzimy, że południe Gdańska coraz bardziej staje się betonową 

pustynią i nie zmieni tego bardzo potrzebny Park Południowy, jeśli widzimy, że na 

granicy Aniołek, Siedlec deweloper może od tak wyciąć całe skarpy  drzewa, które tam 

już kilka lat kilkanaście lat rosły. Jeśli widzimy, że na Pieckach Migowie w okolicach 

ulicy Piekarniczej i Lema mieszkańcy protestują przeciwko coraz bardziej intensywnej 
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zabudowie deweloperskiej, a miasto Gdańsk mimo to nie jest w stanie wsłuchać się w 

ich uwagi. To pytamy się, czy Gdańsk dalej jest republiką deweloperów, bo wychodzi 

na to, że tak. I najgorsze w tym wszystkim jest to, że na tym wstępnym etapie na etapie 

zgłaszania uwag na etapie dyskusji.  

W Biurze Rozwoju Gdańska na etapie dyskusji nad planami miejscowymi uwagi 

mieszkańców wielokrotnie są nie uwzględniane i to nie są niestety kwestie, które 

można było określić jako merytoryczne, że uwaga z powodów merytorycznych nie 

została uwzględniona. To jest pewna polityka władz Miasta Gdańska, gdzie mimo 

wszystko mieszkańcy muszą poczekać, bo deweloper musi tutaj zbudować coś musi 

zbudować wysoko intensywnie, tak, żeby miał jak największy zysk, a mieszkańcy 

dostosują się. Szanowni Państwo te 3 kwestie, które pozwoliłem sobie wymienić. To 

jest taka pigułka  i zarówno kwestie gospodarki, lokalami komunalnymi i kwestie 

ochrony zieleni i kwestie relacji miasta z deweloperami. Moim zdaniem w 2021 roku 

były jednymi z najistotniejszych. Natomiast dziś jesteśmy na koniec czerwca już tak 

naprawdę w połowie kolejnego roku spotkamy się tu za rok. Będziemy dyskutować  

o roku 2022. I ja dzisiaj po upływie półrocza nie widzę zmiany, a najlepszym 

przykładem tego taką pigułką tych wszystkich 3 spraw. Jest coś, co na co zwróciłem 

uwagę. Niedawno natomiast mieszkańcy informowali o tym zdaje się już nawet  

3 miesiące temu. Czy Gdańsk jest miastem wolności i solidarności czy republiką 

deweloperów? Jeśli widzimy, że nie ma solidarności z mieszkańcami, lokali 

komunalnych, lokali socjalnych, osób, które czekają na te lokale, jeśli widzimy, że nie 

ma solidarności z osobami niepełnosprawnymi, które chcą po prostu działać, 

funkcjonować, pomagać osobom niepełnosprawnym w Europejskim Centrum 

Solidarności. Jeśli widzimy, że nie ma solidarności z przyszłymi pokoleniami, bo 

wycinki drzew w Gdańsku także za przyzwoleniem Gdańskiego Zarządu Dróg  

i Zieleni czy Wydziału Środowiska nadal istnieją nadal się pojawiają. To widzimy, że 

mamy do czynienia z deweloperem z republiką deweloperów i z jej dyktatem. Czy 

wolność i Solidarność znów przegrywa z Republiką Deweloperów niedaleko sali BHP  

niedaleko Europejskiego Centrum Solidarności, gdy w 2014 roku świętej pamięci 

Paweł Adamowicz, prezydent Wałęsa, prezydent Bronisław Komorowski cała 

śmietanka osób z różnych części świata wsadziły dąb Wolności- 34 lata po podpisaniu 

porozumień sierpniowych. I dzisiaj widzimy, że te miejsce jest rozjechane, 

wykarczowane tam, co moment kursują koparki, wywrotki a drzewo, jak i obelisk 

upamiętniający te zdarzenia sprzed 8 lat gdzieś zniknęły. Jeśli ja dowiaduję się, że 

deweloper w uzgodnieniu z Gdańskim Zarządem Dróg i Zieleni uznał, że ten dąb 

wolności ten symbol nie rokuje. To ja się pytam w takim razie, gdzie były odpowiednie 

osoby, które powinny zadbać o te drzewa? Czy w takim czy w Gdańsku w taki sposób 

traktujemy symbolikę, ale także zieleń bo jeśli tak to niestety trzeba wystawić za 2021 

rok, jak i za poprzednie lata, ale i także za te półrocze 2022 roku negatywną ocenę 

władzą Miasta Gdańska. Właśnie dlatego krytykujemy też ten raport o stanie Miasta 

Gdańska, bo nie widzimy tutaj przyznania się do błędów, do problemów, z którymi 

miasto się mierzy, a sytuacja z dębem wolności dobitnie pokazuje, że miasto Gdańsk, 

że władze Miasta Gdańska nie odrobiły lekcji  

z przeszłości i cały czas nie są solidarne, nie opiekują się słabszymi, nie dbają 

wystarczający sposób o zieleń jak i pozwalają deweloperom być przed interesem 

mieszkańców.  
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ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Tak jak to bywa w demokracji nie ze wszystkimi wypowiedziami się zgodzę  

z niektórymi bardziej z niektórymi mniej, ale za wszystkie dziękuję, bo każdy  

z Państwa musiał zebrać podpisy. Musiał jakiś pomysł na swoje wystąpienie 

opracować i miał coś do przekazania, bo taki też jest nasz Gdańsk, że nie jest to chór, 

gdzie wszyscy jednolicie mamy śpiewać i mam nadzieję, że nigdy tak nie będzie, ale 

pewna taka bardzo korzystna mieszanka różnych pomysłów, różnych idei. Dobrze 

jedna rzecz, że chcemy pracować dobrze dla Gdańska. Więc państwu  

i za państwa zaangażowanie bardzo serdecznie dziękuję i chciałbym przy tych 

mowach, zwłaszcza 2 osobom podziękować. Chciałbym podziękować pani ze 

Stowarzyszenia Inwalidów Narządu Ruchu Solidarność za wystąpienie. Moim zdaniem 

było to najlepsze wystąpienie, które usłyszeliśmy dzisiaj w Radzie Miasta Gdańska. A 

mam powody, żeby twierdzić, że będzie to po prostu najlepsze w czasie całych obrad, 

bo pani mówiła, w moim odczuciu po prostu od serca. Pani mówiła  

o ważnych sprawach, zrozumiałym prostym językiem, językiem, który trafiał w moim 

odczuciu lub powinien trafić nie tylko do umysłów, ale również do serc gdańszczan, 

również do serc włodarzy obecnych lub nieobecnych. Po drugie, chciałbym 

podziękować panu XY - chciałem podziękować za to, że podjął pan temat bardzo 

ważny na pewno dla ludzi młodych, ale także dla seniorów można powiedzieć dla 

każdego człowieka, bo każdy z nas potrzebuje jakiegoś mieszkania. Czy to będzie 

mieszkanie na własność, czy to będzie mieszkanie wynajęte prywatne czy gminne 

Wszyscy gdzieś musimy mieszkać i cieszy mnie, że w Radzie Miasta Gdańska padły 

również słowa od pana, który tą tematykę poruszył. Szanowni Państwo dużo już 

powiedział mój szanowny przedmówca radny Przemysław Majewski. Dużo mówili 

także poprzednicy, bardzo dużo mówiła pani prezydent Aleksandra Dulkiewicz.  

Ja bym chciał w tym swoim wystąpieniu zwrócić uwagę na coś jeszcze innego. Obok 

pewnych punktów wspólnych obok tego, za co uważam, bo na tym polega uczciwa 

ocena władzę można pochwalić. Chciałbym też wskazać na rzeczy o których pani 

Aleksandra Dulkiewicz nie wspomniała? Nie wiem, czy nie wspomniała, dlatego bo  

o nich nie wiedziała. Zakładam, że jako prezydent Miasta Gdańska powinna wiedzieć, 

czy też nie powiedziała, dlatego, bo były dla niej bardzo niewygodne. Można byłoby, 

proszę państwa, te zagadnienia podzielić na takie 3 bloki i to ponownie do radnego 

Majewskiego nawiązuje pierwsza kwestia gospodarka komunalna. W tym mieszkania, 

druga kwestia tereny zielone i trzecia kwestia szeroko rozumiane pieniądze. Szeroko 

rozumiane pieniądze, bez których oczywiście za wiele nie jesteśmy w stanie zrobić, co 

nie znaczy, że nie można zrobić nic. Przejrzałem sobie, proszę państwa, wydarzenia, 

tematy, którymi miałem okazję zajmować się w ubiegłym roku, nie po to, żeby teraz 

chwalić się, bo nie od tego jestem. Być może inni na sali czują taką potrzebę, żeby o 

nich tam gdzieś mówiono  

i gratulowała ono i tak dalej, ale od tego, żeby uczciwie powiedzieć, co zostało  

w moim odczuciu dobrze zrobione a co wymaga pewnych poprawek, więc pozwolę 

sobie tak po części hasłowo opierając się na tych 3 filarach o krótkie komentarze. 

Proszę państwa, rok 2021 zaczął się między innymi od zjawiska samozapłonu 

deweloperskiego. To jest określenie, którego nie wymyślił Skiba, którego nie wymyślił 

Majewski nie wymyślił nikt w tej Radzie Miasta, a to jest określenie, które pojawiło się 

w dyskusjach na forach internetowych. Czym jest, proszę państwa samozapłon 

deweloperski i dlaczego należy o nim mówić? W kontekście roku 2021, także  
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w kontekście poprzednich lat i daj Boże, żebyśmy nie musieli o tym mówić. W tym roku 

po raz kolejny i w kolejnych latach samozapłon deweloperski najczęściej związany jest 

z taką oto sytuacją, że mamy jakiś teren, teren gminny, teren atrakcyjny. Jeżeli chodzi 

o lokalizację, gdzie są jakieś tam przeszkody, czasem jakaś nieruchomość, czasem 

zabytek, jeszcze jako nieruchomość, czasem jakieś tereny zielone pojawiają się różni 

deweloperzy, różne grupy interesu, mniej czy bardziej legalne, które myślą, no to my 

sobie w tym Gdańsku tutaj zbudujemy. Proszę państwa, żeby zrozumieć mechanizm, 

który funkcjonuje w Gdańsku i który był w roku 2021 mechanizm tak zwanego 

samozapłonu deweloperskiego. Musimy spojrzeć na początku na to, że jest atrakcyjny 

teren. Należy on do gminy. Ktoś wykazuje nim zainteresowanie. Potem dziwnym 

trafem ten teren jest zaniedbany, jakoś rzadziej trafiają tam służby sprzątające, jakoś 

rzadziej tam się robi, remonty, ten teren traci swoje pewne walory na pierwszy rzut 

oka, bo kto lubi mieszkać wśród śmieci, kto lubi mieszkać w sąsiedztwie rozpadających 

się budynków? Kto lubi mieszkać  

w sąsiedztwie jakiś czasem melin czy innych tego typu miejsc raczej nikt normalny. No 

i potem się pojawia propozycja rozwiązania tego problemu, że jeśli tu jest bałagan, to 

może sprzedajmy to, sprzedajmy to, ktoś przyjdzie i zrobi tam porządek. Jestem 

ciekaw, gdybyście tak państwo spojrzeli, nawet nie jako radni. A jaką mieszkańcy 

Gdańska na swoje otoczenie na rozmowy z mieszkańcami? Ileż takich sytuacji? Ileż 

takich lokalizacji, byście byli państwo w stanie wskazać? Ja jako mieszkaniec 

Gdańska, mieszkaniec Brzeźna wskaże jedną prostą. Dawne tereny po działkowe w 

większości gminne, gdzie chciano nam, o czym będzie jeszcze zrobić rzeź drzew i 

budować wysokościowce, budować coś kompletnie niepotrzebnego  

w pasie nadmorskim. Proszę państwa rok 2021 rozpoczął się między innymi 

samozapłon deweloperski przy Placu Wałowym, a także w jednej z lokalizacji  

w Nowym Porcie. I potem niestety był kontynuowany w niejednej jeszcze lokalizacji. 

Pierwsza kwestia wyjaśniona, kwestia druga ktoś powie, a po co o tym mówić? To są 

jakieś drobne rzeczy, opóźnienia, rozliczenia za media. Ci, którzy korzystają  

z gminnych lokali, niejednokrotnie mają problemy z otrzymaniem na czas rozliczeń za 

wodę, za inne media i czekają, czekają, czekają. Przykładem tego może być sytuacja 

mieszkańców z ulicy Wajdeloty i z ulicy Białej, którzy zwrócili się do mnie  

o pomoc w tejże sprawie. Patrzę pan Krystian Kłos jest obecny to pana sąsiedzi to 

pana sąsiedzi- pomogłem spokojnie. Rozwiązaliśmy już kwestie, tak żeby pan 

wiedział, że na pana terenie takie rzeczy również się dzieją i dobrze byłoby, gdybyśmy. 

Ale ja cieszę się, że pan teraz wchodzi w dyskusję, natomiast nawiązując do naszej 

poprzedniej rozmowy na sesji na stadionie raz jeszcze apeluję  

o uszanowanie tutaj pewnych zasad. Tak, mam nadzieję, że pan też się tam włączy 

jeżeli takie sytuacje będą. Kolejna kwestia, proszę Państwa, jak się w Gdańsku 

gospodaruje mieniem komunalnym, co tutaj się z nim robi, w jaki sposób jest 

traktowane? No to niech przykładem będzie sytuacja proszę państwa na stoku 38 

Biskupia Górka, Śródmieście, administracyjnie przykładowa kwota 6853,29 zł piec 

akumulacyjny, który miał zostać usunięty z mieszkania przez Gdańskie Nieruchomości 

i podległe im służby został usunięty, ale nie wiadomo, bo pytaliśmy, gdzie te piece się 

znalazły, czy poszły na złom czy do śmietnika, czy do kogoś do domu, czy gdzieś 

pytaliśmy o prostą rzecz, jak jest jakaś wartość, jest mienie miejskie, dlaczego nie ma 

przykładowo naklejki? Dlaczego nie ma zapisów w Excelu, czy gdziekolwiek, że piec 

od Kowalskiego zabrane do Nowaka. Ktoś powie, o co tu chodzi? Budżet miasta 4 

miliardy złotych, a tutaj Skiba mówi o 6000. Proszę państwa, to jest tylko jeden 
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przykład, to jest wierzchołek czubek tej góry lodowej  

i moglibyśmy dawać masę przykładów. Skoro jednak potrzeba większych kwot, to  

o czym nie powiedziała pani prezydent Aleksandra Dulkiewicz, nieobecna na w tym 

miejscu na sali ufam, że jako włodarz słucha nas w tym budynku, bo są takie 

możliwości - gwoli uczciwości. Karuzela, proszę państwa, plac zabaw dla dorosłych. 

Jeżeli dorośli mają chęć się pobawić, jeżeli mieszkańcy tak wybrali w budżecie 

obywatelskim, nie widzę przeszkód, chociaż komuś może brzmieć trochę dziwnie, że 

plac zabaw chyba głównie dla dzieci, ale nie jeżeli chcą dorośli seniorzy, dlaczego by 

nie tylko pytam, dlaczego za taki plac zabaw za kilka desek w kilka gum zapłacono 

350000 zł, bo tyle pieniędzy wydano na konstrukcję naprawdę wątpliwej jakości.  

Ci z Państwa, którzy lubią, a chyba wszyscy lubimy Park Regana mogą pójść, mogą 

zobaczyć i mogą zapytać, jak to się mogło stać? No cóż, być może jest tak, jak to było 

w jednym z klasyków polskiego kina film Miś, prawda, że tutaj potrzeba, że tak powiem 

bardzo przepłaconych interesów, bo to są najlepsze interesy. To nie jest dokładny 

cytat, ale myślę, że państwo wiecie do czego nawiązuje, skoro mowa  

o Parku Regana przechodzimy do bardzo ważnego tematu o którym zaczął już kolega 

Radny Przemysław Majewski. Pas nadmorski w Brzeżnie. Proszę państwa, pamiętam 

dobrze, bo była to sesja formule online. Głosowaliśmy nad przyszłością terenów w 

Brzeżnie. Pamiętam, że również radni Koalicji Obywatelskiej, za co serdecznie 

dziękuję, pytali Biuro Rozbudowy Gdańska pytali Panią Damszel - Turek, czy na 

pewno wszystko dobrze było pomierzone? Czy te drzewa faktycznie mają taką 

wysokość, czy nie ma żadnych błędów? W dokumentacji słyszeliśmy tak, wszystko 

jest dobrze. Proszę się nie obawiać. Jedynie radni Prawa i Sprawiedliwości mieli wtedy 

odwagę mówić jasno na sesji Rady Miasta Gdańska, że nie tam są nieprawidłowości. 

Przedstawialiśmy dowody, prosiliśmy, żeby zdjąć ten punkt sesji, poczekać, jeszcze 

raz zmierzyć, zbadać sytuację. No ale większość w Radzie Miasta, jak to w republice 

deweloperów, postanowiła inaczej. Uchwalamy, a potem pewnie wycinamy i 

budujemy, co się stało. Zostało uznane, że tego typu decyzje, że ten plan jest 

niezgodny z prawem, o tym mówili. Proszę państwa, społecznicy chyba dalecy od 

sympatii dla Prawa i Sprawiedliwości, chyba że ktoś uważa zieloną falę za 

Greenpeace, na przykład jak to niektórzy  przeciwnicy zielonej fali mówili. Myślę, że 

byłoby rzeczą uczciwą zrobić mały sondaż preferencji politycznych, a myślę, panie 

prezydencie, że pan  byłby w stanie prędzej znaleźć wśród 7000 osób, które podpisały 

się pod inicjatywą zielonej fali, prędzej swoich zwolenników niż ja, chociaż  

i tam było naszych sporo. Ale ja Jestem świadom realiów, ale mnie cieszy dialog  

z panem prezydentem, natomiast również bym prosił, żebyśmy szanowali pewne 

zasady, jeżeli chodzi o dyskusję. Jeżeli będzie potrzeba z przyjemnością po 

wystąpieniu z panem o tym porozmawiam. Proszę państwa, czyli radnych 

wprowadzono w błąd publicznie prowadzono w błąd, publicznie, kłamano i sąd 

przyznał nam rację przyznał. Rację społeczników. To jest jedna kwestia, ale jak to jest 

być w Gdańsku mówić o mieście wolności i solidarności, mówić o demokracji,  

a jednocześnie przyjść na spacer do Brzeźna? Szanowna pani Prezydent nieobecna 

wciąż na tej sali przyjść do Brzeźna i sytuacji, w której aktywiści, której społecznicy, ci, 

którzy chcą bronić zieleń proszą o podpis pod konsultacjami, nie pod werdyktem pod 

konsultacjami odmówić podpisu. Nie było tam podpisu pani prezydent Aleksandry 

Dulkiewicz, ale były podpisy 7000 innych osób. Gdzie są dzisiaj te podpisy? Gdzie są 

te konsultacje? Gdzie jest szacunek dla tych osób, również dla państwa wyborców? 

Powiedziałbym, gdzie, ale w takiej Izbie nie przystoi, więc po prostu powiedzmy, może 
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najkrócej, że w niszczarce w najlepszym wypadku w jakimś archiwum. Proszę 

państwa, skoro mowa o zieleni, to symbolem także tej republiki deweloperów, czy też 

zjazdu drwali RP była kwestia parku Stffensów wyjaśniona już przez radnego 

Majewskiego. Ale żeby nie było, proszę państwa, że przy tej zieleni tylko źle się dzieje, 

bo obiecałem, że będę patrzył uczciwie. Są także pewne sukcesy lub kroki w dobrym 

kierunku. Park Południowy, proszę państwa, to bardzo dobre rozwiązanie. Również 

mówiliśmy o tym w naszej kampanii wyborczej w roku 2018. Ja mogę za Park  

Południowy, jeżeli zostanie zrealizowany i miejmy nadzieję, że  

w jeszcze większej skali mogę państwu bardzo serdecznie podziękować. Obecnie 

traktuję to za dobrą monetę. Jak najbardziej więcej zieleni, mniej betonu, ale 

poczekajmy jeszcze na finalizację tych zapowiedzi. Mam też nadzieję, że tyle chęci do 

terenów zielonych tyle przychylności znajdziecie państwo także w innych lokalizacjach. 

Przykładowo park Na Zboczu także broni się przed tą pato deweloperką. Proszę 

państwa, mówiliśmy o wątkach dotyczących zieleni. Czas w takim razie jeszcze 

nawiązać szerzej do wątków dotyczących polityki komunalnej. Państwo mówicie, że 

niejednokrotnie najczęściej gdańscy włodarze nie wiem, czy pan akurat panie 

prezydencie, bo nie chcę tutaj tego personalnie kierować. Ale myślę, że pan prezydent 

Piotr Grzelak również nieobecny. Rozumiem, że pan prezydent Kryszewski jest - pan 

pozwoli, że za dorobek w roku 2021 będę przede wszystkim tutaj obdarowywał pana 

prezydenta Grzelaka. Pan wówczas był  

w Wydziale Gospodarki Komunalnej. Różnie nam się współpracowało, ale z panem 

można było rozmawiać i ufam, że pan jako prezydent, jako wiceprezydent, zastępca 

tutaj i następca pana Grzelaka, że uda nam się ten dobry kurs utrzymać. Możemy się 

nie zgadzać, nie wszystko musi być realne ale ucieszę się, że jeżeli nastąpi w roku 

2022, zmiana dobra zmiana. Jeżeli chodzi o Gdańskie Nieruchomości i podległe 

jednostki, proszę państwa, czemu o tym mówię? Słyszymy, że radni PIS-u tylko 

narzekają. Proszę państwa, kiedy wraz z radnym Przemysławem Majewskim 

wystąpiliśmy o szereg dokumentacji dotyczących Gdańskich Nieruchomości 

dotyczących remontów, to powinniśmy je dostać w ciągu 14 dni roboczych. Myślę, że 

pan przewodniczący Cezary Śpiewak Dowbór jako prawnik zgodzi się, że odpowiedź 

w terminie to jest to, do czego dążymy. Myślę, że pan ten pan był w takiej sytuacji, 

panie przewodniczący, pan również by się zdziwił, gdyby pan czekał na odpowiedź 90 

dni, a tak było w tej właśnie sytuacji. Można domniemywać, z czego wynikało takie 

przedłużanie- czasem zgodnie z prawem, czasem nie tego terminu. Ja mam pewne 

swoje teorie, bo najczęściej informacji nie udostępnia ten, kto nie wie albo ma jakiś 

interes w tym, żeby informacje ukryć. No to ja także pokazać państwu, co miałby 

Gdańskie Nieruchomości, jaka była filozofia przy niejednym remoncie odczytam 

fragmencik maila. Skoro mowa o nieruchomościach? Szanowni Państwo, ja z 

prezydentem Świętej pamięci Pawłem Adamowiczem nie zgadzałem się w wielu 

kwestiach. Takie moje prawo jako gdańszczanina, takie moje prawo jako radnego, 

również radnego opozycji. Natomiast nie mogę pojąć jednej rzeczy związanej  

z uhonorowaniem tej postaci. Być może państwa zaskoczę, ale nie pójdę drogą 

niektórych radnych miasta stołecznego Warszawy i nie będę mówił, że prezydent, 

który tyle lat rządził w Gdańsku, różnie oceniany, ale jednak kilkukrotnie ponownie 

wybierany, że nie zasługuje na formę upamiętnienia. Czy to będzie ulica? Czy to 

będzie mural- mi taka polityka, żeby kogoś gumkować, bo nie jest z mojej opcji 

politycznej lub nie dopuścić, jest obca. Takie standardy to są standardy chyba 

warszawskie, a nie standardy Gdańskie. Ale na Boga, proszę państwa, dlaczego  
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w połowie ubiegłego roku? Kto za to odpowiadał? Państwo wzięliście kamienice. 

Wiadomo dlaczego akurat pod tamtą lokalizacją przy ulicy Mniszki, proszę Państwa, 

na jednej ścianie zostało coś wyremontowane. Ocieplone został wykonany mural. 

Jakiś czas później zrobiono tam za pieniądze publiczne za pieniądze z kasy miejskiej 

imprezkę, bo tak to trzeba nazwać a nie zadbano o to, żeby spojrzeć. Jak wygląda ta 

kamienica w środku? Jak wygląda druga jej strona? Chociażby proszę Państwa, 

mieszkańcy tamtej kamienicy od kilkudziesięciu lat nie mieli remontu. No ja nie Jestem 

tutaj doradcą od państwa marketingu politycznego, ale to jest dla mnie po prostu, rzecz 

no -dziwna, jak można próbować swojego, bo to był przede wszystkim państwa 

politycznie mój formalnie jako mieszkańca Gdańska Prezydent nie głosowałem na 

niego, ale taka była wola większości, więc był prezydentem. Miał do tego pełne prawo. 

Jak można było takie niedociągnięcie zrobić na łapu capu na szybkiego. Czy państwu 

nie było po prostu wstyd. To wtedy byłoby zrobić jakiś tam uczciwy remont, zadbać o 

tych mieszkańców, a nie taką pokazówkę. Idą sobie turyści patrzą mural z jednej 

strony, a z drugiej straszące i to są opinie mieszkańców wnętrze i strasząca elewacja. 

Kolejna kwestia hałas w centrum Śródmieścia. Ostatnie centrum Śródmieścia może 

nieprecyzyjnie jak na gdańszczanina główne miasto przede wszystkim tam, bym chciał 

za kilka rzeczy podziękować. Patrzę, komu dokładnie powiedzmy, że władzom 

Gdańska za to, że udało się ruszyć jakąś dyskusję, nie obyło się oczywiście bez 

oporów, bez trudności, ale wydaje mi się, że idziemy w dobrym kierunku. Działania 

rozpoczęte w roku 2021 powinny skończyć się tym, żeby centrum Gdańska, a 

dokładniej stare główne miasto, chociaż Stare Miasto, również, żeby było wolne. Od 

jakichś patologii od jakiś tam klubów go-go  

i naganiaczy którzy potem fundują kompromitujące Gdańsk artykuły jako miasto, że co 

to jest, że przyjeżdża ktoś do miasta jest gdzieś wciągany, a potem płaci po 

kilkadziesiąt tysięcy zł, bo coś mu tam dosypali do drinka. Policja ostatnio taką akcję 

w całej Polsce przeprowadziła wymierzoną właśnie w tych bandytów, bo tak to trzeba 

nazywać. Gdańsk powinien tą kwestię rozwiązać i Gdańsk jest miastem gdzie jest 

miejsce na muzykę, gdzie jest miejsce na sztukę, ale nie powinno być miejsca na 

pijackie wycie, na hałasy, na zakłócanie życia tym mieszkańcom Gdańska, którzy  

w tej części od lat po prostu mieszkają. Rok 2021 Szanowni Państwo to także decyzja, 

z którą my się nie godziliśmy i podtrzymujemy jako radni Prawa  

i Sprawiedliwości naszą opinię o transferze ponad 40 milionów złotych do Francji za 

odkupienie udziałów w SOR Neptun Gdańsk. W naszym odczuciu był to wydatek 

nieuzasadniony. Proponowaliśmy inne rozwiązania w ubiegłym roku taką decyzję 

państwo podjęli dali możliwość władzom Gdańska tego dokonania tak się stało. Proszę 

państwa, zmierzając już do ostatnich punktów, można byłoby powiedzieć, że ostatnie 

mamy najlepsze na koniec, chociaż nie wiem, czy najlepszy jest tutaj dobrym 

określeniem. Pamiętają państwo pato wiaty z których cała Polska się śmiała. No na 

Boga, jak można zrobić wiatę, gdzie człowiek, jakby to dzisiaj poprawną politycznie 

kwestią określić - człowiek  standardowych rozmiarów nie może się schować, bo też 

na niego pada po prostu i na to wydać 1,5 miliona złotych. No bo to jest kpina i to miało 

miejsce w roku 2021. Spa to wiatr śmiała się cała Polska.  

O tym pani Aleksandra Dulkiewicz nie raczyła powiedzieć, gdyby chociaż przeprosiła, 

nie przeprosiła, bo nie mówiła, ale bym chciał. Przewrotnie podziękować za 

naprawienie tego później, bo można coś zepsuć ale grunt to umieć, powiedzieć, 

przepraszam i naprawić państwo. Oczywiście bez rozgłosu medialnego, ale naprawili 

to więc dziękuję i myślę, że warto z tego wnioski na przyszłość też wyciągnąć. Proszę 
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państwa, dzisiaj jest jeszcze jeden istotny wątek, który związany jest  

z Gdańskiem, ale musi być rozpatrywany w kontekście nieco szerszym w kontekście 

szerszym, czyli w kontekście bezpieczeństwa Polski i naszego regionu. Kiedy jesienią 

ubiegłego roku władze Gdańska postanowiły nieodpłatnie udostępnić przestrzeń, na 

pewno na autobusach, chyba nie na tramwajach, na autobusach, na pewno tak zwanej 

grupie granica. To było związane z kryzysem migracyjnym na granicy Polsko- 

Białoruskiej. Grupa granica, proszę państwa, w sposób dla mnie nie do 

zaakceptowania w sposób nie merytoryczny, niekulturalny, a czasem wręcz kłamliwy 

szarga dobre imię polskiego państwa atakowała polski rząd, atakowała słownie 

strażników granicznych i polskie wojsko. Ci ludzie, proszę państwa, ci ludzie w polskich 

mundurach nas bronili wówczas. Gdybyśmy my wtedy tak jak chciała grupa Granica, 

którą władze Gdańska reklamowały na komunikacji zbiorowej, gdybyśmy wpuścili tych 

bandytów od Łukaszenki, to byśmy teraz mieli piątą kolumnę- piątą kolumnę, która by 

tylko czekała na to, jak nie daj Boże, wojna  

z Ukrainy by się przeniosła gdzieś dalej. Proszę państwa, wspieranie grupy Granica, 

co do której wątpliwości bardzo poważne miały polskie służby to jest dla mnie rzecz 

niebywała. Nawet już nie chodzi o kwestię pieniędzy, że tam parę złotych nie 

wpłynęłoby do kasy, albo,  że tam przestrzeń udostępniono o takiej wartości, ale sam 

fakt grupa Granica i nie boję się tego powiedzieć tutaj publicznie, jako radny Miasta 

Gdańska, przede wszystkim jako Polak w moim odczuciu prowadziła działalność 

antypolską, antypaństwową i dla mnie jest rzeczą niezrozumiałą, jak władze Gdańska 

mogły taką grupę wspierać. Proszę państwa, jak można było wspierać taką grupę? 

Mało tego. Czy władze Gdańska zmieniły swoje zdanie o tej inicjatywie? Chciałbym 

się dowiedzieć, czy w roku 2022 nie będzie już nawet słowa o tej grupie, która  

w moim odczuciu jako radnego i Polaka szkodziła interesom nie tylko gdańszczan, ale 

i całej Polski, a może i Europy. Proszę państwa, w tym kontekście może jeden do 

państwa argument trafi. Gdyby nie daj Boże, a patrząc na sytuację na Ukrainie nie 

można niestety tego całkowicie wykluczyć. Gdyby Polska padła ofiarą rosyjskiej 

agresji. My się możemy różnić, jeżeli chodzi o to, jaką politykę prowadzi rząd Polski co 

do samorządów, w tym samorządu gdańskiego. No ale finansować takie coś  

i potem mówić rząd polski nam nie daje pieniędzy. Ja powiem tak oby rząd polski jak 

najwięcej pieniędzy dawał, tak jak dał na przykład na ulicę Kielnieńską 80 milionów 

złotych jak na Dom Zdrojowy w Brzeżnie 10 milionów. Ale proszę państwa, no 

pomyślcie, proszę chwilę wyciągnijcie wnioski z 2021 roku, jak komuś już tam 

pieniądze dajecie no to chociaż opakujcie to w jakieś sensowne ramy, bo potem znowu 

śmieje się z nas cała Polska, że w Gdańsku można przyjść na warsztaty  

z darcia ryja. Chyba tak to nie powinno wyglądać. Proszę państwa. Kończąc, żeby nie 

było, że tylko narzekaliśmy przez rok ją ruszyliśmy, źli PIS-owcy albo Green PEACE i 

tak dalej i tak dalej myśmy też mieli bardzo konkretne propozycje zmian  

w Gdańsku. Bardzo konkretne propozycje. Powiem więcej te propozycje wciąż są 

aktualne i część z nich jest realizowana nawet wraz z Radnym Przemysławem 

Majewskim przy wsparciu także innych radnych Prawa i Sprawiedliwości oraz posła 

Kacpra Płażyńskiego podnosiliśmy na przykład takie projekty jak piątka dla Zielonego 

Gdańska motywowana troską o stan Gdańskiej zieleni, jak 3 obszerne filary dla 

gdańskich nieruchomości, czyli jak poprawić sytuację w gdańskich nieruchomościach. 

Część z nich jest realizowana na przykład nagrywanie, rejestrowanie rozmów, 

państwo, powiecie, podsłuchy PIS-owcy chcą słuchać pewnie podsłuchiwać. Po 

pierwsze nie PIS-owcy, a Urząd Miejski w Gdańsku, a po drugie takie nagranie może 
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być dowodem w sytuacji, w której przychodzi mieszkaniec mówi mieli zrobić to i to nie 

zrobili. Urzędnik odpowiada, czy jest jakiś dowód na to mieszkaniec mówi, dzwoniłem, 

urzędnik mówi, no rozmowy nie są nagrywane rejestrowanie rozmów. Proszę 

Państwa, jest rzeczą, która może pomóc zarówno mieszkańcom, jak i urzędnikom, bo 

to nie jest tak, że w każdej sprawie w 100 procentach winny będzie urzędnik, czasem 

także mieszkańcy. W niektórych wątkach mogą coś źle zinterpretować, a czasem 

chociaż w mniejszości ktoś może umyślnie  

w błąd wprowadzić tu pewna transparentność. Czasem także mieszkańcy niektórych 

wątkach mogą coś źle zinterpretować, a czasem chociaż w mniejszości ktoś może 

umyślnie w błąd wprowadzić. Tu pewna transparentność jest tym, co należy pochwalić, 

bo te rozmowy są rejestrowane i prosimy o realizację kolejnych postulatów. Proszę 

państwa, przedstawiliśmy także piątkę dla lepszych inwestycji  

w Gdańsku, bo inwestycje są tym, czego my jako gdańszczanie potrzebujemy i tutaj 

nie ma wątpliwości. Ja nie miałem przeszkód, mimo że ktoś powie politycznie, to 

niedopuszczalne, żeby Radio Gdańsk, panu Przewodniczącemu Śpiewak Dowborowi 

podziękować za starania pana na rzecz basenu w Brzeżnie. Pan był przed laty radnym 

dzielnicy Brzeźno, przewodniczącym nawet i 2 razy. Nawet i pan dla przejścia pod tym 

kątem sporo zrobił. Może pan nawet sobie to wyciąć i puścić  

w kampanii. Dlaczego głosować na Śpiewak Dowbora Skiba zachęca. Ale mówię panu 

o tym, dlatego, że czasem trzeba gdzieś podziałać wspólnie, tak jak się udało uzyskać 

teren pod basen w na granicy Brzeźna Letnicy i Nowego Portu działkę  

o wartości 5 milionów złotych w atrakcyjnej lokalizacji Państwo dobrze wiecie, że to 

jest cenny teren, bo dookoła wyrastają osiedla. Można coś dobrego zrobić dla 

Gdańska. Możemy się głównie z inwestycji cieszyć, ale musimy czasem zmienić 

sposób, w jaki się komunikujemy, czyli tam, gdzie możemy szukać wspólnie 

rozwiązań. Róbmy to po prostu, ale też nie bójmy się, proszę państwa, nazywać 

błędów po imieniu nie myli się tylko ten, kto nic nie robi, jak to powiedział klasyk. Proszę 

państwa myślę, że zabrałem wystarczająco dużo czasu, być może nawet trochę za 

dużo. Proszę mi wybaczyć, jeżeli się rozgadałem, ale chciałem po prostu poruszyć te 

kwestie, które w moim odczuciu były dla Gdańska bardzo istotne. Mam nadzieję, 

proszę państwa, że w roku 2022, chociaż połowa tego roku już właśnie mija, można 

powiedzieć, uda nam się wielu tych błędów uniknąć, że będziemy potrafili wspólnie, 

czasem także ponad podziałami, po prostu pracować na rzecz dobrych rozwiązań na 

rzecz dobrych pomysłów dla Gdańska, no bo powiem przewrotnie jednym hasłem tu 

kto inny się ucieszy, bo Gdańsk tworzą mieszkańcy, ale Gdańsk tworzą także miejscy 

radni Gdańsk. Tworzymy my wszyscy, pracujmy wspólnie, dlatego Gdańska, a myślę, 

że on będzie jeszcze lepszym. Jeszcze wspanialszym miejscem do życia. Dziękuję 

bardzo. 

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Koalicji Obywatelskiej  

Kilka słów odnośnie raportu o stanie miasta za rok 2021. Było poruszanych wiele 

wyjątków. Ja z tych wystąpień chciałbym się odnieść głównie do jedynego tego 

mieszkaniowego, które w ostatnim czasie dotyka nie tylko gdańszczan, ale myślę 

wszystkich mieszkańców naszego kraju. Oczywiście samorząd stara się w ramach 

swoich możliwości realizować te inwestycje mieszkaniowe. Tutaj były wskazane liczby, 

jeżeli chodzi o  TBS, remonty lokali komunalnych. Ale chciałbym spytać, jak już 
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mówimy o mieszkaniach, ile mieszkań powstało w ramach programu Mieszkanie plus 

realizowanego przez rząd Prawa i Sprawiedliwości? Czy państwo prezydenci mają 

informacje? Z tego co wiem, to chyba zero, ale jeżeli jest inaczej, to bardzo proszę 

mnie poprawić. Druga sprawa z którą borykają się miasta, duże miasta, miasta 

turystyczne i dotyczy to również Miasta Gdańska. To brak możliwości regulacji 

prawnych, jeżeli chodzi o najem krótkoterminowy i mówimy tutaj między innymi o 

mieszkaniach w ścisłym centrum miasta, Wyspa Spichrzów, ulica Długa  

i okolice. No wiemy, że tego typu działania powodują ubytek w takiej tkance ludzkiej 

miękkiej miastotwórczej, bo nie ma tam prawdziwych takich rdzennych mieszkańców, 

a tylko osoby, które przyjeżdżają na jakiś czas i apeluję do radnych Prawa  

i Sprawiedliwości, żeby mimo wszystko podjęli działania. Być może porozmawiali ze 

swoimi kolegami koleżankami z Warszawy, żeby prace nad tym przyspieszyć i żeby 

miasta miały realny wpływ na to, jak te miasta będą tworzone. I żeby ta tkanka miejska 

była zróżnicowana. Za każdym razem, kiedy radni Prawa i Sprawiedliwości mówią, że 

czegoś jest za mało coś nie zostało zrobione. To nasuwa mi się taka myśl. Być może 

warto uderzyć się również we własne piersi. Lex Szyszko, ustawa, która zdegradowała 

możliwości samorządów, jeżeli chodzi o ochronę środowiska. Pan Radny Majewski 

wymieniał wszystkie nielegalne wycinki, które w roku 2021 miały miejsce w Gdańsku. 

Czy pan radny zastanowił się, czemu one miały miejsce, czy zweryfikował, jak zmieniły 

się kary za nielegalną wycinkę drzew i te zmniejszenie kary wręcz prowokuje 

deweloperów, żeby nie występować o zgodę na wycinkę, tylko po prostu wyciąć i się 

nie przejmować. Być może należało zacząć, by właśnie od powodów skąd te 

nielegalne wycinki w mieście się odbywają. Za każdym razem, kiedy słyszymy, że jest 

za mało inwestycji na zieleń, kiedy za mało środków przeznaczanych na mieszkania 

komunalne, na komunikację miejską, infrastrukturę, to ja mam propozycję, żeby 

Jeszcze raz spróbować. Po raz kolejny porozmawiać  

z liderami Zjednoczonej Prawicy w Warszawie, żeby przestały okradać samorządy, bo 

przypomnę, że tylko w ubiegłym roku miasto Gdańsk do zadań zleconych przez rząd 

dopłaciło ponad 20 milionów złotych. Przecież te kwoty mogły zdecydowanie wesprzeć 

budżet Zarządu Dróg i Zieleni, czy chociażby Gdańskich Nieruchomości. Pan radny 

Skiba odniósł się też do mieszkań. Jeżeli chodzi przy ulicy Białej, tak potwierdzam, to 

są moi sąsiedzi już byli, ale cały czas jestem z nimi w kontakcie i ja interweniuję bez 

konieczności robienia szopki medialnej. Tylko umawiam się  

z wiceprezydentami, urzędnikami i staramy się te problemy rozwiązywać. 

Interweniowałem, zanim pan radny o tej sprawie się dowiedział. I też prośba do pana 

radnego, kiedy zaczepia z mównicy, to niech się nie dziwi, że ktoś mu próbuje 

odpowiedzieć. Pan radny też zarzucał, że musiał czekać 90 dni na odpowiedź  

z miasta. Ja tylko przypomnę, że już 2 lata, chyba ponad 2 lata temu pan prezydent 

Grzelak złożył do Wojewody wniosek w trybie udzielenia informacji publicznej, w jaki 

sposób były przyznawane środki na te programy rządowe, które miały wspierać 

miasta. Panie prezydencie, czy otrzymał pan odpowiedź? Nie- jak pan prezydent kiwa 

że tej odpowiedzi nie otrzymał? Mam nadzieję, że państwo również porozmawiają z 

panem wojewodą Drelichem, żeby tych informacji jednak miastu udzieli. Pan radny 

Skiba mówił o gumkowaniu historii rzeczywistości, która nas otacza. Odnosił się do 

Warszawy. Ja też pozwolę się odnieść do Warszawy. Tak dużo mówimy teraz o 

bezpieczeństwie i też warto podkreślić, jeżeli chodzi o to, kto  

z polskich polityków pozwolił nam się teraz czuć bezpiecznie, będąc chociażby  

w NATO. I jak to wygląda - na wystawie na Stadionie Narodowym była wystawa po 
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2016 roku która była podczas szczytu NATO i nie wiem, czy państwo wiedzą, ale do 

NATO wprowadziło nas tylko 3 osoby :Jan Olszewski, Lech Kaczyński i Andrzej Duda. 

Gdzie jest Lech Wałęsa? Gdzie jest Bronisław Geremek? Gdzie jest Zbigniew 

Brzeziński, gdzie jest Jan Nowak Jeziorański, gdzie jest Jerzy Buzek, gdzie jest 

prezydent Aleksander Kwaśniewski? Więc jeżeli Państwo komuś zarzucają 

gumkowanie  historii, to zawsze proponuje, żeby uderzyć się we własne piersi. 

Szanowni Państwo, radni 28 kwietnia ubiegłego roku mówimy przecież o raporcie  

o stanie miasta. Za ten rok radni Prawa i Sprawiedliwości pod urzędem Wojewódzkim 

odświętnie ubrani z pięknymi planszami, informują, że Gdańsk otrzyma 9,5 miliarda 

złotych. Szanowni Państwo, radni, ja bym chciał, żeby państwo wskazali za chwilę 

będziemy mówili o  realizacji budżetu za 2021 rok. Gdzie te środki? Te 9,5 miliarda 

złotych, w których tabelach, w których rubrykach możemy znaleźć, bo niestety państwo 

obiecują, a nie realizują kolejna sprawa, gdzie miasto mogłoby osiągnąć korzyści, a 

dokładnie jego mieszkańcy? Rok 2021 w dalszym ciągu nie mamy Ustawy 

Metropolitalnej, jest to 200 milionów złotych dla samorządu, dla metropolii. Myślę, że 

zdecydowana większość środków trafiłaby do Miasta Gdańska na rozwój komunikacji. 

Mówiliśmy tutaj o Nowej Warszawskiej nowych tramwajach. Myślę, że moglibyśmy 

przyspieszyć. Moglibyśmy mieć jeszcze lepszą siatkę połączeń, ale niestety przez 

działania Prawa i Sprawiedliwości tego realizować nie można. Oczywiście 2 edycje z 

funduszu inicjatyw lokalnych miasto Gdańsk 0 zł. O tym już mówiliśmy. Mówiłem też o 

tym przy tym, kiedy mówiłem o tych 2 latach, czemu miasto tych środków nie dostało? 

Nie wiemy, bo wojewoda odpowiedzieć nam niestety nie chciał. Pan radny też 

wskazywał, ile to się tych drzew w Gdańsku wysyła i ile tych zgód to miasto wydało. 

Ja bym chciał, żeby pan radny z tego co wiem, ukończył prawo na Uniwersytecie 

Gdańskim, więc pewnie jest biegły w operowaniu  ustawami myślę, że zna kodeks 

postępowania administracyjnego, żeby wskazał,  

w którym miałeś mieć miejscu tego kodeksu. Miasto może odmówić wydania decyzji o 

zgodzie na wycince. Jeżeli wnioskodawca spełnił wszystkie przesłanki zawarte w 

ustawie. Żeby te drzewo usunąć, bo my mówimy o decyzjach miasta, ale nie mówimy 

o to, że miasto działa tylko i wyłącznie w granicach prawa. Miasto nie może naginać 

tego prawa, bo za chwilę Państwo by zrobili z tego wielkie show, więc ja bym poprosił 

o zapisy z KPA, które pozwalają miastu odmówić wydania decyzji na wycinkę na 

wycinkę drzew. Jeżeli wszystkie warunki formalne zostały spełnione. Także mamy 

wiele pytań nie tylko do pani Prezydent, ale też do działań, które wpływają na miasto, 

bo przypominam, że miasto Gdańsk co niektórym może się nie podobać dalej jest 

częścią składową Rzeczypospolitej Polskiej i nie możemy mówić o raporcie o stanie 

miasta, nie odnosząc się do sytuacji krajowej. Pan radny Skiba również mówił, jak to 

się z Gdańska śmieją, bo były warsztaty krzyku. Nie wiem, czy pan radny wie, ale krzyk  

pozwala również ukoić emocje. Pan radny też nie wspomina o tym, że śmiejemy się z 

Gdańska, ale myślę, że nagrody, które otrzymało miasto Gdańsk, pani prezydent Pani 

skarbnik mówią o tym, że jednak jesteśmy jednym z lepszych samorządów, jeżeli 

chodzi o  teren Rzeczypospolitej Polskiej, o czym świadczą nagrody niezależnych 

podmiotów. Co też istotne, mieliśmy już na koniec roku inflację 5%  ubytki, o którym 

już wspomniałem 20 milionów zadania zlecone, ale też nie należy zapominać o piątce 

Kaczyńskiego około 113 milionów, które  uszczupliły budżet miasta i też to są środki, 

które do mieszkańców wrócić nie mogły w postaci różnych usług, o które myślę, 

wszyscy będziemy zabiegać ja. Mam taką szczerą nadzieję, że państwo radni już teraz 

sobie robią rachunek sumienia i kiedy będziemy mówili o inwestycjach w wydatkach 
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bieżących i chociażby o kwotach, które będą potrzeba potrzebne na utrzymanie tego 

basenu, o którym wspomniał pan radny Skiba, który wspólnymi siłami udało się 

załatwić, że obniżanie wydatków bieżących miasta, które odczuwamy najbardziej 

właśnie w tym roku, sprawią, że państwo radni po prostu w tym temacie zamilkną. Z 

mojej strony to wszystko dziękuję bardzo. 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Urodziłam się w Gdańsku w czasach komuny, czyli wiele, wiele lat temu. Pracę 

zaczęłam już kiedy byliśmy w wolnej Polsce. Studiowałam w Warszawie, ale tak 

naprawdę nawet przez chwilę nie myślałam, że do Gdańska nie wrócę. A dlaczego? 

Bo mimo tych trudnych czasów, mimo różnych zabiegów historii, które w Gdańsku 

miały miejsce między okresem komuny a wolności  Gdańsk się rozwijał. Gdańsk był 

miejscem, w którym się żyło dobrze i  był miejscem, z którego każdy gdańszczanin na 

swój sposób mógł być dumny, bo przecież to jest kolebka naszej wolności, kolebka 

Solidarności. To duma wobec Miasta Gdańska nie zmieniła się do dzisiaj. Ja nadal  

będąc już radną przykładam rękę do różnych rzeczy, które rozwijają nasze miasto i 

mówiąc szczerze, ja się za Gdańsk nie wstydzę. W przeciwieństwie do radnego Skiby 

z czego Jestem dumna, że potrafię żyć w mieście, z którego jestem dumna, które 

kocham i które moim zdaniem rozwija się w taki sposób, który powinny rozwijać się 

inne miasta w Polsce, a przede wszystkim rozwija się w kierunku żeby człowiekowi 

żyło się lepiej. Ja mam tutaj na myśli różne programy prospołeczne, chociażby 

program wsparcia prokreacji i chociażby program 6, 10, 14, 18, który jest programem 

przesiewowym, a który był wielokrotnie nagrodzony, nagradzany i który jest 

ewenementem na skalę ogólnopolską. Jestem również dumna z tego, że na skutek 

wspólnej pracy, bo ja się nie wstydzę, też czasami powiedzieć, że to była wspólna 

praca. Udało nam się wiele lat temu uchwalić program szczepień Hpv. Nie udało się 

go zrealizować, ale mimo wszystko uchwaliliśmy go i na tej sesji na Komisji już się 

odnieśliśmy do tego programu, pozytywnie będziemy przedłużać realizację tego 

programu, ale też wzrośnie bardzo znacząca kwota przeznaczona na te szczepienia. 

Gdańsk jest zaopiekowany społecznie nie tylko wewnętrznie, ale też pięknie potrafi 

reprezentować gdańszczanie potrafią pięknie reprezentować na zewnątrz nasze 

miasto. Ja tutaj chciałabym przywołać coś, o czym pani Joanna mówiła, a z czego 

Jestem niezwykle dumna? Gdański program mieszkalnictwa społecznego, dzięki 

któremu 193 mieszkańców otrzymało mieszkania wspomagane  

i ze wsparciem. To jest bardzo ważne dla osoby niepełnosprawnej, żeby mieć gdzie 

żyć mieć, gdzie mieszkać, ale też żeby mieć opiekę i pomoc miasta albo organizacji 

pozarządowych, bo często miasto jest wręczane przez organizacje pozarządowe. 

Zresztą słyniemy z tego, że nasz program jest niezwykle efektywny i coraz z roku na 

rok przekazujemy organizacjom pozarządowym coraz więcej zadań nie tylko  

w dziedzinie społecznej, ale i w dziedzinie kultury. Jak 13 albo 14 lat temu po raz 

pierwszy zetknęłam się z programem współpracy będąc przewodniczącą wtedy 

Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia, dzisiaj ta Komisja nazywa się Rodziny 

i Polityki Społecznej. To już wtedy wydawało mi się, że to są ogromne pieniądze, ale 

te pieniądze zostały pokrojone podwojone. Naprawdę wiele zadań, które realizuje, 

realizowane są przez organizacje pozarządowe, są tak naprawdę perfekcyjnie 

przygotowane. Perfekcyjnie zrealizowane i później ewaluacja też jest przygotowana 
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perfekcyjnie, dlatego może tu nie akurat nie zostało to wspomniane, ale rok 2021, 

podobnie jak lata poprzednie i lata kolejne zawsze będą latami wdzięczności wobec 

organizacji pozarządowych, które naprawdę wiele ważnych zadań w Gdańsku 

wykonują od pieczy zastępczej poprzez opiekę nad psami, osobami bezdomnymi. To 

są tak ważne rzeczy, szanowni państwo, że tak naprawdę nie jestem w stanie 

powiedzieć, co by się stało, gdyby nagle tych organizacji zabrakło. A my jesteśmy też 

miastem, które to organizacje wspiera i mamy i słyniemy z tego w Polsce, że mamy 

bardzo silne organizacje pozarządowe. Budżet obywatelski, zanim ustawowo zostało 

to nakazane, my już realizowaliśmy budżet obywatelski. Jestem bardzo dumna z tego, 

że gdańszczanie tak mocno się angażują również 2021 roku  to zaangażowanie było. 

Tak i liczę na to, że w kolejnych latach po tym okresie pandemii te wszystkie projekty, 

które mieszkańcy zgłosili, zostaną zrealizowane, bo to jest bardzo ważne, żeby do 

każdej dziedziny naszego życia włączać nie tylko organizacje pozarządowe, ale też 

naszych mieszkańców, żeby udzielali, żeby pełna partycypacja powodowała to, że 

Gdańsk się rozwija. Szanowni Państwo tuż przed sesją miałam okazję, idąc tutaj na 

sesję Rady Miasta spotkać Panią Kaczmar. Kim jest pani Kaczmar? Pani Kaczmar jest 

osobą, która zajmuje się osobami z autyzmem. Wiele lat temu zetknęłyśmy się  na 

Komisji wtedy spraw społecznych i ochrony zdrowia i pani Kaczmar mocno zabiegała 

o powstanie ośrodka dla osób z autyzmem o obniżonym takim progu postrzegania. No 

i okazało się, że to się realizuje, że to się realizuje, że idąc tutaj na sesję Rady Miasta 

miałam po prostu. Ona miała spotkanie z wykonawcą, który będzie w Gdańsku 

budował taki dom. Dzisiaj oni świadczą te usługi. Ta organizacja pani Kaczmar 

świadczy te usługi poza Gdańskiem, ale wracają do Gdańska i Szanowni Państwo, to 

wszystko jest możliwe dzięki programowi, który został opracowany w Gdańsku i 

pozyskaniu pieniędzy  

i desperacji kilku osób, które tak naprawdę tym się zajmują, ale też ogromną pomocą 

innych osób. Szanowni Państwo, to znaczy, że Gdańsk opiekuje się nie tylko  

o starszymi osobami, nie tylko dziećmi, które potrzebują takiej potrzeby. Nie tylko 

Gdańsk stworzył jedno z najnowocześniejszych centrów, jakim jest pogotowie 

opiekuńcze, ale również idzie dalej i  ogarnia coraz to nowe obszary i to wszystko 

wydarzyło się w 2020, 2021 a roku, ale też miało swój początek o wiele wcześniej. Ja 

jeszcze tylko chciałabym się na końcu odnieść do tego co powiedział pan radny 

Majewski o hańbie? Ja szanowny panie radny, uważam, że hańbą była rzeź drzew na 

Westerplatte. Ja uważam, że hańbą było to jak państwa przedstawiciele państwa partii 

traktowali osoby niepełnosprawne, strajkujące w Sejmie, odgradzając je od świata, 

uniemożliwiając im normalne funkcjonowanie, zasłaniając ich kotarami. To była hańba, 

rzeczywiście. Nie wiem tak naprawdę co kluby go-go mają wspólnego  

z raportem na 2021 rok, ale też nie chciałabym się dowiadywać, bo to akurat temat 

jest, który uważam za temat zastępczy i widać radni Prawa i Sprawiedliwości nie do 

końca mają się do czego przyczepić, skoro poruszają tak przedziwne tematy. 

Szanowni Państwo, bardzo piękna wypowiedź koleżanki z  Młodzieżowej Rady Miasta 

na temat kultury na temat muzeum ja przypominam tylko, że państwo tak strasznie 

tutaj śmiali się z tego rydwanu, a dzisiaj przedstawicielka młodego pokolenia, osoba, 

która no dopiero wchodzi w życie mówi tylko pozytywne rzeczy  

o pomyśle powstania tego muzeum. Ja też uważam, że kultury nigdy za wiele. 

I bardzo, bardzo dziękuję za ten głos, bo rzadko my zawsze zazwyczaj w tych naszych 

dyskusjach skupiamy się wokół komunalnych spraw wokół dróg, chodników. To też 

jest bardzo ważne, ale szanowni państwo, kultura i sprawy społeczne, edukacja. Jeżeli 
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tego nie będzie, to nawet jeżeli byśmy wybudowali milion mieszkań, to i tak miasto 

Gdańsk nie będzie miastem solidarności i wolności. Dziękuję bardzo. 

 

BOGDAN OLESZEK – Radny Wszystko dla Gdańska  

W naszym mieście chcę powiedzieć, że w ramach właśnie infrastruktury 

przeciwpowodziowej w Gdańsku w 2021 roku trwała budowa zbiornika retencyjnego 

jaśkowa Dolina o pojemności prawie 9,5 1000 m³ i ona trwa do dzisiaj; powstało  

w Gdańsku 10 obiektów małej retencji miejskiej o pojemności około 300 m³ a wśród 

nich były 3 ogrody deszczowe przy ulicy Uczniowskiej przypomnę Sołeckiej  

i Goszczyńskiego. Zbudowano także prawy wał przeciwpowodziowy odpływu Motławy 

na odcinku ulicy Elbląskiej do ulicy Zawodników. Już to wcześniej ktoś wspominał, ale 

powiem, że w ramach projektu jaśniejszy Gdańsk w 2021 roku oświetlono 26 kolejnych 

lokalizacji. W przestrzeni publicznej miasta funkcjonuje  sieć ogólnodostępna sieć 

defibrylatorów. W 2021 roku, gdy wyposażonej było 164 pojazdy komunikacji miejskiej, 

94 autobusy i 70 tramwajów. Jako miasto bierzemy również udział  sfinansowaniu 

zakupu sprzętu ciężkiego samochodu, między innymi 2021 roku braliśmy udział 

ratowniczo gaśniczego oraz wyposażenie multimedialnej sali edukacyjnej dla 

Komendy Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej w Gdańsku.  

A  bardziej przyziemne to  kontynuowano działalność Centrum Bezpieczeństwa 

Ekonomicznego i wsparcia osób zadłużonych, z którego to porad skorzystało 137 osób 

w ramach konsultacji indywidualnych oraz 1590 osób  

w ramach prowadzonej infolinii. To są bardzo ważne rzeczy, bezpieczeństwo 

mieszkańców, bezpieczeństwo naszego miasta i myślę, że tutaj poruszane były różne 

tematy. A jeśli słyszę, że pojedyncze z lokalizacją, że mieszkań- ja myślę, że każdy 

radny ma takie  sprawy, wiele ma takich miesięcznie spraw. Ja sobie nie wyobrażam, 

żeby dzisiaj mówić tutaj, że na ulicy takiej i taki pomogłem tej pani na ulicy takiej i takiej 

będę pomagał. Następny tego bardzo dużo, to bardzo dużo się dzieje, ale w taka jest 

nasza rola. To jest rola radnego, tak to robić iść do odpowiednich tutaj instytucji w 

mieście i walczyć o to, żeby naszym wyborcom mieszkańcom pomagać. Szanowni 

Państwo do niedawna Wyspa Spichrzu  była takim naszym miejscem, gdzie się mówi 

dużej miejscem wstydu, tak elementem wstydu. Dzisiaj się okazuje, że w  Brzeźnie 

dziura w ziemi jest takim elementem. 

I powiem, że jednak skala wagi jest znaczna dzisiaj po wszystkich tych sądowych 

sprawach Wyspa Spichrzów została odbudowana. Jest naszą wizytówką. Myślę, że to 

to samo się stanie w Brzeźnie i tak się to pewnie skończy. I ja bardzo proszę, żebyśmy 

się jednak skupiali na ważnych rzeczach dla miasta, by się ten raport miasta, to nie są 

indywidualne sprawy każdego radnego, co kto załatwia tak tylko ważne dla miasta i co 

należy zrobić, jeśli nawet to się nie zrobiło, tak to trzeba również powiedzieć, ale jak 

słucham, że raport powinien się składać z samych nie zrobionych rzeczy, no to 

przepraszam bardzo, to nie może tak być. Dziękuję. 

 

MICHAŁ HAJDUK – Radny Koalicji Obywatelskiej   

Chciałbym przytoczyć parę ciekawych rzeczy z raportu miasta prawa, atrakcyjności 

inwestycyjnej krajobraz gospodarczy Gdańska, te usługi biznesowe, przemysł świetnie 

rozwinięty sektora IT oraz logistyczny, ale także rosnące środowisko startupowe. 
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Warto tutaj na początku wspomnieć o mega innowacyjnej inwestycji, która właśnie jest 

realizowana. I mam tutaj na myśli inwestycje producenta fabryki inaczej może  firmę 

Northvolt, która akurat teraz jest w trakcie realizacji fabryki baterii z mieszczącym się 

w nim centrum badawczo rozwojowym o powierzchni 50000 m² jest to na pewno 

inwestycja na miarę XX! wieku. Mega innowacyjna, która wygeneruje wiele 

wysokospecjalistycznych miejsc pracy i dobrze płatnych. Co warto odnotować i przede 

wszystkim umieści nasze miasto na Europejskiej mapie rynku Motoryzacyjnego. Warto 

tutaj też przytoczyć pozytywne rzeczy, które dzieją się akurat w naszym porcie 

gdańskim morskim porcie. Mamy tutaj na myśli konkretnie program inwestycyjny, który 

obejmuje oczywiście modernizację toru wodnego, rozbudowę nabrzeży oraz poprawę 

warunków nawigacyjnych. Parę słów na temat inicjatywy Politechniki Gdańskiej, czyli 

stworzenia Centrum Kompetencji Politechniki Gdańskiej oraz Centrum Ekoinnowacji 

Politechniki Gdańskiej. To jest akurat luty 2021 roku została rozpoczęta budowa 

Centrum Kompetencji Stos, w której mieścić się będzie jeden z najnowocześniejszych 

najlepszych komputerów w naszym kraju.  

A propos sektora biurowego na pewno zakończenie pierwszego etapu inwestycji 

biurowej znajdującej się na obszarze Młodego Miasta. W 2021 roku przedsiębiorstwa, 

które zatrudniały powyżej 49 osób w Gdańsku, poniosły nakłady inwestycyjne około 5 

miliardów złotych. Jest to wzrost o 15% w stosunku do roku ubiegłego. Parę słów na 

temat Garbu, czyli Inwest KDA Garber zajmuje się akurat  

3 parkami przemysłowymi. To jest park na terenie Portu Morskiego Gdańsk, Park 

Przemysłowo Technologiczny Maszynowa oraz Park Przemysłowy w sumie 281 ha  

i inwestycje z 73 podmiotów gospodarczych. Warto odnotować też, że w ramach 

parków w Porcie Morskim znajduje się Pomorskie Centrum Logistyczne oraz 

Pomorskie Centrum inwestycyjne, które jest właśnie w trakcie komercjalizacji. 

Dodatkowo są to tereny przy ulicy Ku Ujściu, tereny przy ulicy Michałki oraz tereny 

przy ulicy Uczniowskiej. Mamy mam tutaj na myśli oczywiście to, że w 2021 roku akurat 

na sprzedanych terenach, po uzyskaniu niezbędnych pozwoleń inwestorzy rozpoczęli 

zapowiadane inwestycje z dominującą funkcją usług z branży motoryzacyjnej. Jeżeli 

chodzi o sektor usług biznesowych, to w Trójmieście  zatrudnionych było ponad 30000 

osób czyni to Trójmiasto akurat czwartym ośrodkiem w kraju. Jesteśmy za Krakowem, 

Warszawą oraz Wrocławiem, chociaż udział Trójmiasta w całej tej układance z roku 

na rok systematycznie rośnie. Na pewno trójmiejski rynek nieruchomości biurowych 

jest największym w Północnej Polsce i czwartym w kraju. Całkowity zasób powierzchni 

w dwutysięcznym dwudziestym pierwszym roku wynosił ponad 900000 m². O porcie i 

inwestycjach realizowanych razem z PKP PLK już wspominałem, jeżeli chodzi o 

transport, wielu  

z nas jeździ rowerami. Rower jest akurat jedną, chyba z najpopularniejszych transform 

transportu, w szczególności ze względu na ceny benzyny, które ewidentnie powinny 

być niższe. Wszyscy wiemy, ile marża rafineryjna akurat teraz wynosi media. O tym 

hucznie informowały. Chciałbym wymienić tutaj trasę rowerową Eurovelo od Świdwina 

do granicy Miasta Gdańska z gminą Cedry Wielkie jest to najdłuższa inwestycja w 

infrastrukturę rowerową nie tylko w 2000, 2021 roku, ale także najdłuższy w historii 

odcinek trasy rowerowej w Gdańsku. Zbudowany za jednym zamachem. Warto to 

podkreślić oddany do użytku pod koniec października Gdański odcinek Wiślanej trasy 

rowerowej ma ponad 7 km długości. W sumie wybudowano ponad 17 km tras 

rowerowych. Liczba miejsc postojowych dla rowerów wzrosła o 800 do poziomu ponad 

17000. Budowa linii tramwajowej nowa warszawska też bardzo oczekiwana 
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inwestycja, która rozpoczęła się w marcu roku ubiegłego. Harmonogram prac zakłada 

i zakończenie w listopadzie dwutysięcznego dwudziestego drugiego roku, po czym 

rozpocznie się cała procedura odbioru w lutym dwutysięcznego dwudziestego 

pierwszego roku dostawa 30 nowoczesnych dwukierunkowych tramwajów Pesa  od 5 

marca ubiegłego roku są one już na naszych torach. Na pewno jedna, chyba z 

najbardziej kluczowych rzeczy to integracja taryfową biletowa w Gdańsku, czyli system 

fala. W ubiegłym roku podpisaną umowę z głównym wykonawcą. Czekamy na efekty. 

Pomorska Kolej Metropolitalna etap drugi, czyli podpisano umowę na studium 

techniczno -ekonomiczno-  środowiskowe dokumentacja dająca możliwość 

aplikowania o środki unijne ma być gotowa w połowie dopiero 2023 roku. Niedaleko 

stąd zakończono trwającą 3 lata budowę wiaduktu Biskupia Górka. Wszyscy już 

możemy z niego korzystać. Rozbudowa ulicy Kartuskiej. Projekty unijne takie jak węzły 

integracyjne, Gdańsk główny, Gdańsk Wrzeszcz oraz trasy dojazdowe do węzłów 

PKM oraz SKM na terenie gminy Miasta Gdańska. Jeżeli chodzi o port lotniczy tutaj, 

to oczywiście widzieliśmy, że z roku na rok, z wyjątkiem oczywiście lat, kiedy był okres 

pandemiczny port, bardzo dobrze harmonijnie rozwija się, jeżeli chodzi o liczbę 

obsłużonych pasażerów portu lotniczego w Gdańsku za rok ubiegły, to ta liczba 

wzrosła o 26% do poziomu ponad 2150000 osób. Warto tutaj podkreślić, że to jest 

ponad 108 połączeń lotniczych. Pogłębienie toru wodnego w Porcie Gdańsk. Jeżeli 

chodzi o takie rzeczy bardziej przyziemne dla zwykłego mieszkańca, to tutaj też warto 

przytoczyć kwestie oddania do użytku wspaniałego Muzeum Bursztynu. Wszyscy 

byliśmy naprawdę warto odwiedzić. Odbyła się również konferencja infoshare. Jest to 

jedna z największych konferencji branży IT, która odbyła się  

w Gdańsku 4,5 tysiąca uczestników i ponad 500 startupów z całego świata. Akurat tym 

trzeba się chwalić. Finał Ligi Europy Via Real Manchester United to był maj 2021 roku. 

Co ciekawe też związek uczelni w Gdańsku koncentrowało się na opracowanie 

rozwiązań wspierających wspólne badania naukowe i prace rozwojowe, a także 

rekomendacje dotyczące konsolidacji lub powoływania nowych między uczelnianych 

szkół doktorskich. I żeby tak nie było za słodko, to jeszcze na koniec chciałbym  tutaj 

wspomnieć o bardzo istotnym fakcie, który miał miejsce w roku ubiegłym. Tutaj cytat 

Orlen, Grupa Lotos i Ministerstwo Aktywów Państwowych podpisało porozumienie 

dotyczące struktury nowego koncernu multienergetycznego, którego budowa ma 

odbywać się w formule połączenia 3 spółek PKN Orlen, Lotos i PGNiG. Mówimy  

o największym płatniku Cit-u w roku ubiegłym w Gdańsku. Można by tutaj dużo mówić 

o tej bezsensownej fuzji, natomiast wiemy, że lada moment niestety ona dojdzie do 

skutku bodajże w sierpniu. Warto odnotować ten fakt i o nim pamiętać.  

A podsumowując, ja uważam, że absolutnie warto przyciągać inwestorów zarówno 

lokalnych, jak i zagranicznych do naszego miasta oraz budować pozytywny klimat dla 

wszystkich chętnych do stworzenia czegoś wartościowego w naszym mieście, do 

czego oczywiście gorąco zachęcam w Gdańsku. Warto inwestować, mieszkać  

i korzystać z tego wszystkiego, co miasto ma do zaoferowania. Dziękuję bardzo. 

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI- Radny Wszystko dla Gdańska  

To jest dzisiaj taki moment, taki dzień, kiedy na pewno każdy z nas podejmuje się 

refleksji i podejmuje pewną ocenę budżetu miasta. Ocenę tego, co działo się  

w 2000,02021 i podejmuje też decyzje na temat jak zagłosować. Wierzę, że ta decyzja 
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jest już podjęta i jestem przekonany, że ona będzie generalnie pozytywna. Na drodzy 

państwo słuchałem dzisiaj drogich kolegów z klubu Prawa  

i Sprawiedliwości. I myślę, że argumenty kolegów są na tyle abstrakcyjne, że 

zaczynam  być przekonany co do tego, że powinni oni zgłosić się zdecydowanie swoją 

kandydaturę  na  prezydenta. Być może nie wiem świata, albo może jeszcze na jakieś 

wyższe stanowisko, bo pomysłów jest rzeczywiście tutaj wiele, no troszkę one chyba 

są od  praktyki od rzeczywistości daleko. Drodzy państwo bardzo serdecznie gratuluję 

i bardzo serdecznie dziękuję wszystkim mieszkańcom, którzy się dzisiaj wypowiadali. 

Bardzo jest nam miło, że mogliśmy wsłuchać się w głos społeczny, ale drodzy państwo 

przede wszystkim chcę bardzo serdecznie pogratulować pani prezydent i całemu 

zespołowi i bardzo podziękować, bo  jest to budżet wykonany niezwykle 

profesjonalnie. Ja może przechodząc do krótkich, jeszcze kilku konkretów, muszę 

podkreślić to, że jednak Gdańsk jest bardzo doceniany przez wiele instytucji, przez 

wiele organizacji prestiżowych, o charakterze działających w kraju i zagranicą. I 

zasługuje, nie tylko zasługuje, ale otrzymał wiele wyróżnień. Pani Prezydent była 

uprzejma już o kilku o kilku wyróżnieniach wspomnieć, ale znamy panią prezydent jest 

osobą skromną i tylko napomknęła na ten temat pani prezydent zawsze chętnie chwali 

innych, a pewnie mniej chętnie chwali siebie, więc ja sobie pozwolę jeszcze raz 

podkreślić to, czym powinniśmy się szczycić, co jest chlubą dla naszego miasta, to jest 

właśnie to drugie miejsce Gdańska w kategorii najlepiej zarządzanej gminy powyżej 

100000 mieszkańców. Kolejna sprawa to jest drugie miejsce dla pani prezydent 

Dulkiewicz. Oczywiście pani  prezydent chyba na ten temat wspomniała dla 

najlepszego włodarza w kategorii najlepszego włodarza w gminie powyżej 100000 

mieszkańców. Trzecie miejsce dla skarbnika Miasta Gdańska. Pani skarbnik też tutaj 

skromnie siedzi i nie zabiera głosu. Drodzy państwo to jest o 22% wyższe średnie 

wynagrodzenie niż w reszcie kraju. To oczywiście nas bardzo cieszy, ale cieszy nas 

jeszcze bardziej to, że  

w Gdańsku kładzie się nacisk nie tylko na wzrost gospodarczy i nie tylko na produkcję 

dóbr i usług, ale Gdańsk jest we wszystkich rankingach albo najwyżej notowanym 

miastem, albo jednym z najwyżej pod względem tych rankingów, które korespondują 

z tym rankingiem dotyczącym jakości życia i to chyba powinno każdego z nas każdego 

mieszkańca bardzo cieszyć ta jakość życia w Gdańsku jest bardzo wysoka. 

Mieszkańcy są zadowoleni z ze swojego miasta z miejsca zamieszkania i identyfikują 

się z tym miejscem. To jest źródłem czy może być źródłem wielkiej satysfakcji nie tylko 

dla pani Prezydent, ale także dla całej ekipy. Jeżeli chodzi o kilka jeszcze konkretów- 

za poziom bezpieczeństwa odpowiada oczywiście władza centralna jak władza 

centralna z tego obowiązku się wywiązuje, to pozwolą Państwo, że nie będę 

komentował, bo to pewnie wszyscy wiemy, ale my  

w mieście mamy pewne możliwości, również oddziaływania na ten element i bardzo 

cieszy to, że w tym zakresie zostało kilka inwestycji przeprowadzonych czy 

zrealizowanych w 2000- 2021 roku. Tak jak na przykład to taka inwestycja jak 26 

nowych lokalizacji oświetleniowych. Kolejna sprawa to jest rozbudowa infrastruktury 

przeciwpowodziowej. Powstały 3 ogrody deszczowe. To jest coś, co na pewno 

wszystkich tych pro środowiskowo proekologicznie nastawionych bardzo cieszy, ale 

także zrealizowana została budowa zbiornika retencyjnego przy ulicy Jaśkowa Dolina. 

Drodzy państwo w zakresie środowiska zrobiono także wiele. Posadzono 4177 drzew 

w mieście Gdańsku. Zrealizowano to zostało przez kilka jednostek miejskich i bardzo 

serdecznie tym jednostkom dziękuję przez Gdański Zarząd Dróg  
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i Zieleni przez Dyrekcję rozbudowy Miasta Gdańska przez Gdańskie Wody i przez 

Wydział Środowiska pod kierownictwem pana dyrektora Macieja Lorka, więc miasto 

Gdańsk, sadzi drzewa niestety robi coś odwrotnego niż robią instytucje państwowe na 

tym terenie. Jak wiemy mamy do czynienia z intensywną wycinką drzew. Więc musimy 

te działania ze strony spółek państwowych jakoś rekompensować. To, co jest jeszcze 

ważne, to na pewno to, że założono i wysiano prawie  7799 m² łąk kwietnych. Myślę, 

że wszystkich ludzi nastawionych na Zielony Gdańsk ten fakt może bardzo cieszyć. 

Drodzy państwo jeszcze dosłownie 2 zdania o budżecie. Otóż mieliśmy do czynienia 

już w zeszłym roku z wysokim poziomem inflacji. Jeszcze ona nie była oczywiście tak 

wysoka tak, bo ona przekracza 8%. Ona nie była tak wysoka jak w tej chwili, nie było 

to 15%. Do tego do tej inflacji wykreowanej zdecydowanie przez no niestety przez 

naszą władzę centralną doszła jeszcze tak zwana  

put- inflacja, za którą oczywiście władza nie ponosi odpowiedzialności. To trzeba sobie 

szczerze powiedzieć w części. Oczywiście tak ta inflacja, którą mamy co do tego 

ekonomiści są zgodni. Ona w części jest wykreowana przez działalność rządu przez 

nadmiernie nie ekspansywną politykę budżetową i fiskalną rządu, ale także przez do 

pewnego momentu bardzo ekspansywną politykę monetarną nominatów władzy w 

Narodowym Banku Polskim, konkretnie w Radzie Polityki pieniężnej. Do tego doszła 

jeszcze ta inflacja kosztowa podażowa wynikająca z wojny, która wybuchła i mamy 

rzeczywiście w tej chwili sytuację trudną, ale ta sytuacja była trudna już w zeszłym 

roku. Niemniej jednak w tych trudnych warunkach udało się realizować wydatki bardzo 

sprawnie i to, co jeszcze trzeba podkreślić to jest ocena bardzo prestiżowej 

amerykańskiej agencji ratingowej Fitch Ratings w 2021 roku i ona oceniła gdański 

budżet na „A” z perspektywą negatywną trzeba podkreślić, że ta ocena, „A” ona wynika 

z dużej części ze zdolności miasta do ograniczenia wydatków, ale ten minus, czyli 

negatywny negatywna perspektywa ona wynika z niepewności co do wpływu 

Polskiego Ładu na budżet samorządów. Drodzy państwo, co w zakresie edukacji- w 

zakresie edukacji zrealizowano wiele. Ja wspomnę tylko króciutko  

o bardzo o  kilku inwestycjach, takich jak czy przedsięwzięciach, takich jak Gdańska 

Akademia Rodzica, Gdańskie Forum Rodziców, czyli wsparcie zarówno 

wychowawcze, jak i psychologiczne dla rodziców wychowujących dzieci. Na pewno 

cieszyć może to, że powstało 5 nowych żłobków i one zostały zrealizowane przy 

współpracy z organizacjami pozarządowymi. Z racjami pozarządowymi łatwo jest 

drodzy państwo zbudować żłobek z własnych pieniędzy, ale te pieniądze w budżecie 

one są ograniczone, a jeżeli się udaje pozyskać do współpracy organizacji 

pozarządowe i jeszcze do tego pozyskaliśmy środki unijne, które pozwolą w tych nie 

samorządowych żłobkach obniżyć czesne do poziomu samorządowego to na pewno 

możemy mówić już o dużym sukcesie. Sukcesem jest na pewno także powstanie 540 

nowych miejsc w przedszkolach zrealizowane pewne projekty, także w ochronie 

zdrowia i tutaj jest realizowane chociażby ten projekt 6, 10, 14, 18 plus zakładający 

działalność profilaktyczną mającą na celu wczesne wykrywanie chorób 

cywilizacyjnych, ale też Gdańsk w Gdańsku 72% populacji zostało zaszczepionych  

i to też bardzo cieszy.  Drodzy państwo cieszy również fakt realizacja inwestycji 

społecznych w ramach budżetu obywatelskiego. W dziewiątej edycji budżetu 

obywatelskiego zgłoszonych zostało 674 projektów. Projekty to był rekord absolutny. 

Dzisiaj jeden projektów zostało przekazanych do realizacji na kwotę 20 milionów 

złotych. I to, o czym chciałem jeszcze wspomnieć. To jest bardzo duże zaangażowanie 

do współpracy organizacji pozarządowych i tutaj patrzę w kierunku skromnej i również 
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pani prezydent Moniki Chabior, bo to jest na pewno jej dzieło  

i trudno jest budować wielkość wspaniałość miasta bez udziału społeczności lokalnej 

bez udziału różnych firm bez udziału organizacji pozarządowych. Cieszymy się, że  

w Gdańsku  udaje się to coraz lepiej, że to zaangażowanie jest coraz większe. 

Szanowni Państwo będę kończył. Wierzę, że za chwilkę zagłosujemy wszyscy 

pozytywnie za przedstawionymi projektami. Dziękuję bardzo. 

 

ŁUKASZ BEJM – Radny Koalicji Obywatelskiej  

Na początek chciałbym się odnieść do tego, co już dobrych kilkanaście minut temu 

mówił radny Andrzej  Skiba o terminach odpowiedzi. Chciałbym poinformować, jak 

terminy udzielenia odpowiedzi traktuje rząd pana partii. Szanowni Państwo, jeżeli 

chodzi o interpelację sejmowe według Regulaminu Sejmu, odpowiedź na interpelację 

jest udzielana w formie pisemnej nie później niż w terminie 21 dni od dnia otrzymania 

interpelacji. Natomiast w Internecie możemy znaleźć listy interpelacji, które dotychczas 

nie doczekały się swojej odpowiedzi. Taka lista ma raptem prawie 500 pozycji. I na 

pierwszym jej miejscu znajdziemy interpelację grupy posłów do Ministra Kultury 

Dziedzictwa Narodowego, 850 dni opóźnienia prawie 2,5 roku; 25 interpelacji, ma 

przynajmniej rok opóźnienia także prosiłbym zwrócić na to uwagę przy kolejnych 

wypowiedziach dotyczących terminów urzędowych odpowiedzi. A teraz szanowni 

państwo troszeczkę, żeby złagodzić obyczaje. Kultura łagodzi obyczaje o kulturze. 

Dzisiaj zbyt wiele nie było umówione, ale ja będę starał się zawsze tego pilnować, aby 

ona była tutaj wymieniana na tej sali. Moim zdaniem wśród gałęzi funkcjonowanie 

miasta -branżą może oprócz komunikacji miejskiej, która najbardziej straciła na 

pandemii COVID była właśnie kultura i również turystyka. Czytając raport o stanie 

miasta, wszyscy widzieliśmy te wykresy, które w 2020 roku zanurkowały, ale na 

szczęście w 2021 już leciutko zaczęły się wznosić. To był bardzo trudny rok dla kultury 

i dla turystyki. To był czas odbudowywania zgliszczy, które pozostały po pierwszym 

roku pandemii jak czytamy w raporcie rok 2021 to kolejny rok, w którym konieczne było 

podjęcie starań, by dostosować działalność instytucji kultury do kryzysu 

spowodowanego pandemią COVID 19 do gdańskiego kalendarza powróciło wiele 

odwołanych w 2020 roku wydarzeń. Niemniej rządowe obostrzenia miały znaczny 

wpływ na ich terminy, frekwencję, a także reakcje publiczności utrzymano hybrydowy 

tryb organizacji wydarzeń kulturalnych dofinansowanych z budżetu miasta. 

Tradycyjna, wymagająca fizycznego uczestnictwa forma uzupełniona była 

streamingiem i retransmisji ją w 2021 roku gdańskie instytucje kultury zorganizowały 

3000 wydarzeń stacjonarnych, ale obok tego 800 wydarzeń online. Myślę, że za dobry 

przykład może nam posłużyć organizowany przez Klub Żak Festiwal Jazz Jantar, 

którego twórczynie Kuratorkę Magdaleną Grabowską nagrodziliśmy na ostatniej 

uroczystej sesji Medalem Świętego Wojciecha, który zawsze funkcjonował w formule 

wiosna jesień w 2 edycjach w roku 2021 został przełożony po prostu na  

6 weekendów. To były to było  6 terminów, podczas których i tak były przygotowane 

do nich terminy rezerwowe na wypadek zmian z powodu epidemii. Proszę więc sobie 

wyobrazić, jak ciężko musiało być musiała wyglądać organizacja takich wydarzeń,  

z jakimi wielkimi trudnościami musieli zmagać się dyrektorzy i kierownicy tych 

placówek, dlatego chciałbym bardzo serdecznie podziękować za ten trud, który włożyli 

w te działania, że  wytrzymali tą presję. Dziękuję dyrektorom. Dziękuję też ekipie biura 
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Prezydent Miasta Gdańska do Spraw Kultury z Panią dyrektor Frydrych na czele, bo 

to była naprawdę wielka wspaniała robota, którą wykonaliście, że te wykresy mogły 

spowrotem powędrować do góry. Jeżeli chodzi o turystykę, to  

w dwudziestym pierwszym roku w Gdańsku odnotowano już znaczną odbudowę ruchu 

turystycznego po okresie dużych ograniczeń w przemieszczaniu się związanych z 

pandemią do Gdańska przyjechało ponad 3 miliony gości. To o 53% więcej niż w 2020 

roku, jednak nadal o 14% mniej niż w pierwszym pełnym przed pandemicznym roku 

szczególnie dużo ludzi odwiedziło miasto w okresie letnim. Natomiast  to co martwi to 

80% ruchu turystycznego wygenerowali turyści krajowi, więc to niestety jeszcze wiele 

pracy przed  nami, aby przyciągnąć turystów zagranicznych, którzy w tak dużej mierze 

budowali ten ruch turystyczny w Gdańsku przed pandemią. Wierzę jednak, że  

działania promocyjne naszego miasta pozwolą się dźwignąć z tej nienajlepszej 

sytuacji. Będziemy znów mogli się cieszyć zarówno tym ruchem turystycznym, takim 

jak za starych dobrych czasów, jak i świetną kulturą. Dziękuję bardzo. 

 

EMILIA LODZIŃSKA- Rana Koalicji Obywatelskiej  

W ostatnich latach widzimy, że planowanie przestrzenne ma coraz więcej uczestników. 

Jest wzrost zainteresowania właśnie tym zagadnieniem. Co cieszy natomiast co 

wynika też z tego, że według mnie i planowanie przestrzenne  

i partycypacja społeczna to są te dziedziny, które się bardzo silnie przenikają  

i wzajemnie bez siebie w ogóle nie mogą funkcjonować. I wynika to z tego, że 

mieszkańcy coraz większy chcą mieć wpływ na to, jak ta przestrzeń wokół nas 

wygląda. Jak miasto jest postrzegane, w jakim miejscu  żyją i ja osobiście udział 

obywateli w planowaniu przestrzennym odbieram jako wartość najważniejszą, a to 

dlatego, że przyczynia się to do tego, że mamy demokrację. W naszym mieście do  

w ogóle się służy do udoskonalania systemów demokratyzacji, jeśli chodzi o Gdańsk. 

To wpływ na to, że nastąpiła taka popularyzacja tego włączania się mieszkańców  

w proces planowania przestrzennego. Niewątpliwie ma i pani Prezydent i pan 

Prezydent Grzelak, który w moim odczuciu w sposób zasadniczy zmienił sposób 

zarządzania sposób komunikacji z mieszkańcami, który otworzył się na mieszkańców 

i wsłuchuje się w  postulaty oczywiście nigdy nie będzie idealnie, nigdy nie będzie tak, 

że wszystkie uwagi będą uwzględniane, ale chciałabym też zwrócić uwagę, że to nie 

tylko mieszkańcy mają uwagi do planu, ale także inwestorzy, właściciele gruntów i te 

uwagi także jeżeli są, to są także odrzucane, więc nie jest tak, jak to jest, starają się 

co niektórzy stworzyć takie wrażenie, że jest to Republika deweloperów, że tylko 

wszystko jest robione pod deweloperów. O tuż nie, nie jest tak się nie dzieje. Jeżeli 

uwagi są sprzeczne z tym, co chcemy osiągnąć w uchwale, to one są po prostu 

odrzucane. Mamy w studium jasno zapisane, że dążymy do tego, żeby miasto 

rozwijało się do wewnątrz. Dodatkowo tego wprost chyba nie ma w studium, natomiast 

dążymy do tego, żeby nasze miasto Gdańsk było miastem 15 minutowym 

 i tak też się w tych uchwałach dzieje. Staramy się stworzyć taką sytuację dla 

mieszkańców, żeby nie musieli żeby dziecko, załóżmy do szkoły, zawieźć, czy do 

przedszkola żłobka opuszczać swojej dzielnicy, żeby to wszystko działo się  

w obrębie właśnie tych 15 minut, że i to właśnie poprzez uchwały Rady Miasta 

Gdańska w miejscowych planach zagospodarowania przestrzennego, że staramy się 

stworzyć miasto zrównoważone jest to proces, w który włączani są mieszkańcy, co też 
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widzimy po liczbach. Jeżeli chodzi o spotkania Biura Rozwoju Gdańska  

z mieszkańcami, to wszystko nam pozwala osiągnąć wyższą jakość  życia. Uważam, 

że w Gdańsku została stworzona dobra podstawa do tego, żeby był prowadzony 

dialog. I liczę też tutaj do pana prezydenta Grzelaka, że ta formuła będzie w dalszym 

ciągu rozwijana dzięki temu, że ten klimat mamy dobry. W zakresie planowania 

przestrzennego w poszczególnych kartach terenu w miejscowych planach znajdują się 

takie zapisy, które chronią drzewa, chronią zieleń, ale także wprowadzają wysokie 

szpalery zieleni, co nie podoba się deweloperom, co też widzimy podczas dyskusji na 

Komisji, że wnioskują o to, żeby te szpalery nie były umiejscowione przy ich 

inwestycjach, bo utrudni im to projektowanie danych, danych obiektów. No niestety to 

są architekci, po to jest ten zawód, żeby trochę się pogimnastykować  

i stworzyć takie zagospodarowanie, które uwzględni właśnie te szpalery, które 

zapisujemy w planach, zwiększamy powierzchnię biologicznie czynne przeznaczamy 

tereny miejskie na tereny zielone. To wszystko się dzieje, więc dziwi mnie ta stała 

krytyka i brak dostrzeżenia tego, że te plany są coraz lepsze. Mamy plany, które są  

z zaszłości. Staramy także zmieniać te plany, żeby inwestycje, które powstają, by były 

coraz bardziej przyjazne mieszkańcom jeszcze jedna ważna rzecz, o której też nie 

można zapomnieć, to są wszelkie zapisy dotyczące niebieskiej i zielonej infrastruktury. 

Tutaj Gdańskie Wody mocno zadbały o to, żeby kwestie związane między innymi z 

Retencją miały swój wydźwięk w miejscowych planach. I to wszystko sprawia, że te 

plany są coraz lepsze. Ludzie chcą mieszkać w Gdańsku, a my stwarzamy możliwości, 

bo proszę zauważyć, że my w tych planach, jeżeli uchwalamy zabudowę 

mieszkaniową mieszkaniowo usługową, to my tą te zapisy kreujemy dla mieszkańców, 

dla osób, które chcą mieszkać w Gdańsku. Jeżeli my byśmy takiej możliwości nie 

stwarzali, to niestety, ale ci mieszkańcy by od nas odpłynęli, odpłynęli by ze swoimi 

podatkami. Czy tego chcemy? No nie, nie chcemy tego, więc  tutaj spójrzmy też trochę 

z innej strony na to, czym jest planowanie przestrzenne. Pani Prezydent już mówiła o 

tym, że w 2021 roku podjęto decyzję o Parku Południowym  

o powołaniu Biura Architekta Miasta. Uważam, że to są także bardzo dobre decyzje. 

Pan profesor Lorenz aktywnie włącza się w proces i planistyczny, ale także mnóstwo 

nowych inicjatyw powołuje, które widać, spotykają się z dużym zadowoleniem i też 

aktywnością mieszkańców. To widać po ilości osób, które biorą udział w tych 

spotkaniach. Natomiast chciałabym się jeszcze odnieść do wypowiedzi. Jednej  

z osób, która mówiła wcześniej na początku dyskusji o raporcie, gdzie była mowa  

o planie Hallera, była mowa o wysokościowcach. Ja bym chciała przypomnieć, że 

zgodnie z definicją wysokościowiec to budynek, który ma powyżej 55 m. Nie 

przypominam sobie, żebyśmy w zeszłym roku rozmawiali o planie, który w pasie 

nadmorskim ma mieć umiejscowione wysokościowce, więc bardzo proszę, żebyśmy 

nie szantażowali tym słowem, bo wprowadzamy mieszkańców błąd. W planie Hallera 

i w żadnym planie innym, który uchwaliliśmy dla terenu nadmorskiego. Nie ma mowy 

o wysokościowców, bo tak jak powiedziałam wysokościowiec, to budynek powyżej 55 

m i takich budynków tam nie ma. Druga rzecz dotyczyła tego, że plan nie został, że 

plan został źle sporządzony. To, że teraz toczą się sprawy sądowe, nie oznacza, że 

plan został źle sporządzony. Była też wypowiedź, że pani dyrektor Biura Rozwoju 

Gdańska kłamała odnośnie wysokości drzew. Ja bym chciała zwrócić uwagę, że sąd 

w rozstrzygnięciu swoim wskazał, że podstawą na jakiej oparł swoją decyzję były 

inwentaryzacje z lat 2007 ,2016 i 2018, a te inwentaryzacje wykonane przez  

3 niezależne osoby, co też wskazuje w tym w tym w tym uzasadnieniu zostały 
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określone orientacyjnie. Te wysokości zostały określone orientacyjnie i tak było  

w dokumencie z 2007 roku, że metodyka pomiarów wysokości drzewostanu podała 

określenie orientacyjne wysokości. W 2018 metodyka inwentaryzacji nie podała żadnej 

metody pomiaru wysokości koron drzew, a z 2016 jako metodę pomiaru podaje się 

także określenie orientacyjne. Nasze badania, które były przeprowadzane przez Biuro 

Rozwoju Gdańska była metodą laserowego skaningu. Sąd ani nie uznał, że nasze 

badania były wykonane poprawnie. Ani dokument analizy wykonane przez  zieloną falę 

odniósł się do analiz z 2006 , 2016,2018 roku nie uwzględniono inwentaryzacji z 2007 

roku, która także była wykonana, a to dlatego, że jej zasięg przestrzenny nie pokrywał 

się z pozostałymi opracowaniami w tabeli, podano także. Konkretne drzewa, co do 

których nie było wątpliwości, iż są one ze sobą tożsamą tożsame porównano 86 drzew, 

z których jedynie 23 miały ten samą wysokość.  

W 17 przypadkach różnica wysokości wyniosła powyżej 4 m, a maksymalna wysokość 

różnicy wysokości wyniosła 9 m dla brzozy brodawkowej.  Co jest też dosyć istotne 

wysokości drzew w 2018 roku były niższe niż te w 2016 roku, co mogłoby wskazywać, 

że drzewo przeciągu 2 lat zmalały co tak w roli uzupełnienia? Jeżeli mówimy, że ktoś 

kłamie, to opierajmy się na faktach. Pani dyrektor nie kłamała miała dokument 

wykonany za pomocą skaningu laserowego i na tym dokumencie się opierała i sąd w 

swoim uzasadnieniu się do tego dokumentu nie podważył tego dokumentu, nie 

podważył także dokumentu zielonej fali. Musi w ogóle do tych dokumentów nie odniósł 

i to warto. Warto podkreślić, jeżeli już tutaj mówimy, konkretnie wywołujemy kogoś z 

imienia i z nazwiska, co też ważne. Sąd nie uznał nieważności w zakresie całego 

planu, tylko odniósł się do §9,10,11. Dlatego prośba tutaj o precyzję była też mowa o 

podpisach. One nie trafiły do żadnej niszczarki do żadnego archiwum. Są w mieście, 

są przechowywane w mieście i zgodnie  

z deklaracją pani Prezydent, jeżeli skończy się postępowanie sądowe, to wrócimy do 

tych konsultacji, więc także no nie mijamy się po prostu z prawdą, bo stwarzamy wizję 

tego miasta, że tutaj coś się dzieje złego o też nie skończy się postępowanie. 

Będziemy wiedzieli, w którym jesteśmy miejscu i wtedy te konsultacje się odbędą  

w zakresie. Oczywiście działki gminnej, bo tak to też było mówione, że w zakresie 

działki chcą mieszkańcom obrzydzić ten Gdańsk. Ale jak wskazują badania 

mieszkańcom się dobrze mieszka w naszym Gdańsku. I mam nadzieję, że dzisiejsze 

głosowanie także tutaj, na sali, pokaże, że działania pani Prezydent są słuszne. Ja 

oczywiście nie mam tutaj złudzeń i nie mam takiej takiego optymizmu jak mój 

przedmówca radny Błaszkowski. Bo wiem, że radni Prawa i Sprawiedliwości zagłosują 

przeciw. Dziękuję. 

 

ANNA GOLĘDZINOWSKA- Radna Koalicji Obywatelskiej 

Ja jako radna zawsze z dużym zainteresowaniem śledzę te fragmenty raportu, które 

są dedykowane tzw.  niechronionych uczestników ruchu. Z drugiej strony procesom 

miasto twórczym procesom rewitalizacji, ponieważ są to działania wymagające 

wieloletniej konsekwencji, aby przyniosły one zamierzony efekt i tutaj warto 

odnotować, bo owszem, szalenie istotną kwestią są kwoty pozyskiwane na projekty. 

Natomiast te projekty nie udały by się bez zaangażowania bez dobrego zaplanowania, 

bez determinacji pani Prezydent i vice Prezydentów i Urzędników.  Warto wspomnieć 

o kilku politykach, które zostały doprecyzowane w ubiegłym roku. Mam tutaj na myśli 
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przede wszystkim wspomnianą już przez jedną z pań występujących politykę. Czy 

zalecenia w zakresie standardów dostępności warto mieć na uwadze, że jest to 

dokument, który już jest wdrażany na dzisiejszej sesji? Również będziemy mieli okazję 

poprzeć punkt wieloletniej prognozy finansowej mówiący o rozpoczęciu programu 

dostępna szkoła. Kolejną taką polityką wieloletnią jest system tras rowerowych dla 

Gdańska. Warto myślę, że mimo pandemii pracownicy Biura Rozwoju Gdańska, 

pracownicy referatu mobilności aktywnej  

w ubiegłym już roku wykonali gigantyczną pracę inwentaryzując potencjał lepszego 

połączenia przede wszystkim dzielnic zachodnich i południowych, przygotowując też 

bardzo innowacyjny, bardzo ciekawy proces konsultacji, który  gotowy na COVID tak, 

który pozwalał na interaktywnych mapach nanosić wszelkie uwagi i wiemy, że ta forma 

prowadzenia konsultacji również spotkała się z dużymi generalnie pozytywnym 

odzewem mieszkańców. Nie sposób mówiąc o polityce rozwoju miasta do wewnątrz, 

o racjonalnym gospodarowaniu, przestrzenią, nie wspomnieć o programie rewitalizacji 

4 obszary 4 dzielnice podziały się takie duże projekty infrastrukturalne, jak chociażby 

plac przy Styp Rekowskiego czy piękny ratusz Orunii, który  z dawnej siedziby policji 

został ponownie przywrócony mieszkańcom.  Ale to, co zwraca moją uwagę, że to jest 

przede wszystkim ogrom pracy i ogrom działań nakierowanych na aktywizację 

społeczną. Takie inicjatywy jak  point przy ulicy na Zaspę, Centrum Wsparcia Seniorów 

na Biskupiej Górce czy Centrum Wsparcia dziennego na Dolnym mieście. Warto 

wspomnieć wśród takich działań inicjatyw, które tutaj cieszyły się szczególnym 

zainteresowaniem Komisji zrównoważonego rozwoju i pozostajemy  

w stałym dialogu z urzędnikami zaangażowanymi w ten proces. To jest jakby kolejne  

rozwiązanie z zakresu zarządzania miastem szyte na miarę. Mam na myśli decyzję, 

którą państwo radni, którą wspólnie jako radni podjęliśmy dotyczącą rozpoczęcia prac 

nad parkiem kulturowym w Śródmieściu Gdańska, która mimo również trudnej sytuacji 

pandemicznej w drugiej połowie 2021 roku była z dużą determinacją na dużym 

zaangażowaniem kontynuowana. Wiem, że pani pełnomocnik do spraw Śródmieścia 

przeprowadziła łącznie kilkanaście warsztatów  różnych co do wielkości co do grup 

zaangażowania  mm, ale też jest to bardzo duża zmiana jakościowa  

i otwarcie bardzo dużej dyskusji publicznej, uwzględniającej wszystkich interesariuszy 

o tym, jak w sposób racjonalny, jak w sposób zrównoważony gospodarować tym 

największym skarbem? Gdańszczan niezależnie od tego, czy są mieszkańcami na co 

dzień tej dzielnicy, czy są użytkownikami w jakiś momentach szczególnych. Mam na 

myśli tutaj Śródmieście także cieszę się, że  te programy są rozwijane też na Komisji 

Zagospodarowania Przestrzennego już widzimy efekty fakt, że przyjętej pod koniec 

2020 roku, ale polityki w zakresie standardu ulic i już widać, że te plany zupełnie 

inaczej funkcjonują. Uwzględnia się zieleń przy uliczną uwzględnia się przestrzeń dla 

różnych użytkowników ruchu. Mam świadomość, że konkretne namacalne rozwiązania 

w przestrzeni naszego miasta to jest kwestia, która wymaga jeszcze troszeczkę czasu, 

ale myślę, że to jest bardzo dobry trend  

i mam nadzieję, że jako miasto zostaniemy tutaj konsekwentni, będziemy go rozwijać. 

Bardzo dziękuję. 

 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  
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Gdyby przyjąć język pana przewodniczącego Krystiana Kłosa, sekundę popiję może 

wody, bo mimo że ciągle tyle pije, ty ciągle się i chce wypić więcej. Ja nie wiem co tam 

do tej wody dodają – przepraszam. Taki język, gdzie tutaj zacytuję: okradanie 

samorządów przez rząd. To gdyby odwrócił to i tym samym językiem Platformy 

Obywatelskiej, przewodniczącego Krystiana Kłosa chciał to opisać tą otaczającą 

rzeczywistość. Tu mógłbym powiedzieć, że niech między innymi pan radny Krystian 

Kłos przestanie okradać gdańszczan podatkami lokalnymi, bo przecież te podatki  

z roku na rok wzrastają, ale myślę, że odnośnie funduszy europejskich to też warto 

tutaj dodać zainspirowany również pana przewodniczącego wypowiedzią, że rząd 

wynegocjował umowę partnerstwa z Komisją Europejską. Partnerstwa z Funduszu 

Spójności będziemy w Polsce mogli zaobserwować 76 miliardów euro w latach 2021-

2027. Dziwię się, że krytykuje się to, że prognozowaliśmy taką absorpcję na 

kolorowych planszach przed  Urzędem Wojewódzkim. Bo przecież to są środki, które 

ucieszą nas wszystkich, są po prostu mieszkańcom Gdańska potrzebne i stąd mój 

apel. Myślę na czasie do działaczy Platformy Obywatelskiej, żeby wreszcie przestali 

blokować te fundusze w Brukseli razem z komunistami, którzy z list koalicji 

Obywatelskiej dostały się, dostali się tam do Brukseli i skutecznie wydawałoby się, 

blokują te fundusze dla Polski. Ale dzisiaj okazuje się, że jednak te fundusze 

wynegocjowane umowa partnerstwa opiewa na 76 miliardów euro. To jest około 350 

miliardów złotych, a więc te środki na pewno w przyszłości się przydadzą, ale wracając 

do raportu o stanie Miasta Gdańska, bo przecież o tym mówimy dzisiaj, to trzeba 

powiedzieć Szadółki - zakład utylizacyjny. Czy w przeciągu tego roku poprawił się stan 

tego zakładu? Tam trwa inwestycja. Jeśli chodzi o spalarnie, również trwa inwestycja, 

jeśli chodzi o sortownie, monitorujemy ten obiekt od wielu, wielu lat skuteczność 

dezodoryzacji tego zakładu  niestety nikła. No ale skoro większości gdańszczan się to 

podoba. No taki wybór. Jednak ja mówię o tym problemie  

w imieniu tej mniejszości, którzy apelują o to, żeby te odory z Szadółek po prostu 

zlikwidować, bo możliwości techniczne są, a przecież za utylizację odpadów za odbiór 

odpadów płacimy my klienci zakładu utylizacyjnego, a więc to za nasze pieniądze 

operują tym produktem, a więc Szadółki. Myślę, że również ten rok będziemy 

pamiętać, bo to był rok palmy oliwskiej. To też był taki, no taka porażka go gorycz. 

Powiedzmy, że mimo takiej inwestycji no troszkę ciągnącej się niestety Palma jej nie 

przeżyła. Również obserwowaliśmy, czy w ciągu tego roku 2021  uda się uruchomić 

rower metropolitalny, który mewo, który no niestety nie wypalił kiedyś  

i mieliśmy taką nadzieję, że wróci. No nie udało się w ubiegłym roku tego zrealizować, 

a tymczasem też warto powiedzieć w raporcie o stanu o stanie miasta, że w przeciągu 

od roku 2015 do roku 2021 zatrudnienie w urzędzie miejskim wzrosło o 145 osób, bo 

w 2015 porównamy do  tego, no to widzimy, że zatrudnienie wzrosło  

i wówczas pojawia się taka wątpliwość. No czy słuszne było to zwiększenie 

zatrudnienia, skoro mamy dzisiaj takie wątpliwości, jeśli chodzi o te problemy,  

o których mówimy, należy też dodać, że dług Miasta Gdańska, który widzimy  

w budżecie, jest ponad miliard złotych. To jest fakt nie podlega dyskusji. Proszę, niech 

mieszkańcy ocenią czy to jest dobry poziom zadłużenia czy zatrważający. Tu trzeba 

dodać, że Gdańsk również z Lipska do miasta Lipska, a z drugiej strony słyszałem 

narzekania, że o to trzeba było za ubiegły rok, bo się okazuje, że zysk był pokaźny. A 

kiedy już powiedziałem w ramach stanu miasta czy raportu o stanie miasta o 

zadłużeniu, który widzimy w budżecie, to też mieszkańcom, chciałem przypomnieć, że 

Miasto Gdańsk ma 100 % udział w 11 spółkach komunalnych. I te spółki są co najmniej 
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na ponad miliard złotych, również zadłużone, a więc ten wehikuł finansowy, który 

otacza budżet Miasta Gdańska, a którego w budżecie nie widzimy. To jest ten dług, 

który gdzieś tam spółka musi być obsługiwany, a w końcu my jako miasto ten dług 

również gwarantujemy. Natomiast może cieszy, że jak tu słyszeliśmy, że nauczyciele 

w Gdańsku są zadowoleni, były takie wystąpienia mieszkańców za te wystąpienia 

również dziękuję. Nauczyciele są zadowoleni, bo w końcu my jako gmina, czyli miasto 

Gdańsk, ma też udział w finansowaniu edukacji i naprawdę cieszy ten stan 

zadowolenia wśród krakowskich nauczycieli. Oby wyniki nauczania również za tym 

szły dobre i oby tak było w przyszłości. Dziękuję bardzo. 

 

JAN PERUCKI- Radny Koalicji Obywatelskiej 

Czy na sali jest pani skarbnik Izabela Kuś o widzę, widzę, spojrzała nawet w moim 

kierunku pani skarbnik serdeczne gratulacje, bo widzę w raporcie, że trzecie miejsce 

ani uzyskała w skarbniku samorządu roku 2021. Jest to konkurs organizowany przez 

dziennik gazetę prawną. Fantastyczny sukces. No ale nic dziwnego, bo na co dzień 

współpracujemy na co dzień, możemy oceniać tą politykę fiskalną, którą prowadzimy 

jako miasto i nic dziwnego, że tego typu nagrody jako miasto, a także imiennie pani 

skarbnik otrzymała, widzę też dołączył do nas Piotr Borawski, wiceprezydent Miasta 

Gdańska, bo to też widzę, z kolei drugą nagrodę ranking miast zielonych organizowany 

przez Dziennik Forbes. Przede wszystkim zrównoważony transport, przede wszystkim 

zieleń. Przede wszystkim czyste powietrze. Z tego co się orientuje to jest pan niski 

zakres kompetencyjny. Jeżeli chodzi o wykonywanie swoich obowiązków, więc też 

kolejny sukces i wiele tych sukcesów, bo wiele tych wyróżnień nasze miasto otrzymało, 

więc całe prezydium Miasta Gdańska możemy w tym momencie na pewno wyróżnić. 

Szanowni Państwo, mam taką przyjemność przez koleżanki kolegów. Zostałem 

wydelegowany do pracy, przy budżecie obywatelskim. No i ta obywatelskość ta 

aktywność obywatelska była w zeszłym roku szczególnie widoczna rekordowo 670 

projektów zgłoszonych, z czego aż 121 projektów zostało wybranych przez 

mieszkańców naszego miasta. Do realizacji też pracujemy obecnie już nad weryfikacją 

tegorocznych wniosków, ale też przystąpiliśmy już do realizacji właśnie 

zeszłorocznych projektów i już do tej jesiennej aktywności w głosowaniu  

w budżecie obywatelskim wszystkich mieszkańców serdecznie zachęcam. Szadółki, 

bo tutaj ten temat został podniesiony chwileczkę temu więc na świeżo odpowiadając 

panu przewodniczącemu za zeszły rok Port Czystej Energii 600 milionów złotych, 

modernizacja sortowni 56 milionów złotych. Co są gigantyczne nakłady jakie miasto 

chcemy inwestować w to miejsce w to miejsce, żeby-oczywiście to wszystko są 

pieniądze wynikające z podatków. Na tym polega budżet Panie przewodniczący. Jeżeli 

chodzi o Szadółki, cały czas  wszelką troskę, patrzymy w tym kierunku, żeby  te 

inwestycje się pojawiały, bo faktycznie nie chowamy głowy w piasek widzimy ten 

problem. Natomiast są odpowiedzi są konkretne środki, jest konkretna strategia  

i chociażby właśnie ten historyczny moment Chrztu Walczaka istotnego 

technologicznie elementu w ramach portu czystej energii. W końcu bardzo istotna  

z mojej perspektywy inwestycja, która rok rocznie jest powtarzana, zeszły rok  

5 milionów złotych, czyli jaśniejszy Gdańsk przez najbliższe 4 lata chcemy już oświetlić 

wszystkie ulice w naszym mieście. Jest to niezwykle ważne  zadanie, nie tylko ze 

względu na komfort mieszkańców, ale też na bezpieczeństwo właśnie zamieszkiwania 
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przy tych ulicach prowadzenia firm. Więc jaśniejszy Gdańsk realizujemy dalej i 

realizujemy tak świetnie, bo jest to jeden z czołowych programów inwestycyjnych. 

Mimo różnych przeciwwskazań chociażby inflacyjnych trudności na rynku, cały czas 

ten program idzie do przodu odpukać zgodnie z planem fantastyczne z mojego okręgu, 

więc muszę się tym pochwalić. Muszę być z tego dumny, czyli realizacja ulicy  

Kartuskiej biegnąca na odcinku dzielnicy Kokoszki. Chcemy do granicy miasta 

doprowadzić tą niezwykle ważną arterię, zwiększyć bezpieczeństwo ruchu kołowego, 

zwiększyć płynność, także zwiększyć konkurencyjność tego transportu zbiorowego, 

dzięki czemu za pośrednictwem właśnie poszerzenia ulicy Kartuskiej bardzo dziękuję 

zaangażowanym mieszkańcom, którzy zechcieli dzisiaj się pojawić wcześniej zebrać 

podpisy, wypowiedzieć  

w gruncie rzeczy mieszkańcy niezwykle pozytywnie ocenili raport Miasta Gdańska  

i jedyną rzeczą, nad którą tutaj musimy się jeszcze pochylić. Ale nad którą pani 

prezydent już zdążyła częściowo odpowiedzieć. To jest zapewnienie lokalu w ramach 

Europejskiego Centrum Solidarności do stowarzyszenia, które się zajmuje osobami  

z niepełnosprawnościami intelektualnymi. Nauczycielka SP 89 Żabianka Jelitkowo, 

Tysiąclecia, wicemistrzostwo świata w Odysei umysłu też te warunki z roku na rok, 

jeżeli chodzi o edukację, mimo rosnących proporcji nakładów względem subwencji 

oświatowej względu miasta rosną, to mimo wszystko z roku na rok tutaj cały czas 

podnosimy standard Gdańskiej Edukacji, co niezwykle cieszy no i także wcześniej 

krytykowane wręcz śmiechy, słyszeliśmy z tamtej strony sali dotyczący chociażby 

budowy Muzeum Nowoczesnej Sztuki. Nic dziwnego, że koleżanki, koledzy, radni   

z tego klubu, którego łączy chyba dzisiaj tylko i wyłącznie spójnik i ani Prawo, ani 

sprawiedliwość. Dzisiaj już nie wspominają o tym, bo kiedy słyszą mieszkańców 

mieszkankę młodego pokolenia, która wychwala właśnie tego typu inwestycje, jaką 

jest muzeum Nomus no to szczęki opadają i się cieszymy, że takie, a nie inne decyzje 

jednak większością głosów zapadły. Autobus linii 120, 233, 612 też tu padały tego typu 

hasło, bo faktycznie ten rozwój komunikacji publicznej, ale przede wszystkim, jeśli 

mówimy o nowych liniach autobusowych, to idących za tym inwestycjach w buspasy, 

żeby te autobusy mogły bezkolizyjnie uwaga konkurencyjnie pokonywać pewne 

odcinki względem transportu indywidualnego, więc tutaj też autobus 120 raz jeszcze 

powtórzę niezwykle się cieszę, bo też tutaj wspólnie się do tej sprawy przyłożyliśmy i 

kolejne połączenie, chociażby właśnie Gdańska Południe z lotniskiem i szerzej 

Górnym Tarasem Miasta Gdańska. Szanowni Państwo Nowa Warszawska 60 

milionów złotych. Liczymy na to, że już niedługo otwarcie tego niezwykle ważnego 

połączenia tramwajowego. No ale także trzeba czymś po tych torach jeździć 30 

tramwajów nowych Pesach Duo, więc są to niezwykle wysokie nakłady idące na 

komunikację publiczną. Oczywiście kołdra zawsze za krótka, ale myślę, że nigdy nie 

będziemy z tych wydatków oceniali źle, ponieważ są to wydatki w rozwój naszego 

miasta komunikacja też podnosi właśnie atrakcyjność inwestycyjną  o której kolega 

Hajduk wspomniał. No i też kwestia mieszkalnictwa. Dziękuję kolegom z Prawa i 

Sprawiedliwości, że zauważyli, że z roku na rok maleje kolejka osób oczekujących na 

właśnie zasób komunalny. Szanowni Państwo, ja będę głosował za, natomiast jeżeli 

chodzi o sam raport, oceniam go jak najbardziej pozytywnie, więc to absolutoryjna 

absolutorium będzie chyba tylko  

i wyłącznie formalność. Dziękuję. 

ANDRZEJ KOWALCZYS – Radny Koalicji Obywatelskiej 
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Dziękuję i gratuluję autorom tego raportu. 360 stron treściwie napisanych czytelnych  

i mam takie poczucie, że gdybyśmy wszyscy zapoznali się z tym dokumentem z tym 

opracowaniem do pani prezydent Dulkiewicz i pod jej adresem jej zespołu nie byłoby 

tylu krytycznych uwag. Dziękuję. Również pani Monice Chabior i pracownikom 

Wydziału Rozwoju Społecznego za wdrażanie działań integracyjnych i edukacyjnych 

w naszym Gdańsku i warto tutaj odnotować ogromne zaangażowanie pracownikom 

gdańskich szkół. Ich ogrom działań, a przede wszystkim serca w czasie pandemii 

szkoły musiały być przygotowane serca w czasie pandemii szkoły musiały być 

przygotowane na bardzo skomplikowany system hybrydowy i może samo to nauczanie 

hybrydowe nie byłoby na tyle skomplikowane, ale pracownicy szkół czekali do 

piątkowej konferencji prasowej, która odbywała się o godzinie 14-15   

w Warszawie, kiedy to ministrowie decydowali jak to będzie w najbliższy poniedziałek 

i tutaj musiały być podejmowane natychmiastowe decyzje co mocno komplikowało  

z systemem edukacyjny mnie tylko w Gdańsku, ale w całej polskiej oświacie, ale 

wydaje mi się, że tu Gdańskie szkoły podołały na medal i to jest nie tylko zdanie moje, 

ale też moich koleżanek i kolegów mam nadzieję z Komisji Edukacji. A oprócz tych 

działań związanych z pandemią trzeba było realizować wcześniej założone cele, a 

powstało 5 nowych żłobków, zwiększono o 540 miejsc liczba przedszkola. Wykonano 

termomodernizację w wielu szkołach, placówkach oświatowych, unowocześniono 

infrastrukturę sportową, rekreacyjną, również przy gdańskich szkołach zakończono 

budowę boiska przy Energetyków. Ja po prostu tutaj  

z niektórymi Radnymi pękamy z dumą i już nie możemy się doczekać, kiedy 

wybuchniemy radością mam nadzieję, że za rok będę mówił podobnym tonie  

o  Zespole Szkół samochodowych, gdzie też mamy dokumenty przygotowywana już 

jest dokumentacja i będą zmodernizowane boiska.  Chciałbym podziękować za taką 

społeczną empatię wyraz uznania docenienia gdańskich organizacji pozarządowych. 

Ich jest grubo ponad 2000. Każdy ma swoje cele i dążenie do  ich realizacji. Zawsze 

byliście otwarci na ich potrzeby. Zachęcam moje koleżanki i kolegów z prawej strony 

sali, aby również dostrzegli wiele, wiele pozytywnych zmian i nie tylko oraz 

konsekwentnego działania naszym kochanym Gdańsku. Nawet jak macie te krytyczne 

uwagi, ja wiem, że kochacie nasze miasto. Denerwuje mnie, kiedy mówicie, że to jest 

Pikolo Sycylia bo to jest nie na nie, nie w porządku i nie na miejscu. Dziękuję bardzo. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI- Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości 

Raport o stanie miasta. Wszyscy czytaliśmy, mogły i również mieszkańcy się z nim 

zapoznać. No to tylko ad vocem. Muszę  dodać. Powiedzmy, że ponieważ raport jest 

taką piękną laurką, dobrze wydaną ładnie wydaną i można przeczytać w niej same 

superlatywy. Jesteśmy zobowiązani do tego, żeby suplementować ten raport o te 

rzeczy, o których tam się nie mówi, czyli nie pisze. No i stąd staramy się maksymalnie 

skrócić czas, żeby nie czytać każdorazowo tego raportu. Co państwo, co pani 

prezydent tam napisała w raporcie, w  związku z tym skupiamy się na tym, co 

chcielibyśmy do niego dodać. No i tylko tyle zrobiliśmy. Natomiast zapewniam, że my 

widzimy wszystko, co w mieście się dzieje kiedy jedziemy tramwajem i chcielibyśmy, 

żeby on miał priorytet, żeby szybciej przyjeżdżał skrzyżowanie naprawdę wszystko 

widzimy, jak kasujemy bilet, wiemy, ile kosztuje. Tak na rynek chodzimy, wiemy, ile 

kosztuje kilogram tego czy czegoś innego. Naprawdę wszystko widzimy też paliwo, 
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tankujemy na stacji benzynowej. W związku z tym jesteśmy świadomi wszystkiego. 

Myślę, że po to się tutaj w Radzie Miasta trudzi my, żeby z tego był jakiś korzystny dla 

mieszkańców. No skąd stąd po prostu czasami takie trochę lapidarne sformułowanie, 

ale nie musimy wszystkiego powtarzać. Co wy mówiliście wcześniej, tylko po prostu 

coś do tego dodajemy, dziękuję za tę możliwość ad vocem. 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

W pierwszej części swojej wypowiedzi starałem się skupić na tym, jak oceniałem tę 

2021 rok przez pryzmat raportu o stanie miasta. Natomiast teraz chciałbym się odnieść 

także do wypowiedzi koleżanek i kolegów radnych, którzy gdzieś pośrednio próbowali 

wywołać nas do głosu przewodnicząca Dunajewska przyznam szczerze, nie 

rozumiem, dlaczego po raz kolejny próbuje imputować nam radnym  Prawa  

i Sprawiedliwości. Zresztą nie tylko na. Pojawiało się to też wypowiedziach kolejnych 

radnych, jakoby Gdańska opozycja w osobie Prawa i Sprawiedliwości nie Lubiła 

Gdańska, jakoby Gdańsk nam się nie podobał. Przyznam szczerze, nie rozumiem 

tego, bo jeśli coś jest nie tak to nie znaczy, że nam się Gdańsk nie podoba.  

Ja przywołując słowa kolegi Skiby z dość gorącej debaty na stadionie Gdańsku 

powiem tak, gdańskie Prawo i Sprawiedliwość kocha Gdańsk kocha mieszkańców 

Gdańska. I gdańskie Prawo i Sprawiedliwość chce, żeby w Gdańsku żyło się jak 

najlepiej i myślę, że warto zauważyć to, co jeszcze można poprawić, bo  

z ubolewaniem nie usłyszałem w żadnej wypowiedzi koleżanek i kolegów   

z rządzącej koalicji uwag problemów, z którymi ma zmierzyć się  Gdańska władza; 

niedociągnięć rzeczy, z którymi mierzą się gdańszczanie. No przecież do państwa 

także mailują przychodzą na dyżury gdańszczanie, którzy mówią, że coś im się nie 

podoba. Dziś w zamian słyszymy argumentację w stylu, a co robi rząd? A rząd nie 

odpowiada, a rząd rzekomo kradnie pieniądze samorządom. Cała dyskusja przenosi 

przenosicie państwo całą dyskusję na te znane  powiedzenie, które ja pozwolę sobie 

zacytować, chociaż dla niektórych jest może ono już politycznie niepoprawne, że  

u was biją Murzynów. Jeśli w ten sposób chcecie państwo dyskusję o raporcie  

o stanie miasta przeprowadzać to ja ubolewam nad tym. Bo myślę, że państwu także 

leży na sercu dobro Gdańska To, aby problemy mieszkańców problemy związane  

z inwestycjami z lokalami komunalnymi, zielenią naprawiać. I tutaj możecie Państwo 

przecież zauważyć problemy dotyczące chociażby lokali komunalnych. Możecie 

zauważyć problemy z nadmiernym wydawaniem zgód na wycinki także na te, które nie 

były w cudzysłowie obowiązkowe et cetera et cetera. Myślę, że warto krytycznie też 

podchodzić do poczynań Gdańskiej władzy, bo z tego może po prostu narodzić się coś 

dobrego. Natomiast kolejna kwestia, która moim zdaniem jest bardzo istotna  

i która wybrzmiała na wystąpieniu pani reprezentującej Stowarzyszenie  Inwalidów 

Narządu Ruchu Solidarność - to kwestia słuchania mieszkańców słuchania organizacji 

pozarządowych. Wydaje mi się, że w 2021 roku mieliśmy sporo takich sytuacji, które 

unaoczniły nam to, że ktoś we, władzach Miasta Gdańska nie słuchał mieszkańców 

lub za późno zaczął słuchać mieszkańców. Ja przytoczę tylko kilka spraw, które 

wówczas wzbudziły duże zainteresowanie mieszkańców opinii publicznej. To jest 

chociażby kwestia protestów. Na Dolnym Mieście to jest chociażby kwestia protestów 

wokół ośrodka Majaland. To jest kwestia protestów wokół hali namiotowej. Tak, bo to 

już rok temu się działo w Brzeżnie. Chciałbym żeby w tym roku i w następnych latach 
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ze strony władz Miasta Gdańska była bardzo krótka refleksja i bardzo szybka decyzja, 

tak jak miała okazję zaprezentować to pani prezydent na Przeróbce, kiedy licznie 

zgromadzeni mieszkańcy pokazali jak zależy im na tym, żeby ten ośrodek kultury 

pozostał ich dzielnicy i pani prezydent zreflektowała się pomimo zapowiedzi dyrektora 

Biblioteki Wojewódzkiej i Miejskiej zdecydowała o tym, że biblioteka w dzielnicy 

pozostanie i chciałbym, żeby w innych przypadkach miasto też było skłonne. Było 

skłonne do tego, żeby zmienić decyzję albo zweryfikować plany miasta, bo gdy dziś 

uczestniczę w dyskusji nad partnerstwem publiczno - prywatnym na Dolnym Mieście, 

to ja niestety tej otwartości na zmianę nie widzę i nie widzę także ze strony miasta, bo 

to, że deweloper chciałby realizować jak najintensywniej. I z jaką z jak największą 

korzyścią dla siebie nie dziwi mnie. Natomiast jak rozumiem, miasto ma reprezentować 

mieszkańców, interes mieszkańców i ja niestety nie widzę woli tego, aby wsłuchać się 

w głos mieszkańców, którzy mówią kategorycznie, że nie ma zgody na to, aby w 

miejscu, gdzie obecnie jest tak zwane boisko pod wierzbami powstała zabudowa 

mieszkaniowa. Nie ma zgody na to, żeby miejsca małe tereny zielone, które obecnie 

służą mieszkańcom Dolnego miasta, były zabetonowane. Chciałbym, żeby w tym roku 

i w następnych latach to stanowisko władz Miasta Gdańska się zmieniło. Ale obawiam 

się, że tak nie jest. Widzę, że pani prezydent wróciła bardzo słusznie to koncepcji 

spotykania się  

z mieszkańcami  do koncepcji spacerów po dzielnicach sam miałem okazję 

uczestniczyć w takowych. Natomiast chciałbym, żeby te spacery i to, co otrzymujemy 

później jako uczestnicy, jako spis tych postulatów mieszkańców zaczęło się wreszcie 

było przekute w działania, bo jak przypomnę sobie chociażby spacer po Śródmieściu, 

gdzie zaczęliśmy na Biskupiej Górce, a skończyliśmy  w okolicach Dolnego Miasta, to 

ja jak sięgam pamięcią i patrzę dzisiaj nie widzę chociażby kroków ku temu, aby część 

z tych postulatów zrealizować chociażby poprawa zagospodarowania śmieci przy ulicy 

Za Murami. Kwestia zagospodarowania kamienic na Biskupiej Górce, tak aby ochrona 

przeciwpożarowa tych kamienic był ale lepsza. Kwestia przemieszczania się wokół 

Pałacu Młodzieży to są wszystko kwestie, które wtedy wybrzmiały usłyszeliśmy 

zapewnienia.  Natomiast nie otrzymaliśmy odpowiedzi działań miasta i tutaj życzyłbym 

sobie, żeby władze Miasta Gdańska wyciągnęły  

z tego wnioski, czyli zaczęły pokazywać działania nie tylko słowa, ale  

i działania. Dziękuję. 

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Koalicji Obywatelskiej  

Ja krótko, bo padły tutaj zarzuty, że radni Koalicji Obywatelskiej nie robią nic, żeby 

poprawić sytuację w mieście, wystawiają tylko laurki i nie krytykują. No bo my zamiast 

krytyki wolimy konstruktywny dialog i rozmowę i załatwianie spraw, a nie tylko afery i 

gadanie w kółko tego samego często niestety spół prawdami. Takim przykładem może 

być Rezolucja, która na wniosek radnych Koalicji Obywatelskiej  

w kwietniu ubiegłego roku została przyjęta m.in. o zieleni i nasadzeniach drzew wśród 

głównych arterii w mieście. Z tego co pamiętam, klub radnych Prawa  

i Sprawiedliwości również poparł ten projekt rezolucji, co pokazuje, jak radni Koalicji 

Obywatelskiej są skuteczni, za co serdecznie PIS-owi dziękuję. Kolejna sprawa. Znów 

pojawiły się drzewa. Za chwilę pewnie pan radny Majewski przejrzy nauczy, bo wiem, 

że pan prezydent Borawski ma parę słów do powiedzenia odnośnie zieleni  
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w mieście, ale też pojawiają się zarzuty, że niektóre z drzew zostały wy wycięte za 

zgodą miasta, a nie musiały, jeżeli pan radny Majewski ma informacje, które z drzew 

zostały wycięte. A taka decyzja mogła być odmowna, to ja bym prosił, by pan radny 

Majewski wskazał, chętnie pomogę i wyjaśnimy tą sytuację, żeby więcej się nie 

powtórzył, a tylko konkretne przykłady, gdzie miasto mogło odmówić decyzji wycięcia 

drzew, a tego nie zrobiło, bo takie insynuacje padły też informacje dotyczącego 

dotyczące zieleni w Dolnym mieście i Partnerstwa Publiczno- Prywatnego. Panie 

prezydencie Grzelak, proszę mnie poprawić, ale jak dobrze pamiętam, to sam 

Wojewódzki Pomorski Konserwator Zabytków kazał inwestorowi umieścić bryłę 

budynku w miejscu, gdzie występują jedne z najbardziej okazałych drzew na tym 

terenie. Pan prezydent potwierdza kiwa głową dla opinii publicznej dla pana radnego 

Majewskiego potwierdza nie ten adres. Dziękuję bardzo. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Szanowna pani Prezydent cieszę, że pani wróciła do nas tutaj do żywych na sale. Mam 

nadzieję, że pani się odniesie również do punktów, które poruszałem podczas pani 

fizycznej tutaj nieobecności. Pani przewodnicząca Szanowni Państwo, radni 

korzystając z tego, że pani prezydent Dulkiewicz jest na sali, chciałbym bezpośrednio 

się do pani prezydent odnieść coś pani zacytuję: 2 października 2020 rok; cytat 

„prawda, że pięknie się prezentuje. Palma ma się dobrze, a remont rotundy powoli 

dobiega końca. To bardzo skomplikowany projekt architektoniczny, wymagający nie 

lada sztuki inżynierskiej i tu jest Odnośnik. Następnie tej jesieni rotunda zostanie już 

ukończona oraz częściowo udostępniona do oglądania z zewnątrz”.  Następnie zdjęcie 

pani tutaj przy palmie. Co się stało z tą palmą? W roku 2021 Palma przeżyła 180 lat. 

Blisko przeżyła zaborców, przeżyła 2 wojny światowe komunalne przeżyła część 

Trzeciej RP. Nie przeżyła pani rządów? Dlaczego pani w roku 2020 zapewniała nas, 

że palma ma się dobrze? Czy miała pani nieprawdziwe informacje to pierwsza 

możliwość drugie, czy pani celowo wprowadzała nas w błąd? czy trzecie, czy może 

jeszcze jakiś wystąpił wariant, o którym nie wiemy, że coś się nagle pogorszyło? Jedno 

jest w tym wszystkim pewne. Ta palma, która była pięknym symbolem w Parku 

Oliwskim, jej po prostu nie ma. Wala się gdzieś teraz za przeproszeniem, chyba po 

ulicy Benzynowej. To kolega radny Majewski, sprawdzał pani może powiedzieć, że no 

tak będzie kilka innych palm. Tylko wie pani, jest różnica między malutkim drzewkiem, 

z którego być może skorzystają kolejne pokolenia, a z ponad 100. Grubo ponad 

stuletnią, blisko 180 letnią palmą. I to już byłoby ciężko, że tak powiem przetrawić i 

ciężko było to wielu mieszkańcom Gdańska zaakceptować, ale żeście na to wszystko 

wydali blisko 30 milionów złotych. Czy pani prezydent tak po ludzku nie jest wstyd? Po 

prostu czy pani nie jest wstyd, że poszły pieniądze robiono remont palmiarni, 

powiększanie i tak to się skończyło. Powiem pani ciekawostkę, jeszcze może pani 

wierzyć albo i nie tak się składa, że wczoraj byłem na jednej uroczystości rodzinnej i 

jeden z gości był jednym  

z pracowników, którzy wykonywali te prace przy palmie i nie mógł wyjść ze zdziwienia, 

że w okresie wyższych większych chłodów palma nie była zabezpieczona, no cóż, 

może tam będzie jakaś wskazówka co do szukania winnych co do kwestii procedury. 

No zniszczyła panie jeden z symboli Gdańska, bo to za pani rządów się wydarzyło w 

roku 2021. Nie jest pani wstyd tak po ludzku. To jest pierwsza kwestia. Kwestia druga, 
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proszę Państwa, wydaje mi się, że mylimy tutaj trochę przeznaczenie raportu o stanie 

miasta i sens dzisiejszego spotkania dzisiejszej dyskusji. To nie jest tak, że sobie 

przychodzi pani Aleksandra Dulkiewicz daje nam raport i mówcie czytajcie ich walcie. 

To jest tak, że my mówimy otrzymawszy raport, dziękujemy, zapoznamy się. 

Zapoznajemy się i patrzymy,  

o czym Pani nie napisała, a podawałem bardzo precyzyjnie, o czym Pani nie napisała, 

bo było to dla pani niewygodne. Jestem w stanie na gruncie, no takiej dość prymitywnej 

raczej mi obcej, ale rozumiem, że taka występuje logiki politycznej. Zrozumieć, że pani 

będzie się tylko chwaliła, co złego, to nie ja. No czasem się trafi wyjątek jak z biblioteką 

na Przeróbce. Gdzie pani zrobi za przeproszeniem? Człowieka niepoważnego ze 

swojego współpracownika, który jeden projekt przeniesienia biblioteki faktycznej 

likwidacji dla mieszkańców Przeróbki pani nagle odwoła. Cieszy mnie to, że jeżeli pani 

dotrzyma słowa, że biblioteka zostanie, ale zrobiła pani głupca ze swojego 

współpracownika, a myślę, że pan, który występował z tym projektem, którego ja nie 

popieram, na to po prostu nie zasługiwał. Pytanie brzmi, ile razy jeszcze pani tak 

zrobiła w roku 2021? O tym pani nie napisała na gruncie tej być może pani logiki to 

rozumiem, ale na gruncie pewnych standardów jest to mojej ocenie rzecz przynajmniej 

naganna. Jeżeli chodzi o kwestie, które padły jeszcze przy tym raporcie, niektórzy 

radni odnosili się tutaj do spraw w sposób nie do końca dla mnie zrozumiały. Myślę, 

że nieuczciwy niekiedy, a może niekiedy  

z niewiedzy -dziwili się, dlaczego my tutaj na przykład z Radnym Majewskim podajemy 

konkretne adresy, jeżeli chodzi o zaniedbania w Gdańskich Nieruchomościach wel 

nieprawidłowościach, przy zieleni i tak dalej, bo gdybyśmy wyszli i mówili, źle się dzieje 

z mieszkaniami w Gdańsku. Źle się dzieje z zielenią. To Jestem prawie, że 

przekonany, żebyście Państwo powiedzieli, no, ale gdzie pokażcie konkretne adresy? 

Pokażcie miejsca. Dlatego panie radny Bogdan Oleszek. Dlatego podawaliśmy te 

adresy. Ja ufam, że pan jako aktywny radny i osoba z bardzo dużym stażem, że pan 

pewnie też pomaga ludziom. Jestem do tego przekonany i pan myślę, że pan jako też 

no wytrawny samorządowiec mówmy wprost. Wieloletni przewodniczący pan rozumie, 

w jakim celu podawaliśmy konkretny adresy właśnie po to, żeby nie rzucać tylko 

ogólnikami. A precyzyjnie wskazywać na elementy, które dla państwa były 

niewygodne, które nie znalazły się w raporcie. Pani prezydent Aleksandry Dulkiewicz, 

jeżeli chodzi o pytanie od pani radnej Dunajewskiej związane z kwestią Śródmieścia, 

jaki jest problem z klubami go- go? No właśnie, gdyby pani była na spotkaniu z 

mieszkańcami Śródmieścia, organizowanym przecież przez władze miasta, to pani by 

wiedziała, o co mi w tym chodzi, to tam, czy ktoś sobie do klubu gogo pójdzie czy nie, 

no to już tam jest kwestia jego wyboru, ale sytuacja,  

w której pod tymi klubami dzieją się rzeczy haniebne, dzieją się rzeczy niezgodne  

z prawem dochodzi do aktów przemocy, wandalizmu i pokrewnych. To jest sytuacja, 

która nie przynosi chluby miastu i to jest sytuacja, w której muszą interweniować 

zarówno policja, jak i straż miejska i dobrze państwo również o tym wiecie, bo nie jedna 

osoba z Was podejmowała ten wątek. Czy to w interpelacji? Ba mamy nawet taki temat 

przewidziany dzisiaj na koniec sesji Rady Miasta Gdańska to znów można zapisać 

krok w dobrym kierunku. My będziemy chcieli go jeszcze rozszerzyć  

i liczymy na to, że państwo na to pójdziecie tak samo jak słusznie powiedział pan radny 

Krystian Kłos. Tak, bo poparliśmy, drzewa centrum Gdańska natomiast chcieliśmy tą 

listę ulic jeszcze rozszerzyć. Ubolewamy nad tym, że państwo na to czasu nie znaleźli 

i chęci, żeby to poprzeć. Padło też padł wątek muzeum Nomus.  
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O tym chyba kolega radny Jan Perucki mówił, jeżeli dobrze sobie zapisałem, powołując 

się na przykład jednej z szanownych Gdańszczanek, które tutaj zabierały głos. Proszę 

państwa, już łacińska sentencja mówi, że o gustach się nie dyskutuje. No ja rozumiem, 

że komuś ta sztuka się może podobać. No powinni się państwo zrozumieć, że komuś 

też może się nie podobać. No ja tam nie uważam, żeby jakiś rydwan za 150000 był 

tym, co się może podobać i tym co potrzebujemy. A przecież to jest również część tego 

muzeum. Nie wiem, czy wyeksponowana przyznam, nie byłem w tym muzeum, wolę 

inne, akurat muzea, inne placówki kulturalne to tak gwoli doprecyzowania. Kolejna 

sprawa trochę mnie to zdziwiło, ale muszę się odnieść tutaj, pani radna pani 

przewodnicząca Emilia Lodzińska powiedziała o tym, że w jej odczuciu radni Prawa i 

Sprawiedliwości chcą komuś obrzydzić Gdańsk. Można było  

z wypowiedzi także radnej pani Beaty Dunajewskiej odnieść wrażenie, że my Gdańska 

nie kochamy. No proszę państwa, jest takie coś w dyskusjach jak tworzenie pewnego 

chochoła. Tak tworzymy jakiego chochoła, mimo że on faktycznie nie istnieje i za 

przeproszeniem uderzamy w niego, ile wlezie i takim kołem jest państwa tutaj obrazek, 

że  radni Prawa i Sprawiedliwości nie kochają Gdańska, no wydaje mi się, że już jasno 

to określiliśmy na sesji na stadionie przynajmniej ja to zrobiłem, ale myślę, że inni radni 

również, że my Gdańsk po prostu kochamy. No to jest nasze ukochane, wspaniałe 

miasto. Miasto z ponad tysiącletnią tradycją miasto, które przeżyło wiele zawirowań, 

wiele różnych władz, w tym władz lokalnych, były te władze lepsze i gorsze, ale miasto 

wciąż istnieje. Miasto przetrwało 1000 lat, przetrwa także panią Aleksandrę 

prawdopodobnie, więc prosiłbym, żeby takich zwrotów tutaj nie używać, bo one po 

prostu są kiepskie są po prostu słabe sugerowanie komuś no, ale jakbyście się 

państwo czuli, gdybym ja powiedział państwu, a nigdy tak nie powiedziałem państwo, 

to Polski nie kochacie, bo rząd Polski krytykujecie tu się różnimy. My rząd polski, 

popieramy państwo, możecie rządu polskiego nie popierać, ale nigdy mi nie przyszło 

do głowy powiedzieć, że państwo nienawidzicie Polski. Być może są tacy posłowie 

niektórych ugrupowaniach opozycyjnych, którzy szczerze nienawidzą Polski. Być 

może tak jest, ale żadnej osoby z Państwa tutaj nie posądzał bym o nienawiść, 

niechęć, brak sympatii, brak miłości do Polski. Więc proszę w taki prymitywny sposób 

nie sugerować, że radni Prawa i Sprawiedliwości w Gdańsku nie kochają Gdańska. 

Gdybyśmy Gdańska nie kochali, to byśmy już są dawno wyjechali. My mamy 

zastrzeżenia do władz Gdańska, właśnie nasza miłość do Gdańska w tym się objawia, 

że tak kochamy to miasto. Taki w nim widzimy potencjał. Tak chcemy dobrze dla jego 

przyszłości, żebyśmy chcieli tej przyszłości z państwem, ale najlepiej w opozycji 

również z panią Aleksandrę Dulkiewicz w opozycji, a nie w łapach prezydenta Miasta 

Gdańska, wychodzącego po raz enty z laurką, że zobaczcie, jak super rządzę moi 

kochani i serdecznie gdańszczanie i gdańszczanki. Swoją drogą zapytała pani kiedyś 

tych mieszkańców, czy oni chcą być przez panią tak określani? Proszę spróbować, 

zwłaszcza przy trudniejszych tematach, a być może pani się przekona, że jest inaczej, 

jeżeli chodzi  

o kwestie przykładu. No to kwestia tych konsultacji w pasie nadmorskim proszę 

państwa, obowiązek przeprowadzenia konsultacji, pod którymi nie podpisała się pani 

Aleksandra Dulkiewicz wynika z uchwały z dnia 26 listopada 2015 roku w sprawie 

określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji społecznych z mieszkańcami 

Gdańska. Paragraf Dziewiąty ustęp piąty 7000 podpisów. Pani prezydent pani się nie 

podpisała wtedy w Brzeżnie. No jest to bardzo wymowne konsultacji. Pani nie zrobiła, 

mimo że na jednej z miejskich stron było jasno powiedziane jak trzeba, to odczytam, 
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że konsultacje się odbędą. Po rozstrzygnięciu wojewody i po wyroku Wojewódzkiego 

Sądu Administracyjnego. Ja rozumiem, że na kalendarzu może być tak, że jak coś ma 

się odbyć na przykład po 1 lipca 2022 roku- to jeżeli się odbędzie 2030, to będzie to 

zdanie logicznie poprawne. No ale za przeproszeniem nie lubimy kurtyzany  

z logiki, tylko bądźmy wobec Gdańska tutaj uczciwi wobec mieszkańców także więc 

niech pani zrobi te konsultacje, bo brak tych konsultacji z ubiegłego roku jest po prostu 

pani kompromitacją. Pani się przestraszyła tych mieszkańców Gdańska, więc 

naprawdę radzę się nad tym zastanowić, a nam tutaj nie odmawiać prawa do 

krytykowania pani rządów, bo rządy te są do krytykowania;  są owszem pewne 

elementy dobre, o których mówiłem, ale większość jest do poprawki i o tych rzeczach 

jak coś poprawić mówiliśmy, mówimy i będziemy mówili, bo my Gdańsk kochamy, bo 

dla Gdańska chcemy pracować, ale chcemy także innej władzy w Gdańsku, władzy, 

lepszej władzy, nie takiej, jaką pani prezentuje. Dziękuję. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

W Niemczech ktoś odmawia panu prawa do krytykowania, bo na dzisiejszej sesji 

myślę, że pana wypowiedź już łącznie  godzinę trwała oczywiście z pełną 

świadomością, że nie mogę panu odebrać głosu i może pan dzisiaj mówić tyle, ile pan 

ma ochotę, a pana wypowiedź wywołała potrójne ad vocem. 

 

BOGDAN OLESZEK- Radny Klubu Wszystko dla Gdańska   

Ad vocem. Ja chciałem panu radnemu, wytłumaczyć nie chodziło o to, że podaje 

adresy. Nie chodziło o to, że dzisiaj mamy debatę nad raportem a i mówiąc  

o raporcie mówimy o strategicznych rzeczach, które się działy w 2021 roku jeśli  tego 

typu rzeczy i pan opowiada, co pan nie zrobił kogoś, to my wszyscy możemy 

opowiadać i wypełnić dzisiaj całą debatę na temat raportu. To nie o to chodzi. Jedyna 

rzecz przed chwilą też z tego długiej wypowiedzi, co się dowiedziałem, to chyba te 

najważniejsze, że pan kocha jednak Gdańsk, bo ja też tak zrozumiałem jak moja 

koleżanka Emilia Lodzińska, że wcześniejsze wypowiedzi wskazywały zupełnie co 

innego. A jeszcze odpowiadając pana w mięs i rozumowaniu, bo Pan mówi, że żeby 

Pan nie podał, to nikt by nie uwierzył. Nie uwierzyli. Byliśmy tak jak pan powiedział 

wcześniej, że po to zaniedbano tereny, żeby deweloperowi, żeby deweloper wejdzie  

i to posprząta i teraz odwracam sytuację. Gdyby powiedzieć, gdyby tam sprzątano, to 

pewnie pan, by powiedział, proszę pod dewelopera sprzątamy. Taka jest pana logika 

rozumowania. Dziękuję. 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Wszystko dla Gdańska  

AD vocem. Panie radny Skiba, bo my nie krytykujemy tego, co pan mówi, tylko jak pan 

mówi. Niech pan się czasami zastanowi, pani prezydent nie jest pana córką ani Nie 

wiem podwładną. Proszę naprawdę krytykować, ale robić to tak. Ale zrobić to tak 

żebyśmy na tej sali czuli się komfortowo, bo ja mówiąc szczerze, jak pan się zwraca 

do prezydenta Grzelaka albo dzisiaj do pani prezydent Dulkiewicz to zastanawiam się, 

gdzie ja jestem. No tak ze sobą nie możemy rozmawiać. To nie jest krytyka, tylko to 
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jest. Jest takie brzydkie słowo, którego nie użyje, bo nie chce. Nie chcę pana obrażać, 

ale z kulturą to nie ma nic wspólnego. Druga rzecz AD vocem pana wypowiedzi a 

propos krytykowania, bo bardzo się kocha Gdańsk no to ja powiem, że ja bardzo 

kocham Polskę, dlatego krytykuję, rząd Prawa i Sprawiedliwości, który doprowadza 

nasz kraj do ruiny. Dziękuję bardzo. 

 

EMILIA LODZIŃSKA- Radna Koalicji Obywatelskiej 

No trudno się nie odnieść tutaj do wypowiedzi radnego Skiby, bo oczywiście 

krytykować można czasami ta krytyka nawet jest konstruktywna. Czasami natomiast 

to, w jaki sposób się tą krytykę wypowiada, tu jest klucz pana wypowiedzi są 

nacechowane bardzo złymi emocjami i to jeżeli my mówimy, że ktoś chce obrzydzić 

Gdańsk, dlatego, że sposób wypowiedzi przez pana wskazuje na to, że w Gdańsku 

źle się dzieje, a w Gdańsku się źle nie dzieje. I można pewną krytykę oczywiście 

wypowiedzieć w sposób kulturalny, w sposób stonowany i w sposób konstruktywny. 

Ja nie popieram rządu Prawa i Sprawiedliwości, ale czy gdziekolwiek pan słyszał moją 

wypowiedź nacechowaną takimi złymi emocjami, nie musi pan odpowiadać, bo 

dyskusja polega na tym, że oczywiście krytykujemy, ale krytykujemy z szacunkiem  

i godnością do drugiego człowieka. Dziękuję. 

 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej rady Miasta Gdańska  

 Ja państwu radnym przypomnę, że jest dzisiaj, 30 czerwca, godzina 15:00  

a dyskutujemy nad raportem o stanie miasta. Proszę bardzo, kolejny głos dyskusji.  

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości 

Ad vocem. Dziękuję, panie przewodniczący, krótko pani przewodnicząca Lodzińska  ja 

panią nie posądzam o to, żeby pani była osobą niekulturalną. No ale jak pani prosi to 

podaje - Kaczyński uciekł jak szczur to jest pani język, mogę pani tam wypowiedź ze 

źródłem wskazać, że Kaczyński uciekł jak szczur. No i to jest pani język między innymi, 

bo pani poprosiła o przykład, więc pani odpowiadam. Natomiast proszę państwa, być 

może państwo przywykliście w swoich gronach do tego, że jak ktoś nie mówi ciągle o 

serdeczności, a po prostu po kolei punkt po punkcie, nie obrażając nikogo, bo jeżeli 

obraziłem, zapraszam, proszę mi wytoczyć sprawę chętnie zważymy te rzeczy, jeżeli 

dla państwa krytyka. Być może w państwa odczuciu mniej lub bardziej merytoryczna. 

To jest jakaś niemiła dyskusja, a taki to inaczej widzimy demokrację, bo demokracja to 

też wolność słowa. To także prawo do wypowiadania się również w sposób taki, który 

nie będzie milutki dla władzy, bo władza ma się tłumaczyć. Władza jest po to, żeby 

służyć ludziom, a nie po to, żeby swój wizerunek budować dla samej siebie. Jak w 

moim odczuciu czyni pani prezydent Aleksandra Dulkiewicz, dziękuję. 

 

BARBARA IMIANOWSKA – Radna Prawa i Sprawiedliwości 
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Ja tak tutaj chciałam kilka spraw poruszyć. Jeśli chodzi o odpowiedzi, może zacznę od 

odpowiedzi na interpelację. Już minął rok na temat wycinki drzew przy ulicy Jana 

Kochanowskiego. Odkąd zgłaszałam ten problem? I czekam i czekam na odpowiedź i 

obawiam się, że się jednak chyba nie doczekam. To jest akurat taka wyjątkowa 

interpelacja, bo wycinka nastąpiła nielegalna i no niestety nie ma winnych. Nikt nie 

poniósł konsekwencji, a radny czeka. Znaczy, ja nie mam odpowiedzi, co jest jaką 

konsekwencji poniosła ta osoba. Nie ma żadnej odpowiedzi. Niestety nie pan obiecuje 

mi tutaj odpowiadać. Ja prosiłam o bieżące informowanie w tej sprawie. Także to jest 

tutaj postęp. Nie ma odpowiedzi od roku czasu. Nie dostałam odpowiedzi, nie dostałam 

odpowiedzi co czy ta osoba, która dokonała wycinki nielegalnej poniosła jakieś 

konsekwencje. Nie mam odpowiedzi, jaka jest, jak się sprawa zakończyła. Następna 

sprawa, którą chciałam tutaj poruszyć powiatowy programdla osób 

niepełnosprawnych, które ma chronić osoby niepełnosprawne na lata 2021 2031 i 

zadaję sobie pytanie. Jak te hasła, które widzimy w tramwajach na autobusach. Cytuję, 

tu nie ma miejsca na, ale Jestem tolerancyjny, ale… Tu nie ma miejsca na, ale każdy 

każda jest równy, ale. Jak te hasła mają się do dzisiejszej wypowiedzi? Pani  ze 

Stowarzyszenia Inwalidów Narządu Ruchu Solidarność. Spacery po dzielnicy Zaspa 

Rozstaje. Byłam na tym spacerze i z przykrością muszę stwierdzić, że no niestety do 

pani prezydent nie dochodzą pewne informacje,  

a mieszkańcy piszą, a spółdzielnia pisze i jeżeli piszemy już 2 lata w tej sprawie, jeśli 

chodzi o działkę Leszczyńskich Chrobrego i nie mamy konstruktywnych odpowiedzi, 

jest to oczywiście jest to działka prywatna i jeżeli zagrożenie dla mieszkańców 

spowodowane będzie zatruciem na przykład wody ze względu na głębokie wykopy. 

Nikogo nie interesuje i wtedy jeżeli zainteresuje się sprawa sprawą Radio Gdańsk, 

telewizję media to my wtedy dopiero coś możemy zyskać. Ja zauważyłam  

w Gdańsku i wiele radnych, że jeżeli nie nagłośniły sprawy to nie doczekamy się 

interwencji, nie doczekamy się pomocy i państwo. Później mówicie, że my robimy 

zadymy? Nie, proszę państwa. Do tego dochodzi, że niestety pisma nie skutkują na 

przykładzie osób niepełnosprawnych, słabszych, nie skutkują, pisma można robić, co 

się chce i wtedy jak można takiemu człowiekowi pomóc właśnie można to nagłośnić  

i wtedy jest wasza reakcja. I wtedy jest wasza reakcja i wtedy nagle się znajduje jakaś 

pomoc i kompetentne osoby. Nie ma innej sytuacji, czasami na to, żeby pomóc 

człowiekowi. I my sobie nie robimy tego dla kariery politycznej, żeby sobie wyborców  

zgromadzić, my to robimy, bo nam tych ludzi jest żal, bo nasza bo nasze uprawnienia, 

bo nas wybierali mieszkańcy, jesteśmy przedstawiciele przedstawicielami 

mieszkańców i naszym zadaniem jest im pomóc, a nie robić sobie wyborców. Mamy 

pomagać mieszkańcom. Ja wielokrotnie wchodziłam do domów, tak tutaj koledzy 

mówią dużo o Gdańskich Nieruchomościach. Proszę państwa, osoby starsze, Letnica, 

ulica Starowiejska, kobiety płakały, bo nie miały wody starsze osoby emerytki chodzą 

kilometry do administracji gdańskich nieruchomości. I co miały zrobić niestety jakoś 

wtedy inni radni się nie pokazali, więc oczywiście my  radni z Prawa i Sprawiedliwości. 

Jesteśmy gotowi do końca aktywnie bronić tych mieszkańców. Tylko że wtedy kiedy 

poszłam do administracji, to czułam się nie jak  

w administracji Gdańskich Nieruchomości, ale jak na policji. Proszę państwa, 

czekałam na panią ponad 40 minut, aż wróci z terenu. Owszem, oczywiście ma prawo 

wyjść, natomiast nie chciano mnie wpuścić, więc moja legitymacja  

i uprawnienia radnej widzę, że może być też bagatelizowana wtedy, kiedy weszłam, 

po prostu spisywano ze mną umowę, żeby czasami nie wiem, no po prostu nie wiem 
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jak to nawet nazwać, ale czułam się jak na policji, ale sprawa została załatwiona. 

Sprawa została załatwiona pod presją pod jakimś naciskiem, ale tak właśnie pewne 

instytucje nas do tego zmuszają i pewne sytuacje nie mówiąc o tym występujących 

grzybach, to przechodząc po Gdańsku czasami można mieć takie wrażenie, że 

dostajemy piękny prezent, pięknie opakowany tak, ale w środku na przykład może być 

już coś krzywego zepsutego nieświeżego. Takie mam wrażenie wchodząc na ulicy 

stanowiskom, która na zewnątrz przychodzi na przykład pięknie z rywali, jest piękna 

odnowiona taka w środku niestety, schody, po których kobieta się może sturlać osoba 

emerytka. Proszę się przejść, proszę popatrzeć, jak mieszkają mieszkańcy. Tutaj  

proszę państwa, a propos mewo no powstał taki śmieszny wierszyk. Pozwolę sobie na 

to, gdzie jest mewo, gdzie jest mewo, wciąż oczekujemy ciebie, mija jesień, wiosna 

lato, a tu nie ma co wy na to. To jest wierszyk, które ułożyły dzieci. Proszę państwa, 

tak, to są to są takie wierszyki mieszkańców, bardzo poziomem dziecinne, ale bardzo 

prawdziwe bo przecież do tej pory my nie mamy tych rowerów, proszę państwa, no nie 

mamy rowerów, no niestety no taka jest prawda. Nie mamy Mewo. Pozwolę sobie tutaj 

jeszcze oczywiście może jeszcze raz podziękować tym wszystkim mieszkańcom, 

którzy bronili pasma nadmorskiego naszych płuc, naszego miasta, naszych terenów 

zielonych. Bo zebrać 7000 podpisów w tak krótkim czasie to jest po prostu mistrzostwo 

świata. To się nadaje do Księgi Guinessa. Proszę państwa i dziękujemy, bo gdyby nie 

zielona fala i gdyby nie nasi radni, to ja nie wiem, co by tam już w tej chwili znajdowało 

się, a naszym obowiązkiem jest bronić terenów zielonych i szczególnie. Jeśli chodzi o 

plany zagospodarowania, będziemy zawsze mówić o wysokim procencie powierzchni 

czynnej biologicznie nie chcemy mieć zabetonowanego miasta. Jeszcze chciałam tutaj 

na koniec powiedzieć o tym, iż no w naszym  Herbie Gdańska mamy motto Nec temere 

nec timide. I na koniec, tłumacząc bez zuchwałości i bez lęku. Jak się ma to motto 

Herbu Gdańska postawy pani prezydent wobec mieszkańców, dziękuję. 

 

ANDRZEJ STELMASIEWICZ- Radny Wszystko dla Gdańska  

Będę chciał mówić o kulturze, ale zacznę od apelu do radnego Skiby z prośbą, żeby 

argumentując swoje krytyczne głosy nie posługiwał się insynuacją, żeby nie 

powiedzieć kłamstwem. Wspomniał o śmierci 180 letniej palmy w oliwie fakt i co do 

tego nikt nie dyskutuje. Natomiast wspomniał również, że no tej palmy nie ma i są 

jakieś palemki, które być może kiedyś urosną. Otóż panie radny Skiba, to nie jest 

prawda. Ta palma zmarła, natomiast jest tam kilka palm, które mają 130 lat. I na temat 

obecnego stanu  rotundy i palmiarni. Gdyby pan tam był, to może miałby pan inne 

zdanie. Odnoszę wrażenie, że pan tam nie zobaczył tego, co jest od chwili otwarcia 

rotundy dla publiczności to jest pierwsza uwaga. Apel drugi apel nie jest dobrze, kiedy 

się wypowiada ale jakieś zdecydowane opinie o miejscu, w którym się nie było. No 

jednak zachęcałbym Pana do odwiedzenia  nowego muzeum sztuki, żeby pan 

zobaczył co tam jest, posłuchał najlepiej na jakieś oprowadzanie kuratorskie, żeby pan 

poszedł i dopiero potem wypowiadał się na temat zarówno Gdańskiej kolekcji sztuki, 

jak również Muzeum to taki apel AD vocem. Natomiast trochę mnie smuci, że tak mało 

w dzisiejszej wielogodzinne już dyskusji było  

o kulturze. Chciałbym podziękować pani z  Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska 

Beacie Dunajewskiej Łukaszowi Bejmowi, że mieli  szerszą wypowiedź na temat 

Gdańskiej Kultury.  Pan prezydent Adamowicz bardzo wiele swoich mów- nie zależnie 
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od tego, czego one dotyczyły, zaczynał, że kultura jest fundamentem wszystkiego i ja 

się w pełni z panem prezydentem zgadzam. Kultura szeroko rozumiana. Ja bym tutaj 

odróżniał kulturę i sztukę. I nawiązując się odnosząc się do raportu o stanie miasta o 

tym, co się z Gdańską kulturą i sztuką działo w 2021 roku, to można się tylko 

zachwycić. Pamiętajmy, że 2021 rok jego pierwsza część to była pandemia i zakaz 

działalności instytucji kultury dopiero w drugiej połowie roku zaczęły się mogły się 

otworzyć. Sukcesów Gdańska kultura ma wiele i to na różnych polach, bo z jednej 

strony to, o czym tu mówiono, to są znakomite inwestycje. To jest wielki młyn Muzeum 

Bursztynu. To są inne inwestycje ale a jeżeli ktoś się naprawdę interesuje kulturą i 

sztuką, to ma ogromny kłopot dokąd się wybrać? Na jakie wydarzenie się wybrać? Bo 

właściwie 7 dni w tygodniu wydarzeń zarówno organizowanych przez samorządowe 

placówki kultury, czy to miejskie, czy te marszałkowskie, ale współpracujące działające 

na terenie Gdańska czy to obywatelskie o mniejszej skali gdzieś w dzielnicach w 

domach sąsiedzkich,  

w domach kultury, w szkołach, w różnych miejscach, o których żadne medium nigdy 

nie napisze. Tam się aż gotuje. Słuchajcie codziennie człowiek zainteresowany kulturą 

musi dokonywać wyborów, dokąd ma pójść? Czy na wernisaż tej wystawy, czy innej, 

czy na taki koncert, czy na inne. To jest 7 dni w tygodniu, to jest niebywałe, zupełnie 

tylko większość z tych wydarzeń. Jest bezpłatny, tam nie trzeba żadnych biletów 

kupować. Nie mówię, że wszystkie większość, tylko trzeba chcieć. Chciałbym to 

właśnie bardzo podkreślić, bo jest to zasługa w bardzo znacznym stopniu władz miasta 

z panią prezydent na czele. To jest zasługa zespołów, które prowadzą samorządowe 

placówki kultury, ale to jest również zasługa bardzo wielu organizacji pozarządowych, 

bardzo wielu grup nieformalnych, które no budują ogromny potencjał Miasta Gdańska. 

Gdybyście chcieli coś zarzucać to może rzeczywiście deficyty promocyjne, że ja wiem, 

że tak się dzieje jak przed chwilą powiedziałem, ale człowiek w Poznaniu, w 

Warszawie, w Lublinie tego nie wie i tutaj rzeczywiście jest to no słaby punkt. Nie liczne 

wydarzenia, które się w Gdańsku odbywają, przebijają się na rynek ogólnopolski czy 

międzynarodowe. To jest temat do poprawy, ale pamiętajmy o tym, co mówiłem na 

początku. Tu aż się gotuje od wydarzeń od kultury tylko zachęcam mieszkańców 

Gdańska, ale również państwa radnych, żebyście bywali na tych wydarzeniach, bo 

bywacie, ale przydałoby się bywać więcej. Wtedy  myślę, że też doceniali byście to co 

się w Gdańskiej kulturze dzieje szeroko rozumiany wydarzania aktualne, ale również  

działania pomagające w utrzymaniu i poprawieniu stanu licznych zabytków na to idą 

nasze gdańskie pieniądze. Bardzo często, żeby nie powiedzieć większości 

beneficjentami tych dotacji są kościoły, ale nie tylko. Czasami są to budynki publiczne, 

nazwijmy to cywilne, czasami wręcz prywatne nieruchomości, które mają wartość 

historyczną wartość zabytkową i one też mogą otrzymać dotacje pomagającą w 

utrzymaniu tych budynków w dobrym stanie także długo można by mówić, nie chcę 

przedłużać, bo to już i tak 3 godziny jakie 3 godziny 6 godzin gadamy. Zatem dziękuję 

za głos. Apeluję do korzystania z Gdańskiej Kultury z tej oferty i z  oferty gdańskich 

instytucji artystycznych. Ja będę głosował za udzieleniem absolutorium. 

 

PRZEMYSŁAW MALAK- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przewodniczący zarządu dzielnicy Piecki Migowo, członek stowarzyszenia Wszystko 

dla Gdańska na łamach portalu Gdańsk.pl udzielił w ubiegłym roku wywiadu,  
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w którym stwierdził, że budynek Przychodni Morena należący do zasobu Gdańskich 

Nieruchomości wręcz odstrasza, dlatego stwierdza w tym artykule, że postanowiliśmy 

wziąć sprawy w nasze ręce. Wszystko fajnie. Rada dzielnicy Piecki Migowo 

przeznaczyła 30000 NZOZ Morena 60000 zł, Gdańskie Nieruchomości aż 10000 zł. 

Problem w tym, że Gdańskie Nieruchomości ogłosiły przetarg w drugiej połowie roku. 

Umowę podpisano 15 listopada. I w okresie zimowym miały miejsce prace, czyli 

malowanie przychodni. Nie Jestem inżynierem, nie Jestem ekspertem od malowania, 

ale na chłopski rozum wydaje się oczywiste, że tego typu prace nie powinny mieć 

miejsca w okresie, kiedy było mokro, deszczowo i zimno. Efekt jest taki, że mieszkańcy 

nie wiedzą, że było jakiekolwiek malowanie, a ci, którzy zmianę dostrzegają, to czasem 

stwierdzają na forach internetowych, że jest jeszcze gorzej.  

Z całą pewnością efekt prac jest daleki od oczekiwań. Mam tutaj pretensje do 

Gdańskich Nieruchomości, bo przychodnia jest pewnym symbolem dzielnicy. 

Codziennie, gdy wychodzę z domu, widzę ten budynek, widzą go każdego dnia tysiące 

mieszkańców Gdańska. Widzą to radni, którzy mieszkają w dzielnicy Piecki Migowo. I 

sytuacja, w której planuje się malowanie elewacji, malowanie zewnętrznych ścian w 

okresie chłodu, mrozu i deszczu w mojej opinii jest brak elementarnej wyobraźni osób 

decyzyjnych w Gdańskich Nieruchomościach. Efektem tego były problemy z odbiorem 

aneksowane umowy. Kolejne malowanie, które chyba dalej jeszcze trwa i mam 

nadzieję, że w przyszłości znajdą się środki finansowe. Proszę na dokończenie tego 

remontu, ponieważ budynek Przychodni Morena odstraszał i wciąż odstrasza. I ta 

nieudana inwestycja jest dla mnie pewnym symbolem, symbolem stanu Miasta 

Gdańska w roku 2021. Ps. Kocham moje miasto, kocham Gdańsk. 

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI -  Radny Wszystko dla Gdańska  

Tak jak słucham, wsłuchuje się w dyskusji, wsłuchuje się w głosy w Państwa 

przedstawicieli opozycji w Radzie Miasta Gdańska. To powiem szczerze, że popadam 

w optymizm dlatego, że mam wrażenie, że państwu po prostu trudno jest znaleźć 

jakieś rzeczywiste obszary, rzeczywiste argumenty, które można poddać 

merytorycznej krytyce i myślę, że przykładem tego jest chociażby palma, która dzisiaj 

tak zdechła czy obumarła prawie 2 lata temu, co jest bardzo przykre oczywiście, ale 

państwo to eksponują i z tego nie wiem, to urasta wręcz do rangi jakiejś tragedii,  

a z drugiej nie widzą państwo na przykład 500 milionów złotych, które zabrane zostają 

Gdańskowi przez rząd. Oczywiście państwo też widzę bardzo intensywnie eksponują 

różne ludzkie, indywidualne tragedie, jakieś niepowodzenia na sesji.  

I rzeczywiście my jako radni spotykamy się z tymi problemami i tu są 2 ścieżki albo 

możemy tym ludziom pomóc. Jeśli chcemy, bo możemy jako radni i idziemy wtedy do 

urzędu, piszemy interpelację rzeczywiście tym osobom pomagamy, albo chcemy tak 

de facto niekoniecznie mi pomóc, tylko chcemy na tych osobach zbić kapitał polityczny 

i eksponujemy to na taki bardzo ważnej sesji w taki spektakularny, spektakularny 

sposób jak dzisiaj. Mam niestety wrażenie, że państwu zależy chyba bardziej na tym 

drugim niż na tym pierwszym. Drodzy państwo i tutaj padł zarzut o to, że my zajmujemy 

się kwestiami właśnie zabierania środków finansowych samorządom. Wyobraźmy 

sobie państwo dzisiejszy dzień albo jutrzejszy dzień  

w porównaniu do dnia dzisiejszego. Otóż nasze państwo budżet naszego państwa jest 

biedniejszy z tytułu tylko łamania zasad praworządności przez naszą władzę centralną, 
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przez państwa partię o milion dolarów. O 4,7 miliona złotych i wczoraj prominentny 

polityk Prawa i Sprawiedliwości  czy to jest problem, powiedział, że to nie jest żaden 

problem dla niego i my rozumiemy, dlaczego to nie jest problem, bo państwo polskie 

traci  4,7 miliona dziennie, ale z drugiej strony rząd zabiera w ciągu jednego roku tylko 

Gdańskowi 500 takich milionów złotych i przeznacza je na jakieś wydatki. Nie wiadomo 

jakie tak na jakieś fundacje narodowe, na publiczną telewizję. Na inne jakieś dziwne 

inwestycje, z których  państwo polskie raczej nic nie ma, ma ewentualnie partia i nikt 

więcej, więc drodzy państwo, ja mam propozycję do państwa. Jeśli państwu 

rzeczywiście zależy na dobru miasta, jeśli to jest państwa celem, to proponuję, abyśmy 

wszyscy stanęli może na przyszłej sesji, w jednym, ponadpartyjnym szeregu i 

wystosowali apel do rządu, do państwa partii o to, by zwrócono samorządom te środki, 

które zostały zabrane i by nie ograniczono więcej kompetencji samorządów. Myślę, że 

to będzie rzeczywisty czy autentyczny test państwa dobrej woli i do tej dobrej woli 

państwa bardzo serdecznie zachęcam, dziękuję bardzo. 

 

LECH WAŁĘSA- Radny Koalicji Obywatelskiej 

Powiem kolokwialnie z innej beczki, bo chciałbym tylko powiedzieć, że miałem 

zaszczyt obserwować działania pani prezydent przez 17 lat jako radny i jako właśnie 

samorządowiec i osobiście darzę panią prezydent ogromnym szacunkiem. Za jej 

wielkie serce, ogromny wysiłek, które wkłada pani prezydent w rozwój naszego miasta 

i to jeszcze w tak bardzo trudnych po Covidowych i tym wojennym czasie. Pani 

prezydent ogromna wiedza i profesjonalizm. Uważam, że ratuje nasze miasto przed 

katastrofalnymi skutkami tych wydarzeń. Bardzo pani prezydent za to wszystko 

dziękuję, życzę wytrwałości i zupełny zaufaniem głosuję nad absolutorium. Uważam, 

że Gdańsk jest w bezpieczny i w bardzo dobrych rękach. Bardzo proszą  

o wytrwałość pani prezydent i ubranie się w cierpliwość, bo często są takie bardzo 

nieprzyjemne i nieprawdziwe ataki, których które musi pani jakoś znosić i trudno nam 

tego słuchać, jest nam gdańszczanom. Pani prezydent bardzo potrzebna w zdrowiu  

i względnym spokoju właśnie po to, żeby dalej zarządzać dobrze naszym miastem. 

Tego Pani życzę. Pewnie jak wielu gdańszczanom. Dziękuję. 

 

WALDEMAR JAROSZEWICZ- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Ja 3 lata temu zwracałem już uwagę na konstrukcję raportu i wydawało mi się, że ta 

konstrukcja powinna wyglądać tak jak któryś ktoś wiele osób, która zabierała głos, 

powiedziała, że to powinien być pewien bilans, czyli sposób spojrzenia na  Gdańsk od 

strony rzeczy, które zostały wykonane, które nie zostały wykonane. Jakie są 

priorytety? Okazało się, że niestety przyjęto model, który jest kontynuowany od 

pierwszego raportu. Ja rozumiem, że jest to prostsze do zrobienia, że ważniejsze 

statystyka, pokazanie rzeczywiście rzeczy, które są zrobione i od strony statystyki 

można to wykazać. No lepiej lub gorzej. Ja chciałbym zwrócić uwagę na kilka kilku 

tylko 2 sprawy. Pierwsza dotyczy dbałości o przestrzeń miejską. Trochę zajmowało się 

tym problemem, że nie jestem architektem, również z profesorem Lorentzem.  

I patrzyłem, to jest grozą. Zresztą nie tylko ja na budownictwo, szczególnie w obrębie 

głównego miasta i na obrzeżach, że zaczynamy budować klocki, które niestety nie są 

chlubą dla Gdańska i zadowoleniem przyjąłem informację o tym, że powołano 



58 
 

architekta miejskiego. Został mnie pan profesor Lorentz jest zbyt krótki okres jeszcze, 

aby ocenić, jaki jest wpływ pana profesora na to, co się buduje, planuje w Gdańsku  

z zadowoleniem przyjąłem warsztaty, które dotyczą młodego miasta. Mamy nadzieję, 

że wnioski, które są tam opatrywane jeszcze to jeszcze daleko w polu, jak  

uczestniczyłem, nie wiem jak to wygląda, ale mam nadzieję, że nie powtórzy się obraz 

ulicy Jana z Kolna i kawałek dalej budynku też wysoki, które tam stoją 4 które no 

przyznam się nie bardzo pasują do  obszaru, który miały być dziedzictwem kulturowym, 

światowym dziedzictwem kulturowym. Zdaję sobie sprawę, że o gustach się nie 

rozmawia, a na jednej z Komisji pan profesor Lorentz jak go powoływano na to 

stanowisko w rozmowie przyznam niestety rację, że najlepiej jest  obszarem miasta 

pod tym względem nie było. Mam nadzieję, że to w raporcie te elementy, które mówią 

o działalności profesora, będą realizowane. A chciałbym jeszcze się odnieść do jednej 

rzeczy, jak mówimy o o raporcie. Chyba 2019 roku przy omawianiu raportu za 2019 

roku  w raporcie umieszczono ją umieszczono informację, że będzie realizowany audyt 

energii elektrycznej. Powiedziałem, że to jest jedno z lepszych rozwiązań, z racji tego, 

że trzeba po prostu patrzeć na sytuację energetyczną, że ona będzie się pogarszała, 

pytałem o ten raport o tę, o ten audyt i oczywiście powiedziano mi, że jest 

przygotowywany i jest. Byłem ciekaw, czy będą już jakieś rezultaty tego audytu w 

obecnym raporcie, czyli za 2021 roku to mijają prawie tak  

2 - 3 lata, 3 lata niestety nie zobaczyłem i stąd z tym moje pytanie nie zobaczyłem 

dlatego, że nie zrobiono tego, czy nie zobaczyłem, że po prostu przeoczono ten 

problem, a albo uważano, żeby, że jest tak oczywiste, że nie trzeba o nim pisać. A to 

jest sprawa, która z punktu widzenia sytuacji, którą mamy obecnie staje się paląca. Ja 

oczywiście popieram i uważam, że rozwiązanie tego Portu Czystej Energii jest bardzo 

słuszny. Ten kierunek, ale uważam również, że budownictwo komunalne nie tylko 

zresztą powinno bazować na energii, która jest tania, a on myślę tu o pompach ciepła. 

A jak wiem Komisja Europejska chyba w trzydziestym roku ma czy już nawet wcześniej 

dwudziestym piątym ma zlecić, aby nowe budownictwo bazowało na pompach ciepła 

i myślę, że to jest perspektywa i Gdańsk może być jednym  

z pierwszych miast albo jednym z pierwszych miast, w których  tego typu energię 

będzie wykorzystywana.  Dziś zdaje się, że ktoś wspomniał, że jest jakaś jedna pompa 

ciepła, która jest w Gdańsku realizowana w raporcie nie ma w związku z tym. Dlatego 

pytam, czy rzeczywiście nie warto by tego typu rozwiązania w Gdańsku. Zastosować 

na szerszą skalę.  TBS jak pytałem, no próbują, próbują w jakiś sposób to wcielić.  

Dlatego uważam, że taki audyt miał być przecież teraz, skoro został umieszczony w 

raporcie, że będzie robiony, to wydaje mi się, powinien być zrobiony po 3 latach w 

kolejnych, w kolejnych latach, bo tamtym okresie dziękuję. 

 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Chciałem głos zabierać dopiero przy absolutorium, ale tutaj już chyba czas. Tak 

szczerze to jestem zdziwiony, że będziecie państwo przód prawej prawego skrzydła 

przeciw no bo tak zakładałem, ale liczyłem na to, że może się wstrzymamy. 

Przeszliśmy pandemię, przechodzimy militarną, militarną wojnę granic. Myślałem, że 

to nas wszystkich sprowadzi na ziemię, a tu nie jadu i nienawiści dalej jest jak było. Od 

niektórych oczywiście Jestem piątą kadencję i takiego cyrku przez te 5 kadencji nie 

widziałem jak teraz. Pan radny Skiba i radny Majewski tutaj zarzucili remonty 
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mieszkań. To w raporcie proszę przeczytać, jakie są remonty, ile milionów wydane, 

jakie wy chciałem, żeby któryś z panów przyjechał na przykład na oddanie mieszkania 

na Piotrkowską czy tam na inne dzielnice. Gdańsk jest miastem tysiącletnim dam panu 

przykład, ulica Tkacka i ulica przy hali  kawałeczek muru przy ulicy Tkackiej odkopaną 

i trzeba było czekać długo, żeby tą dziurę zasypać, bo pan konserwator ma dużo pracy 

i to trzeba wszystko obfotografować, sprawdzić to. Nie mam pretensji, ale takie są takie 

są realia. To jest tysiącletnie miasto zasób mieszkaniowy powiem panu jeszcze 

niedawno były wykopywane drewniane rury. Może pan jakby był prezydentem, to by 

już dawno wymienił, ale pan nie będzie nigdy prezydentem pani radny Skiba.  Zbiorniki 

retencyjne dookoła. Ile jest zrobionych nowych zbiorników retencyjnych nasadzeń 

drzew? Wystarczy się przejechać. Wystarczy popatrzeć. Niech pan spojrzy na to. 

Wrócę do budownictwa te stare kamienice, które powinny być rozebrane. Każda 

wymaga osobnej ekspertyzy, osobnych badań archeologicznych i takich, że się nadaje 

czy się nie nadaje. To panu się wydaje, że się nic nie robi. Panu, jakby nawet Złotą 

krowę przyprowadzili, to by pan chciał z platyny. Spotkałem, chodziłem na spotkania z 

panią prezydent po dzielnicach, po których mogłem i miałem czas i nie obiecywała 

gruszek na wierzbie po prostu mówiła realnie na Wzgórzu Mickiewicza na Siedlcach i 

wszędzie tam, gdzie byłem i mówiła, to co jest realne, to na co nas stać? Tak w 

budżecie straciliśmy dużo pieniędzy przez Polski Ład. Jest to ubytek nie tylko u nas, 

ale i w całej Polsce. Ale mówiła szczerze w oczy i się nie boi iść na spotkania. Bo 

niektórzy wiem, prezydencie w miastach boją się takie spotkań, a pani idzie Prezydent 

idzie z całym sztabem i te spotkania robi. Czy pan uważa, że sytuacja gospodarcza 

jaka jest teraz; przetargi które zostały  ogłoszone wykonawcy wycofują się z robót. 

Materiały podrożały o 58 i 70%. Nie ma ludzi do pracy. Korekty przetargów. Napotkane 

wszystkie problemy jakieś  po drodze są. Nie widzimy , chociaż tam chcę, ja chcę 

podziękować, no bo kolega radny Majewski na początku widział dobrych więcej rzeczy 

niż pan. Dlatego powiem panu na końcu jedną rzecz. Mówi pan, że problemy 

mieszkańców? Problemy mieszkańców my nie widzimy problemów mieszkańcom. My 

widzimy, proszę Pana, widział pan kiedyś zgłosił Pan do mnie, ale od pana musiałem 

wyciągnąć adresy jeden na Oruni, drugi we Wrzeszczu przed 2 tematy załatwione. Ale 

pan nie  jest Komisja Polityki Gospodarczej, czemu Pan je zgłosi? Jest Kaziu 

Koralewski jest jej kolega Rabenda i radna Strzelczykowa.  Ale proszę pana, czy pan 

przyszedł kiedyś na Komisji zgłosił, że jakiś problem z  jakimś remontem. Przyszedł 

Pan nie, bo wie pan, dlaczego u nas ta Komisji nie ma kamery, żeby pana nakręcili? 

To jest pierwsze. Tak, dlaczego pan tego nie powie? Tak samo kolega Majewski, a ile 

razy otwierałem Komisję Polityki Gospodarczej i patrzę  

i koledzy z Komisji Polityki Gospodarczej też są widzą. Jest pan radny Majewski? Ani 

razu głosu nie zabrał raz w jakiejś bzdurnej sprawie. Nigdy nie powiedział mi problem 

jest u Kowalskiego na tej i na taki, a dzisiaj mówicie, że piec na Jaśkowej Dolinie zginął, 

tak pojechał na złom, ja go wywiozłem. Ukradłem, nie, nie nadaje się do pracy. Pieca 

szukacie dziś.  To tak się nie po to się radnym, żeby właśnie to pan  

i pana kolega na biedzie ludzkiej swoje tyłki wozi. A teraz jeszcze mam taką 

niepotwierdzoną informację, wie pan. Mam. Podobno.  Niektórzy internauci ogłosili 

konkurs na złoto ustne wypowiedzi idziecie z bajeczki łeb w łeb! Dziękuję. 

 

ANDREZJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości 
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Ad vocem. To ja przyznam że mam problem bo prywatnie pana radnego Dzika lubię 

po prostu i tak w sumie nie wiem jak mocno mu merytorycznie odpowiedzieć, żeby się 

nie obraził później. No dobra, no to lecimy po kolei. Panie radny pan jest radnym od 

wielu, wielu lat i pan doskonale wie, że radny nie musi iść na jedną czy drugą Komisję. 

Radny może, ale Radny powinien tak dobierać środki przewidziane  

w ustawie o samorządzie gminnym, żeby problemy rozwiązywać. Oczywiście nie 

wszystko się załatwia interpelacjami czy zapytaniami pan coś o tym wie, bo pan chyba 

należy do tych radnych, którzy wolą tam gdzieś zadzwonić i niejednokrotnie skutecznie 

niż pisać. No ale aż trochę czuję się, że tak powiem dziwnie, jakbym miał tutaj mówić 

co robię, no nie= no wczoraj na przykład nie pisałam żadnej interpelacji, a spotkałem 

około 40 mieszkańców Brzeźna odnośnie ulicy Pułaskiego w mediach  

o tym nie było, bo nie o każdej takiej akcji musi być więc trochę. Jest to tutaj nieuczciwe 

co pan mówi.  Chciałbym mieć takie możliwości, żeby swoimi tematami zawsze 

zainteresować media, ale myślę, panie przewodniczący, że pan moje możliwości tutaj 

przecenia. Nie wiem czy się cieszyć, czy raczej smucić. No ale dobra, wracając do 

wątku, który poruszyliśmy. Pierwsza sprawa, radny działa zgodnie z prawem. Wydaje 

mi się, że przez tą obecność w Radzie Miasta Gdańska ani razu prawa nie naruszyłem, 

a niejednokrotnie też korzystałem ze spotkań czy to  

z panem wiceprezydentem, czy Borawski odnośnie linii 111 panem wiceprezydentem 

Grzelakiem na interwencjach no panie radny, ja prywatnie lubię pana, ale trochę tak 

nieładnie nieuczciwie jest po prostu mijać się z prawdą. Druga sprawa, jeżeli państwo 

do nas apeluje przecie o tą dyskusji, to ja odpowiem w ten sposób, no mnie tam 

państwo możecie. Jak wam to poprawi, humory czy nastroje krytykować, atakować, ile 

chcecie? Możecie masę ad personam mnie to nie rusza, więc to tak uprzedzam, ale 

no na Boga nie mówcie potem proszę o standardach  bo przepraszam panie radny 

Piotr, no ja odniosłem wrażenia, że w tym swoim wystąpieniu jesteś absolwentem tych 

warsztatów z darcia ryja po prostu ;dziękuję bardzo. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo, ja nie mogę ograniczać państwa czasu wypowiedzi, ale jednak 

chciałabym, żeby państwo wrócili do meritum tej dyskusji, czyli raportu o stanie miasta. 

 

 PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja chciałem tylko dodać, że ja po pierwsze, jestem ostatni, żeby komukolwiek tutaj, 

żeby mieszać samorząd do polityki ogólnopolskiej. Teraz raz 2 żeby komukolwiek 

ubliżyć, ja potrafię pochwalić radnych w Komisji polityki Gospodarczej za dobrą 

współpracę, bo nam się dobrze współpracuje i to jest czym mamy inne zdania, ale 

współpraca i będą trudne pytania są, a czy to powiem panu tak nie napisałem nigdy 

na palcach policzyć interpelacje i zapytania. Jadę do źródła jadę do urzędu, bo jak się 

wzięło za psa, to trzeba szczekać tak jak przeczekałem jako radny i występować w 

ludzkich sprawach. Dziękuję. 

 

ALICJA KRASULA – Radna Prawa i Sprawiedliwości  
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Cieszę się, że jest taka dyskusja, bo to znaczy, że nam wszystkim zależy na Gdańsku. 

Konstruktywna krytyka zawsze była dobra i tak bym też chciała, żeby moją wypowiedź 

odebrano. Miasto chwali się, że mamy świetną komunikację miejską zachęca 

mieszkańców do rezygnacji z samochodów na rzecz komunikacji miejskiej powstają 

nowe linie, co jest oczywiście bardzo dobre i cieszę się z tego, ale i właśnie tutaj jest 

miejsce na ale, ponieważ tramwaje od wielu lat psują się niemalże codziennie, nie 

powiem codziennie, ale przynajmniej kilka razy w tygodniu. Ja sama osobiście z chęcią 

korzystałabym z komunikacji miejskiej, żeby dojeżdżać do pracy, jednak nie mogę 

sobie pozwolić na codzienne spóźnienia. Nie dojeżdżania na czas, że raz będę o 

jednej godzinie, inny raz o drugiej. Także może, zanim będziemy rozbudowywać te 

wszystkie linie, warto by pomyśleć nad naprawą tego, co już mamy dopracować to i 

dopiero wtedy rozbudowywać. Dziękuję bardzo. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  

Panie Wojciechu błaszkowski, ja pana obudzę. W raporcie czytam w raporcie czytam 

dochody własne gminy3 miliardy 357 milionów wzrost o 488 milionów. A pan mówi, że 

pan rząd zabrał 500 milionów? O to, musimy to zweryfikować. Udziały  

w podatkach Miasta Gdańska 228 milionów, subwencje 150, a podatki lokalne  

i opłaty 47 milionów. No stoi jak byk w raporcie. I mówię to o raporcie o stanie Miasta 

Gdańska, a nie tam, co pan opowiada jakieś historie rządowe? Słyszał pan panie 

przewodniczący Błaszkowski? 

 

ROMUALD PLEWA – Radny Prawa  i Sprawiedliwości  

W 2021 roku, 22 listopada pytałem, kiedy nastąpił uporządkowanie przestrzeni przy 

posesji Kościuszki w rejonie terenów byłej Gedanii. I trzy podpunkty przytoczę. Kiedy 

nastąpił usunięcie śmieci i odpadów przy omawianej posesji. Kiedy nastąpi usunięcie 

liści i innych nieczystości z chodnika w rejonie tej posesji? Kiedy nastąpi  zostanie 

zrealizowane przycięcie odrostów przerostów krzewów, że używał płotu na terenie 

byłej Gedanii. Te przerosty to przeszło 2 m wystające 1,5 m nad płot. W pobliżu, jak 

mieszkańcy mieli o kilkadziesiąt centymetrów przyrośnięte, to otrzymali informacje, że 

jeżeli w ciągu 14 dni nie uporządkują, zapłacą 2000 zł kary. Właściciel obszaru Gedanii 

nie miało ani upomnienia ani żadnych działań. 22 listopada 21 roku pytałem. Kiedy 

nastąpi? Przycinka dzikiego żywopłotu krzewów w ciągu ulicy Kościuszki  obszaru 

zarządzanego przez firmę wtedy Robyg teren Gedanii. Obecnie ten teren został 

sprzedany nabywcą między innymi pani Nowak. W minionym roku ustalone zostało, 

że okres jesień zima to czas, kiedy można dokonać przycinki żywopłotu tego nie 

zrobiono. W listopadzie minionego roku też wpisałem. Liści nieczystości pozostają przy 

chodniku przy ulicy Kościuszki. Nie koszone trawy miasto nie grzech w uje obowiązku 

czystości miejsc publicznych nie sprząta śmieci. Zarząd Dróg  

i Zieleni oraz Straż Miejska potrafią wystąpić z wnioskiem o ukaranie mieszkańców 

pobliskich posesji .Właściciel terenów po byłej Gedanii jest ponad prawem. Od kilku 

miesięcy córka pana Nowaka jest jedną z osób  udziałowców terenu po byłej Gedanii 

teren jest zamknięty. Zaniedbany utrudniony dostęp do w cudzysłowie pomnika 

poległych Gedanistów. Przy tym pomniku składane są wieńce i wiązanki znicze. Zbliża 

się setna rocznica powstania Gedanii. Dobrze, by ta przestrzeń była zadbana, by w 
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setną rocznicę powstania Gedanii i Polskości w Gdańsku ten obszar był czysty  

i prawidłowo wyeksponowany. Gdańsk jest miastem, które kocham tu się 

wychowałem, żyłem, pracowałem i chcę pozostawić Gdańsk moim wnukom, 

wnuczkom, czyli następnym pokoleniom piękniejszym miastem. Bezpiecznym 

miastem. By wszystkim żyło się dobrze i  żebyśmy mogli powiedzieć za to, że żyjemy 

w Gdańsku. Dziękuję za wysłuchanie moich uwag. 

 

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI- Radny Wszystko dla Gdańska  

Odpowiem oczywiście bardzo krótko. Jednym zdaniem szanownemu koledze 

Kazimierzowi Koralewskiemu. Otóż panie przewodniczący dobrze pan wie i chyba pan 

nie musi udawać, że pan nie wie, że zabieranie pieniędzy przez rząd miałem na myśli. 

Oczywiście w tym roku nie polega na tym, że przyjeżdża minister pakuje do toczki 

pieniądze i odejmuje to w budżecie tylko wynika to z utraty wpływów podatkowych 

będących konsekwencją polskiego ładu. 

 

TERESA WASILEWSKA – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta  

Chciałam powiedzieć jako najstarsza osoba, no prawie najstarsza na tej sali - dużo 

było wypowiedzi takich kwiecistych  i pozwolę sobie tylko odnieść się do części 

wypowiedzi usłyszeliśmy tutaj. Wiele wypowiedzi, niektóre były ze znamionami 

nienawiści. No tak, przykro mi bardzo panie, no słuchaj, no naprawdę były nienawistne, 

no i niestety skierowane do pani prezydent i to nie jest to nie jest dobre. Polityka miasta 

jest racjonalna. Nie słyszałam złych z ust opozycji w Radzie Miasta pozytywnej 

wypowiedzi o naszym mieście na komisjach często jak nawet głosujemy- czy pogoda 

jest za oknem? To radni pisu też mają inne zdanie, więc to jest takie intencjonalne. 

Czy Gdańsk jest w ruinie? Bo można było odnieść po wielu wypowiedziach, że jest w 

tradycyjnej wypowiedzi pani Szydło, że Gdańsk jest akurat  niestety w ruinie ta opinia 

jest nieobiektywna. Moje długie życie sięga okresu powojennych ruin biedy, ale też 

odbudowy i nadziei po 1990  można powiedzieć  

o początku zmian. Zmian na dobre dzisiaj Gdańsk odwiedza miliony. Powtarzam 

miliony turystów z Polski i nie tylko. Mam często kontakt z tymi odwiedzającymi i ich 

opinia też jest dla nas bardzo ważna, że Gdańsk jest tak pięknym mieście, przyjeżdżają 

powtórnie podziwiają. I wracają po wielokroć, ale radni Pis nie widzą tego dalej. 

Wszystko cokolwiek jest robione jest niedobre. A może nie chcą widzieć, ile trzeba 

mieć złej woli, żeby tyle gorzkich słów skierować do władz miasta,  

a konkretnie do pani prezydent? Gdańsk jest miastem w ciągłym rozwoju w ciągłym 

ruchu, ale niemożliwe jest wyremontowanie wszystkiego pobudować wszystko.  

A zieleń Panie przewodniczący  Kazimierzu w mieście jest tak piękna, że wiele osób 

podziwia i chyba nie wiem, albo pan omija te piękne miejsca, albo nikt panu tego nie 

powiedział. Dziękuję bardzo. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  
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Zostałem wywołany. W związku z tym odpowiem pani radnej Teresie. Tak mi się coś 

wydaje, że to jest trochę tak jak w teatrze, że widzimy scenę, ani widzimy kulisów, 

będąc turystami w Gdańsku. Ale my jako radni widzimy również kulisy. Widzimy 

podziemia, widzimy dużo, dużo więcej w tym teatrze. W związku z tym zdajemy sobie 

z tego sprawę, że my tu mówimy na roboczo o tym, co rzeczywiście jest od kuchni,  

a to, co pokazujemy naszym gościom, turystom i tak dalej. To jest taki produkt, który 

żeby im było miło przyjemnie i żeby spędzili tutaj krótki czas, odpoczęli i tak dalej. 

Także my się wydaje, że w tym wypadku i my robimy to, co do nas należy. I turyści 

robią to, co lubią, czyli  spędzają czas w Gdańsku i oby im było miło. Dziękuję bardzo. 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej  

Przede wszystkim chciałem powiedzieć, że bardzo cieszę się, że ustawodawca 

przewidział tą formułę. Debatę nad raportem o stanie miasta i samą konstrukcję 

raportu nad stanem miasta, ponieważ dzięki temu jesteśmy w stanie podyskutować  

o wszystkich sprawach, które leżą nam na sercu, bez wytykania sobie, że ale pan mówi 

nie na temat jesteśmy przy uchwale dotyczącej, czego innego. I ustawodawca 

zapewnił nam ten raz w roku, kiedy możemy powiedzieć na każdy temat, powiedzieć, 

co nam leży na sercu. My, jako radni koalicji Obywatelskiej i nasi koalicji Nieprzyjaciele 

widzą te wszystkie plusy, które się dzieją w naszym mieście. Opozycja widzi minusy, 

często je wyolbrzymia. Natomiast w moim odczuciu jak patrzymy na cały raport o 

stanie Miasta Gdańska za 2021 rok, to bardzo, bardzo trafnie. Podsumowała to pani 

przewodnicząca Teresa Wasilewska.  Ciągły rozwój w 2021 roku jest lepiej niż było w 

2020-2022 roku. Mam nadzieję, że będzie lepiej niż  

w dwudziestym pierwszym i mam nadzieję, że będziemy w stanie też z optymizmem 

patrzeć w przyszłość, że te kolejne lata nie będą powodować, nie będą prowadziły do 

zwijania się samorządów z powodów finansowych, tylko do rozwijania się dalszego 

rozwijania się samorządów, ponieważ to w moim przekonaniu jest najlepszą drogą. 

Dlatego, aby mieszkanki mieszkańcy mieli sprawczość, mieli wpływ na to, co się dzieje 

wokół nich i aby ich potrzeby były jak najlepiej zaspokajane co do całej tej dyskusji. 

Zwłaszcza powiem szczerze, że na początku kilka godzin temu, jak zaczynaliśmy tą 

dyskusję, to miałem wrażenie, że w zależności od tego, czy ktoś mówi z mównicy 

niezależnie czy chwali czy gani, a ktoś mówi z miejsca, że te wypowiedzi z mównicy 

powodują większą temperaturę dyskusji i podbijają emocje. Jednak w toku tej 

rozkręcając się dyskusji, stwierdzam, że jednak nie ma to żadnego znaczenia, 

ponieważ widać było tutaj wiele również też nacechowanych emocjami wypowiedzi, 

ale myślę, że powinniśmy z jednej strony trudno w różnych tematach emocjami się nie 

kierować, ale jak popatrzymy na chłodne dane na czyste informacje bez opinii tylko na 

suche informacje, to przede wszystkim w temacie trochę tak było, że każdy mówił to, 

co mu najbardziej leży na sercu w zakresie spraw, którego interesują. Ja chciałem 

powiedzieć o konkretnie o zieleni widać na konkretnych twardych danych, że tendencja 

jest zdecydowanie in plus.  Jeśli chodzi  

o zazielenienie Gdańska. Tendencja jest taka, że Gdańsk będzie z każdym rokiem, jak 

te wszystkie sadzone drzewa będą się rozrastały, rozwijało będzie miastem coraz 

bardziej zielonym. Cieszy mnie niezwykle to, że służby podlegające pani prezydent 

widzą i rozumieją, co kilka lat temu wcale nie było takie oczywiste  jak bardzo ważne 

dla komfortu życia mieszkańców jest to, aby  tej zieleni było dużo, aby w różnych 
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miejscach chociażby piesi mogli się w cieniu drzew schować. Jest to myślę też, co do 

tutaj z początku nie będę z nazwisk wymieniał, żeby nie generować ad vocem, ale 

takich wypowiedzi mocno w temacie zieleni. Myślę, że jak pani prezydent pewnie 

zabierze głos i panie i panowie Wiceprezydenci to  no zwłaszcza co do tej zieleni. No 

to Jestem przekonany, że pan prezydent Piotr Borawski po prostu zmiażdżę 

argumentami tą propagandę. Te  puste słowa, które płynęły od radnych opozycyjnych. 

No bo tutaj temat jest jasny i klarowny. Gdańsk jest coraz bardziej zielonym miastem, 

natomiast jest to trochę tak, że państwo, samorządowcy, politycy pisu. Po jednej 

stronie widzą. I było po drugiej stronie, nie widzą belki, jak głosi przysłowie, no patrząc 

na działania państwa w większości parlamentarnej tego, co spowodowało lex Szyszko 

tego, że właśnie państwo jak podawali przykłady miejsc,  

w których  mogło dojść do jakiś nieuprawnionych działań różnych podmiotów. Co do 

drzew no to czemu te czemu jeden, jeden czy drugi podmiot może się mniej bać takiej 

nielegalnej wycinki? No właśnie dlatego, że państwa koledzy z Parlamentu zmniejszyli 

kary za wycinki drzew. Tych kary powinny być radykalne i odstraszające. A 

zmniejszanie tych kary jest po prostu absolutnym skandalem i teraz, jeśli państwo 

próbują wytykać, że gdzieś jakieś drzewo zniknęło w sytuacji, w której wasi partyjni 

koledzy zmniejszają kary za nielegalną wycinkę drzew, bo to jest sytuacja absurdalna, 

wokół której nie można przejść obojętnie co do kwestii, która też z tej drugiej strony 

sali często jest wywoływana, jest bardzo wygodna. Gdańskie Nieruchomości stan 

zasobu komunalnego. No ale pamiętajmy, ile lat ma ten zasób komunalny. Takie to są 

budynki, tak znaczy nie da się z dnia na dzień, zwłaszcza jeśli różne działania na 

poziomie parlamentarnym powodują zwijanie się wpływów podatkowych. Jeśli chodzi 

o samorządy i nie mówię o gołych liczbach, tylko porównaniu liczb jeszcze do inflacji 

do realnej siły nabywczej tych pieniędzy, bo przy tej obecnej inflacji, a jeszcze przy już 

tej raportem o stanie miasta nie, ale  

w kolejnych punktach porządku sesji, gdy będziemy o samym budżetem rozmawiać, 

mam zamiar o tym wspomnieć. Pytanie na Komisji, a czy wzrósł, czy zmalał deficyt? 

O jakby o gołe liczby porównując rok do roku bez porównania, ile te pieniądze realnie 

są warte? No to jest jakieś to jest jakieś kuriozum, także pamiętajmy, że ten stan 

zasobu komunalnego on oczywiście on oczywiście no trzeba jak najlepiej o niego 

dbać, ale też nie spodziewajmy się cudów, jeśli mamy budynki, które mają po 

kilkadziesiąt i to bliżej 80 ani bliżej 20 lat. W zasobach Gdańskich Nieruchomości, 

 a to, że opozycja przychodzi, prosi o jakieś dokumenty dotyczące remontów i te 

dokumenty dostaje. No to jest generalnie dobrze, bo po to jest opozycja, żeby władzy 

patrzeć na ręce, ale to, że państwo dostali te dokumenty i nie skończyło się to wielkim 

happeningiem pod tytułem pan radny jeden czy drugi z PIS-u zawiadamia prokuraturę 

o nie wiadomo jakich wydumanych nieprawidłowościach. No to jest najlepszy dowód 

na to, że jednak ten stan dbałości o zasób komunalny i sposób realizacji remontów nie 

jest w aż takich czarnych barwach jak państwo z PIS-u próbują kreować, więc o tym o 

tym też o tym też pamiętajmy i jeden temat, bo każdy tak troszeczkę powiedział o 

tematach, które leżą mu na serce. Chciałem powiedzieć tylko o tym temacie hali 

plażowej był temat wcześniej domu zdrojowego w Brzeżnie zaniedbany, brzydko źle, 

że jakieś pożary mogą się tam spowoduje się pojawić, że nie wiem, przyjdzie 

deweloper i zburzy i kupi. Znaczy, ja słyszałem już historii przed laty naprawdę wiele 

udało się i tutaj muszę pochwalić prezydenta Piotra Grzelaka, bo mam wrażenie, że to 

jest w największej mierze jego zasługa. Udało się znaleźć finansowanie dla Domu 

Zdrojowego. Udało się zmodernizować mną Dom Zdrojowy. Co więcej, udało się 
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znaleźć dobrego gospodarza wśród  jednostek podlegających pani prezydenta, 

mianowicie Hewelianum, które dla którego obok góry gradowej no jest, to jest to taka 

perełka. Podania o ten obiekt. No to oczywiście. Musieli państwo przyjść na kolejny 

temat, bo wiadomo, no pochwalicie pół zdaniem, ale wtedy  

3 zdania krytyki muszą być. Pojawiła się druga kwestia, kwestia terenu po dawnej hali 

plażowej, gdzie miasto stara się jak może w procesie sądowym, bo osobiście 

przypatruje się, jak ten proces sądowy idzie i mimo wykorzystywania różnych środków 

pro procedury cywilnej  przed sądem uczestników tego postępowania  miasto. Miasto 

z determinacją dąży do rozwiązania umowy użytkowania wieczystego tego gruntu 

udało się w jakiś sposób przekonać podmiot, który ma to w użytkowaniu wieczystym, 

żeby no coś zrobił z tym ohydnym płotem, który tam bo ja przypomnę tylko jak to 

jeszcze wyglądało 3 lata temu z tym ohydnym płotem i z tą dziurą, która gdyby nie było 

płotu, była realnym ryzykiem dla osób, które tam przechodziły. Też kolejna krytyka. 

Powiem więcej, ja się w pełni zgadzam z tym, że takie obiekty, jakie tam bez zgłoszenia 

budowy i pozwolenia na budowę w takim rozmiarze się nie powinny pojawić i też 

osobiście złożyłem zawiadomienie do Powiatowego Inspektora Nadzoru budowlanego 

w tej sprawie. Natomiast jeśli dzieją się dobre rzeczy, to nie, to pamiętajmy o tym, żeby 

też się chwalić, czyli Dom Zdrojowy i to, że tam nie ma już na terenie dawnej hali 

plażowej tego ohydnego płotu i tej dziury i ten teren nie jest zamknięty dla wszystkich 

i nie przysłania widoku z Domu Zdrojowego na morze. To jest jednak zdecydowany 

progres. A jak uda się? Mam nadzieję, że jeszcze w tej kadencji gdańskiego 

samorządu wygrać proces o rozwiązanie umowy użytkowania wieczystego i ten teren 

wróci do rąk. Forum Miasta Gdańska to wówczas będziemy mogli wspólnie jako Rada 

Miasta Gdańska i pani prezydent podjąć decyzję, co z tym terenem robimy. No ja sobie 

nie wyobrażam, żeby po raz kolejny jakiemuś podmiotowi to po prostu sprzedać. 

Myślę, że różne warianty czy to partnerstwo publiczno prywatne, czy jakieś inne 

formuły dla tego, że mieć pełną kontrolę nad tym, co tam się dzieje. Wówczas pozwolą 

na to, żeby, żeby dopiero ci tą sprawę i wiedzą państwo, co się wtedy stanie. Wtedy 

radni pisu przyjdą i powiedzą, ale obok po drugiej stronie ulicy jest jakiś budynek w 

zasobie gdańskich nieruchomości, w którym w jednym pomieszczeniu jest zagrzej. Nie 

na ścianie i będą państwo próbować fokusować uwagę całej opinii publicznej nad tym 

tematem. No ale takie prawo opozycji wy jesteście od tego, żeby krytykować tego, 

żeby mieć widzieć plusy  

i chwalić. I cieszę się, że ta dyskusja nad raportem o stanie miasta dzisiaj była, bo 

dzięki temu mogliśmy poznać obie te optyki i ci z Państwa mieszkańców, którzy nas 

oglądają, mieli też okazję przypatrywać się tej wymianie, wymianie argumentu. 

Dziękuję bardzo. 

 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Ad vocem.  Jeżeli chodzi o Gdańskie Nieruchomości, należy oczywiście rozpatrywać 

indywidualnie, ale żeby nie było tak, że radni PISu mówią, że jest źle, ale na to 

Prokuratury nie zgłaszają. Pierwsze lepsze przykład Waryńskiego 22, a nie mogliśmy 

zgłosić już w tej sprawy do prokuratury, bo tak się składa, że dokumenty już są  

w prokuraturze i paradoksalnie nie dostaliśmy także części dokumentacji. Od strony 
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miejskiej, bo zabrała je prokuratura pana inteligencji. Zostawiam to, dlaczego strona 

miejska nie ma kopii? Dziękuję. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Wysłuchałam wszystkiego z uwagą właśnie dzięki także temu, że w budynku Rady 

Miasta głośniki są w różnych w różnych miejscach, ale też chcę powiedzieć, że czasem 

odnoszę wrażenie, że niektórym się wydaje, że prezydent miasta ma czarodziejską 

różdżkę i jest w stanie zastąpić wszystkie służby, nie tylko państwowe. Wszystkich 

inwestorów prywatnych i że wszystko może zrobić. Kochani, no wy także rozliczacie 

mnie za to, ale także wszystkie służby, nie tylko trzyliterowe za postępowanie zgodnie  

z przepisami prawa i działaniem, zgodnie z tym, co jest przedmiotem działania gminy 

i tam, gdzie możemy działać, więc niektóre z Państwa uwag słuszne, bardzo słuszne, 

no niestety nie są, nie są możliwe do zrealizowania. Teraz poproszę moich zastępców.   

 

PIOTR BORAWSKI- Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

I telegraficznym skrócie rozpocznę od tematów, które się przebijały czworo  

z państwa radnych wymieniło tematy, które mi podlegają zacznę może od pani radnej 

Krasuli bardzo dziękuję za to pierwszą część dotyczącą pozytywnych aspektów 

komunikacji miejskiej. Natomiast potem pani radna raczyła skrytykować działalność 

tramwajów, więc pani radna tak, żebyśmy operowali na danych. Oczywiście ja szanuję 

pani opinię też jako użytkownika i tak dalej. Każdy pewnie częściej lub rzadziej 

korzysta z komunikacji miejskiej. Natomiast w 2021 roku wykonanie komunikacji, jeżeli 

chodzi o tramwaje ,autobusy tramwaje wykonały na poziomie 99,96%. Tak, żebyście 

państwo i też opinia publiczna wiedzieli, zamówiliśmy  

w zeszłym roku w samej komunikacji tramwajowej bez autobusów 14680000 

przewozów, co oznacza, że każdego dnia czy jest to dzień powszedni  czy niedziela 

czy święto  tramwaje po Gdańsku średnio jeżdżę około 40000 km. Czyli tak można 

powiedzieć, okrążają ziemię na wysokości równika, więc oczywiście zdarza się 

niecodziennie, ale zdarza się awaria. Natomiast no ja już państwu w marcu podczas 

prezentowania nowej taryfy pokazywałem, jak bardzo ten współczynnik awaryjności 

się obniżył, więc jeszcze raz powtórzę, jeżeli chodzi o tramwaje w  zeszłym roku 

99,96% zapraszam wszystkich do komunikacji miejskiej. Naprawdę jest bardzo 

niezawodna. Pani radna Imianowska – wezmę dane byśmy na datach i na danych  

o działali pani pierwsze zapytanie, które nie było zapytaniem takim w formie, tylko było 

zwykłym mailem? Wpłynęło 19 kwietnia 2021 roku. Otrzymała pani odpowiedź też w 

formie mailowym 22 kwietnia 2021 roku. Drugie zapytanie już takiej normalnej formule 

zapytania było 28 listopada 2021. Otrzymała pani odpowiedź przeze mnie podpisaną 

7 grudnia 2021 roku, rzeczywiście sprawdziłem i tutaj, że tak powiem, ma pani rację 

nie uzyskała pani jeszcze, chociaż nie było takie formalnego zapytania  

w dniu  Jeżeli dobrze widzę w dniu 25 lutego policja wysłała pismo do mnie jako 

zastępcy prezydenta, że przeprowadzone czynności wyjaśniające nie dostarczyły 

podstaw do skierowania wniosku o ukaranie do Sądu Rejonowego. W związku z tym 

sprawa została umorzona. Natomiast na  podstawie tego, że po prostu policja nie była 

w stanie w żaden sposób dostarczyć dowodów w tej sprawie ścigania osoby,  

o której tutaj pani mówiła. No i ja nie będę z mównicy podawał imienia nazwiska  
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z uwagi na RODO. Dobrze, to tak. Jeżeli chodzi o te 2 pytania, które padły podczas 

debaty, natomiast wielokrotnie głównie tutaj z ust pana radnego Majewskiego i pana 

radnego Skiby ale także bardzo wielu z państwa. Temat drzew się pojawiał zieleni 

wycinek, więc też chciałbym podsumować rok 2021 temat tej uchwały, którą państwo 

radni głosowali w sierpniu. I wszystkich tych tematów postaram się jak najszybciej, 

więc jeżeli mogę  dosłownie 4 slajdy panie Marcinie jeżeli mogę pierwszy slajd tak 

Szanowni Państwo wygląda 2021 rok. Bo dla mnie osobiście nie ukrywam, ale też dla 

moich wszystkich pracowników jest to po prostu powód do dumy, bo uważam, że tą 

tendencję, która była rzeczywiście żeśmy odwrócili. Liczba nakazów do wykonania 

nasadzeń jest trzykrotnie większa niż w roku 2020, a liczba drzew, które zgodziliśmy 

się na usunięcie, jest trzykrotnie mniejsza. Zaraz jeszcze Państwo zobaczą, jeżeli 

chodzi o statystykę wpływów do budżetu, bo jak ustawa stanowi mówimy o tym, ile po 

prostu się płaci za tego typu wniosek, natomiast tutaj się pojawia kwestia zielonej fali, 

której panie radny Skiba. Tak mam absolutną podstawę mówić o tym, że to było 

działanie absolutnie polityczne i ta nazwa, która się pojawia w opinii publicznej, czyli 

Greenpeace jak najbardziej adekwatne do tego, co się działo. Chociaż nie ukrywam, 

że mnie to cieszy, bo dzisiaj aktywiści zielonej fali na sesji się nie pojawili.  

W momencie, kiedy pokazywaliśmy podsumowanie tego, ja poprosiłem o tym, żeby 

się odnieśli do tych liczb. Do dzisiaj czekam. Profil zielonej fali jak państwo widzą na 

Facebooku de facto zamilkł więc szanuję to jako też wyraz aprobaty do działania moich 

współpracowników i tego, że po prostu poradziliśmy sobie świetnie z tym tematem, a 

to jest dla mnie bardzo istotne, ponieważ w momencie, kiedy przyjmowaliśmy tą 

uchwałę. To państwo, radni tutaj powtarzając, że tak powiem argumenty zielonej fali. 

Powiedzieliście państwo to są to jest cytat z zielonej fali dokładnie, a propos  

przyjmowanych rozwiązań przyjmowanych nowych nowej polityki. Projekt 

przedstawiony przez prezydenta Borowskiego oznacza ni mniej ni więcej, tylko 

minimum. Dwukrotny spadek nasadzeń w mieście i ponad 20- krotny wzrost dochodów 

z tytułu opłat. Prezydent Borawski przekonał radnych do prawie całkowitego 

ograniczenia nasadzeń zastępczych w mieście. Efekt państwo widzicie na liczbach, 

jak to rzeczywiście wygląda. Czekam do dzisiaj o zajęcie stanowiska zielonej fali. Nie 

mówię o przeprosinach, chociaż myślę,  że się należą. Jeżeli mogę prosić o kolejny 

slajd, bo nie jest tak jak pan radny Majewski mówił znaczy Gdański Zarząd Dróg i 

Zieleni nie wydaje decyzji, jak pan radny wskazał wydaje oprócz Wydziału Środowiska 

również Pomorski Wojewódzki konserwator zabytków. Takie dane także mamy za rok 

2021 rok chyba trochę inny adres niż Wydział Środowiska  

w mieście i wydaje Urząd Marszałkowski Województwa Pomorskiego jak państwo 

widzicie, tylko w przypadku konserwatora, jak mógłbym jeszcze poprzedni slajd 

poprosić. Tylko w przypadku konserwatora tych zgód na usunięcie drzew jest ponad 

dwukrotnie więcej, więc jeżeli szukacie państwo adresu, gdzie najwięcej wydaje się 

tego typu decyzji, gdzie jest ich dwu krotnie więcej, w zeszłym roku, to myślę, że jest 

to chyba urzędnik rządowy.  Natomiast jakbym mógł prosić ostatni slajd, bo on dotyczy 

tej sumy, którą otrzymaliśmy z opłat. Przepraszam, przedostatni, te wcześniejsze jak 

państwo widzą w 2020 roku do budżetu miasta wpłynęło 2200000  

w roku ubiegłym 1000100, więc nie jest tak jak Zielona Fala twierdziła, że 

dwudziestokrotnie więcej zarobimy, a tu uchwale dokładnie o połowę straciliśmy.  

Nie chcemy zarabiać na drzewach i taka jest prawda. Pan radny Majewski też mówił  

o tym, że ta uchwała ostatecznie została uchylona. Absolutna prawda?  

Nikt nie ukrywa tego faktu, tylko trudno pani radny, żebyśmy  
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o fakcie, w którym się dowiedzieliśmy jako  Rada Miasta Gdańska 2 dni temu, a który 

zapadł w wyrok w kwietniu tego roku opisali w raporcie o stanie miasta za rok 2021. 

Ale jak pan wywołał, to mówię osobiście. Rzeczywiście taki wyrok zapadł i uchwała 

została uchylona. Jest to dla mnie o tyle dziwne, ponieważ mówiąc wprost 

przepisaliśmy zapisy tej uchwały z miasta królewskiego w Krakowie, gdzie taka 

uchwała jest i istnieje w obrocie prawnym. Ale ja szanuję sądy, sądy po prostu ni mniej 

ni więcej wskazały, że na podstawie lex Szyszko samorząd nie może tego typu 

uchwały, która ustala  co ma się dziać w danym mieście, po prostu robić tak mniej 

więcej jest główna sentencja tego po prostu nie mamy podstawy prawnej, żeby tego 

typu uchwałę zrobić. W związku z tym wiedząc jaki jest zarzut 18 marca bieżącego 

roku, pani prezydent wydała zarządzenie, w którym są szczegółowe warunki i my się 

trzymamy tej polityki, ponieważ ta polityka w zeszłym roku zdała skutki. Jestem 

przekonany oczywiście w połowie roku ciężko dawać jeszcze tutaj jednoznacznie 

słowo, ale po połowie roku jest ten przekonany, że te statystyki w roku 2022 będą 

podobne, chociaż i tu kończę temat drzew,. Jakbym mógł prosić o ostatni slajd, bo to 

o tym też rozmawialiśmy w zeszłym roku. Jak państwo widzicie tych wniosków to na 

dole jest dosyć podobna liczba w każdym roku i w zeszłym roku rzeczywiście nie 

mieliśmy żadnych wniosków ze strony kolei czy ze strony portu. Ja państwu mówiłem 

zeszłym roku, że za 73% decyzji w Gdańsku odpowiadają spółki Skarbu Państwa i to 

też powinien być adres przyjęli to do wiadomości rzeczywiście zeszłym roku nie złożyli 

żadnego wniosku. Szanuję dużo drzew, dzięki temu Gdańsku rośnie. Natomiast 

informuję państwa radnych. To pewnie pan minister Rabenda dokładnie  

z na temat mamy temat związany z tak zwanym infrastrukturą gaz systemu, czyli boją 

pływającą na  Zatoce Gdańskiej, która posłuży dywersyfikacji gazu do naszego kraju. 

Infrastruktura krytyczna bardzo istotna, natomiast oczywiście ta infrastruktura 

krytyczna będzie wymagała wycięcia kilkunastu 1000 drzew na terenie Stogów. Trwają 

w tym temacie rozmowy zarówno z mieszkańcami, jak i z nami. Służę wynikami i teraz 

jest kwestia zważenia 2 wartości, bo państwo radni w zeszłym roku, nie wiedząc od 

tych danych, nie wysłali interpelacji do pani prezydent i nie szczycili się w mediach, 

zwłaszcza w mediach publicznych. Jak to świetnie nam ta polityka poszła. Jak mało 

drzew zostało jak te wskaźniki, żeśmy zwrócili te dane dotyczyły wcześniejszych, kiedy 

państwo po wszystkich mediach biega liście i mówiliście, jak to wygląda. Natomiast 

jeżeli my wydamy decyzję dla gaz systemu na kilkanaście tysięcy drzew wyciętych o 

to, żeby zbudować infrastrukturę krytyczną do dywersyfikacji gazu w Polsce, to pewnie 

państwo znowu złożył tego typu zapytanie 

 i znowu będziecie pakować sobie w Polsce, że wydają skupić na się drzewa, nie 

pokazując oczywiście, jak to bywa sprawa wygląda i kończąc. Szanowni Państwo, 

chciałem powiedzieć jeszcze o tym temacie, od którego właściwie się wszystko 

zaczęło, czyli  od Parku Steffensów, ponieważ mamy 2 fakty i to też myślę, że bardzo 

istotne nie z mojego punktu widzenia każdy polityk ma grubą skórę albo przynajmniej 

powinien mieć. Ja się nie obrażam, ale nie dam mówić złego słowa o ciężko 

pracujących urzędnikach Urzędu Miejskiego w Gdańsku, a takie słowo państwo 

publicznie wykazywali, więc powtarzam jeszcze raz prokuratora nadzorowana przez 

ministra Ziobrę w tym roku umorzyła to postępowanie i to nie tylko umorzyła, ale 

prokurator po prostu rozjechał ten wniosek. Jeszcze w uzasadnieniu i tu zacytuję, żeby 

też państwo wszyscy wiedzieli, wskazał wyraźnie winę lex Szyszko jako nieodpłatna 

braku odpowiednich regulacji w tym aspekcie, w tym przypadku odpowiedzialnością to 

jest cytat- w tym przypadku odpowiedzialnością należy obciążyć brak odpowiednich 
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regulacji, które obligować byłyby prezydenta miasta jako organ do wydania w 

podobnych okolicznościach decyzji negatywnej lub też poinformowania 

wnioskodawcy, że decyzja ta pozytywna nie podlega wykonaniu cały czas prosimy o 

uregulowanie tych przepisów. Jeżeli Państwo chcą się do czegoś rzeczywiście 

przyczynić, to naprawdę zmieńcie lex Szyszko. Swoją drogą dzisiaj wiele na tej sali 

było terminach. Od 6 czerwca 2020 roku Pomorski Wojewódzki Konserwator zabytków 

prowadzi do postępowanie. Jak to się ma do zapisów KPA, to niech sobie państwo też 

dzisiaj odpowiedzą, bo to już jest ponad 2 lata, ale chyba  

w przypadku pana Igora Strzałka to niestety taka niechlubna norma, o czym myślę, że 

dzisiaj przy okazji bezpieczeństwa na Śródmieściu będziemy jeszcze mieli okazję 

mówić. Starałem się państwu powiedzieć tutaj tylko i wyłącznie o faktach, aspektach 

prawnych o liczbach, a nie o wydaje mi się opiniach, jak to niestety wiele razy się tutaj 

dzisiaj odbyło. Jeżeli to jakiś liczb mają państwo pytania, Jestem do dyspozycji. 

Dziękuję bardzo. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

To ja tylko uzupełnienie, że odpis prawomocnego wyroku z dnia 27 kwietnia wpłynął 

do urzędu wczoraj, a ja dostałam go dzisiaj do dekretacji tego wyroku związanego  

z zielenią tak to, że państwo mieli jasność. Wyrok zapadł 27 kwietnia do urzędu wpłynął 

wczoraj. 

 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego  

i równego traktowania  

Przypadł taki miły obowiązek, bo chciałabym wszystkim bardzo serdecznie 

podziękować za takie świadome podejście do oceny, zwłaszcza edukacji, ale także 

spraw społecznych. To nie jest podziękowanie w imieniu moim, ale wszystkich moich 

pracowników. Wszyscy dobrze wiemy, jak trudny był ubiegły rok, rok covidowy, roku 

strajkowym, po roku reform, a teraz weszliśmy rok zarządzania sytuacją kryzysową 

marzymy wszyscy w obszarze, zwłaszcza edukacyjnym o roku. Nudnym, ale proszę 

zwrócić uwagę i za to wam bardzo dziękuję, że widzicie, że mimo tego, że naszym 

ogromnym celem jest utrzymanie dobrej jakości, to nadal trzymamy się realizacji 

dobrych gdańskich projektów. Nadal nie odpuszczamy jakości dbania o naszych 

mieszkańców i też wprowadzamy nową jakość, za co też dziękuję, bo zauważyli to, co 

mnie bardzo cieszy, zwłaszcza młodzi oraz nauczyciele. Chodzi tutaj o to, co 

nazywamy demokratyzację szkoły i poszerzeniem dialogu. Dziękuję też za wszystkie 

głosy dotyczące współpracy z organizacjami pozarządowymi. Faktycznie obszar 

współpracy z organizacjami pozarządowymi jest ogromny. To niemal 90 milionów 

złotych na złotówki, a przecież złotówkami nie umiemy a nie w złotówkach nie widzimy 

ani serca, ani empatii, ani zaangażowania, ani wolontariatu i wkładu własnego. Jaki 

ludzie wnoszą w to, żeby pomagać sobie nawzajem. Rzeczywiście, ten dialog między 

nami jest, a jeśli są jakieś potknięcia, to staramy się je szybko niwelować. Trochę 

rozbawiła mnie, rozbawiło mnie, rozbawił mnie komentarz dotyczący właściwie jedynej 

jedynego negatywnego zjawiska. W ubiegłym roku, jeśli chodzi o organizacje 

pozarządowe, to warsztaty emisji głosu o chwytliwej nazwie, które rzeczywiście odbiły 

się szeroko i zostały zapamiętane. Więc chyba ta promocja warsztatów była bardzo 
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udana. Same warsztaty również one były zrealizowane  

z inicjatywy organizacji pozarządowej przez organizację pozarządową. W ramach 

prowadzenia domu sąsiedzkiego nie zostały jako takie zlecone przez urząd miasta. 

Także myślę, że możemy pogratulować organizacji inwencji, natomiast wydaje mi się, 

że też powinnam się odnieść, bo to może być interesujące dla mieszkańców do naszej 

kampanii do naszego opowiedzenia się za i wsparcia grupy granica, bo wydaje mi się, 

że to jest takie zagadnienie, które rzeczywiście przecina gdzieś nasz sposób patrzenia 

na niezwykle trudne zagadnienie. Ja Jestem bardzo zadowolona. Ona bardzo dumna, 

mogę sobie spojrzeć w lustro, spojrzeć sobie w oczy  

i powiedzieć dobrze, że stanęliśmy po właściwej stronie. Dobrze, że opowiedzieliśmy 

się za tymi, którzy chcą pomagać; proszę pamiętać, że to znaczy myśmy się 

opowiedzieli. To to realizowanie prawa, umożliwienie ludziom złożenia wniosku, 

umożliwienie ludziom złożenia wniosku po to, żeby został rozpatrzony, a następnie 

oceniony pozytywnie negatywnie, który mógłby się również zakończyć deportacją lub 

przyjęciem i wsparciem tych osób, które tego potrzeby oczy potrzebują. Ja zachęcam 

wszystkich, którzy są zainteresowani tym tematem do przeczytania raportu grupy 

granica nie zawieszania wzroku na wydrukach zdjęciach na dziwnych prezentacjach 

prezentowanych przez rząd, pokazujący te w bardzo złym świetle osoby, które starają 

się szukać w Polsce pomocy, bo to to są niestety haniebne praktyki, zwłaszcza te, 

które widzieliśmy w Warszawie w czasie tego kryzysu. Także raz jeszcze powtarzam, 

cieszę się, że stanęliśmy po właściwej stronie, zachowaliśmy się przyzwoicie. Jestem 

z tego powodu zadowolona, ale też dobrze, że pokazaliśmy te  

2 strony, bo też dobrze, żeby mieszkańcy widzieli, że mamy może różne zdania, 

aczkolwiek Jestem głęboko przekonana że gdyby osoby krytykujące, to działanie 

stanęły twarzą w twarz z matką ciężarną, szukającą pomocy z dzieckiem, szukającym 

pomocy i wsparcia nie odmówiły pomocy, bo tacy my tutaj, w Gdańsku jesteśmy 

bardzo wam za, to dziękuję. Dziękuję za całą dyskusję. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Jak tylko jedno zdanie uzupełnienia tego, co powiedziała przed chwilą pani prezydent 

Chabior. Ja nie ukrywam, że kiedy myślę o naszych postawach ludzkich, widząc te  

2 wielkie kryzysy migracyjne, kryzys na granicy białoruskiej i porównanie, większy 

kryzys uchodźczy sióstr i braci Ukraińców, uciekających także przed wojną i te  

2 różne postawy to zawsze zastanawiam się, czy my rzeczywiście umiemy być ludźmi 

i powiem więcej, jeżeli taka potrzeba będzie, bo jak wiemy kryzys na granicy 

białoruskiej trwa nadal, jeżeli będzie taka potrzeba, to z organizacją grupa granica czy 

inną nadal będziemy kampanię proklamujące postawy pro ludzkie pro solidarnościowe 

nadal będziemy promować. 

PIOTR KRYSZEWSKI – Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Szanowni Państwo, ja natomiast chciałbym się odnieść do kilku kwestii z zakresu 

polityki komunalnej, szczególnie do tych stwierdzeń, które padały pod adresem polityki 

mieszkaniowej i myślę, że takim dobrym wstępem jest początek wypowiedzi jednego 

z dzisiejszych mieszkańców. Tutaj pan Cyprian, stwierdził na początku swojej 

wypowiedzi, że kwestia mieszkaniowa to jest kwestia, która też powinna być 

uregulowana na poziomie ogólnopolskim. Musimy powiedzieć sobie szczerze, że 
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żadne miasto na świecie nie jest na tyle bogate, żeby z własnych środków skutecznie 

realizować politykę mieszkaniową. Tutaj potrzeba współpracy i środków nie tylko 

lokalnych, nie tylko krajowych, ale też europejskich. I tutaj jako miasto Gdańsk 

korzystamy z wszystkich środków. Tak jak powiedziała pani  Prezydent, jeżeli chodzi 

o środki europejskie, już korzystamy w ramach modernizacji z programów rewitalizacji 

i zintegrowanych i inwestycji terytorialnych. Ale tak jak dzisiaj też ogłaszaliśmy, 

podpisujemy właśnie w ramach programu ELENA kolejne  właśnie inwestycje. Tutaj 

mamy chcemy przygotować już dokumentację dla modernizacji 250 budynków 

komunalnych i chcemy się przygotowywać już pod nowe rozdanie. Tutaj czekamy cały 

czas na środki z KP, o które również są przeznaczone na budownictwo społeczne 

budownictwo mieszkaniowe. Jeżeli chodzi o środki krajowe rok 2021, to też musimy 

powiedzieć sobie szczerze, że był korzystny, jeżeli chodzi o politykę rządową. 

Pierwsze takie dobre informacje to zwiększono poziom finansowania zwrotnego nawet 

do 89 90%. Zwiększono możliwość kwalifikowania kosztów, które miasto ponoszą 

właśnie w ramach modernizacji i również umożliwiono korzystania  

z tych zwrotów z funduszu dopłat na indywidualne lokale w budynkach, ale tutaj dobre 

wiadomości się kończą, ponieważ w lutym  2022 roku dostaliśmy informację, że w 

lutym już fundusz dopłat się wyczerpał na ten rok i musimy poczekać do następnego 

roku, żeby móc starać się o zwroty. Taka informacja była w lutym  

w czerwcu. Dalej tych środków brakuje i w tym momencie też ciężko planować 

jakiekolwiek modernizacje, remonty w kontekście tych zarzutów, które państwo też 

również przedstawiali. Trzeba również powiedzieć, jeżeli chodzi o korzystanie z tych 

środków własnych, otrzymaliśmy w tylko w samym roku 2021 ponad 55 milionów 

środków zewnętrznych. W ostatnim okresie 5 lat. To jest kwota prawie 100 milionów, 

które uzyskaliśmy w ramach dofinansowania na modernizację gminnego zasobu. 

Padały również zarzuty wobec tego, że miasto nie jest też solidarne z najsłabszymi  

w ramach właśnie też polityki mieszkaniowej. I tutaj przedstawiając raport o stanie 

miasta, prezentowaliśmy, że miasto od 2016 roku realizuje Gdański programu 

mieszkalnictwa społecznego, który właśnie jest dedykowany tym osobom najbardziej 

potrzebującym, w tym osobom najbardziej wykluczonym społecznie prawie 200 lokali 

właśnie jest udostępnianych w formule mieszkań wspomaganych ze wsparciem, ale 

warto też dodać właśnie te aspekty, w których działaliśmy właśnie w ramach 

solidarności z tymi osobami, które są wykluczone. W  roku 2021 również we 

współpracy ze stroną społeczną zmienialiśmy przepisy, które w znacznym stopniu  też 

chroniły osoby, które są zagrożone eksmisją. Trzeba też podkreślić, że w roku 2021 

kontynuowaliśmy programy restrukturyzacji zadłużenia. Państwo jako radni 

przyjmowali go w listopadzie 2020 roku. Dzisiaj jedna z uchwał przedstawiona państwu 

po pod  dyskusję też zakłada kontynuację tego programu. Kontynuację  

z tego względu, że ten program okazał się sukcesem. Ponad 100 rodzin już skutecznie 

skorzystało z możliwości zawarcia porozumień i ponad 100 rodzin  skorzystało z 

możliwości wyrwania się z pętli zadłużenia, ale ja tylko powiem, że średnia wartość 

zadłużenia, które podpisywaliśmy, to jest ponad 30000. I to jest też również ważne 

ważny aspekt działalności. Odnosząc się krótko do tych zastrzeżeń, jeżeli chodzi o 

indywidualne tutaj sprawę, które państwo radni podnosili. Pan radny Skiba i pan radny 

Majewski, to jeżeli chodzi o ulicę, budynek przy ulicy Skarbowej sytuacja wygląda tak, 

że od kilku lat typujemy te budynki, które są najgorszym stanie. Przedstawiając też 

plan wykwaterowanie akurat ten budynek, który pan podnosił, jest w planie 

wykwaterowanie, wykwaterowanie na ten rok także też ta rodzina będzie miała 
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gwarancję, że taką ofertę też w tym roku otrzyma jeżeli chodzi o kwestię rozliczeń 

mediów i  tutaj było podawane kilka adresów  z Dolnego Wrzeszcza, bo to też musimy 

mieć świadomość, że gminny zasób to jest ponad 16000 lokali. My realizujemy to 

rozliczenie w oparciu o też współpracy z firmą. Jeżeli są indywidualne takie przypadki, 

gdzie są zastrzeżenia, to oczywiście można je zgłaszać. Będziemy wyjaśniali głównie 

to też, jeżeli są takie przypadki. Okazuje się, że wynika to  ze starej instalacji, też z nie 

wymieniania wodomierzy i tutaj też podejmujemy działanie systemowe. W przyszłym 

miesiącu ogłaszamy postępowanie na kompleksową wymianę wodomierzy w całym 

zasobie gminnym. To ta sytuacja też powinna wtedy ulec poprawie i ostatnia kwestia 

zagospodarowanie podwórze, czyli tutaj kwestia, którą podnosił radny Majewski, czyli 

realizacja, jakby też tutaj ustaleń, które są wynikiem spacerów pani prezydent, to 

można powiedzieć, że w zeszłym roku zmodernizowaliśmy w ramach różnych 

programów 28 nieruchomości. Plan na ten rok zakłada podobną właśnie liczbę. Tak 

samo jeżeli chodzi o plan na przyszły rok, tylko też musimy mieć świadomość, że 

nawet jeżeli zapadają takie ustalenie na samym spacerze jest to proces. Najpierw 

musimy przygotować dokumentację i wtedy ewentualnie powołuje uzyskaniu. Możemy 

przejść do procesu realizacji i te lokalizacje, które były wskazywane, już uzyskują 

dokumentację projektową. Ich realizacja nastąpi po  uzyskaniu takiej dokumentacji. 

Dziękuję. 

 

PIOTR GRZELAK-  Z-ca Prezydenta ds. zrównoważonego rozwoju i inwestycji 

Ja zajmę się planowaniem przestrzennym i ochroną zabytków. Temat, który poruszał 

pan radny Majewski, pan radny Skibę i który bardzo dobrze pani radna Emilia 

Lodzińska  zdiagnozowała. To co robimy w ramach planowania przestrzennego  

w Gdańsku to wielokrotne wykładnie planów zagospodarowania  przestrzennego. 

Wielokrotnie wykładamy po co po to, żeby uwzględniać uwagi mieszkańców, 

uwzględnienie uwzględniać uwagi wszystkich zainteresowanych debatą nad planem 

zagospodarowania przestrzennego. W zeszłym roku podjęliśmy bardzo strategiczną 

decyzję dotyczącą Parku Południowego i to też pokazuje, w jakim kierunku zmieniamy 

nasze plany zagospodarowania przestrzennego, pierwotnie dedykowaliśmy pod 

zabudowę. Obecnie planujemy przeznaczyć pod tereny parkowe, ale w tym kontekście 

ważny jest ten element, że wielokrotnie wykładamy plany i oczywiście za ostatnim 

etapie po to, żeby poddać pod uchwałę Rady Miasta Gdańska. No musimy te ostatnie 

uwagi odrzucić, bo jeżeli ich nie odrzucimy, to nie będzie uchwały Rady Miasta 

Gdańska. Ten proces jest naturalny i myślę, że wszyscy państwo to jak najbardziej 

rozumiecie, ale w kontekście planowania przestrzennego myślę, że warto zrobić most 

do ochrony zabytków i do od dyskusji. W jakim kierunku nasze miasto powinno się 

rozwijać? Jeżeli mówimy wielokrotnie i wielokrotnie pada tu  słowo  na D, czyli 

deweloper to też rozmawiajmy o tym wyzwaniu, które padało na samym początku dziś 

dzisiejszej debaty przedstawiciel lewicy o tym mówił asystent społeczny, pani poseł 

Beaty Maciejewskiej w Gdańsku mamy ogromne wyzwanie i to jest wyzwanie 

cywilizacyjne związane z dostępnością mieszkaniową. Jeżeli uważacie państwo, że 

można zwiększyć dostępność, mieszkaniom poprzez ograniczanie inwestowania w 

mieszkania czy poprzez ograniczanie budowy mieszkań, bo to jest zaprzeczenie logice 

po to, żeby zwiększyć tę dostępność, trzeba też pracować nad podażą mieszkanie. 

Ten sposób naturalny w ramach planowania przestrzennego  
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w ramach studium rozumiemy w studium, które pokazuje właśnie te kierunki, też  

o których pani Emilia Lodzińska mówiła, czyli rozwój do wewnątrz. Niestety, 

wielokrotnie mamy w Gdańsku  do czynienia z czymś na kształt kononowicza. Nie 

będzie niczego nie będzie niczego i bardzo konkretny przykład podał pan radny 

Majewski. Czyli zabytkowe Hecze  w Jelitkowie. Co się stało? Podjęliśmy decyzję, że 

nie będziemy prywatyzować przestrzeni, że lokale użytkowe w tych rzeczach staną się 

przestrzenią publiczną, staną się przestrzenią. Dla rzemiosła, staną się przestrzenią 

dla kultury  i, że wyremontujemy te tereny, które mamy obok. W dniu sesji został zdjęty 

plan zagospodarowania przestrzennego, bo na podstawie fałszywych analiz. 

Wojewódzki Konserwator Zabytków cofnął uzgodnienie dla planu zagospodarowania 

przestrzeni. Musicie się państwo zastanowić, czy jesteście za dostępnością mieszkań 

w Gdańsku i czy jesteście za ochroną zabytku, ochroną dziedzictwa miasto Gdańsk 

wielokrotnie i to o tym informujemy ostatnio z panią radną Golędzinowska  wspiera 

dotacjami  zabytki  w Gdańsku i to o tym warto mówić pan radny Kłos o mieszkaniu 

plus. Dzisiaj rzeczywiście Państwo ma wspaniałe programy inwestycyjne, jeśli chodzi 

o budownictwo mieszkaniowe w Polsce. Niestety bez pokrycia. Ostatnio pytaliśmy o to 

jako strona samorządowa na komisji wspólnej rządu i samorządu, gdzie są pieniądze 

w banku Gospodarstwa Krajowego, które powinny być przeznaczone na realizację 

programów remontów mieszkań 10 milionów złotych. To są faktury, które miasto 

Gdańsk położyło w BGK na remonty mieszkań. Niestety do tej pory, a od marca jest 

sytuacja, w której  BGK ma pustą kasę. Nie zostały przesunięte środki na te zadania. 

Dziękuję panu radnemu Bogdanowi Oleszkowi, że zwrócił na to, że on uwagę na to, 

że kontynuujemy nasz program przeciwko  przeciwpowodziowy, że realizujemy kolejne 

inwestycje. Inwestycje Jaśkowej Doliny. Dziękuję też panu radnemu Hajdukowi na to, 

że zwrócił uwagę, że budujemy drogi rowerowe, drogi rowerowe. Przepraszam, bo w 

biegu drogi rowerowe. Jeśli chodzi o zeszły rok, to mamy wspaniałą trasę euro welon 

na Wyspie Sobieszewskiej. I teraz przejdę do tematu roweru Mevo, ja nie wiem, czy 

państwo nie czytacie nie znacie sytuacji związanego? Związanie z rowerem? Mewo 

przecież dokładnie wiemy, że jest podpisana umowa z operatorem rower mevo jest  

w tej chwili w realizacji. Mamy przedłużoną procedurę związaną z łańcuchami 

produkcji. To chyba każdy w Polsce wie, że w tej chwili te łańcuchy produkcji po 

covidzie i po wojnie Ukrainie zostały zerwane, ale specjalnie dlatego założyliśmy  

w ramach obszaru metropolitalnego w ramach umowy z wykonawcą długi czas na 

dostarczenie tych rowerów; i te rowery będą więc proszę państwu nie opowiadać opinii 

publicznej, że nie ma tematu rower bo rower jest, jest w produkcji i państwo niedługo 

będą mieli szansę skorzystać i się przyjechać. Dziękuję pani radnej Annie 

Golędzinowskiej za  zwrócenie uwagi na takie tematy, które nad którym pracuje Biuro 

Rozwoju Gdańska. Nad konsultacjami steru, bo to jest w tej chwili moment, czyli  

systemu tras rowerowych. To jest w tej chwili moment, kiedy decydujemy, jakie 

inwestycje rowerowe będą w najbliższych 10 latach. W kontekście w kontekście dzisiaj 

ważnego tematu osób z niepełnosprawnościami. Dokument standardy dostępności, 

czyli poradnik projektowania uniwersalnego, według którego w Gdańsku wszystkie 

nowe inwestycje. Musimy projektować, czyli musimy je w taki sposób dostosowywać, 

żeby właśnie był uniwersalny, żeby były dostępne dla osób  

z niepełnosprawnościami i Gdański standard ulicy miejskiej, czyli ten sposób, który 

chcemy i projektujemy w tej chwili inwestycje w mieście ulice między innymi tak 

projektujemy też ulice nową Wałową, ale też inne ulice, które realizujemy w Gdańsku. 

To są dokumenty, które na które na temat, na których dyskusji przychodziło kilka 
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kilkanaście osób. Ale dziękuję wszystkim osobom, wszystkim środowiskom, które 

uczestniczyły w tych konsultacjach, bo dzięki tym dokumentom zmienia się miasto 

Gdańsk. Dziękuję. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańsk  

Bardzo dziękuję, zatem przechodzę do przedstawienia treści uchwały w sprawie 

udzielenia prezydentowi Miasta Gdańska wotum zaufania. §1. po rozpatrzeniu raportu 

o stanie Miasta Gdańska za rok 2021 oraz przeprowadzeniu debaty Rada Miasta 

postanawia udzielić wotum zaufania Aleksandrze Dulkiewicz, Prezydent Miasta 

Gdańska. §2 uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Wysoka Rado  bardzo proszę 

o przyjęcie tej uchwały. 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Prawa i Sprawiedliwości 

Ad vocem do wypowiedzi pani jak i wiceprezydenta Borowskiego w temacie wyroku w 

WSA dotyczącego uchwały. Słuchają nas też gdańszczanie, więc chciałbym, żeby to 

też padło w rejestrze wydatków z dniem 13 czerwca. Jest wydatek ze strony Biura 

Rady Miasta Gdańska do Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego. To jest po prostu  

kwota kosztów sądowych, która została tym wyrokiem zasądzona na rzecz 

Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego więc dziwi mnie i jeśli pani Przewodnicząca 

mówi o tym, że sprawa jest znana wam od wczoraj. Czy tak jak pan prezydent 

Borawski od przedwczoraj za wyjaśnienia pozostałych wiceprezydentów. Dziękuję. 

 

PIOTR BORAWSKI- Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Panie radny, żeby nie było żadnych niedomówień, dobrze; żeby wszyscy słyszeli 27 

kwietnia zapada wyrok w WSA, którego sygnaturę pewnie państwo w piśmie 

otrzymacie. 10 czerwca wyrok został uprawomocniony. 28 czerwca wysłane zostało 

przez WSA dokumenty do Rady Miasta Gdańska w sposób formalny. Rada Miasta 

Gdańska dowiedziała się 20- tak jak pani przewodnicząca mówi dzisiaj ta 

korespondencja została odebrana. Natomiast nie raport, o którym dzisiaj rozmawiamy, 

dotyczy 2021 roku. Oczywiście my możemy nie wiem pisać różne rzeczy, które się 

dzieją w 2022 roku w tym raporcie, ale chyba nie o to chodzi i nikt niczego nie ukrywa. 

Ja się do tego odniosłem i też informuję wszystkich państwa, którzy których imponuje. 

Tak jak myślę wielu tutaj na sali te statystyki, które przekazałem, że polityka, którą 

przyjęliśmy, tedy uchwałą, która została uchylona wyrokiem sądu dalej w mieście 

Gdańsku obowiązuje, ponieważ została przyjęta zarządzeniem prezydenta 18 marca 

tego roku. Jesteśmy zdeterminowani przeciwieństwie do innych służb. Jak pokazałem 

dzisiaj do tego, żeby w Gdańsku się jak najmniej wycinał, a jak najwięcej schodziło 

nowych drzew. Dziękuję bardzo. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości 
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Dziękuję bardzo pani prezydent i pani wiceprezydent mniejsza już teraz o gdańskie 

nieruchomości o miejscowe plany i tak dalej. Ale jeżeli pani zamierza dalej wspierać 

grupę granica i pani nie widzi nic niebezpiecznego w jej działalności, to jeżeli pani nie 

wierzy ekspertom ze strony rządowej, to niech pani zapyta ludzi, którzy siedzą  

w strukturach Unii Europejskiej, ludzie w strukturach NATO, a nawet swoich kolegów 

z Platformy Obywatelskiej, bo i tam są ludzie, którzy doskonale wiedzą, że to, co się 

działo na granicy Polsko Białoruskiej, to co wspierała w kłamliwych atakach na rząd 

Polski grupa granica, która pisała na przykład, że sytuacja na granicy z Białorusią 

zaczyna spełniać znamiona zbrodni przeciwko ludzkości. Pani prezydent zbrodnia 

przeciwko ludzkości to jest Mariupol. To jest to, co robią Rosjanie na Ukrainie 

jakiekolwiek próby zrównywania w najmniejszym stopniu nawet tego, co bandyci  

z Rosji robią na Ukrainie z tym co polski rząd żołnierz w polskim mundurze robi broniąc 

granicy jest po prostu obrzydliwa. Grupa granica prowadziła i prowadzi działalność 

niezgodną z Polską racją stanu. No ja nie wiem, co się musi wydarzyć geopolitycznie 

by pani zrozumiała, że ten cyrk, który pani tam wspierała poprzez reklamowanie grupy 

granica był po prostu działalnością prowokacyjną Łukaszenki. Ja się dziwię, że pani 

zamiast wesprzeć polskiego żołnierza, który pani również by bronił pani takich ludzi 

broni. No na Boga, mniejsza już w tym momencie o kwestie lokalne, o których 

mówiliśmy, bo to jest podstawa państwowości. Nie można popierać tworów 

antypaństwowych. Grupa Granica prowadzi działalność antypolską w moim odczuciu 

i antypaństwową jakiekolwiek wspieranie jej wcześniej czy przyszłości. To jest 

działanie przeciwko polskiemu państwu. Dziękuję. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Ja tylko jednym zdaniem, bo myślę, że też pan radny Skiba znany jest z tego, że 

trenuje się w debatach i wysławianiu się publicznie, więc warto także, żeby wypowiadał 

się logicznie. To pan przed chwilą użył porównania Mariupola o którym -zresztą 

zaprosiłam państwa waszą decyzją. Jutro otwieramy skwer do tego, o czym mówi 

grupa granica. Ja powiem tylko jedno zdanie- dla mnie życie i zdrowie ludzkie, 

niezależnie od tego, kto w co wierzy, jaki ma kolor skóry, jak wygląda jest kluczowe, a 

Polska jest stroną wielu konwencji humanitarnych, także mówiących o tym, jakie prawa 

należą się uchodźcą, a niestety moja ojczyzna którą bardzo kocham łamie te przepisy 

i o tym wielokrotnie w swoich raportach dowodziła grupa granica i tyle  

i możemy zostać przy różnych zdaniach. Może pan na mnie pokrzykiwać, pohukiwać, 

ale ja zawsze będę stała po stronie człowieka niezależnie po jakiemu mówi, skąd 

pochodzi i wtedy, kiedy jest w potrzebie. Tak, że jeśli pan będzie  

w potrzebie i tylko chcę jedną rzecz powiedzieć, ja się bardzo cieszę, że po tych 

przebieranka, kiedy pan antykatolickie wygłaszał różne przemówienia, teraz co drugim 

przemówieniu pan na imię Boga się powołuje. Dziękuję za taką konwersję, tylko mam 

nadzieję, że pan także dostrzeże chrześcijaństwo. To jest tak, że miłość bliźniego, 

niezależnie od tego, skąd on pochodzi, jaką religię wyznaje. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości 

Pani prezydent przejawem słabości pani argumentacji jest to, że jedyne co pani potrafi 

zrobić, to moim zdaniem słusznie i nie mam o to pretensji, bo potrafię się do błędu 
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przyznać, wyciągać jedynie rzeczy sprzed 14 lat. Podczas gdy pani wspiera 

działalność wybitnie antypolską, była taka różnica przy kryzysie migracyjnym  

w związku z rosyjską agresją na Ukrainę, że jak tam przechodzili ludzie, to szli ludzie 

normalnie szli szły matki z dziećmi, szli także starcy, a przy granicy Polsko Białoruskiej 

tacy bandyci byli którzy ścinali drzewa, którzy atakowali kamieniami wojsko polskie i 

Polską straż graniczną. Ja powiem to wprost owszem Polska jest stroną wielu 

konwencji. Polska powinna przestrzegać prawa, ale Polska ma też prawo zamknąć 

przejście graniczne i Polska ma obowiązek przede wszystkim bronić Polek i Polaków, 

a w dalszej dopiero kolejności innych ludzi. Dziękuję. 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Szanowni Państwo, przestańmy się przerzucać argumentami, wróćmy do głosowania. 

Ja nie wydawało mi się, że, że temat, grupy granica  

i  dyskusje już zamknęliśmy. Czekamy na wyniki głosowania dotyczące wotum 

zaufania. 

 

PUNKT 6 

 

Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Gdańska wotum zaufania 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo za ten głos. Przypominam, że to jest druk 1299. Opinie Komisji są 

pozytywne i te pozytywne opinie wydały następujące komisje:  

 

  Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                           K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                           K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 

      K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
      K. Kultury i Promocji – pozytywna 
      K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
 

1) Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Gdańska wotum zaufania 
(druk 1299);  

 
Referuje Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 
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Głosowanie  (druk 1299) 

Za                      21 
Przeciw             12 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1273/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Gdańska wotum zaufania 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 2  do niniejszego protokołu 

 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Proszę, mogę pani przewodnicząca to przede wszystkim bardzo, bardzo dziękuję 

wszystkim mieszkankom i mieszkańcom naszego miasta, bo jak dzisiaj od samego 

rana także tutaj debatujemy, to widzimy jak wielu z nas tych, którzy tutaj dzisiaj byli. 

Ale przecież wszyscy nie mogli być jak wielu z nas zależy na rozwoju naszego miasta 

w duchu, solidarności, równości, naprawdę rozwoju. Dziękuję państwu radnym i 

wszystkim radnym, także tym, którzy głosowali przeciw. Mam nadzieję, że naszym 

konsekwentnie działaniem na rzecz mieszkanek i mieszkańców Gdańska przekonamy 

was także do tego, a przynajmniej z niektórych sukcesów. Wiem, że też się cieszycie, 

bo przychodzicie na otwarcie i cieszycie się z tych różnych naszych działań. Dziękuję 

moim zastępcom pani skarbnik, pani zastępcy skarbnika, pani sekretarz, wszystkim  

urzędnikom pracującym w Urzędzie Miejskim w Gdańsku,  

w spółkach, jednostkach i instytucjach, organizacjom pozarządowym. Bardzo dziękuję 

to, jak dzisiaj wygląda nasze miasto, jak nasze miasto jest postrzegane to nasz 

wspólny sukces i bardzo, bardzo za to państwu dziękuję. 

 

 

PUNKT 7 

 

Sprawozdanie Prezydenta Miasta Gdańska z wykonania Budżetu Miasta Gdańska 
za rok 2021; 
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- wystąpienie Prezydent Miasta Gdańska Aleksandry Dulkiewicz; 
- wystąpienie przedstawicieli Klubów Radnych; 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Pani Przewodnicząca Wysoka Rado, bardzo proszę, przechodzimy do sprawozdania 

z wykonania budżetu Miasta Gdańska za rok 2021  dochody ogółem wykonane zostały 

w 100,7 %planu. Jeśli chodzi o dochody bieżące, to 102,2% planu dochody majątkowe 

to niestety niecałe 80% planów. W tym dochodach mają majątkowych środki 

pochodzące z Unii Europejskiej do 80 ponad 84 miliony złotych. I to co Państwo, 

widzicie to plan po zmianach, czyli na niebiesko to co państwo każdorazowo 

zmieniając uchwałę budżetową, przegłosowywaliście, a to co na zielono to to, o czym 

rozmawiamy dzisiaj, kwitując wykonanie budżetu za rok 2021.  

I  teraz przechodzimy do dochodów według źródeł dochody według źródeł, czyli ta 

największa grupa ponad miliard 700 milionów złotych. Wykonanie, jeśli chodzi  

o subwencje i dotacje, w tym przede wszystkim subwencję oświatową, to ponad 97% 

planu. Jeśli chodzi o udział w podatkach stanowiących dochód budżetu, to ponad 

105% planu. Jeśli chodzi o podatki opłaty lokalne, w tym przede wszystkim podatek 

od nieruchomości czy opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi tu niemal 

102% planu, jeśli chodzi o dochody z mienia, w tym dochody ze sprzedaży ze 

sprzedaży majątku wykonane w niemal 92%. Podatki opłaty pobierane przez urzędy 

skarbowe. Jedną z takich opłat jest chociażby podatek od czynności cywilnoprawnych. 

To ponad 104% planu i pozostałe dochody, w tym chociażby dochody ze sprzedaży 

biletów komunikacji miejskiej. Wykonanie powyżej 104% planu ogółem, tak jak na 

poprzednim slajdzie. Dochody wykonane w ponad 100 %, jeśli chodzi o wydatki, 

wydatki ogółem wykonaliśmy plan w 91,7%. Jeśli chodzi  

o wydatki bieżące, to 96,7% planu. Natomiast jeśli chodzi o wydatki majątkowe, to 69% 

planu za chwilę bardziej szczegółowo o wydatkach majątkowych będę mówiła wydatki 

bieżące. Szanowni Państwo, ta największa grupa to wydatki związane  

z oświatą i wychowaniem oraz edukacyjną opieką wychowawczą. To kwota powyżej 

miliarda 237 milionów złotych, wykonana w 98 %. Kolejna duża kwota wynosząca  

prawie 900 milionów jeśli chodzi o wykonanie, to 897 milionów. To rodzina, opieka  

i polityka społeczna i w tym na przykład są tak pieniądze chociażby na 500 czy 300 

plus, które jak państwo wiedzą też od tego roku już przeszły do obsługi przez ZUS. 

Kolejna największa pozycja w planie to kwestie związane z drogami  

i komunikacją zbiorową, w tym chociażby także utrzymanie dróg. Tu wykonaliśmy plan 

w ponad 97 %procentach. Kolejna ważna grupa wydatków bieżących to gospodarka 

komunalna i ochrona środowiska. Wykonanie planu powyżej 93%, administracja 

publiczna powyżej 97%, działalność kulturalna łącznie z dotacjami dla instytucji kultury 

powyżej 98%. Bezpieczeństwo publiczne i ochrona zdrowia powyżej 99%, sport 

97,6%. I wpłata do budżetu państwa tzw. „Janosikowe” to 100%.  

Jeśli chodzi o finansowanie oświaty i myślę, że to jest coś, na co zwłaszcza państwo 

radni powinni zwrócić uwagę także w raporcie o stanie miasta jest taka szczegółowa 

tabela, pokazująca, jak bardzo rozjeżdża się kwestia tego, co przychodzi z budżetu 

państwa z tym, co roku jest do opłacane z budżetu miasta. Dzisiaj widzimy, że ta 

proporcja jest 50 X 50, ale w ostatnich latach ona się zasadniczo  zmienia i niestety 

dopłata z budżetu gminy jest z roku na rok coraz większa. Widzicie państwo, że 

chociażby w roku 2018 subwencja oświatowa wynosiła niemal 490 milionów,  
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a dopłata z budżetu gminy 402 miliony i z roku na rok dopłata z budżetu gminy jest 

coraz większa, jeśli chodzi o finansowanie oświaty. Druga bardzo ważna grupa 

wydatków, coś, co także jest dla Wysokiej Rady, ważne, bo przecież tak, że  

w dyskusji nad raportem miasta wiele głosów na ten temat padało. Zobaczcie państwo, 

jak bardzo rozjeżdżają się wpływy z biletów, wpływy z komunikacji publicznej z tym, ile 

dopłacamy wszyscy niezależnie od tego, czy korzystamy  

z komunikacji publicznej czy nie korzystamy. Zobaczcie państwo jeszcze na początku 

kadencji tej kadencji samorządu w 2018 roku dopłata z budżetu gminy wynosiła prawie 

54%. A już w roku ubiegłym 2021 to było powyżej się po powyżej 72,6%, czyli wpływy 

z biletów pokrywają niecałą no 1/4 tego, ile kosztuje komunikacja publiczna. Co też 

ważne wpływy z biletów bardzo trudno było także oszacować w ubiegłym roku, dlatego, 

że jak państwo wiedzą, komunikacja z racji obostrzeń Covidowych funkcjonowała w 

bardzo różny sposób, a także ci korzystający z komunikacji publicznej także w różny 

sposób docierali do pracy albo pracowali zdalnie. Natomiast jeśli chodzi o wykonanie 

planu, poproszę o następny slajd. Jeśli chodzi o pracę tak zwaną przewozową 

przewieźliśmy w ubiegłym roku ponad 123 miliony pasażerów. To wykonanie planu 

powyżej 91% i do dyspozycji mamy 141 tramwajów i zatrudnionych 310 motorniczych 

i 248 autobusów i 554 kierowców obsługujących te autobusy. Ważna ważne kolejna 

dana; i tu nie ukrywam, że także przygotowujemy się wzorem innych miast Krakowa 

czy  Szczecina także do pozwania Skarbu państwa, ponieważ realizacja różnych 

zadań zleconych zadań rządowych, czyli zadanie zlecone, polega, Szanowni Państwo, 

na tym, że dostajemy je do obsługi wraz z finansowaniem, tak powinno być w teorii. 

Natomiast no nigdy tak nie jest i ta dopłata do realizacji różnych zadań rządowych w 

ubiegłym roku wyniosła powyżej 22 milionów złotych, w tym chociażby kwestie 

wykonywane przez urzędników miejskich zadaniami takimi są chociażby zadania z 

zakresu geodezji czy  akt stanu cywilnego. Opieka społeczna także dopłata prawie 4 

miliony do Państwowej Straży Pożarnej dopłacamy i także do nadzoru budowlanego, 

bo to są zadania, które są niewystarczająco finansowane przez budżet państwa, a 

chcemy po prostu w trosce o dobre funkcjonowanie urzędu, ale także o 

bezpieczeństwo naszych mieszkańców. Te zadania realizować i nie ma innego 

wyjścia. Trzeba je dofinansowywać wydatki majątkowe. I tutaj wykonanie planu wynosi 

tylko 69%,  

w tym zadania inwestycyjne to 430 prawy 440 milionów złotych. Pozostałe wydatki 

majątkowe, w tym także dokapitalizowanie spółek czy wykupy nieruchomości, bo 

chociażby inwestycje drogowe to 127 milionów. I to jest główną. Główne przyczyny 

niewykonania planu wydatków majątkowych. Pandemia COVID spowodowała 

przedłużenie się wielu, wielu procedur administracyjnych kwestii różnych pozwoleń 

pozyskiwania właśnie uzgodnień pozwoleń, no niestety różne urzędy niezależne od 

Urzędu Miejskiego w Gdańsku, także w różny sposób pracowały wyzwaniem. Są także 

wydłużające się procedury przetargowe. Dzisiaj bardzo trudno jest pozyskiwać 

wykonawców, a także trwa bitwa na rynku wykonawców i często po rozstrzygnięciu 

postępowania przetargowego jeden z oferentów także jeden z oferentów także 

zaskarża wynik tego postępowania do Krajowej Izby odwoławczej. Kolejne to powód 

niewykonania to także rosnące ceny usług, ale także rosnące ceny w ogóle usług 

związanych także z rosnącą presją płacową kosztami energii, inflacją, ale także 

wydłużone procedury daty odszkodowań na podstawie zintegrowanych decyzji na 

inwestycje drogową, ale także przedłużające się pozwolenia uzgodnienia już nie będę 

wymieniała nazwy tego jednego urzędu, który dzisiaj już parę razy ta nazwa padła, ale 
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także coraz częściej wykonawców. Nawet już po podpisaniu umowy, ale no po prostu 

odstępują od wykonania umowy, bo nie chcą później płacić kar za opóźnienia albo nie 

chcą z powodu rosnących cen zadania wykonywać i pogarszać jeszcze swoje 

możliwości finansowych kilka przykładów najważniejszych projektów inwestycyjnych 

największą grupę wydatków inwestycyjnych stanowiły wydatki na dokapitalizowanie 

naszych Towarzystw Budownictwa Społecznego dokapitalizowane są po to, żeby 

właśnie wspólnie z zewnętrz zewnętrznym finansowaniem pozyskiwanym przede 

wszystkim z banku Gospodarstwa Krajowego, móc właśnie budować mieszkania. I to 

jest największa grupa wydatków prawie 62 miliony złotych. Kolejna grupa wydatków 

ponad 50 milionów złotych to gdański projekt komunikacji miejskiej 4, a pod tym 

hasłem kryje się budowa ulicy, budowa linii tramwajowej Nowa Warszawska. Kolejna 

grupa wydatków to modernizacja energetyczna budynków oświatowych i sportowych 

w ubiegłym roku także kończyliśmy i rozliczaliśmy projekt będący budową wiaduktu 

Biskupia Górka to 27 milionów złotych. Projekt, na który udało nam się pozyskać 

dofinansowanie subwencji drogowej z Ministerstwa, to już nie wiem z  infrastruktury. 

Ja już też nie wiem, ale za każdym razem dziękuję panu Wojewodzie Dariuszowi 

Drelichowi, bo rzeczywiście co roku wiem, że zabiega także o to, żebyśmy otrzymali. 

To już jest druga subwencja drogowa właśnie na rozbudowę Kartuskiej. Wcześniej z 

takich subwencji, chociażby korzystaliśmy przy budowie mostu zwodzonego w 

Sobieszewie tutaj wartość tego projektu inwestycyjnego to 21prawie milionów. To nie 

wszystko jest pokryte z tej subwencji. Ona chyba i za ile otrzyma 13 milionów, ale my 

się ze wszystkiego zawsze  cieszymy. Kolejne wydatki to modernizacje w obiektach 

użyteczności publicznej. 15 milionów to koszt odbudowy tak naprawdę Domu 

Zdrojowego w Brzeżnie 14,2 miliony to przebudowa i adaptacja wielkiego młyna na 

potrzeby Muzeum Bursztynu 12,5 miliona to rozwój, doposażenie szkół zawodowych 

właśnie w ramach naszego projektu Gdańsk miastem zawodowców. I krótko wydań 

wydatki na przeciwdziałanie pandemii COVID 19. Mówiłam też o tym króciutko przy 

okazji prezentacji  raportu o stanie miasta, ale było to już wiele godzin temu, więc 

powtórzę. Wydaliśmy w sumie z środków własnych prawie 13,5;a  5,4  miliona to 

dotacje z budżetu państwa ze środków unijnych  

i z funduszu przeciwdziałania COVID. Realizacja budżetu obywatelskiego w ubiegłym 

roku, jeśli jak państwo wiedzą, od kilku lat projekty budżetu obywatelskiego zgłaszane 

w jednym roku mogą być realizowane przez  2 lata tutaj plan po zmianach wynosi 35 

ponad milionów złotych. Jeśli chodzi o projekty z budżetu obywatelskiego 21 no to 

wykonanie wynosi 24%, ale ten trwający już rok jest drugim rokiem,  

w którym te projekty są realizowane budżet 22 wykonanie wynosi 64% i jeszcze zaległe 

projekty z poprzednich lat, które stopniowo realizujemy chociaż w roku 2018 mamy 2 

projekty. Jednym z nich jest słynna wieża widokowa w Oruni no, która według 

dzisiejszych przepisów jest raczej niemożliwa do zrealizowania. I będziemy jeszcze 

nad tym pracować, czy to jest w ogóle możliwe do zrealizowania. Ogółem budżet jeśli 

chodzi po stronie dochodów, wyniósł jeśli chodzi o wykonanie po stronie dochodów 

4305,8 mln zł i to było Jeszcze raz powiem 100,7% planu, jeśli chodzi  

o wydatki, to po stronie wydatków to było 4166,8 mln i stanowiło to 91,7% planu. 

Zakończyliśmy rok 2021 nadwyżką budżetową wynoszącą 139 milionów, w tym jest 

114 milionów wpłaty do budżetu państwa. rekompensaty z tytułu Polskiego Ładu, która 

nastąpiła właśnie w grudniu ubiegłego roku. I rzeczy, o którą bardzo często państwo 

pytacie także w trakcie dyskusji i poprzedniej te kwoty się pojawiały to zadłużenie 

miasta, rzeczywiście wynosi ono nominalnie ponad miliard złotych, miliard 65 milionów 
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złotych i stanowi  24,74% udziału długu do dochodów ogółem na dzień 31 grudnia, ale 

myślę, że te 2 wskaźniki, które państwo powinni widzieć zgodnie  

z art.243 ustawy o finansach publicznych maksymalny wskaźnik obsługi długu dla 

naszego miasta wynosi 16,3 a wyliczony, rzeczywisty  taki indywidualny dla nas to jest 

procent przecinek  1,85%, czyli sytuacja finansowa naszego miasta. Jeśli chodzi o 

spłatę zadłużenia jest bezpieczna, bo jak sami państwo widzicie, ten bufor wynosi 

niemal 15% zgodnie z przepisami ustawy o finansach publicznych. Podsumowanie 

budżetu myślę, że to też jest ważne, żeby zobaczyć na przestrzeni ostatnich lat od 

2015 roku  wynik budżetu i to czerwone co widzimy to jest to jest wynik operacyjny, 

widać, że bywały różne lata, była nadwyżka, był deficyt, ale to co dla nas też jest istotne 

to, że jesteśmy w bezpiecznej sytuacji finansowej, choć perspektywa łatwa nie jest. 

Podsumowując to też zawsze taka dana, którą państwu pokazujemy jeśli chodzi o 

dochody i wydatki liczone na głowę mieszkańca, liczyliśmy to według danych GUS-u 

dla 470621 mieszkańców i dochody na głowę mieszkańca w Gdańsku wynoszą 9149 

zł, natomiast wydatki 8854 zł.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo pani prezydent, poproszę o zabranie głosu przewodniczącego klubu, 

radnych Koalicji Obywatelskiej Cezarego Śpiewaka Dowbora. 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej 

Ostatni czas  rządów Prawa i Sprawiedliwości w Polsce to równia pochyła dla 

budżetów gospodarstw domowych, Polek i Polaków. Kolejne świadczenia socjalne 

realnie są konsumowane przez inflację. Sztandarowe program Prawa  

i Sprawiedliwości 500 plus to już de facto nie 500 plus, tylko myślę że około 250 plus, 

gdy popatrzymy ile można realnie za to kupić. Drożyzna jest już faktem, a bieda staje 

się realnym zagrożeniem, którego widmo krąży po Polsce. Podobnie jest z budżetem 

Gdańska, budżet naszego miasta niestety nie jest odporny na wielosektorowe atak sił 

mu wrogich, które mają swój sztab przy ulicy Nowogrodzkiej w Warszawie. Raz po raz 

nasze miasto spadają cios w postaci błędnej polityki finansowej rządu. Kiedy będziecie 

zastanawiać się już, czemu było tak dobrze, a czemu jest tak źle? Nie zapomnijcie o 

jednym nazwisku. Jarosław Kaczyński. Ustawa Metropolitalna narzędzie umocnienia 

pozycji naszego miasta i metropolii jest błędnie rozumiana przez polityków PiS jako 

narzędzie do zwiększenia wpływu władz samorządowych. Lęk przed tym przysłania im 

rzetelne spojrzenie na sprawę po stabilnych rządach koalicji PO PSL. Po tych latach 

nieprzerwanego wzrostu PiS-owscy politrucy zafundowali nam szalejącą inflację 

drożyznę i poczucie niepokoju. Wielu mieszkańców naszego miasta zadaje sobie 

pytanie, co dalej? A gdy ceny prądu rosną o 32%, tona węgla kosztuje 3000 zł, a rata 

kredytu za mieszkanie rośnie nam  

o kilkaset złotych, drugim o kilka 1000 zł miesięcznie. Obawy te są w pełni 

uzasadnione. Nawet tak zwany indeks Big Packa wskazuje, że złotówka jest o 31,6 

punktu procentowego, niedowartościowana względem euro. Realna inflacja dotycząca 

produktów codziennego użytku jest o wiele wyższa niż dane pokazywane w rządowej 

TVP, dlatego tak ważne jest, abyśmy dziś stali u boku pani prezydent Aleksandry 

Dulkiewicz udzielając jej absolutorium i wspierali ją w wysiłkach na rzecz budowy 
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Gdańska bogatego i sprawiedliwego dla wszystkich przyjaznego i dającego komfort 

życia mieszkańcom. A co się tyczy komfortu? My radni Koalicji Obywatelskiej 

wierzymy, że komfort życia mieszkańców w naszym mieście jest znacznym stopniu 

zależny od także od ich dostępności do terenów zielonych, wzmagający w ostatnich 

latach kryzys klimatyczny uzmysłowił nam, z jak wielkim problemem będziemy musieli 

się zmierzyć w nad wschodnim w nadchodzących dziesięcioleciach. Zarówno my, jak 

i kolejne pokolenia mieszkanek i mieszkańców Gdańska. Kilka pierwszych kroków 

możemy postawić i stawiamy już dziś, zwiększając liczby drzew w mieście. Dziękuję 

za to prezydentowi Piotrowi Borawskiemu, który zintensyfikował działania na rzecz 

ochrony terenów zielonych w naszym mieście. Wzmagający w ostatnich dniach upał 

sam nasuwa odpowiedź na pytanie, czy chcemy spacerować zielonymi parkowymi 

alejami czy jałowymi placami, eksponując się na tenże upał myśląc  

o absolutorium, nie sposób nie wspomnieć o trafnych decyzjach dotyczących budowy 

nowych, miejskich pływalni przy ulicy Krasickiego 10 na granicy Brzeźna, Letnicy  

i Nowego Portu, a także na południu Gdańska i Wrzeszczu gdzie Międzynarodowe 

Targi Gdańskie zmagają się z przygotowaniem miejsca dla projektowanej pływalni? 

Infrastruktura sportowa i rekreacyjna to jednak nie wszystko. Co roku jako radni Koalicji 

Obywatelskiej poprzez Komisję Zrównoważonego Rozwoju zgłaszamy wnioski 

dotyczące programu jaśniejszy Gdańsk i programu modernizacji chodników wszędzie 

tam, gdzie aktywnie działamy jako radni tam poczynione zostają wysiłki na rzecz 

prawidłowego oświetlenia ulic oraz budowy nowych i remontu starych chodników. 

Stojąc przed głosowaniem w sprawie absolutorium dla pani prezydent, dostrzegamy, 

że inwestycje te są konsekwentnie realizowane. Co oceniamy, niezwykle pozytywnie 

mamy Gdańsk coraz bardziej przyjazny pieszym, coraz bardziej zielony i stanu 

uzupełniany w dobrze przemyślaną usługi publiczne. Dlatego też zagłosujemy za 

wotum zaufania dla pani prezydent zagłosowaliśmy. Za kilka chwil za zatwierdzeniem 

sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem  

z wykonania budżetu oraz za udzieleniem pani prezydent absolutorium ten pakiet 

głosowań na dzisiejszej sesji daje jednoznaczne poparcie dla pani prezes, dla 

wszystkich działań pani prezydent, którego udzielamy jako Klub radnych Koalicji 

Obywatelskiej, dziękuję. 

 

KAZIEMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  

Patrzę na zegarek prawie 9 godzin obradujemy tu na tej sali, mówiąc o stanie naszego 

miasta, przechodząc do wykonania sprawozdania z wykonania budżetu, pragnę 

zwrócić uwagę państwu, że udziały w dochodach Miasta Gdańska  

w podatkach wyniosły 228 milionów złotych, a subwencje 150. Dochód dochody 

własne Miasta Gdańska to 3 miliardy, przecinek 3,3 miliarda złotych, a dochody własne 

Miasta Gdańska to są dochody minus, subwencje i dotacje. To jest właśnie te 3 

miliardy 357 milionów a podatki i lokalne i opłaty to 47 milionów złotych. I kiedy 

spojrzymy na wydatki, wydatki tak jak rosły dochody widzimy po jednej stronie tak  

i rosły również wydatki. Patrzymy na to obiektywnie wzrost wydatków na edukację, 

wzrost wydatków na gospodarkę komunalną, nieruchomości, bezpieczeństwo 

publiczne. Ale można popatrzeć jak to procentowo  wyglądało jeśli chodzi  

o edukację. Tu był przyrost wydatków 150, widziałem zapis w budżecie 151 milionów 

złotych, ale w gospodarce komunalnej to nawet nie było Gusowskiego wskaźnika 
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inflacji, bo wskaźnik gusowski był 5,1%, a wzrost na gospodarkę komunalną to 2,4 czy 

na nieruchomości 2,4 bez świetnie bezpieczeństwo publiczne 1,8. Tak więc no gdzieś 

widać w tym budżecie dokonano pewnych oszczędności. Warto również zauważyć, że 

nadwyżka budżetowa, którą miasto uzyskało, to 139 milionów złotych, w tym należy 

do zauważyć, że było to 14 milionów złotych rekompensaty tytułem ubytków podatku 

dochodowym dla samorządu takie rekompensaty otrzymały wszystkie samorządy w 

Polsce. Dzięki temu dochody samorządów z podatków nie spadły, a jak widzimy 

udziały w podatkach w Gdańsku z podatku pit wzrosły mimo pandemii mimo pandemii 

te wpływy z budżetu z podatków do budżetu są. Natomiast musimy zauważyć również, 

że nie wykonano inwestycji na kwotę 235 milionów złotych. Przyczyny są różne. 

Oczywiście to niewykonanie zmniejszyło deficyt, który planowano, on był mniejszy  

dzięki temu stąd można powiedzieć. Z jednej strony nie wykonano inwestycji, więc 

można powiedzieć, możliwości zostały zmarnowane. Przyczyny są różne. Mamy to 

sprawozdaniu w kontroli z wykonania budżetu. Takie są po prostu fakty to się stało, 

trzeba spójnie naprzód. Musimy próbować to zrealizować w tym roku. To, co nie udało 

się w ubiegłym niewykonanie inwestycji na 2 miliony na 235 milionów złotych, ale też 

w budżecie, jak i to trzeba mieszkańcom powiedzieć, kiedy czytamy budżet, jakie 

kwoty w budżecie są zapisane na budowanie wizerunku miasta to jest 21 milionów 

złotych. Budowanie tożsamości gdańszczan 12 milionów złotych. Współpraca 

międzynarodowa za 1,5 miliona złotych. A proszę zwrócić uwagę biuro prezydenta 16 

milionów złotych. A na remont dróg na remonty dróg, zarząd dróg i zieleni ma mniej 

niż  mniejszy budżet niż biuro prezydent, dlatego ja sobie tak pomyślałem na roboczo. 

Miasto Gdańsk jest miastem bogatym stać i na różnego rodzaju wydarzenia 

promocyjne, kulturowe taki na przykład może być w budżecie zapis, jak budowanie 

tożsamości mieszkańców, budowanie wizerunku Gdańska, co w sumie daje tu widzę 

33 miliony złotych. Tak sobie pomyślałem i to różni Gdańsk od każdej przeciętnej 

gminy naszego województwa, żeby nie powiedzieć w Polsce po sobie próbuje 

wyobrazić średniej gminy w Polsce, wójta, który na przykład wydaje milion złotych 

jeden milion złotych na remont lokalnej drogi, a drugi milion na budowanie tożsamości 

na budowanie wizerunku, na budowanie marki i tak dalej. Na pewno wywieźli by 

takiego wójta  

w taczkach. Nie wiem czy srebrnych czy złotych czy zardzewiałych, ale na pewno na 

taczkach, bo tam się liczy twardy powiedzmy twarda inwestycja. Twarda inwestycja, 

którą można zostawić następnym pokoleniom, a w budżecie Gdańska jest mnóstwo 

takich miękkich projektów, które trwonią ten budżet, te  dochody na tego rodzaju 

wydatki, czy one są potrzebne? No większość w Radzie Miasta uznała, że są 

potrzebne i taki budżet uzgodniła. W związku z tym kontrolujemy budżet  

i sprawozdanie wykonania budżetu w zakresie czy zgodnie z planem tak zgodnie  

z planem albo jakiś jest niewykonanie czy nad wykonanie to sprawdzamy, czy jest 

zgodnie z prawem rzeczywiście stwierdzono wykonanie budżetu prawidłowe  

i zgodnie z prawem, ale czy tego rodzaju wydatki możemy zgodzić się z nimi jako radni 

Rady Miasta Gdańska zdania są podzielone. W związku z tym klub Prawa  

i Sprawiedliwości zgłasza nasze zdanie odrębne zupełnie do państwa oceny, które 

tutaj padło, czy ze strony pani prezydent, czy ze strony reprezentantów padły i padną 

Koalicji Obywatelskiej i Wszystko dla Gdańska; na pewno na pewno absolutorium dla 

pani prezydent nie poprzemy. Dziękuję bardzo. 
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KATARZYNA CZERNIEWSKA-  Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  

Przypomnę zdanie sformułowane przez założyciela naszego Stowarzyszenia 

wieloletniego prezydenta Gdańska Pawła Adamowicza. Gdańsk jest 

najcudowniejszym miastem na świecie. Te słowa, myślę, że wdarły się mocno do 

pamięci każdego z nas mocno się z nimi identyfikujemy i myślę, że są też najlepszą 

oceną właśnie takiego sprawozdania z wykonania budżetu. Można każdorazowo 

każdego roku  przyglądać się właśnie z tej perspektywy. Myślę, że tak jak siedzimy 

tutaj na sali, tak jak słuchacie nas państwo dzięki transmisji online do nie sądzę, żeby 

znalazł się ktoś, kto pod tym zdaniem się nie podpisze. Gdańsk jest najcudowniejszym 

miastem na świecie i jak żadne inne miasto ma światową markę. Z jednej strony z 

powodu wydarzeń historycznych, bo to w naszym mieście wybuchła druga wojna 

światowa i ta tragedia zostanie na zawsze przypisana do naszego miasta. Natomiast 

również z tego powodu, że te trudne doświadczenia gdańszczanie potrafili jej przekuć 

na doświadczenie solidarności i solidarności codziennej  

i solidarności rozumianej jako ruch, natomiast te światowa marka też zobowiązuje  

i ten dokument, o którym dzisiaj rozmawiamy. Czy to raport o stanie miasta, czy teraz 

sprawozdanie z  wykonania budżetu, dowodzi wielkiej rzetelnej fachowej pracy nad 

utrzymaniem tej marki miasta nad możliwie najwyższą jakością naszego miasta nad 

tym, żeby utrzymać ten standard wypracowany już przed laty. Jest to wielka praca 

zespołu na przeróżnych frontach na froncie gospodarczym, społecznym, 

ekologicznym,  czy kulturalnym i z szacunku dla czasu nas wszystkich nie będę 

powtarzać wszystkich inwestycji w te poszczególne obszary. One w wyczerpujący 

sposób zostały już omówione w poprzednich wystąpieniach, natomiast to, co jest 

martwiące to to, że w normalnych warunkach no budżet jest sprawą prostą. Są 

przychody, są wydatki i między nimi równowaga. Niestety w warunkach nienormalnych 

w  warunkach stworzonych przez Prawo i Sprawiedliwość, która na szczęście w 

Gdańsku jest partią opozycyjną, ale w Polsce partią rządzącą wszystko się zmieniło i 

zostało postawione na głowie. Budżet stał się polem do uprawiania niezbyt czytelnych 

i uczciwych gier. Władze centralne, czyli Prawo i Sprawiedliwość hołdują zasadzie 

kreatywności budżetu.  Niestety normą stało się ukrywanie wydatków, dzięki czemu 

rządzący mają możliwość zaciągania zobowiązań na konto przyszłych pokoleń, tak, 

żeby wizerunkowo nie obciążały ich samych. Niestety jest to tendencja bardzo 

niebezpieczna. Na tle tych właśnie tendencji ogólnopolskich ten nasz Gdański budżet 

jest w pewien sposób staroświecki jest bowiem budżetem przejrzystym i po prostu 

uczciwym. Nie ma w nim miejsca na gierki, na naciągnięcia, na ukrywanie wydatków. 

Myślę, że wszyscy też zdajemy sobie sprawę, że nie jest to łatwy budżet, że w dużej 

mierze był kształtowany sytuacją, jaka panowała w Polsce  

i na świecie, które dodatkowo wzmacniane były nieudolnymi rządami Prawa  

i Sprawiedliwości. No na pewno nie można zapominać o zeszłorocznych falach 

pandemii. Pandemia to rzecz miasta śmierć tysiąca ludzi, to zerwanie więzi rodzinnych 

to rozpacz, ale z perspektywy samorządów to również bardzo poważne koszty 

finansowe. W zeszłym roku w naszym mieście na przeciwdziałanie pandemii COVID 

19 wydano prawie 19 milionów złotych, a z tego aż 13,5 miliona pochodziło ze środków 

własnych Miasta Gdańska. Skoro mówimy, że budżet jest niełatwy. Tym samym 

niełatwy było jego wykonanie. Budżet 2021 roku pozostawał w cieniu ciągle rosnącego 

zagrożenia finansów samorządu terytorialnego. Ze strony rządu. Mierzyliśmy się z 

drastycznym ograniczeniem przychodów miasta głównie z powodu wielkiego chaosu, 
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spowodowanego nieudolnym,  znanym programem Polski Ład. Ponadto w 2021 roku 

zaczęła się  narastająca inflacja, czyli drożyzna, które były spowodowane w głównej 

mierze niefrasobliwym, żeby nie powiedzieć głupią polityką zarówno rządu, jak i 

Narodowego Banku Polskiego. Te wszystkie zjawiska oznaczają nic innego jak 

podważenie stabilności finansów publicznych. A to stawia pod znakiem zapytania 

niezależność samorządu terytorialnego. Jednym słowem czasy nie są łatwe, ale mimo 

wszystko sprawozdanie napawa w pewnym sensie optymizmem. Dlaczego? Dlatego, 

że w zeszłym roku wydatki miasta to 4 miliardy 166 milionów złotych, a dochody to 4 

miliardy 305 milionów. Mieliśmy więc 139 milionów nadwyżki, a w tych 

niesprzyjających dla samorządów okolicznościach, to wynik naprawdę imponujący. 

Mimo piętrzących się przeszkód serwowanych nam systematycznie przez rządy Prawa 

i Sprawiedliwości. Sprawozdanie z wykonania budżetu za ubiegły rok napawa 

optymizmem, ale również jest dowodem wielkiej fachowości odpowiedzialności 

determinacji władz miasta, odpowiedzialności za stan finansów ze stan całej naszej 

wspólnoty lokalnej. Dlatego my jako Klub radnych Wszystko dla Gdańska 

zdecydowanie wnioskujemy o zatwierdzenie sprawozdania i zagłosujemy za.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Sprawozdanie z wykonania budżetu Miasta Gdańska za rok 2021 ma pozytywne 

opinie następujących Komisji Rady Miasta Gdańska: 

Komisja Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna  
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej– pozytywna  
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego - pozytywna 
Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna 
Komisja Kultury i Promocji – pozytywna 
Komisja Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
Komisja Rewizyjna – pozytywna 
Komisja Edukacji – pozytywna 
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 
Komisja Sportu i Turystyki – pozytywna 

 

 

Otwieram dyskusję. Czy są jakieś głosy w dyskusji? 

 

 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Wiele tematów było już poruszone w dyskusji o raporcie o stanie miasta. Ja podzielę 

się tylko kilkoma słowami komentarza. Za każdym razem, kiedy słyszę zarówno 

przewodniczącego Śpiewak Dowbora, jak i w tym przypadku radną Czerniewską  

utyskująjących na to jak rzekomo Polski rząd utrudnia funkcjonowanie gdańskiemu 

samorządowi odpowiednie poprowadzenie budżetu. Zastanawiam się kto w takim 

razie przygotowuje ten  budżet, kto mm odpowiada za wydatki za dochody w mieście 
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Gdańsku? Bo przyznam szczerze nie rozumiem tego, w jaki sposób Polski rząd 

przygotował ten Gdański budżet, w jaki sposób Polski rząd decydował o tym, jakie 

wydatki, jakie dochody, jak dochody będą się kształtowały. Tutaj po prostu widzę raczej 

argumenty stricte polityczne. A nie merytoryczne? Dziękuję. 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej 

Wytłumaczę na najprostszy, najbardziej oczywistym przykładzie subwencja oświatowa 

bo subwencja oświatowa wystarczy spojrzeć jak z roku na rok coraz większy 

procentowo udział w wydatkach związanych z edukacją ma bezpośrednio budżet 

Gdańska, a jak procentowo spada wysokość tego, co daje państwo polskie na 

edukację naszych dzieci. Z roku na rok jako samorząd Gdański płacimy  

w większym stopniu za edukację naszych dzieci. No prostszego przykładu nie da się 

znaleźć. A teraz, jeśli ta subwencja oświatowa wystarczyłaby na pokrycie wydatków 

na kształcenie naszych dzieci, czy chociaż byłaby na takim poziomie, jak była za 

czasów rządów Platformy Obywatelskiej i PSL to te pieniądze, które dziś, których 

dzisiaj rząd nie daje na edukacji dzieci, a są przeznaczane z budżetu miasta, mogłyby 

pójść na inne, na inne przedsięwzięcie, na inne wydatki. Już prostszego przykładu nie 

Jestem w stanie panu znaleźć. Dziękuję. 

 

KATARZYNA CZERNIEWSKA – Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja równie prosty przykład i aż nie chce mi się wierzyć. Panie Radny, że jakieś cudowny 

sposób spowodował, że pan o tym zapomniał. Zmiany w podatku od osób w podatku 

dochodowym od osób fizycznych rozmawialiśmy tutaj na tej sali wielokrotnie o tym 

jakimi kwotami skutkują to w uszczupleniu dochodów  samorządu terytorialnego i to 

myślę, że tutaj jeśli pan mówi, że pan nie rozumie, w jaki sposób partia rządząca 

wpływa na ten budżet Gdańska, no to albo to jest celowa manipulacja albo jakieś 

kompletne nieporozumienie jeśli nadal pan nie rozumie. 

 

KAZIEMIRZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości 

Platformy Obywatelska dokąd ty doszłaś, kiedy Paweł Adamowicz stał tutaj na tej 

mównicy w czasie, kiedy rząd był Platformy Obywatelskiej, to zaczynał od słowa. 

Niestety mój rząd i mówił to samo, co dzisiaj padało z mównicy, że subwencja za mała 

i tak dalej i tak dalej i tak dalej, więc ja bym powiedział, może inaczej ja się ja się nie 

dziwię, ja się nie dziwię, że tak mówicie, macie pełne prawo, jest wolność słowa, ale 

fakty są takie, że mniejsze gminy osobiście oczywiście radzą sobie  

z funkcją z tą ekonomią edukacji. Duże miasta rzeczywiście są bardziej obciążone, 

jeśli chodzi o edukację, bo mamy szkoły techniczne, bardziej kosztowne.  

I z mniejszych miejscowości do nas przyjeżdżają uczniowie i w związku z tym jest tutaj  

wyższy wolumen. Jeśli chodzi o subwencję, ale też z tego tytułu mamy wyższe koszty, 

wyższe koszty utrzymania w mieście i tak dalej. W związku z tym te płace są też inne 

oczekiwania nauczyć. Czyli stąd jako samorząd realizujemy wspólnie to zadanie 

własne gminy, czyli edukację, korzystając z subwencji rządowej. No bo jesteśmy 

częścią polskiego państwa i takie są zasady, że dzielimy się tą odpowiedzialnością z 
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władzą centralną. Dzielimy się podatkami z władzą centralną, to jest nasz kraj, taki jest 

system podatkowy i ja nie wiem, to pewnie taka okoliczność jest, że będąc tu po tej 

stronie, samorządowiec widzi właśnie, że ten rząd jest winny  

i tak ja już to widzę od ponad 20 lat. A przecież tak było pewniej od 1990 roku. Czy coś 

się w tym może zmienić? Pewnie tak. Pewnie musielibyśmy płacić wyższe podatki, ale 

Platforma Obywatelska pamiętam 3 X 15, więc obietnice obniżenia podatków to się 

potem nie zrealizowało wam dzisiaj, kiedy obniżamy podatku, to jest wielkie larum, że 

oto mniej dochodów dla samorządów, bo jednocześnie my samorządowcami i 

jesteśmy osobami fizycznymi i płacimy mniejszy podatek, więc to jest ten bonus dla 

osób fizycznych, ale jednocześnie za chwilę siadamy w ławie Rady miasta, jesteśmy 

samorządowcami i chcielibyśmy jak najwięcej zgarnąć do budżetu, żeby potem można 

było dzielić. I tak to mieszkańcom trzeba powiedzieć, że ten punkt widzenia zależy od 

miejsca siedzenia. Jednak pewna idea państwa solidarnego jest właśnie taka, żeby 

ten podatek był mniejszy żeby pieniądze zostawały w kieszeniach obywateli, żeby nie 

nadmiernie obciążać ich podatkami. No jednak jakieś te podatki być muszą i w końcu 

mamy ten budżet prawie 4- miliardowy, czasem ponad 4-miliardowy i w dochodach i 

wydatkach potężne przedsiębiorstwo  

4 miliardy. Jakie przedsiębiorstwo by nie chciało zarządzać takim kapitałem 1000 

prawie 500 no 1245 prawie 1,5 tysiąca pracowników potężne przedsiębiorstwo. Pani 

prezydent to nie jest łatwo takim organizmem zarządzać plus nadzór nad tym armią 

spółek i tych innych. No nawet w 100%, których jest gmina, jest właścicielem to też 

jest pewien obowiązek i też pewien wysiłek. Stąd ogromny organizm, jednak zamożny 

mimo wszystko, bo algorytm wyliczania funduszu solidarnościowego tak zwanej jony 

silnikowe dla uboższych gmin. Jednak wskazał, że powinniśmy do tego funduszu 

wpłacić 59. O ile pamiętam dokładnie 59 milionów złotych za ubiegły rok. Stąd sam 

fakt świadczy tego Janosikowego, że jesteśmy zamożniejszym gminą od innych. 

Dzielimy się dobrem z innymi, no i dobrze. Natomiast kiedy słyszę takie właśnie 

jęczenie, trochę kąśliwe tutaj z mównicy drożyzna Pis, prawda- i tak dalej, proszę 

państwa. Przetłumaczyć to na niemiecki, wstawić każde po każdą po  drodze 

niemiecką gminę. Można to samo przemówienie wygłosi w każdej niemieckiej gminie 

i powiedzieć drożyzna inflacja i tak dalej, jak rząd mógł do tego dopuścić i tak dalej. 

No może tak też za  Odrą samorządowcy mówią, bądźmy racjonalni, bądźmy 

racjonalni, spierajmy się, ale bez takich niepotrzebnych uszczypliwości, bo przecież  

i pandemia świadczy o tym, że jest to problem światowy i inflacja ma swoje czynniki 

zewnętrzne, a więc jest to problem nie tylko europejski. Jest to problem światowy  

i wszyscy jak na tej sali siedzą nie chcą ruskiego węgla. W związku z tym węgiel będzie 

droższy, bo będzie musiał przypłynąć statkami z różnych stron świata, a więc będzie 

droższy i godzimy się na to w imię pokoju i dobrobytu tych ludzi, którzy są krzywdzeni 

i to samo jest z paliwem i z gazem. Czy bez tego czy inaczej przy takim scenariuszu 

czy mogą się utrzymać te same ceny, które były nie więc one te wskaźniki inflacyjne 

podnoszą, a więc to jest ten czynnik zewnętrzny przede wszystkim. A czy wewnętrzne 

broniliśmy się przed pandemią i słusznie, dzięki czemu dzisiaj Polska produkuje 

gospodarka, Polska produkuje na 100%, dzięki czemu mamy eksport, dzięki czemu 

mamy nadwyżki, dzięki czemu Polska jest państwem coraz bardziej zamożnym, dzięki 

czemu mamy podatek dochodowy dzisiaj, który wpływa do budżetu, a przy innym 

scenariuszu, tak jak tutaj padało różne epitety typu rozdawnictwo i tak dalej. Gdyby 

tych tarcz antykryzysowych i anty Covidowych nie było, to dzisiaj byśmy się borykali z 

bezrobociem. Dzisiaj mielibyśmy skutki budżetowe i byśmy byli w zupełnie innym 



88 
 

miejscu i zwijali byśmy inwestycje. Stąd patrzmy z jednej strony, jeśli chodzi o dochody 

budżetu optymistycznie, ale jeśli chodzi o wydatki budżetu, to my te wydatki musimy 

kontrolować, bo to od nas zależy, na co wydajemy. Dlatego ja na wstępnie pani 

prezydent powiedziałem, że stać nas na wydatki tożsamościowe, kulturalne, 

wizerunkowe, reprezentacyjne na stosunki międzynarodowe. Ma pani tam ujęte w tym 

budżecie wydatki na swój program polityczny, bo gdzieś jako samorządowcy jest ta 

opozycji, opozycja polityczna w skali całej Polski, tak dla Polski, a więc zwiększenie 

składek na przykład dla Unii metropolii polskich, polskich innych związku, miast 

polskich i tak dalej. Z tego się finansuje różne eventy, a na tych eventach coś się mówi 

rząd pi s prawda i tak dalej i tak dalej. A więc buduje się ten wizerunek w sumie 

polityczny, a to się wszystko pewnie ten skończy w kampanii wyborczej do parlamentu 

polskiego. Stąd zdajemy sobie sprawę, że to z budżetu Miasta Gdańska mamy prawo 

oceniać, że pani i pani zaplecze polityczne buduje sobie i wizerunek i tożsamość i 

powie jakąś siłę polityczną, stąd mamy zastrzeżenia do takiego rodzaju wydatkowania 

go jako radni, jako reprezentanci naszych mieszkańców, tak naszych wyborców, no 

powinniśmy tego pilnować, a więc patrzymy na wydatki, bo dochody jakie mamy takie 

mamy,  

a jeżeli mamy podjąć decyzję o wydatkowaniu środków, no to róbmy takie, na jakie 

nas stać, a nie, że wydajemy pieniądze na miękko, a potem narzekamy, że nie ma na 

drogę czy na inną inwestycję. Dzięki. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo przypominam państwu, że teraz jesteśmy już w normalnym trybie 

regulaminowym, czyli 2 wypowiedzi w każdym punkcie 5 minut i 3 minuty będę 

wdzięczna, żeby jak państwo będą się trzymali tego regulaminowego czasu 2 razy. 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu  Wszystko dla Gdańska  

 Ad vocem. Kazimierzu, no mówiłaś tak długo i zawile, że zgubiłam wątek, ale 

przypomniałam sobie, o czym chciałam powiedzieć. No cudownie pochwaliłeś rząd 

polski rząd Prawa i Sprawiedliwości, ale ja chciałabym tutaj troszeczkę odkłamać to, 

co powiedziałeś my, nie jesteśmy przeciwko obniżeniu podatków, obniżkach, ale 

zrekompensujcie gdańszczankom i gdańszczanom  to, co nam przez to obniżenie 

podatków zabraliście. Racjonalne wydatki my decydujemy o czym na co wydajemy. 

Owszem, ale jeżeli wydatki na zapobieganie  Covidowi to jest 18 milionów, z czego 12 

milionów ma wkład własny Miasta Gdańska, jeżeli subwencja z roku na rok podwyższa 

się tak; w sensie nasz wkład własny to Kazimierzu, z czego mamy zrezygnować. Z 

tarczy ochronnej dla przedsiębiorców ulg dla przedsiębiorców  

w ramach COVID czy może z edukacji, czy może z termomodernizacji? Tak jak mówię 

my, nie jesteśmy przeciwko obniżaniu podatków.  Ja bym tylko nie chciała, żebyście 

wprowadzili coś takiego jak Polski Ład bo to już jest po prostu poniżej jakichkolwiek 

kryteriów, natomiast podatki sobie obniżacie, natomiast każdą złotówkę, którą my na 

miasto wydaliśmy na tym traci. Powinniście nam zrekompensować i na tym to polega. 
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CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR-  Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej 

Zwracam się tutaj do przewodniczącego Kazimierza Koralewskiego o tym przykładem 

niemieckiej gminy sam sobie pan strzela w stopę, ponieważ jak spojrzymy na inflację 

w Polsce, a na inflację w Niemczech, to inflacja w Niemczech jest mniej więcej o 

połowę niższa niż inflacja w Polsce. Także tutaj byłbym bardzo ostrożny z tym z tym 

przykładem. Natomiast co do wątku obniżki podatków wszyscy cieszymy się z tego, 

że w kieszeniach mieszkańców zostaje więcej pieniędzy, tytułu pit i CIT, ale w sytuacji, 

w której z jednej strony rząd Prawa i Sprawiedliwości obniża podatek dochodowy bo 

powinien w końcu włączyć samorządy do udziału w podatku VAT. Rząd zarabia na 

inflacji, ceny w sklepach są coraz droższe, więc te 23%  

VAT-u które płacimy, jak są przy każdym zakupie podstawowych produktów tych 

opodatkowanych. Stawką 23% powoduje, że więcej pieniędzy wpływa do budżetu 

państwa, ale nic nie wpływa z tych pieniędzy do kasy samorządu. Jeśli chcecie obniżać 

pit i CIT i słusznie, niech ludziom zostanie więcej pieniędzy w kieszeniach, to dajcie 

samorządom udział w końcu w podatku VAT tyle dziękuję. 

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Wszystko dla Gdańska  

W sumie kolega radny Cezary Śpiewak Dowbór,  wspomniał o inflacji w Niemczech. 

Ta inflacja w Niemczech właśnie wynosi 7,5%. Pragnę przypomnieć panu 

przewodniczącemu Koralewskiemu u nas w granicach 15%, czyli jest dokładnie tak jak 

pan przewodniczący Śpiewak- Dowbór powiedział 2 razy wyższa w Niemczech więc 

wydaje mi się, że przykład jest dokładnie bardzo dobry, ale dokładnie potwierdzające 

to, że w Polsce dzieje się bardzo źle, a propo- podatków. To jest właśnie to, że ten 

Polski Ład i również i wcześniejsze działania rządu doprowadziły do tego, że jest mniej 

podatku pit, więcej podatku CIT, a jak wiadomo z podatku CIT mamy tylko jako cały 

samorząd. Tak nie tylko ten poziom, ale w ogóle do całego samorządu wpływa tylko 

20% do miasta jeszcze mniej  50%  tak samo z ryczałtu wpływa stosunkowo 

odnotowuje  się stosunkowo niskie wpływy, więc to jest de facto Polski ład. To było 

uderzenie w samorządy i chyba państwo o tym wiedzą. Drodzy państwo. Ja mogę 

powiedzieć tylko już króciutko, żeby nie przeciągać, że bardzo serdecznie gratuluję 

pani prezydent wykonania budżetu w najtrudniejszej w czasach, bo do od czasu, kiedy 

ja Jestem radnym, tak trudnych czasów nie było, mówię to absolutnie bez cienia 

wątpliwości. Po pierwsze, COVID po drugiej inflacja po trzecie nie chce powiedzieć 

negatywne czy nieprzychylne. Chyba można powiedzieć wrogie nastawienie rządu do 

samorządu, a szczególnie tak do dużych miast między innymi do Gdańska, więc to ta 

realizacja tego budżetu, a z drugiej strony liczne nagrody dla Miasta Gdańska i dla 

pani prezydent. Naprawdę  są czy mogą być źródłem dużej satysfakcji tego bardzo 

serdecznie gratuluję pani prezydent. Nawiązując do  Wimbledonu gra akurat tam Iga 

Świątek. Z tego co wiem, to wygrywa. Myślę, że można śmiało panią nazwać Igą 

Świątek polskiego samorządu. Dziękuję bardzo. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

18 października 2021 roku w tej sali odbyła się nadzwyczajna sesja Rady Miasta 

Gdańska, która poświęcona była sprawom edukacji w czasie tej sesji, co jest istotne, 
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jeżeli mówimy o finansach w czasie tej sesji Pan Franciszek Potulski, wiceminister 

edukacji narodowej w rządzie SRD, człowiek, którego chyba trudno podejrzewać  

o miłość, o sympatię do Prawa i Sprawiedliwości do ugrupowania politycznego pod 

takim szyldem działającego przytoczył wyrok Trybunału Konstytucyjnego  

i to znacznie wcześniej niż roku 2015, który wskazywał, że edukacja winna być 

finansowana ze środków gminnych nie ma polskie państwo obowiązku z tego, co ja 

pamiętam, co było dla państwa też dużym zaskoczeniem, bo byłaby wymowna cisza 

później finansowania edukacji. To jakie środki będą z budżetu szły życzymy sobie, 

życzymy szkołom, życzymy nam, że były oczywiście możliwie jak największe, ale 

trzymajmy się pewnych reguł i tutaj nie wprowadzajmy ludzi w błąd. Druga kwestia jest 

taka, że można byłoby powiedzieć, że z  pieniędzmi w mieście zarządzanym przez 

panią Aleksandrę Dulkiewicz jest jak z takim anty- midasem. Jak pamiętamy, mit  

Midasa polegał na tym, że czego nie dotknął zamieniało się w złoto. W moim odczuciu 

to, czego nie dotknie w Gdańsku pani Aleksandra Dulkiewicz bynajmniej  

w złoto się nie zamienia, a w coś chyba innego, co to już tam państwa wyborom 

pozostawiam i nie chodzi o kupę serducha czy kupę serdeczności, jak to gdzieś 

bywało. Proszę państwa, w tym kontekście jak państwo zwracacie uwagę na stan 

budżetu w Gdańsku to byłoby dobrze, gdybyście państwo spojrzeli, na co pieniądze w 

Gdańsku są wydawane, a często wydawane są po prostu na rzeczy zbędne, 

ideologiczne, które nie są nam tutaj potrzebne. Nam, czyli gdańszczanom, wielokrotnie 

o tym mówiliśmy i nawet jeżeli byśmy zwiększyli byśmy uzyskali więcej środków z 

różnych źródeł, czy to poprzez zmiany w podatkach na szczeblu ogólnopolskim, czy 

byłoby to w jeszcze inny sposób dokonywane. Ja mam bardzo poważną obawę, 

patrząc na to, jak miasto jest przez panią Aleksandrę Dulkiewicz zarządzane, że te 

pieniądze by trafiły na właściwe cele, no wydaje mi się, że dwór pani Aleksandry 

Dulkiewicz tak się rozrósł, że byłby w stanie wszystkie nadwyżkowe pieniądze 

skonsumować. A zatem problem nie polega zasadniczo na dochodach  

w tej sytuacji tylko na wydatkach, które niejednokrotnie są nieracjonalne i warto o tym 

pamiętać, a nie co miesiąc winić rząd Prawa i Sprawiedliwości, że rząd to rząd tamto i 

tak dalej. Swoją drogą, na koniec, gdyby tak się wydarzyło, nie życzę tego nam  

w Gdańsku. Nie życzę nam Polakom, że zmieniłaby się ekipa u władzy na poziomie 

ogólnopolskim to ciekawe, kogo wtedy byście państwo winili? Czy wtedy byście 

Państwo mówili, że no to skutek tych 8 lat rządów Prawa i Sprawiedliwości, że tutaj 

bohaterski rząd tam platformy Hołowni, Lewicy, PS lub Bóg wie, kogo jeszcze musi 

wszystko tutaj sprzątać? Bo  tak rzekomo Pis zrobił bałagan. No bardzo Jestem 

ciekaw, chociaż nie chciałbym się przekonać, jaka będzie państwa retoryka. Dajmy na 

to po wyborach parlamentarnych i po wyborach samorządowych, ale może być to 

ciekawe przynajmniej do obserwacji, bo to jednak nie nastąpiło. Dziękuję. 

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Koalicji Obywatelskiej 

W sprawie tego, co tutaj padło  podczas debaty nad tym punktem. Jeżeli pan radny 

Majewski nie wie, w jaki sposób gminy pozyskują środki na swoje funkcjonowanie to 

być może to jest dobry moment, żeby zrzec się mandatu, bo to rząd, a dokładnie 

większość sejmowa decyduje, jaki udział jakich podatków gmina otrzymuje do swojej 

dyspozycji. To jest bardzo proste. Myślę, że na WOS-ie w gimnazjum już te informacje 

były panu radnemu przekazane, więc warto do nich sięgnąć. Pan radny też wskazał, 
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że nie widzi miejsc, gdzie rząd, mówiąc kolokwialnie skubie samorząd. No pan prezes 

ostatnio na jednej z Konwencji mówił, że niektórym przydałby się lekarz, ja tutaj też 

mam dla pana radnego propozycje laryngolog, okulista. Myślę, że wskazane, bo 

przecież pani skarbnik, a na pewno pani prezydent mówiła i na pewno ja mówiłem, że 

chociażby 22 miliony złotych nie zwrócone z zadań własnych rządu, które realizował 

w jego imieniu samorząd. To są 22 miliony. To nie jest mała kwota  

i myślę, że doskonale byśmy wiedzieli, co z tymi środkami zrobić o inflacji już 

mówiliśmy. Pan przewodniczący Koralewski tak silnie nawiązuje do tych niemieckich 

miast. Nie wiem co to za niemieckie ciągoty przypominam, że jesteśmy w polskim 

mieście Gdańsku. Ale też w sumie zastanowiło pan Koralewski tak bardzo kręcił głową, 

kiedy przewodniczący Śpiewak Dowbór wskazał, że być może warto by, żeby gminy 

miały swój udział w podatku VAT. Jak rozumiem panu radnemu nie przypadło to do 

gustu. To pani radna oczekiwałbym u radnego Miasta Gdańska, żeby robił wszystko, 

żeby kwoty w samorządzie były jak najwyższe, bo to samorząd jest najbliżej 

mieszkańców i to on powinien decydować, w jaki sposób dystrybuować środki. 

Pojawiły się też zarzuty o tym, że pani prezydent ma rozbuchany urząd. Jak dobrze 

się nie mylę, to wydatki na kancelarię premiera mamy kilkukrotnie wyższe niż wtedy, 

kiedy rząd opuszczała Platforma Obywatelska. Rekordowa ilość ministrów  

i wiceministrów, żeby nakarmić swoje tłuste koty i radny Prawa i Sprawiedliwości 

będzie mówił, że powinniśmy się odchudzać. Przypominam, zawsze warto, zanim się 

coś powie spojrzeć  w lustro usłyszeliśmy, że rząd nic nie musi, bo jego zadaniem nie 

jest wsparcie edukacji. Jest to zadanie samorządu, no oczywiście, no rząd nic nie musi. 

Rząd może zabrać gminie środki, przyjmując ustawa. Dokładnie Sejm na różnego 

rodzaju inne działania, ale kiedy minister Czarnek próbuje wejść swoimi brudnymi 

butami w polską edukację i ograniczyć prawo samorządu do wybierania  dyrektora 

szkoły. To wtedy jest wszystko w porządku. Znaczy, płaczcie, ale my będziemy 

decydować, co będziemy z tym robić. Kolejny przykład hipokryzji  

w wykonaniu Prawa i Sprawiedliwości mógłbym tak długo. Nie chcę się znęcać i też 

nie chcę zabierać nam czasu, więc Jeszcze raz tylko powtórzę, zawsze warto spojrzeć 

sobie w lustro, a później zabierać głos. Dziękuję bardzo. 

 

BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Rodzi się takie pytanie. A co rząd Polski musi? Czy musi  demolować system 

samorządowy, czy musi zabierać pieniądze samorządom czy musi poprzez swoje 

spółki i spółeczki sprzedawać Lotos czy musi sprzedawać stacje benzynowe, które 

pod tym szyldem działały? Czy musi kupować gazety lokalne? Czy może lepiej byłoby, 

gdyby wydawał na edukację na kulturę, na inwestycje w miastach, bo nie Gazeta 

Dziennik Bałtycki nie media lokalne budują polską gospodarkę, tylko dobrze 

wyedukowany obywatel Gdańszczanin, mieszkaniec Wrocławia Warszawy i to rząd 

Polski musi robić, a nie zajmować się tematami zastępczymi. Musi edukować  

i dokładać się do edukacji polskich dzieci. Ja byłam też na tej sesji, gdzie pan minister  

takie rzeczy nam przekazał. Pełne prawo jest demokracja. My też o tym wiedzieliśmy, 

natomiast to czy musi, a chce czy może, a nie chce, to jest wielka różnica. Tak jak 

mówię, przestańcie się zabawiać. W sprzedaży Lotosu stacji benzynowych, a zajmijcie 

się tym, co przynosi Polsce naszemu krajowi jakiś pożytek, czyli zajmijcie się 
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dotowaniem edukacji, bo to jest chyba największa inwestycja, jaką może zrobić rząd 

Polski dla swojego kraju. 

 

KAROL RABENDA – Radny Prawa i sprawiedliwości 

Pani prezydent, ja mam takie pytanie na początku stycznia chyba jak dobrze 

pamiętam, albo w połowie stycznia przyjęliśmy taką ustawę, która obejmowała 

instytucje wrażliwe szkoły, przedszkola, szpitale stawkami takimi samymi na źródła 

energii na gaz jak mieszkania indywidualne, jak mieszkańcy momencie to policzone, 

ile samorząd Gdański zyskał dzięki tej regulacji, bo jeśli chodzi o ceny nośników energii 

to jest wzrost ten  rynkowy jakieś nie wiem. Wtedy to było jakieś 6, 8, 8 krotność. Teraz 

to już pewnie będzie 10, 12 policzyliście ile rząd Polski przez tą regulację? W zasadzie 

de facto do dofinansował albo uchronił przed wydatkami samorządów gdańskich. 

Policzyliście to macie to gdzieś oszacowane? 

 

PIOTR BORAWSKI – Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Panie radny, więc oczywiście przygotuję konkretne dane. Natomiast w Gdańsku  

w obiektach użyteczności publicznej prawie w ogóle nie ogrzewamy ani gazem, ani 

węglem. Kotłownie węglowe to już jest zamierzchła przeszłość. W związku z tym no 

większość obiektów jest podłączony do sieci GPC-u. To co jest dla nas prawdziwym 

wyzwaniem i to w kontekście komunikacji miejskiej, edukacji, oświetlenia ulic, produkcji 

wody, ścieków, wielu kwestii to jest kwestia energii elektrycznej. W tej chwili 

przygotowujemy zapisy do przetargu, który ogłosimy jeszcze w lipcu  

i najprawdopodobniej cena energii elektrycznej skoczy 440 zł do około gdzieś 1200 

1300 za kilowatogodzinę zapoznała megawatogodzinę. Przepraszam, co przełoży się 

pewnie na bardzo wiele usług publicznych, komunikację miejską, wodę, ścieki i tak 

dalej. I z tego co słyszę to jest możliwość, żeby w kwestiach energii elektrycznej też 

taka regulacja była przyjęta. I o to jako samorządy prosimy rząd, żeby o  samorządy o 

te usługi publiczne zadbał. Dziękuję. 

 

ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Prawa i Sprawiedliwości  

Ja tylko chciałam zwrócić uwagę na jedną rzecz, mianowicie nadwyżka budżetowa za 

rok 2021 wynika między innymi z niezrealizowanych inwestycji w wysokości 235 

milionów złotych. Takie informacje dostałam od dyrektora Dawidowskiego i to znaczy 

o konkretnej sumie. Tylko na to chciałam zwrócić uwagę. Dziękuję. 

 

 

ROMUALD PLEWA – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Ja mam pytanie do pana wiceprezydenta, który przed chwilą mówił, że mieszkania są 

ogrzewane z centralnego ogrzewania z sieci miejskiej. Ja miałem interwencję  

i zgłoszenia mieszkańców z ulicy Lendziona z wysepki, gdzie tam ogrzewanie jest tylko 
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elektryczne i są duże z tym i problemy i duże koszty. I mieszkańcy nie wytrzymują 

problemu kosztów podniesienia stawek za ogrzewanie. Dziękuję. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ-  Prezydent Miasta Gdańska  

Ja rozumiem, że tutaj jesteśmy od godziny 9:00 a jest 18, może nie każdy wszystko 

dokładnie słyszy. Po pierwsze, ja tylko chcę powiedzieć, jesteśmy przy punkcie 

sprawozdanie z wykonania budżetu za 2021to po pierwsze. Po drugie pan minister 

Rabenda pyta o rozwiązania, na które już odpowiedział pan prezydent Borawski, ale 

jest to rozwiązanie tegoroczne. Mamy rok 2022 pan radny Plewa pyta mieszkania. Pan 

radny minister Rabenda mówił o obiektach użyteczności publicznej. Nie da się po 

prostu na i o gazie i o gazie, więc słuchajmy siebie wzajemnie. Odpowiadając panu 

radnemu Plewie tam, gdzie tylko to możliwe mówiliśmy chociażby dzisiaj o tym na 

porannej konferencji prasowej o godzinie 8.30, która dotyczy przyszłości tam, gdzie 

tylko to możliwe zmieniamy sposób ogrzewania na ekologiczny, bardziej czysty i 

bardziej ekonomiczny i wykonujemy termomodernizację czy mieszkania na wysepce. 

Do tego programu się załapią. Tego nie wiem, ale jeżeli pan radny takiej informacji 

potrzebuje, to na pewno pan prezydent Kryszewski zaraz to sprawdzi,  

a jak nie to przy najbliższej okazji Panu powie.   

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  

Jeszcze może jeden komentarz oprócz tych wydatków, które podałem, to bym jeszcze 

powiedział tak, to te wydatki, które są dla organizacji pozarządowych, czyli na rozwój 

społeczny. Ogólnie mówiąc Gdańsk wychował sobie powiem ogólnie nie będę tego 

personalizował w żaden sposób takim właśnie wydatkowaniem pieniędzy na 

organizację, które mam takie wrażenie, tym hasłem 8 gwiazdkowym nas od człowieczy 

były do tego stopnia, że dzisiaj mam informacje sprzed chwili, że na naszym biurze 

zerwano tablicę. Tam są też różne inne podmioty w budynku znowu jest ta zniszczona 

fasada i dlatego tak sobie pomyślałem. Można oczywiście konkurować ze sobą. Można 

mieć takie opinie tak jak tu się ścieramy w różnych opiniach. Wyrażamy różne opinie. 

Drożyzna i tak dalej różnie to możemy nazywać, ale nie mniej jednak kiedy dochodzi 

takiej agresji, to jesteśmy. Nie wiem. Chyba przekroczyliśmy jakąś granicę, wydaje mi 

się, czy czuję się zagrożony. Myślę, że to już źle wygląda te wszystkie akty takiego 

wandalizmu, które gdzieś tam się wydarzyły i niektórym się wydaje, że to jest 

prawidłowe. W ogóle wandalizm to jest straszna sprawa, ale dlatego bym powiedział, 

no jak podchodzi do mnie człowiek tam  

z koszulką, osiem gwiazdek i mówi, że chce porozmawiać. Tak, moja opinia, te 

pieniądze na rozwój społeczny w Gdańsku poszły w piach. Dziękuję bardzo. 

 

 

BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Znaczy Kazimierz, wiesz co tego się nawet nie da skomentować naprawdę. Łączenie 

wandali z najlepiej działającym sektorem organizacji pozarządowych. To jest po prostu 
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wiesz co ja nie przeklinam, ale mam gdzieś w głowie takie słowo, którym chciałam Cię, 

chciałbym Cię obdarować. Tak nie wolno, bo ci ludzie, organizacje pozarządowe 

wspierają. Nasze miasto, ale też ciebie przez to w wielu dziedzinach  naszego życia 

piecza zastępcza, bezdomni i 1000 różnych innych rzeczy, które podejmują, często 

poświęcając swój dodatkowy, wolny czas, a ty łączysz wandalizm z czymś, co jest z 

gruntu rzeczy dobre, tak i co nam się udało osiągnąć? Więc zastanów się, co mówisz, 

bo krzywdzisz naprawdę ludzi, którzy dla miasta Gdańsk poprzez działalność w 

organizacjach pozarządowych oddali często połowę swojego życia.  

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Chciałam o co proszę z moimi współpracownikami na końcu, ale muszę stanąć  

i robię to z wielką dumą w obronie gdańskich organizacji pozarządowych tym jest także 

Caritas. W tym jest także Stowarzyszenie Prometeusz. 2 dni temu, właśnie we 

współpracy z tym stowarzyszeniem otworzyliśmy na ulicy Nowiny miejsce, gdzie osoby 

wychodzące z kryzysu bezdomności będą miały swoje miejsce, w tym są usługi 

opiekuńcze, świadczone przez różne spółdzielnie. Ja nikomu z nas nie życzę, żeby 

kogoś z naszych bliskich musiała w domu odwiedzać opiekunka, bo nie będzie mógł 

sam sobie poradzić. Ale to jak dzisiaj pan panie przewodniczący obraził gdańskie 

organizacje pozarządowe nie powinno mieć miejsca na tej sali. Oczekuje od pana, że 

pan Gdańskie organizacje pozarządowe przeprosi, bo wandalizm trzeba nazywać po 

imieniu, a to, że dopracowaliśmy się modelu współpracy i co roku także zwiększonej 

kwotowo świadczenia różnych usług społecznych usług, także integracyjnych i powiem 

bardzo uczciwie dzisiaj, gdyby nie organizacje pozarządowe integracja chociażby 

uczniów ukraińskich w naszych szkołach szłaby o wiele gorzej. Jest wiele obszarów 

życia społecznego. Tak jak powiedziałam od kryzysu bezdomności. Ja nie wiem, czy 

pan słyszał dzisiaj wypowiedź pani przewodniczącej pani Joanny swój dzień to jest 

jeden z tych przykładów organizacji pozarządowej, która zarówno na majątku gminy 

ale także otrzymując różne dotacje, realizuje bardzo ważne zadania przywracania 

godności ludziom z niepełnosprawnością intelektualną  

i włączania ich do życia w społeczności Gdańska. Tak jak umiemy dalej mieszkalnictwo 

wspomagane w każdym mieszkaniu, wspomaganym też pracuje organizacja 

pozarządowa. Mało kiedy te usługi są realizowane bezpośrednio przez miejski ośrodek 

pomocy rodzinie, jest mi niezmiernie przykro, że lokal Prawa  

i Sprawiedliwości został zniszczony. Wierzę, że policja będzie skuteczna  

w znalezieniu sprawców. Ale oskarżanie dzisiaj jednej czy drugiej organizacji o to, że 

tego dokonała, jest po prostu nie powinno mieć miejsca na tej sali i proszę pana, 

bardzo serdecznie, żeby docenił pan organizacje pozarządowe, które pracują na rzecz 

wszystkich mieszkańców naszego miasta. 

 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  

Ad vocem. Pani prezydent sprytnie wykorzystała. No nie chcę powiedzieć, że to jest 

manipulacja, ale powiem tak organizacje pozarządowe same płacą na organizacje 

pozarządowe  pieniądze więc doceniam ich rolę i oceniam tutaj wydatkowanie środków 
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miejskich. Dlaczego? Dlatego, że ludzie, którzy których spotykałem, na których się nie 

raz nadziałem, bo tam raz w tygodniu nawet była demonstracja, na których widziałem 

tak i którzy komentowali tam moją obecność to pracują  

w organizacjach pozarządowych, więc  to jest po prostu takie skojarzenie. Tak, a ja 

zdaję sobie sprawę, że organizacje pozarządowe powinny pracować nad tym, żeby  

w naszym mieście nie było agresji, żebyśmy potrafili ze sobą rozmawiać.  

I rzeczywiście w każdym statucie czy w żadnym statucie żadnej organizacji 

pozarządowej na pewno nie ma tych rzeczy, które działają się pod naszym pod naszym 

siedzibą. Także to absolutnie nie odnosi się do organizacji pozarządowych, że one 

powodują, albo że one są nie wiem, szkolą albo i tak dalej i tak dalej. No nic takiego 

nie powiedziałem. Chodzi o to, że one powinny pracować nad tym, żeby  

w Gdańsku ta agresja nie rosła. Tak, a tutaj jednak mimo wszystko wydaje się, że to 

wszystko jest już za nami. A to jednak wraca także to taki mój. To był mój osobisty 

komentarz. Odbieram to dosyć osobiście i przecież nie oskarżam ani ogólnie 

wszystkich organizacji, ani żadnej konkretnie, ani z prawa, ani z lewa ani w żaden 

sposób. W związku z tym trudno uogólnić w ten sposób, bo przecież nie wiem, czy 

grupa granica też jest organizacją pozarządową. Tego nie wiem, ale jeżeli jest no to ja 

się z nią akurat nie zgadzam i moim zdaniem ich język to jest język nienawiści, ale nie 

wiem, no jakie tam mają poglądy? Trudno powiedzieć, ale po prostu proszę jak to się 

mówi, nie wciskać mi rzeczy, których nie powiedziałem, no po prostu ubolewam nad 

tym, co się dzieje w Gdańsku. Wiem jakie marsze chodzą po Gdańsku, co się mówi, 

co się krzyczy i to boli po prostu. No i tyle dziękuję. 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Pani prezydent wspomniała pani dzisiaj podczas sesji, ale także 2 dni temu wywiadzie 

dla portalu Samorządowego, że wykonawcy nie garną się do  inwestycji  

z rządowych programów. W związku z tym, że jesteśmy przy punkcie dotyczący serio 

zdania finansowego i wykonania budżetu za 2021 roku, chciałbym się zapytać panią  

i być może nowego wiceprezydenta do spraw też inwestycji prezydenta Grzelaka, czy 

takie inwestycje, jak chociażby nowa Świętokrzyska? Czy mamy rozumieć, że ta 

inwestycja ten pierwszy etap także jest zagrożona, zagrożony, jeśli chodzi  

o realizację zdaniem państwa, dziękuję. 

 

MARCIN DAWIDOWSKI- Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 

Szanowni Państwo, jeśli chodzi o Polski Ład jako źródło finansowania inwestycji, na 

pewno wezwaniem; to, że te  transze przyznane na Starą Kielnieńską na pierwszy etap 

nowej Świętokrzyskiej będą są bardzo są w pewien sposób, jakby uwarunkowane ten 

sposób stanowi trudność dla potencjalnych wykonawców, bo ta transza będzie 

wypłacona tylko 2 razy podczas całej inwestycji, więc wykonawca, który stanie do takiej 

inwestycji, po pierwsze będzie musiał sobie tak rozplanować finansowanie, żeby 

przeżyć tą budowę. Krótko mówiąc, wiedząc, że dostanie zasilanie tylko 2 razy. No 

taka jest zasada finansowania z Polskiego Ładu. Ten, kto daje pieniądze, ustala 

zasady, ale mówiąc o trudności, to jest właśnie ta trudność. Tak, ale inwestycja i 

przełoży to na pewno na koszty. Natomiast mówimy  

o sprawozdaniu za 2021 i tu nie było żadnego jeszcze wątku związanego  
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z dofinansowaniem z polskiego ładu. Tak pan Polski ład to jest Nowa Kielnieńska, 

ruszająca w tym roku Stara Kielnieńska - przepraszam i nowa Świętokrzyska, gdzie 

ogłosimy przetarg, zapewnienie na przyjmie tego i przyszłego roku, bo przypomnę, że 

jest to przeprojektuj i wybuduj. 

 

ŁUKASZ BEJM – Radny Koalicji Obywatelskiej 

Ja tylko króciutko do pana przewodniczącego Koralewskiego. Bardzo proszę, żeby 

pan przestał dramatyzować i robić z was działaczy PISu biedne ofiary, ponieważ to 

nasi posłowie średnio 2 razy w tygodniu dostają maile z takimi pogróżkami, z takimi 

groźbami, że włos się jeży na głowie i średnio raz w tygodniu dostają maile  

z informacją o bombach umieszczonych w biurach poselskich. Musimy to zgłaszać na 

policję. Dezorganizuje to pracę naszych biur. Jest naprawdę bardzo. Proszę się 

powstrzymać w tej kwestii. Przestańcie demolować, rozkradać Polskę. To nastroje 

społeczne się uspokoją. Dziękuję. 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  

Ad vocem. No absolutnie się odcinam od wszelkich aktów przemocy, pogróżek   

i niemożliwe jest i nigdy bym nie tolerował, ani nikt z naszych władz czy w ogóle  

w środowisku kogokolwiek, kto ujawniłby jakąkolwiek agresję, czy takie zachowanie, 

czy gdybyśmy coś takiego zweryfikowała. Absolutnie ja tu publicznie potępiam. Tego 

rodzaju postępowanie. Jeżeli ktokolwiek uzurpuje sobie prawo do tego, żeby czynić 

takie gesty w stosunku do kogokolwiek o innych poglądach politycznych albo o innym 

światopoglądzie w Polsce, ja tu głośno mówię nie tylko pewnie ja my się wszyscy 

odcinamy w naszym klubie od tego rodzaju aktów potępiamy je, po prostu je 

potępiamy. Dziękuję. 

 

KRYSTIAN KŁOS- Radny Koalicji Obywatelskiej 

Pani  prezydent odnośnie organizacji pozarządowych i wychowywania sobie 

organizacji, które były zarzucone pani prezydent. Chciałem tylko wspomnieć, że rok 

2021 organizacja daleko od Koalicji rządzącej w Gdańsku myślę, że pan 

przewodniczący kojarzy  organizacja Odpowiedzialny Gdańsk, która słynie z mowy 

nienawiści, jeżeli chodzi o równość wśród  obywateli naszego  kraju dostała wsparcie 

chociażby właśnie z budżetu miasta na różnego rodzaju działania, więc nie można 

nam zarzucać w żaden sposób, że w jakichkolwiek sposób faworyzujemy jakieś 

organizacje i wychowujemy sobie. Jeżeli chodzi o wychowywanie organizacji. No to 

nikt inny jak rząd Prawa i Sprawiedliwości finansuje pana Bąkiewicza znanego 

narodowca, który w swojej świetności zakłóca wystąpienie pani Wandy Stawskiej 

uczestniczki Powstania Warszawskiego i nie okazuje jej odpowiedniego szacunku.  

A to przecież pan radny z ekipa mówił, jaki to ważny jest szacunek dla żołnierzy,  

a myślę, że dla uczestników Powstania Warszawskiego jest ten szacunek szczególnie 

należny i przed chwilą pan Koralewski stwierdził, że odżegnuje się od wszystkich 

rzeczy, które nawołują do mowy nienawiści. Pewnie państwo znają poseł Mejza. 

Wspomniany uzdrowiciel chorych dzieci naciągacz, który zbierał pieniądze na terapię, 
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które w żaden sposób nie mogły pomóc chorym dzieciom. Wiele artykułów na ten 

temat powstało. Został poproszony o usunięcie się w cień, ale wraca, wraca  

i to z wielkim przytupem. Kilka chwil temu udostępnił wpis, gdzie bardzo dziękuję 

ludziom, którzy go bronią i co przekazuje nam pan poseł Mejza, który wspiera 

zjednoczoną prawicę: popieram pana pośle puszczać te gnidy tutaj jeszcze jest  

i wiele innych tego typu trzeba tym idiotom pokazać gdzie jest ich miejsce. Czy pan 

przewodniczący Koralewski chciałbym, żeby do niego zwracać się gnido czy idioto? 

Jeżeli jest moim oponentem politycznym? Ja do poziomu posłów i przedstawicieli 

Zjednoczonej Prawicy zniżać się nie będę. Dziękuję bardzo. 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Dziękuję, pani przewodnicząca, panie radny Kłos, potwierdzam to, co mówiłem, żeby 

była pełna jasność. Jeżeli ktoś zakłóca przemówienia czy to uczestników Powstania 

Warszawskiego, czy innych ważnych polskich zrywów narodowych przeciwko 

okupantom, to choćby ten, kto by kto przemawia, wygadywał największe głupoty. 

Uważam, że jest to niekulturalne. Jest to godne potępienia i być może na tym polega 

różnica między nami, że u nas nie ma czegoś takiego jak Solidarność plemienna  

w złych zachowaniach u nas nie ma doktryny Neumanna czy innych tam no jeżeli ktoś 

robi głupotę w naszych szeregach, to my jasno mówimy, robisz chłopie, robisz kobieto 

głupotę i się po prostu od tego odcinamy tak samo tak samo jak w podobnym duchu 

się przewodniczący Koralewski powiedział, chciałbym, żebyście państwo również 

potrafili w taki sposób odciąć się. Zakładam, że nie od osób z Państwa otoczenia, ale 

osób wyznających wspólny mianownik u państwa chyba 8 gwiazdek od tych ludzi, 

którzy nam demolują biuro biura poselskie demolują budynek i w sumie nie tylko nam, 

bo tam są również inne podmioty. I na koniec ja bym bardzo prosił, żeby pani prezydent 

nie występowała w roli rzecznika organizacji pozarządowych, bo wielu z nas prowadzi 

również lub prowadziło takie organizacje i myśmy pani do tego nie wyznaczyli jako do 

bycia naszym rzecznikiem. Powiem więcej nie chciałbym mieć takiego rzecznika. 

Dziękuję. 

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Koalicji Obywatelskiej 

Chyba żyjemy w równoległej rzeczywistości. Pan mówi, że pana środowisko 

odżegnuje się od tego typu zachowań, po czym przekazuje kolejne miliony panu 

Bąkiewiczowi na działalność, a to przypominam w czasie organizacji organizowanej 

przez niego manifestacji 11 listopada płonęły mieszkania w Warszawie, a mimo to  

w dalszym ciągu dostaje środki miliony złotych z budżetu państwa. A więc gdzie jest 

te odcięcie się od tych środowisk, które tak bardzo pan radny Skiba potępia, bo ja tutaj 

tego niestety nie widzę, a widzę niestety tylko obłudę i pudrowanie nosa. Dziękuję 

bardzo. 

KAROL RABENDA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Zeszliśmy trochę na politykę społeczną i trochę przez przypadek to faktycznie pani 

prezydent trochę przy manipulowała tą wypowiedzią pana przewodniczącego bo to się 

odnosiło do jakby założeń polityki prowadzonej przez miasto, a nie polityki 
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prowadzonej przez organizację. Te akty agresji, które były, nie wiem chyba 2 lata temu 

i to nie tylko w stosunku do biur poselskich, ale też przecież i na ulicy ta przemoc była 

i też była pod prywatnymi mieszkaniami posłów. No to to naprawdę nie jest coś, co 

zasługuje na pochwałę, a pani prezydent no jednoznacznie opowiedziała się po tej 

stronie. Zresztą też pod tym biurem tam jakoś była. Muzeum miasta zbierało pamiątki 

po tych wydarzeniach. No jakby ja rozumiem, że miasto ma swoją, ma swój plan na 

politykę jakąś taką kulturalną, historyczną, ale to nie jest najlepsze rozwiązanie. No i 

tu jeszcze wracając do tej grupy granice, no pani prezydent, ja myślałem, że pani od 

tych pytań radnego Skiby albo ucieknie albo nie odpowie.  

No, ale jeśli pani się już faktycznie tak publicznie zadeklarowała, że to jest coś 

dobrego, to jest coś fajnego. Tak szczerze pytam, czy pani naprawdę uważa, że 

organizacja, na której eventach są hasła Straż granica Graniczna, straż Graniczna, 

mordercy, wojsko polskie dokonuje jakiejś zbrodni. To jest coś, co powinno mieć 

wsparcie w Gdańskim samorządzie w miastach, gdzie mieliśmy historię Westerplatte, 

historię pocztowców. No przecież ci żołnierze, ci strażnicy no mają swoje rodziny, mają 

swoich rodziców, matki i ojców dzieci, no są oskarżani naprawdę o poważne rzeczy 

przez jakąś organizację, która no nie mieści się w takich standardach, a my na 

autobusach ich reklamujemy. Naprawdę nie czuje pani dyskomfortu, widząc takie 

sceny, to tak szczerze. 

 

PIOTR BORAWSKI – Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Pani Przewodnicząca wysoka Rado, już nie chciałem zabierać głosu. Co prawda punkt 

nie ten, ale znaczy tego festiwalu hipokryzji. Nie Jestem w stanie znieść. Pamiętam 

całą poprzednią kadencję. Najpierw pani prezydent była szefową Klubu Platformy, 

potem ja byłem szefem Klubu Platformy. Apelowaliśmy do was na prawie każdej sesji. 

Może do Państwa trafi jednak na nazwisko Anna Kołakowska tak osoba, która została 

skazana za  bicie się z policjantami i za mówienie o tym, że posła chce na łyso 

Rzeczypospolitej golić i wy mówicie dzisiaj o tym, że Wy nie potępia liście tego całą 

zeszłą kadencję. Prosiliśmy o to, żebyście potępiali, siedzieliście w jednym łapach i 

byliście w jednym klubie, więc proszę, naprawdę nie przybierajcie się teraz te szaty 

dobrze? 

 

BEATA DUNAJEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Dziękuję bardzo daleko odeszliśmy od tematu, więc ja jeszcze tylko dokończę. 

Wicewojewoda Pomorski. Nazwisko znane Aleksander Jankowski, członek 

Stowarzyszenia Młodzieży Wszechpolskiej. Czym jest młodzież wszechpolska? Czym 

się zajmuje, jakie wyznaje poglądy? Wszyscy wiemy i ja jeszcze mam ogromną prośbę 

do was, jak się tak od wszystkiego odcinacie? To odetnijcie się  od Jacka Kurskiego, 

największego hejtera w Polsce, który prawdopodobnie jest członkiem waszej partii, 

albo przynajmniej był. I tak dzielnie was broni, a do czego doprowadził jego hejty, 

wiemy, wszyscy dziękuję bardzo i bardzo was proszę Odetnijcie się od tego. 

 

PUNKT  8 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem 

z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2021 rok. Jest to druk 1296. Komisja 

Rewizyjna opiniowała pozytywnie. Poproszę o przedstawienie opinii regionalnej Izby 

Obrachunkowej.  

- przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie opinii  
o sprawozdaniu z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2021 rok wraz z informacją  
o stanie mienia komunalnego i objaśnieniami – ref. Izabela Kuś – Skarbnik Miasta 
Gdańska;  
- Uchwała Nr 1/2022 Komisji Rewizyjnej RMG z dnia 7 czerwca 2022 r. w sprawie 
rozpatrzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu 
Miasta Gdańska za 2021 rok  – ref. Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej RMG; 
 
 
IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca Wysoka Rado postaram się jak najkrócej omówić uchwałę, 

wybierając najważniejsze elementy tego dokumentu. Uchwała numer 0,41/ P 211 /R 

/I/22 składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z 13 kwietnia 

2022 roku w sprawie opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 

2021 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego z objaśnieniami. Skład 

orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku opiniuje pozytywnie 

sprawozdanie z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2021 rok wraz z informacją  

o stanie mienia komunalnego i objaśnieniami.  W uzasadnieniu czytamy między 

innymi, że w dniu 31 marca 2022 roku wpłynęło do Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Gdańsku sprawozdanie z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2021 rok z dnia 

31 marca 2022. To jest w terminie określonym w artykule 267 ustęp 3 Ustawy  

o finansach publicznych w ramach sprawozdania przedłożona danych w zakresie 

dochodów i wydatków budżetu. Stopień zaawansowanie realizacji programów 

wieloletnich według wieloletniej prognozy finansowej 21- 50 sprawozdanie  

z wykonania planów finansowych samorządowych, instytucji kultury, informacje  

o stanie mienia komunalnego oraz sprawozdania z udzielonych ulg w roku 2021. 

Sprawozdanie opracowane w formie opisowej i tabelarycznej. Dalej w uzasadnieniu 

skład orzekający opisuje szczegółowość przedłożonego sprawozdania  

i podsumowuje tę informację stwierdzeniem tak opracowane sprawozdanie daje 

Radzie Miasta obraz zrealizowanych dochodów i wydatków budżetu, jak również 

spełnia wymagania określone w artykule 269 ustawy o finansach publicznych. Pozwala 

również ustalić, jakie zadania zostały w ciągu roku zrealizowane oraz  

w jakiej kwocie wydatki na nie poniesiono, badając pod względem  

formalno - prawnym złożone przez miasto sprawozdania między innymi o dochodach  

i wydatkach budżetowych, nadwyżce deficycie jednostki samorządu terytorialnego  

o stanie zobowiązań według tytułów dłużnych oraz gwarancji i poręczeń, jak również 

o dotacjach i wydatkach związanych z wykonaniem zadań administracji rządowej 

zleconych jednostce samorządu terytorialnego. Skład orzekający stwierdził, że zostały 

one sporządzone zgodnie z wymaganiami rozporządzenia ministra rozwoju  
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i finansów z 11 stycznia 2022 roku w sprawie sprawozdawczości budżetowej oraz 

rozporządzenia ministra finansów, funduszy i polityki regionalnej z dnia 17 grudnia 

2020 roku w sprawie sprawozdań jednostek sektora finansów publicznych  

w  zakresie operacji finansowych na podstawie powyższych sprawozdań skład 

orzekający ustalił, że dochody ogółem wykonano w kwocie 4 miliardy, 305 802 203,86 

zł. Wydatki ogółem wykonano w kwocie 4 miliardy, 166 812 607 i 64 grosze. Nadwyżka 

budżetu za dwudziesty pierwszy rok wyniosła 108 138000989 596,22 zł. Dług 

publiczny na koniec 2021 roku wyniósł miliard 66 400 97 359 i 52 grosze. Stan 

zaległości, zaległości z tytułu podatków i opłat oraz innych należności miasta na koniec 

2021  roku wyniósł 225658503,70 zł i w stosunku do stanu na koniec 2020 roku 

zmniejszył się o 2,9%. Wydając powyższą opinię, skład orzekający stwierdził, że 

wykonane na koniec roku 2021 wydatki bieżące nie przekroczyły wysokości 

wykonanych dochodów bieżących powiększonych o nadwyżkę budżetową z lat 

ubiegłych i wolne środki, co zgodne jest z wymogiem wynikającym z treści artykułu 

242 ustęp 2 ustawy o finansach publicznych. Informacja o  stanie mienia komunalnego 

miasta zawiera dane wymagane postanowieniami artykułu 267 ustęp jeden punkt 3 

wyżej wymienionej ustawy o finansach publicznych. I podsumowując analiza 

porównawcza prezentowanych danych w sprawozdaniu z wykonania budżetu z 

kwotami planowanymi w budżecie na 2021 rok oraz danymi zawarta zawartymi  

w przedłożonych sprawozdaniach budżetowych, wykazała zgodność kwot 

planowanych i wykonanych w dokumentach przedłożonych tutejszej Izbie. Dziękuję. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo pani skarbnik. Poproszę przewodniczącego Komisji Rewizyjnej 

Kazimierza Koralewskiego o przedstawienie uchwały numer 1/ 2022 Komisji 

Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska z dnia 7 czerwca 2022 roku w sprawie rozpatrzenia 

sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Miasta 

Gdańska za 2021 rok. 

 

KAZIEMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości  

Uchwała numer 1/ 2022 Komisji Rewizyjnej z dnia 7 czerwca 20 2022 roku w sprawie 

rozpatrzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 

budżetu Miasta Gdańska za 2021 rok. Uchwałę państwo otrzymaliście do wiadomości 

brzmi paragraf pierwszy Komisja po rozpatrzeniu sprawozdania finansowego w za rok 

2021 o wraz ze sprawozdaniem biegłego rewidenta z badania sprawozdania 

finansowego sprawozdania z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2021 rok wraz z 

opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku. O tym sprawozdaniu zawartą w 

uchwale numer 41 z dnia 13 kwietnia 22 roku informacji  

o stanie mienia komunalnego gminy Miasta Gdańska pozytywnie opiniuje 

sprawozdanie finansowe gminy Miasta Gdańska za rok 2021. Opinia Komisji  

z rozpatrzenia sprawozdania finansowego większością głosów pozytywnie 

zaopiniowała sprawozdanie finansowe gminy Miasta Gdańska za rok 2021. Dziękuję 

bardzo. 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przechodzimy do glosowania, druk numer 1296.  

 

Głosowanie  (druk 1296) 

Za                      21 
Przeciw             12 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1274/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
chwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz  

ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2021 rok 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 3  do niniejszego protokołu 

PUNKT 9  

AGNIESZKA OWCZRACZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Uchwała w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Gdańska  
za 2021 rok (druk 1302);  

 
 

                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
                      Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej RMG 
 

- Uchwała Nr 2/2022 Komisji Rewizyjnej RMG z dnia 7 czerwca 2022 r. w sprawie wniosku 
o udzielenie absolutorium Prezydentowi Miasta Gdańska za 2021 rok – ref. Kazimierz Koralewski 
– Przewodniczący Komisji Rewizyjnej RMG; 
- przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej; 
 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Prawa i Sprawiedliwości 

Projektu uchwały otrzymaliście państwo do wiadomości. Jest to uchwała Rady Miasta 

Gdańska w sprawie udzielenia absolutorium prezydentowi Miasta Gdańska za 2021 

rok. Brzmi ona, iż Rada Miasta Gdańska po zapoznaniu się ze sprawozdaniem 
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finansowym winy miasta za 2021 rok i sprawozdaniem biegłego rewidenta z badania 

sprawozdania finansowego tej jak w poprzedniej uchwale i z informacją o stanie mienia 

komunalnego o stanowiskiem Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska  

w sprawie udzielenia absolutorium. Udziela absolutorium prezydentowi Miasta 

Gdańska za rok 2021 podjęcie przez Radę Miasta Gdańska uchwały w sprawie 

absolutorium dla prezydenta Miasta Gdańska i jej ustawowym obowiązkiem Rada 

Miasta Gdańska po zapoznaniu się z dokumentami wymienionymi w treści paragrafu 

pierwszego uchwały. W tym z wnioskiem Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium 

prezydentowi Miasta Gdańska uznaje podjęcie niniejszej uchwały za zasadne. 

Dziękuję. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej została już przedstawienie przedstawiona. 

Czy są jakieś głosy w dyskusji? Nie widzę głosów. W takim razie przechodzimy do 

głosowania. 

Głosowanie  (druk 1302) 

Za                      21 
Przeciw             12 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1275/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
uchwała w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Gdańska  

za 2021 rok  

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 4  do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Uchwała została podjęta. Gratuluję pani Prezydent. 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Bardzo, bardzo państwu. Dziękuję i działamy dalej. Bardzo dziękuję. 
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AGNIESZKA OWCZRACZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przechodzimy do punktu dziesiątego. 

 

 

PUNKT 10 

UCHWAŁY 

 

1) w sprawie przyznania dodatkowych środków finansowych na działania statutowe 
jednostek pomocniczych Miasta Gdańska (druk 1294);  

 
                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                     Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska 

       Sylwia Betlej – Dyrektor Biura ds. Rad Dzielnic i Współpracy z Mieszkańcami 
 

         Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
 

 

SYLWIA BETLEJ – Dyrektor Biura ds. Rad Dzielnic i Współpracy  

z Mieszkańcami 

W marcu byłam z uchwałą o przyznanie dodatkowych środków dla rad dzielnic dla 

dzielnic, które w latach 2019, 20 i 21 nie wykorzystały swoich wszystkich środków 

przyznanych przez Radę Miasta. W marcu państwo podjęli uchwałę o przyznaniu 

takich środków, ale wtedy na marzec nie wszystkie Rady były jeszcze gotowe z taką 

decyzją albo nie wiedziały, na które zadania inwestycyjne chcieliby te środki 

przeznaczyć. Dlatego teraz jest projekt uchwały i prośba o przyznanie środków 

dodatkowych dla 4 dzielnic Orunia Górna, Gdańsk Południe, Wrzeszcz Górny, Wyspa 

Sobieszewska i Zaspa Młyniec. Te dzielnice te mają środki na łączną kwotę 286562 

zł. Te zadania inwestycyjne zostały  z wydziałem projektów inwestycyjnych  

z Gdańskim Zarządem Dróg i Zieleni i z Panią skarbnik przedyskutowane. Na  

4 zadania Rady chciałyby przeznaczyć środki i o to bardzo proszę o przyjęcie tej 

uchwały, bo dzięki temu Rady będą mogły przeznaczyć te środki, na które nie 

wykorzystały w poprzednich latach na inwestycje na działania jeszcze w tym roku  

i  rozpocząć i przystąpić do  realizacji swoich celów i zamierzeń. Dziękuję. 

 

Głosowanie  (druk 1294) 

Za                       32 
Przeciw               0 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LII/1276/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie przyznania dodatkowych środków finansowych na działania statutowe 

jednostek pomocniczych Miasta Gdańska 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 5  do niniejszego protokołu 

2) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 
rok (druk 1329 + autopoprawka) 

 

                        Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                               Izabela Kuś – Skarbnik Miasta Gdańska  
   Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
 

    Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                           K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                           K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 

      K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
      K. Kultury i Promocji – pozytywna 
      K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 
Izabela Kuś – Skarbnik Miasta Gdańska  
Pani Przewodnicząca Wysoka Rado postaram się sprawnie omówić uchwałę, 

posługując się też zaokrąglenia mi kwot, żeby pokazać globalne zmiany w zakresie 

dochodów i wydatków tegorocznego budżetu i zmian. I tak w zakresie zmiany 

dochodów to przedmiot przedłożonym projekcie uchwały. Dochody ogółem rosną 

89600000 zł, z czego dochody bieżące wzrastają o 87000700, a dochody majątkowe 

o 1000900. Jeśli chodzi o szczegóły, to najważniejsze pozycje wpływające na wzrost 

dochodów to wypłata dywidendy z  miejskiej spółki Gdańska Agencja Rozwoju 

Gospodarczego jest to kwota około 28 milionów złotych. Wprowadzenie do dochodów 

miasta zwrotnego Vatu w wysokości 14000200 subwencja oświatowa niemal 20 

milionów złotych, wzrost wpływów z opłat środowiskowych, 3,5 miliona złotych. 

Wprowadzamy również do budżetu odsetki, które uzyskaliśmy lokując wolne środki na 

rachunku bieżącym. Jest to kwota 1000100. Wzrost dochodów Zarządu Dróg i zieleni 

z tytułu aktualizacji opłat za zajęcie pasa drogowego i wzrost opłat za miejsca na 

cmentarzach, wzrost dochodów  miejskiego ogrodu zoologicznego  



105 
 

w związku z ze wzrostem cen biletów 1,5 miliona złotych. Dochody zarządu Transportu 

Miejskiego 8,5 miliona złotych, wynikające z ze wzrostu cen biletów, jeśli chodzi o 

dochody majątkowe, to bieżącego budżetu wprowadzamy subwencję  

w części część drogową subwencji ogólnej przeznaczono na przebudowę układu 

drogowego ulicy Budowlanych. Kwota 5000900. Środki wynikające ze zamiany 

nieruchomości z Inwest komfortem; po stronie dochodów pojawi się kwota 5000400  

z funduszu dopłat na dokapitalizowanie funduszu. Dochody, które przeznaczamy na 

dokapitalizowanie Tbs Motława kwota 1,5 miliona złotych i przeniesienie części 

dochodów unijnych w formie refundacji na kolejne lata. Kwota 11000200 w wyniku tych 

zmian albo nie powiem jeszcze o wydatkach, a później jaki to jest skutek, jeśli chodzi 

o wydatki, to wydatki ogółem rosną o 57000100 z czego wydatki bieżące  

o 61000400 wydatki majątkowe spadają o 4 miliony 300. I ta zmiana, która polega na 

tym, że dochody ogółem są wyższe w kwocie wyższej niż wydatki ogółem zmienia się 

wynik budżetu; i tak zmniejsza się wynik operacyjny 26000300 i jednocześnie 

zmniejszamy planowane zadłużenie, czyli zmniejszamy planowany nowy dług, który 

był założony w tegorocznym budżecie o 33 miliony złotych, rezygnując z emisji części 

obligacji. Jeśli chodzi o szczegóły wydatków, to najważniejsze pozycje zmieniane 

niniejszą uchwałą to wprowadzenie do budżetu po stronie wydatków 10 milionów 

złotych na obsługę długu, ponieważ cały czas regularnie wzrastają stopy procentowe, 

które skutkują na wzrost oprocentowania kredytów jakie mamy. Zmniejszamy 

planowane wydatki z tytułu poręczenia udzielonego portowi czystej energii. W związku 

z tym, że spółka spłaciła swoje zobowiązanie w zeszłym roku i nie ma potrzeby 

mrożenia  tej kwoty w bieżącym roku. Zwiększamy wydatki dla ogrodu zoologicznego 

kwotę 1000400. Dokapitalizowanie TBS Motława 1000500 czy czyli środki pochodzące 

z funduszu dopłat. W Wydziale środowiska zwiększamy wydatki  

o 1,5 miliona złotych, z czego 150000, czyli środki pochodzące ze wzrostu wpływów z 

opłat środowiskowych, idą do Gdańskiego Ogrodu Zoologicznego ,450000 zostaje w 

Wydziale Środowiska na realizację polityki ekologicznej i 900000 na podobne działania 

realizowane przez Hewelianum. Również w Hewelianum zwiększamy plan wydatków 

o milion, 400 środki pochodzą  ze zwrotnego Vatu, który omawiałam na etapie  wzrostu 

dochodów bieżących. W  zarządzie Transportu Miejskiego zwiększa się plan wydatków 

o kwotę łącznie 24116000 zł, z czego 2,5 miliona złotych to wydatki na zakup usług 

przewozowych realizowanych przez przedsiębiorstwo wielobranżowe B Tur i pozostałe 

środki, czyli 20000600 na realizację zadań  

z zakresu transportu zbiorowego. Ta zmiana ma również związek ze zwrotnym  

Vat-em, który wpływa na  dochody i przeznaczamy te środki na wydatki. Pozostałe 

wydatki, jeśli chodzi o szczegóły, to wzrost wydatków bieżących w Wydziale edukacji 

o równowartość subwencji oświatowej i korekta wydatków inwestycyjnych w taki 

sposób, że łącznie wydatki inwestycyjne spadają o 10317000 zł i ma na to wpływ 

wzrost wydatków na rozbudowę ulicy Budowlanych. Środki pochodzące z subwencji, 

wzrost wydatków na dodatku na zadania realizowane przez na zadanie inwestycyjne 

w związku z wprowadzeniem dodatkowych środków omawianych w poprzedniej 

uchwale kwota 286562 zł i korekta harmonogramu realizacji inwestycji w bieżącym 

roku zmniejszamy wydatki o kwotę 16,5 miliona złotych, przenosząc te wydatki na lata 

2023-24 szczegółowo omówione zmiany są uzasadnieniu do przedłożonego druku 

uchwały. Jeśli chodzi o autopoprawkę jest kilka zmian to co zwykle, czyli  

w związku z podjęciem zarządzeniami prezydenta zmieniającymi dochody i wydatki 

aktualizujemy poziom dochodów i wydatków. Te zarządzenia to najczęściej środki 
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wprowadzane na podstawie decyzji wojewody. Głównie wprowadzamy środki na 

pomoc obywatelom Ukrainy. Ponadto zwiększamy dochody i wydatki w wysokości 

4500zł. w związku z otrzymaniem środków z Funduszu Przeciwdziałania COVID 19  

z przeznaczeniem na dopłaty do czynszu. Jest to wydatek realizowany przez Gdańskie 

Centrum Świadczeń. Zmniejszamy dochody i wydatki w wysokości 288748 zł, 

ponieważ dostaliśmy aktualizację wysokości subwencji oświatowej właśnie o tę kwotę, 

czyli zmniejszamy zarówno dochody, jak i wydatki. Korygujemy tak naprawdę kwoty 

wprowadzane drukiem podstawowym ,przenosimy 372075 zł między działami 900 a 

925 z przeznaczeniem dla Gdańskiego ogrodu Zoologicznego na budowę wolier dla 

zioborożców afrykańskich oraz  żbików. Przenosimy kwotę 10000 zł  

z przeznaczeniem na świadczenia dla usamodzielnionych tych wychowanków 

placówek opiekuńczo wychowawczych oraz zwracamy do rezerwy ogólnej kwoty 

100000 zł w związku z refundacją środków z nagrody otrzymanej w ramach konkursu 

gmina na medal ;szczepimy się w celu rozszerzenia działań na rzecz ochrony 

mieszkańców przed zakażeniem SARS Cov 2. I to by było wszystko z mojej strony 

dziękuję. 

Głosowanie  (druk 1329+ autopoprawka) 

Za                        19 
Przeciw               6 
Wstrzymało się  4 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1277/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 rok 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 6  do niniejszego protokołu 

3) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska (druk 1330 + autopoprawka); 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

         Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
                   Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

 

    Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                           K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
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                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                           K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                           K. Edukacji – pozytywna 

      K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
      K. Kultury i Promocji – pozytywna 
      K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 
 
Izabela Kuś – Skarbnik Miasta Gdańska  
Gro zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej to skutki wprowadzenia zmian  

w tegorocznym budżecie. I tak w załączniku numer jeden do wieloletniej prognozy 

finansowej aktualizowana jest wysokość dochodów, wydatków planowanego długu 

oraz wyniku budżetu zgodnie z kwotami, jakie mówiłam przy okazji omawiania zmian 

w budżecie; dodatkowo zmienia się wysokość dochodów bieżących realizowanych  

w związku z projektami miękkimi. I tak w 2022 roku zwiększa się plan dochodów  

o 1843000 zł. W 2023 dochody wzrastają o 517000 zł. Równocześnie dokonuje się 

zmian w dochodach majątkowych na realizację zadań majątkowych, dla których 

prognozuje się otrzymanie środków z Unii Europejskiej i w bieżącym roku zmniejszamy 

dochody w kwocie 10988000 zł, odtwarzając je 2023 roku, jednocześnie zwiększając 

planowane dochody w ramach gdańskiego projektu komunikacji miejskiej wzrostu ze 

wzrost w związku ze wzrostem dofinansowania tego projektu. Po stronie wydatków 

dokonujemy zmian w przedsięwzięciach.  

W uzasadnieniu wymienione są projekty miękkie, które konsumują zwiększone 

dochody i i te dochody pojawiają się w wydatkach. W projekcie inwestycyjnym budowa 

węzłów integracyjnych Gdańsk Rębiechowo oraz Gdańsk Osowa zwiększa się limit 

wydatków w 2022 roku o kwotę 86035 zł. W związku ze zwiększeniem dofinansowania 

przyznanego dla partnera projektu gminy Żukowo. W Gdańskim projekcie komunikacji 

miejskiej etap (4 a) wzrastają wydatki o kwotę zwiększonego dofinansowanie, czyli 14 

milionów złotych i to dofinansowanie jest przeznaczone na do kwalifikowanie 

zakupionych wcześniej tramwajów i te tramwaje będą elementem projektu unijnego, 

uzyskując wsparcie unijne oraz zwiększamy planowane wydatki  

o 10 milionów złotych na pokrycie kosztów wypłaty odszkodowań wydany w ramach 

decyzji ZRID w ramach tego projektu. Kompleksowa modernizacja energetyczna 

budynków oświatowych w 2023 roku zwiększamy wydatki o 13050000 zł. W związku 

z aktualizować aktualizacją wartości projektu po rozstrzygnięciu przetargów został  

jeden projekt oczekujący na oferty wykonawców. Przesuwamy 9967000 złotych  

z bieżącego roku na przyszły w ramach projektu unijnego systemu gospodarowania 

wodami opadowymi na terenach miejskich. Etap trzeci. Zwiększamy limit wydatków 

2023 roku o 3 miliony złotych z przeznaczeniem na wykończenie i doposażenie 

budynku Kunsztu Wodnego. Modernizacja nawierzchni dróg na terenie Gdańska 

2050000 zł przenosimy z roku 2022 na rok 2024 utrzymujący wartość przedsięwzięcia 

w niezmienionej wysokości. Nowa infrastruktura gastronomii  

w Gdańskim Ogrodzie Zoologicznym zwiększamy wartość przedsięwzięcia o 915000 

zł. Jest to jest to koszt robót dodatkowych i zamiennych, który pozwoli na zakończenie 

projektu w bieżącym roku i w wymaganym czasie.  Rewaloryzacja ulicy, Długa, Długi 

Targ 107200 zł. Plan na bieżący rok zwiększamy w związku  

z wykonaniem nieprzewidzianych niezbędnych robót. Ulica została zrealizowana. Ten 

koszt domknie finansowanie tego przedsięwzięcia. Przenosimy 5000200  
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z bieżącego roku na rok kolejny  w ramach realizowanego i kontynuowanego projektu 

rozbudowa ulicy Kartuskiej. Będzie to kolejny etap kończony w przyszłym roku.  

I wprowadzamy nowe przedsięwzięcia. Pierwsze to Gdański Fundusz Filmowy środki 

w pełnej kwocie były zabezpieczone w bieżącym roku w związku z tym, że 

finansowanie rozkłada się na rok bieżący i przyszły w bieżącym roku pozostawiamy 

kwotę 746000 zł w 2023 zabezpieczamy 400000 zł, jednak…. 

 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Proszę państwa, radnych, zróbmy tak 5 minut przerwy po 5 minutach przerwy pani 

Skarbnik dokończy referowanie, bo musimy naprawić elektrykę.  

 

Izabela Kuś – Skarbnik Miasta Gdańska  
Powrót po przerwie. Zatrzymałam się na omawianiu nowego przedsięwzięcia Gdański 

Fundusz Filmowy. Jak powiedziałam w 2 najbliższych w tym i w przyszłym roku 

pojawiają się kwoty na realizację tego projektu i tym samym dajemy początek temu 

projektowi być może w lata na lata kolejne. Ostatnie przedsięwzięcie Gdański model 

dostępnej szkoły projekt, który uzyskał dofinansowanie unijne i zabezpieczając wkład 

własny na poziomie 919000 zł, pozyskaliśmy 1000350 w ramach realizacji celu 

testowany będzie model dostępnej szkoły, który wyznacza standardy w obszarach 

dostęp architektonicznej w wymiarze technicznym, edukacyjnym oraz społecznym,  

a także w zakresie organizacji szkoły i procedur. Jeśli chodzi o omawianie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej dróg podstawowy, to to tyle i skutki zmian wprowadzonych 

autopoprawką do budżetu. W ramach  przedsięwzięcia, budowa rewitalizacja fontann 

na terenie Gdańska zmniejszamy środki w kwocie 372000zł przeznaczając je na 

inwestycje w ogrodzie zoologicznym. I aktualizujemy wydatki  

i dochody jako skutek wprowadzonych autopoprawką zmian. I tutaj  żartobliwie awaria 

sprzętu przypomniała mi o tym, że nie wspomniałam, że do bieżącego budżetu w 

ramach zmian w budżecie wprowadzamy 708000 zł przeznaczonych na przebudowę 

instalacji teletechnicznej i elektrycznej w wybranych pomieszczeniach budynku 

Nowego Ratusza. Więc być może już te awarie się nie będą powtarzały? Dziękuję. 

 

Głosowanie  (druk 1330+ autopoprawka) 

Za                         21 
Przeciw                 5 
Wstrzymało się    6 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1278/22 
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   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Gdańska 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 7  do niniejszego protokołu 

4) w sprawie zaciągnięcia długoterminowej pożyczki w Narodowym Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie na sfinansowanie 
planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska (druk 1304);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

         Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
                   Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
   K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
  K. Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna 

 
IZABELA  KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Przedmiotem uchwały jest zaciągnięcie pożyczki w Narodowym Funduszu Ochrony 

Środowiska w kwocie 1000639 tys. 678 zł z przeznaczeniem na finansowanie projektu 

punkty selektywnego zbierania odpadów komunalnych przy ulicy Hynka  

i ulicy Uczniowskiej 2. Kredyt planujemy zaciągnąć 2024 roku. Wypłata będzie 

odbywała się przez 25 lat do 2039 roku. I uruchomienie pożyczki wiąże się  

z równoległym pozyskaniem dofinansowania unijnego na realizację powyższego 

projektu pożyczka wraz z finansowaniem dotacyjny m bez zwrotnym jest elementem 

montażu finansowego dla tego projektu. Dziękuję. 

 

Głosowanie  (druk 1304) 

Za                          33 
Przeciw                  0 
Wstrzymało się     0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1279/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  
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w sprawie zaciągnięcia długoterminowej pożyczki w Narodowym Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie na sfinansowanie planowanego 

deficytu budżetu Miasta Gdańska 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 8  do niniejszego protokołu 

5) zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 
finansowej jednostce samorządu terytorialnego celem prowadzenia wspólnej 
polityki kulturalnej Miasta (druk 1333);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

         Aleksandra Dulkiewicz - Prezydent Miasta Gdańska 
                   Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 

 

Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 
   K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

BARBARA FRYDRYCH – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 

W kwietniu bieżącego roku wyrazili państwo zgodę na udzielenie pomocy finansowej 

województwu pomorskiemu celem prowadzenia wspólnej polityki kulturalnej i miasta. 

2 tygodnie temu Marszałek Województwa Pomorskiego zwrócił się z prośbą  

o zmianę zakresu rzeczowego podjętej uchwały. Prosi o zmianę zadania 

realizowanego przez Teatr Wybrzeże. Zadanie miało polegać na przygotowaniu 

premiery  Holsztyński Juliusza Słowackiego. Obecnie pan dyrektor proponuje 

przygotowanie premiery Koło sprawy Bożej Konrada Hela. Zmiana ta nie wpływa na 

wysokość udzielonej pomocy finansowej. Prezydent prosi o podjęcie uchwały. 

Dziękuję bardzo. 

Głosowanie  (druk 1333) 

Za                           21 
Przeciw                  0 
Wstrzymało się     12 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1280/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  
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zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy finansowej 

jednostce samorządu terytorialnego celem prowadzenia wspólnej polityki kulturalnej 

Miasta 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 9  do niniejszego protokołu 

6) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Gdańska (druk 
1303);  

 
 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

            Cezary Śpiewak-Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej 
 

Komisja wiodąca: K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
 
         Prezydent Miasta Gdańska – nie wnosi uwag 

 

 

CEZARY ŚPIEWAK- DOWBÓR- Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej 

Jest to druk, który w zasadzie już takim ujęciu merytorycznym omawialiśmy na sesji 

kilka miesięcy temu. Dotyczy on zmiany w statucie Miasta Gdańska zmiany, która 

charakter powiedziałbym czysto techniczny z jednej strony to znaczy wynika  

z przepisów ustawowych co do reguł dotyczących Młodzieżowej Rady Miasta 

Gdańska, natomiast i Rady Seniorów. Natomiast co jest ważne łącznie z tym w tym 

druku jest propozycja, aby dać narzędzie w statucie Miasta Gdańska do zmiany granic 

jednostek pomocniczych. My tutaj oczywiście nie przesądzamy jakiś konkretnych 

zmianach pomiędzy konkretnymi jednostkami pomocniczymi, ale wprowadzamy 

narzędzie do zmiany granic jednostek pomocniczych, ponieważ przy dzisiejszym 

brzmieniu statutu o zachodziłaby wątpliwość, czy ewentualne nawet minimalne zmiany 

granic nie musiałyby być w taki sposób, że jednostka pomoc się zostałaby 

zlikwidowana i założono. No bo on był z nowymi granicami. Tutaj ten problem 

całkowicie rozwiązujemy, dając taką, dając taką możliwość ten druk chciałem tylko 

zwrócić uwagę, że wcześniej uchwalony jako projekt do przedłożenia Prezesowi Rady 

Ministrów prezes Rady Ministrów, mimo tego, że druk był tutaj przy pomocy naszej 

wewnętrznej pomocy prawnej, bardzo skrupulatnie przygotowywane prezes Rady 

Ministrów wskazał kilka swoich takich. No nazwałbym to technicznych uwag, jak też 

była ze strony Prezesa Rady Ministrów i wątpliwość co do tego, czy to powinien być 

akt prawa miejscowego, jakby nie polemizując z tym, po prostu przyjęliśmy te uwagi 

Prezesa Rady Ministrów wdrażającej do tego druku. Także tutaj jest już ten kształt, 

który został uzgodniony przez Prezesa Rady Ministrów, włącznie z wprowadzeniem 

tych technicznych uwag. Bardzo dziękuję. 
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Głosowanie  (druk 1303) 

Za                            32 
Przeciw                   0 
Wstrzymało się      0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1281/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu Miasta Gdańska 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 10  do niniejszego protokołu 

7) w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
Piecki Migowo – rejon sądu przy ulicy Piekarniczej w mieście Gdańsku (druk 
1301);  

 
                        Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                        Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

                       Edyta Damszel-Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

 

Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

 

EDYTA DAMSZEL- TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska przedstawiła projekt uchwały wraz  

z uzasadnieniem. 

 

Głosowanie  (druk 1301) 

Za                             27 
Przeciw                     0 
Wstrzymało się        6 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LII/1282/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Piecki 

Migowo – rejon sądu przy ulicy Piekarniczej w mieście Gdańsku 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 11  do niniejszego protokołu 

8) punkt zdjęty z obrad  

 

9) w sprawie wyrażenia woli objęcia akcji w podwyższonym kapitale zakładowym 
spółki Międzynarodowe Targi Gdańskie Spółka Akcyjna z siedzibą w Gdańsku 
(druk 1313);  

 
                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                      Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

                     Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 

 

         Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                 K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI – Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Drukiem numer 1313 wnosimy o wyrażenie woli objęcia akcji w podwyższonym 

kapitale zakładowym spółki Międzynarodowe Targi Gdańskie  z siedzibą w Gdańsku. 

Podwyższony kapitał zakładowy ma być objęty wkładem niepieniężnym w postaci 

prawa własności, 2 działek 2 nieruchomości. Które państwo macie wymienione  

w paragrafie pierwszym 2:00 A i B; chwałę  nieruchomości należą do gminy Miasta 

Gdańska są zlokalizowane w Gdańsku Letnicy w najbliższym sąsiedztwie między 

siedzibą Międzynarodowych Targów Gdańskich, czyli Amber Expo przy ulicy Żaglowej. 

Po prostu rozwoju spółki planów, które spółka chce tam zrealizować. Prezydent wnosi 

o uchwalenie projektu uchwały. 

 

Głosowanie  (druk 1313) 

Za                             32 
Przeciw                     0 
Wstrzymało się        0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1283/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia akcji w podwyższonym kapitale zakładowym spółki 

Międzynarodowe Targi Gdańskie Spółka Akcyjna z siedzibą w Gdańsku 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 12  do niniejszego protokołu 

10) w sprawie zatwierdzenia wniosku Prezydenta Miasta Gdańska o udzielenie 
Gminie Miasta Gdańska wsparcia ze środków Rządowego Funduszu Rozwoju 
Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów w Towarzystwie 
Budownictwa Społecznego „Motława” spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością (druk 1308);  

 
                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                      Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska                 

        Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

       Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
               K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Pozwolę sobie zreferować 2 kolejne druki, ponieważ one dotyczą właśnie 

pozytywnego zaopiniowania  wniosku prezydentem Miasta Gdańska do krajowego 

zasobu nieruchomości. Chodzi o możliwość uzyskania do 10%  kosztów inwestycji. No 

i teraz druk 1308 dotyczy inwestycji przy ulicy Piotrkowskiej 64. Tutaj łączna wartość 

inwestycji to 9573000. Planujemy uzyskać zwrot z funduszu to opłat  

w wysokości 7000300. Zwrot 10%  z krajowego zasobu nieruchomości 957000, czyli 

rzeczywisty wkład miasta w tą inwestycję to będzie 767000. Dodatkowo montaż 

finansowy zostaje uzupełniany, uzupełniony kredytem zaciągniętym przez  

TBS Motława wysokości 475000. Jeżeli chodzi o kolejne druk, to tutaj podobnie  

w prośbę o zatwierdzenie wniosku prezydent o możliwość uzyskania finansowania do 

10% i jest to inwestycja dotycząca nieruchomości przy Człuchowskiej 27. I tutaj łączna 

wartość inwestycji to jest 21 milionów środki własne Miasta Gdańska 12 milionów, z 

czego uzyskamy zwrot w wysokości 10600000. Środki z Rządowego Funduszu 

Rozwoju mieszkalnictwa to jest kwota 2 miliony142 tys. Partycypacja najemców 15 

procentowa to jest 3000213. Dziękuję bardzo. 
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Głosowanie  (druk 1308) 

Za                             32 
Przeciw                     0 
Wstrzymało się        0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1284/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie zatwierdzenia wniosku Prezydenta Miasta Gdańska o udzielenie Gminie 

Miasta Gdańska wsparcia ze środków Rządowego Funduszu Rozwoju 

Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów w Towarzystwie Budownictwa 

Społecznego „Motława” spółka z ograniczoną odpowiedzialnością 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 13  do niniejszego protokołu 

11) w sprawie zatwierdzenia wniosku Prezydenta Miasta Gdańska o udzielenie 
Gminie Miasta Gdańska wsparcia ze środków Rządowego Funduszu Rozwoju 
Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów w Towarzystwie 
Budownictwa Społecznego „Motława” spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością (druk 1309);  

 
                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                      Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

                     Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 

 

      Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
              K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

Głosowanie  (druk 1309) 

Za                             32 
Przeciw                     0 
Wstrzymało się        0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LII/1285/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie zatwierdzenia wniosku Prezydenta Miasta Gdańska o udzielenie Gminie 

Miasta Gdańska wsparcia ze środków Rządowego Funduszu Rozwoju 

Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów w Towarzystwie Budownictwa 

Społecznego „Motława” spółka z ograniczoną odpowiedzialnością 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 

12) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Towarzystwo Budownictwa Społecznego „Motława” Spółka  
z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 1310);  

 
                                Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                         Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

                                Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

         Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                 K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI – Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Pani przewodnicząca tuję sobie. Pozwolę też zreferować druk 1310 i 1311, bo one są 

właśnie też podobne. Chodzi o dokapitalizowanie spółki TBS Motława po już 

rozpatrzeniu pozytywnym wniosku przez krajowy zasób nieruchomości i tutaj kwoty już 

wpłynęły na konto miasta i mamy 6 miesięcy, żeby takie dokapitalizowanie właśnie 

dokonać. Pierwszy druk 1310 dotyczy nieruchomości inwestycji przy ulicy 

Piotrkowskiej 64 łączna wartość inwestycji to  8500000. Środki własne Miasta Gdańska 

to jest 8 milionów, w tym zwrot z funduszu dopłaty 7000200 i 10% zwrot  

z Rządowego Funduszu Rozwoju Mieszkalnictwa. Kolejne  druk 1311 dotyczy  

inwestycji przy ulicy Niecałej 9. Łączna wartość inwestycji 6561000 środki własne 

miasta to jest 4 miliony 200. Zwrot z funduszu dopłat 3mln500, 10% zwrotu  

z Rządowego Funduszu Rozwoju mieszkalnictwa.  

 

Głosowanie  (druk 1310) 

Za                             32 
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Przeciw                     0 
Wstrzymało się        0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1286/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Towarzystwo 

Budownictwa Społecznego „Motława” Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  

z siedzibą w Gdańsku 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

13) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Towarzystwo Budownictwa Społecznego „Motława” Spółka  
z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 1311);  

 
                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
                             Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

      Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
              K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

Głosowanie  (druk 1311) 

Za                             31 
Przeciw                     0 
Wstrzymało się        0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1287/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  
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w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Towarzystwo 

Budownictwa Społecznego „Motława” Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  

z siedzibą w Gdańsku 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 

14) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Gdańska Infrastruktura Społeczna Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  z 
siedzibą w Gdańsku (druk 1312);  

                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
                             Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

     Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                       K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 
PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Uchwała dotyczy dokapitalizowania naszej miejskiej spółki, która realizuje gdańskie 

programy mieszkalnictwa społecznego. I tutaj chcielibyśmy dokapitalizować spółkę 

wysokości 1000600 zł. Na budowę budynku z 24 lokalami ze wsparciem przy ulicy 

Kolorowej chcemy wykorzystać model, który już jest realizowany przy Dolnych 

Młynach i w ramach tej inwestycji chcielibyśmy również uzyskać 80% zwrotu  

z funduszu dopłat z Banku Gospodarstwa Krajowego. Dziękuję. 

 

Głosowanie  (druk 1312) 

Za                             32 
Przeciw                     0 
Wstrzymało się        0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1288/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  
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w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańska Infrastruktura 

Społeczna Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  

z siedzibą w Gdańsku 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

15) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym spółki Port Lotniczy Gdańsk Spółka z o.o. z siedzibą w Gdańsku  
(druk 1314);  

 
                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
 Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej 
 

    Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI – Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Bardzo podobna sytuacja  z Międzynarodowych Targów Gdańskich przenosimy się do 

portu lotniczego Gdańsk. Również proponujemy drukiem 1314, aby podwyższyć 

kapitał zakładowy tylko w tym wypadku mówimy o udziałach  akcjach. Chodzi o sieć 

40 akcji o kapitale zakładowym w kwocie 7400000 zł. Całość obejmuje i pokrywa gmina 

Miasta Gdańska wkładem niepieniężnym w postaci prawa własności do nieruchomości 

położonej w Gdańsku mają państwo określone, które to są działki, działki są w 

najbliższym sąsiedztwie portu lotniczego Gdańsk i co istotne, jeżeli wysoka Rada 

zgodzi się na tą operację, to udziały w spółce, jeżeli chodzi o naszą gminę zwiększy 

się z  procentowy udział naszej gminy zwiększy się z 33,63% do  

35 -41. Prezydent wnosi o uchwalenie tej uchwały. 

Głosowanie  (druk 1314) 

Za                              29 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         1 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1289/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  
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w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

spółki Port Lotniczy Gdańsk Spółka z o.o. z siedzibą w Gdańsku 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu 

16) zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia wieloletniego 
programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Miasta Gdańska 
na lata 2020-2024 (druk 1335);  

 
         Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
                             Olga Goitowska – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
 

    Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
          K. Rodziny i Polityki Społ. - pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI – Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Pozwolę sobie zreferować 2 kolejne uchwały, ponieważ one dotyczą tej samej zmiany 

tutaj chcielibyśmy zaproponować wydłużenie okresu zwolnienia z opłat czynszowych 

w ramach realizacji programu lokal za remont. Obecnie ten okres wynosi 12 miesięcy. 

Proponujemy wydłużyć go do okresu 24 miesięcy. Chcemy tym samym, jakby 

odpowiedzieć na wzrost cen materiałów budowlanych i usług budowlanych, żeby 

jeszcze bardziej zachęcić potencjalnych przyszłych najemców lokali komunalnych. Do 

tej pory w ramach realizacji tego programu od roku 2020  mieszkanie uzyskało 66 

gdańskich rodzin. Kolejną edycję w tym roku chcielibyśmy uruchomić 5 Września. Do 

tej edycji kolejny zostanie zaproszony zaproszonych 192 rodziny, które się kwalifikują 

na lokal komunalny.  

EMILIA LODZIŃSKA – Radna Koalicji Obywatelskiej 

Panie prezydencie, pytanie krótkie, okres 24 miesięcy. Oczywiście słuszna zmiana 

bardzo potrzebna, bo te remonty się przedłużają. Natomiast czy te zwolnienie będzie 

obejmowało bez względu na okres trwania tego remontu? Czy będziecie będzie jakaś 

kontrola ze strony urzędu, że na przykład jeżeli remont najemca stąd, czy  

w przeciągu 18 miesięcy to tylko przez 18 miesięcy, czy  te 24 to jest taki stały okres, 

gdzie te obniżki będą. 

 

PIOTR KRYSZEWSKI – Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 
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Okres 24 miesięcy to jest wymiar kwotowy, za które właśnie w ich i w ramach tej kwoty 

najemca jest właśnie zwolniony. Jeżeli ukończy remont szybciej, to dalej to zwolnienie 

właśnie obejmy obejmuje okres 24 miesięcy. 

Głosowanie  (druk 1335) 

Za                               32 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1290/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia wieloletniego 

programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Miasta Gdańska na lata 

2020-2024 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu 

17) zmieniająca uchwałę w sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych 
wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Gdańska oraz 
zasad udzielania pomocy w wynajęciu lokali mieszkalnych w zasobach 
Towarzystw Budownictwa Społecznego (druk 1336);  

 
         Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
                             Olga Goitowska – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
 

    Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
          K. Rodziny i Polityki Społ - pozytywna 

 
Głosowanie  (druk 1336) 

Za                               33 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1291/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę w sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych 

wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Gdańska oraz zasad 

udzielania pomocy w wynajęciu lokali mieszkalnych w zasobach Towarzystw 

Budownictwa Społecznego 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu 

18)zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie wprowadzenia                                             
programu restrukturyzacji należności pieniężnych mających charakter 
cywilnoprawny przypadających Gminie Miasta Gdańska - Gdańskim 
Nieruchomościom samorządowemu zakładowi budżetowemu z tytułu najmu lub 
bezumownego korzystania z lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu 
Gminy Miasta Gdańska, komórek, garaży oraz gruntów administrowanych przez 
Gdańskie Nieruchomości - samorządowy zakład budżetowy, a nie 
wykorzystywanych do prowadzenia działalności gospodarczej (druk 1334);  

 
         Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
                             Olga Goitowska – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 

   Komisja wiodąca: K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

 

PIOTR KRYSZEWSKI – Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

W listopadzie do roku 2020 przyjmowaliśmy programy restrukturyzacji zadłużenia. 

Mieszkańcy mieli możliwość składania wniosków do czerwca tego roku i potem okresie 

jesteśmy w stanie podsumować działania tego programu. Łącznie zostało złożonych 

przez mieszkańców 417 wniosków, z czego pozytywnie rozpatrzono  

i podpisano porozumienia z ponad 100 rodzinami na kwotę 4 milionów złotych. 70 

porozumień zostało podpisane na jednorazową spłatę 42 na spłatę ratalną w ramach 

jednorazowej spłaty udało się uzyskać 917000. Co ważne, 85% uczestników programu 

to byli dłużnicy, wobec których wcześniej jest twierdzono bezskuteczne. Tą egzekucję 

komorniczą średnia  wysokość zadłużenia, które zostały podpisywane 37000 i te 
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wyniki skłoniły też do nas, żeby zaproponować państwu wydłużenie obowiązywania 

tego programu o kolejny rok.  

 

Głosowanie  (druk 1334) 

Za                               32 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1292/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie wprowadzenia                                             

programu restrukturyzacji należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny 

przypadających Gminie Miasta Gdańska - Gdańskim Nieruchomościom 

samorządowemu zakładowi budżetowemu z tytułu najmu lub bezumownego 

korzystania z lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta 

Gdańska, komórek, garaży oraz gruntów administrowanych przez Gdańskie 

Nieruchomości - samorządowy zakład budżetowy, a nie wykorzystywanych do 

prowadzenia działalności gospodarczej 
 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu 

19)w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 
rolników i ich domowników oraz uchwalenia Regulaminu określającego zasady 
prowadzenia handlu (druk 1328);  

        Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                            Piotr Kryszewski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Łukasz Kłos – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
 

    Komisja wiodąca: K. Samorządu I Ładu Publ. – pozytywna 
                      K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 
          K. Rodziny i Polityki Społ. - pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI – Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 
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Szanowni Państwo, w ramach realizacji uchwały chcielibyśmy wyznaczyć miejsce do 

handlu w piątki, soboty przez rolników i ich domowników i tutaj proponujemy 

utworzenie takiego zielonego targowiska przy ulicy Gościnnej. Możliwość handlu 

będzie się odbywała w piątek i w sobotę od godziny 6:00 do 15:00 wstępnie planujemy 

przekazać 10 miejsc postojowych. Będzie to program pilotażowy, który będzie 

realizował GZDiZ. Chcemy, chcemy go zrealizować od razu po wejściu  

w życie uchwały, czyli po 14, czyli jeszcze w tym okresie letnim, dziękuję. 

 

Głosowanie  (druk 1328) 

Za                               32 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1293/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez 

rolników i ich domowników oraz uchwalenia Regulaminu określającego zasady 

prowadzenia handlu 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu 

 

 

 

20)w sprawie uchwalenia Regulaminu udzielania pomocy materialnej  
o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie miasta Gdańska 
(druk 1325 + autopoprawka);  

 
                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska 
 Edyta Zaleszczak-Dyks – p.o. Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń 
 

    Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
          K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
 
 

EDYTA ZALESZCZAK - DYKS – p.o. Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń 
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Projekt uchwały dotyczy zmiany regulaminu udzielania pomocy materialnej  

o charakterze socjalnym dla uczniów są to świadczenia realizowane w oparciu  

o regulacje ustawy o systemie oświaty. Zmiany Regulaminu dotyczą wprowadzenia 

nowych progów dochodowych, od których będzie uzależniona miesięczna wysokość 

stypendium szkolnego. Oczywiście podstawą przyznania świadczenia jest spełnienie 

przez rodzinę ucznia kryterium dochodowego określonego w tym przypadku  

w ustawie o pomocy społecznej od stycznia bieżącego roku wynoszącego 600 zł  

X 1 członka rodziny projekt uchwały zakłada 2 wartości stypendium szkolnego  

w zależności od wysokości dochodów rodziny ucznia proponujemy, aby uczeń, którego 

rodzina posiada miesięczny dochód w przeliczeniu na jedną osobę, a nie 

przekraczający 50% kryterium dochodowego otrzymywał wyższą kwotę stypendium 

od 100 do 200% kwoty zasiłku rodzinnego wskazanego w ustawie o świadczeniach 

rodzinnych, a wynoszącego 124 zł. Natomiast uczeń, którego rodzina posiada 

miesięczny dochód przekraczający 50% kryterium dochodowego, otrzymywałby 

niższą kwotę stypendium szkolnego od 80 do 160% kwoty. Wymiana wymienionego 

przeze mnie zasiłku rodzinnego. Dodatkowo w regulaminie wprowadzamy informacje 

o obowiązujących terminach składania wniosków odrębnie dla szkół, których zajęcia 

dydaktyczne rozpoczynają się we wrześniu. Termin na złożenie wniosków do 15 

września dla słuchaczy kolegiów, pracowników służb społecznych do piętnastego 

października i termin dla uczniów i słuchaczy szkół, których zajęcia dydaktyczne 

rozpoczynają się w lutym, to 15 lutego. Proponujemy również wydłużenie terminu 

przedkładania do rozliczenia dokumentów, na podstawie których następna refundacja 

poniesionych wydatków, a ten termin to 30 czerwca danego roku szkolnego.  

 

Głosowanie  (druk 1325+ autopoprawka) 

Za                               33 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1294/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie uchwalenia Regulaminu udzielania pomocy materialnej o charakterze 

socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie miasta Gdańska 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu 

21)zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej pod nazwą 
Gdańskie Centrum Świadczeń i nadania statutu jednostce oraz upoważnienia 
Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń do załatwiania indywidualnych spraw 
w zakresie dodatków energetycznych oraz świadczeń pomocy materialnej  
o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie miasta Gdańska 
(druk 1326);  

 
                            Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

 Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska 
 Edyta Zaleszczak-Dyks – p.o. Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń 
 

    Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 
          K. Polityki Gosp. i Morskiej – pozytywna 

K. Edukacji – pozytywna 

 

EDYTA ZALESZCZAK - DYKS – p.o. Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń 

Projekt uchwały dotyczy zmiany statutu Gdańskiego Centrum Świadczeń w zakresie 

uaktualnienia przedmiotu działalności centrum, a także przyjęcia w bieżącym roku 

kolejnego zadania. Gdańskie Centrum Świadczeń zostało powołane do kompleksowej 

obsługi mieszkańców Gdańska w zakresie wypłaty świadczeń na rzecz dzieci rodzin 

osób z niepełnosprawnościami uczniów. Są te zadania zarówno zlecone gminie z 

zakresu administracji rządowej a także zadania własne gminy  

w minionym okresie Gdańskie Centrum Świadczeń przyjmowało systematycznie do 

realizacji nowe zadania, o które zostaje uzupełniony w procedowanej uchwale 

przedmiot działalności centrum z przedmiotu działalności centrum zostaje wykreślone 

zadanie dotyczące realizacji rządowego programu Rodzina 500 plus, które  

w bieżącym roku zostało przekazane do Zakładu Ubezpieczeń Społecznych. Projekt 

uchwały przewiduje również przejęcie przez centrum nowego zadania, które będzie 

współgrało z Gdańskimi nieruchomościami. A będzie ono dotyczyło weryfikacji 

dochodów najemców lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy 

Miasta Gdańska. Zadanie to wynika z ustawy o ochronie praw lokatorów  

i mieszkaniowym zasobie gminy, zgodnie z którym najemcy, którzy zawarli z gminą 

umowę najmu lokali mieszkalnych, mają obowiązek składania deklaracji o wysokości 

dochodu. Te deklaracje będą składane w Gdańskim Centrum Świadczeń, które będzie 

odpowiedzialne za gromadzenie dokumentacji, weryfikację dochodów gospodarstwa 

domowego najemcy, a skompletowane dokumenty zostaną przekazane do Gdańskich 

Nieruchomości w celu ustalenia poziomu czynszu proszę o przyjęcie uchwały. 

 

Głosowanie  (druk 1326) 

Za                               32 
Przeciw                      0 
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Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1295/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej pod nazwą 

Gdańskie Centrum Świadczeń i nadania statutu jednostce oraz upoważnienia 

Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń do załatwiania indywidualnych spraw  

w zakresie dodatków energetycznych oraz świadczeń pomocy materialnej  

o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie miasta Gdańska 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu 

22)zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia 
Szczegółowego Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 
2022 (druk 1331);  

 
                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                             Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska 
 Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
 

    Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

IZABELA CHORZELSKA – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

Proszę o przyjęcie uchwały zmieniającej uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 

przyjęcia szczegółowego gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 

alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii dla gminy Miasta Gdańska na rok 

2022. Główna zmiana wynikająca z tejże z tego druku to zwiększenie budżetu na to 

zadanie o 500000 zł, będące konsekwencją zebranych opłat koncesyjnych  

w pierwszym okresie, czyli do końca marca bieżącego roku. Środki, które w ten sposób 

zwiększają budżet. Zadania w części przeznaczone są na podniesienie kosztów zadań 

już realizowanych, a w części wejdą do rezerwy. Na zadania, które planujemy w drugiej 

części roku.  
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Głosowanie  (druk 1331) 

Za                               32 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1296/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Szczegółowego 

Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 

Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2022 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu 

23) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu profilaktyki zakażeń 
wirusami brodawczaka ludzkiego (HPV) na terenie Gminy Miasta Gdańska na 
lata 2019-2021” (druk 1332);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

 Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska 
 Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
 

    Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

IZABELA CHORZELSKA – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

Proszę o przyjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia programu 

profilaktyki zakażeń wirusami brodawczaka ludzkiego HPV na terenie gminy Miasta 

Gdańska na lata 2019 -2021 zmiana dotyczy wydłużenia okresu realizacji tego 

programu do roku 2025. Zmiany typu szczepionki, a co za tym idzie zwiększenia 

budżetu zadania ze względu na zmiany kosztu zakupu szczepionki, jak i zmiany 

kosztów samego szczepienia i kwalifikacji do szczepienia. 

 

Głosowanie  (druk 1332) 

Za                               32 
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Przeciw                      0 
Wstrzymało się         2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1297/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu profilaktyki zakażeń wirusami 

brodawczaka ludzkiego (HPV) na terenie Gminy Miasta Gdańska na lata 2019-2021” 
 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu 

24) w sprawie ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w Gminie  Miasta Gdańska na 
rok szkolny 2022/2023 (druk 1305);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

 Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska 
 Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
 

    Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

 

 

BOGUMIŁA BIENIASZ- Kierowniczka Referatu Szkół w Wydziale Rozwoju 

Społecznego 

Uchwała dotyczy średniej ceny brutto jednostki paliwa w gminie Miasta Gdańska na 

rok szkolny 2022- 2023. Wynika to z artykułu 39 a ustęp 3 ustawy Prawo Oświatowe, 

którą na każdy rok szkolny musi określić rada gminy w drodze uchwały, a dotyczy to 

realizacji nałożonego na gminę obowiązku zwrotu kosztów przewozu dzieci  

i młodzieży i uczniów z niepełnosprawnością do przedszkola, szkoły, placówki. Jeżeli 

dowód zapewniają rodzice lub opiekunowie prawni. Mogę jeszcze tylko dodać, że 

średnia  cena została wyliczona na podstawie analizy cen paliw w gminie Miasta 

Gdańska i były wzięte pod uwagę ceny z  10 stacji z dnia 7 czerwca 2022 roku.  
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Głosowanie  (druk 1305) 

Za                               33 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1298/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w Gminie  Miasta Gdańska na rok 

szkolny 2022/2023 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu 

25)w sprawie zamiaru przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 4  
w Gdańsku poprzez utworzenie jej filii przy ul. Związku Jaszczurczego 4 w Gdańsku 
(druk 1295);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

 Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska 
 Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
 

    Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                      K. Edukacji – pozytywna 

 

BOGUMIŁA BIENIASZ- Kierowniczka Referatu Szkół w Wydziale Rozwoju 

Społecznego 

Mieliście już państwo okazję podjąć  taką uchwałę w dniu 31 marca 2020 roku ten 

projekt jest związany z przesunięciem termin utworzenia filii Poradni Psychologiczno-  

Pedagogicznej numer 4, na dzień 1 stycznia 2023. Celem dopasowania do roku 

budżetowego. Bardzo proszę o przyjęcie uchwały. 

 

Głosowanie  (druk 1295) 

Za                               32 
Przeciw                      0 
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Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1299/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie zamiaru przekształcenia Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej Nr 4  

w Gdańsku poprzez utworzenie jej filii przy ul. Związku Jaszczurczego 4 w Gdańsku 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu 

26)w sprawie ustalenia zasad i trybu realizacji programu stypendialnego Prezydenta 
Miasta Gdańska dla studentów i doktorantów im. Daniela Gabriela Fahrenheita  
(druk 1324 + autopoprawka);   

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

 Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska 
 Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
 

    Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
                      K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

 

 

BOGUMIŁA BIENIASZ- Kierowniczka Referatu Szkół w Wydziale Rozwoju 

Społecznego 

Projekt uchwały dotyczy 3 form stypendium. Pierwsze doroczne stypendium naukowe 

dla studentów na studia zagraniczne. Drugie to roczne stypendium naukowe dla 

doktorantów cudzoziemców realizujących staż naukowy na jednej  

z uczelni będącej członkiem związku uczelni w Gdańsku, imieniem Daniela 

Fahrenheita i trzecie stypendium jednorazowe stypendium dla studentów. Szczególną 

działalność na rzecz Miasta Gdańska owe stypendia zostały zebrane w formie 

programu. A żeby nadać im większą rangę programowi zostaje nadane imię właśnie 

Fahrenheita. Nowością jeszcze tutaj w tej w tym projekcie uchwały jest stypendium dla 

doktorantów. Dla doktorantów cudzoziemców odbywających staż na gdańskich 

uczelniach wyższych jako odpowiedź na potrzebę dostrzeżenia  

i wynagrodzenia zdolnych naukowców nie posiadających obywatelstwa polskiego, 
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którzy, którzy wybierają nasze uczelnie i przyjeżdżają do Gdańska na staż naukowy. 

Stypendyści doktoranci otrzymują jeszcze do dyspozycji lokal mieszkalny na czas 

trwania stypendium i realizacji stażu. Bardzo proszę o przyjęcie powyższej uchwały. 

 

Głosowanie  (druk 1324+ autopoprawka) 

Za                               32 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1300/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie ustalenia zasad i trybu realizacji programu stypendialnego Prezydenta 

Miasta Gdańska dla studentów i doktorantów im. Daniela Gabriela Fahrenheita 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu 

27) w sprawie rozpatrzenia skargi na Prezydenta Miasta Gdańska (druk 1321);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
 Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 
 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 1321) 

Za                               21 
Przeciw                      3 
Wstrzymało się         9 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LII/1301/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia skargi na Prezydenta Miasta Gdańska 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu 

28)w sprawie rozpatrzenia pisma z dnia 2 października 2021 roku (druk 1322);  
 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

 Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 
 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1322) 

Za                               21 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         12 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1302/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia pisma z dnia 2 października 2021 roku 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 31 do niniejszego protokołu 

29)w sprawie rozpatrzenia skargi XY na Prezydenta Miasta Gdańska (druk 1323);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1323) 

Za                               21 
Przeciw                      0 
Wstrzymało się         12 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1303/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia skargi XY na Prezydenta Miasta Gdańska 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu 

29A) w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Rodzinie w Gdańsku (druk 1337);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1337) 

Za                               22 
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Przeciw                      0 
Wstrzymało się         11 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1304/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 

Gdańsku 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu 

29B) w sprawie rozpatrzenia wniosku dotyczącego wykupu lokali przy ul. Cygańska 
Góra (druk 1338);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 
ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1338) 

Za                               21 
Przeciw                      9 
Wstrzymało się         2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

UCHWAŁĘ Nr LII/1305/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia wniosku dotyczącego wykupu lokali przy ul. Cygańska Góra 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 34 do niniejszego protokołu 

29C) w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń  
(druk 1339);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 
ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

Głosowanie  (druk 1339) 

Za                               21 
Przeciw                       0 
Wstrzymało się         10 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1306/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Gdańskiego Centrum Świadczeń 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 35 do niniejszego protokołu 

29D) w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 14 marca 2022 r. na Uchwałę Rady 
Dzielnicy Wzgórze Mickiewicza (druk 1341);  

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

 

ANNA GOLĘDZINOWSKA- Radna Koalicji Obywatelskiej 
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Ja nie tytułem pytania, jakby uzupełnienia informacji, według mojej wiedzy pani 

miejska inżynier ruchu, którą też prosiłam o pomoc w tej sprawie, weszła kontakt  

z tym państwem. Ci państwo no byli niezadowoleni ze względu na to, że obawiali się, 

że lokalizacja przystanku ograniczy możliwość wjazdu na ich posesję. Według mojej 

wiedzy pani miejska inżynier ruchu wytłumaczyła sytuację także, no mając na uwadze, 

że ta linia jest szalenie istotna, zwłaszcza dla seniorów Wzgórza Mickiewicza. Wygląda 

na to, że uda się pogodzić interesy seniorów związana i nie tylko związanych z 

lokalizacją tej linii, ale również ograniczenie możliwości dysponowania nieruchomością 

tych państwa nie nastąpi. 

 

Głosowanie  (druk 1341) 

Za                               23 
Przeciw                       0 
Wstrzymało się          9 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1307/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 14 marca 2022 r. na Uchwałę Rady Dzielnicy 

Wzgórze Mickiewicza 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 36 do niniejszego protokołu 

29E) w sprawie rozpatrzenia petycji w przedmiocie dokonania zmian w Uchwale  
nr VI/99/19 Rady Miasta Gdańska z dnia 7 marca 2019 roku w sprawie uchwalenia 
regulaminu obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej (druk 1342);  

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
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Głosowanie  (druk 1342) 

Za                               23 
Przeciw                       0 
Wstrzymało się          8 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1308/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia petycji w przedmiocie dokonania zmian w Uchwale  

nr VI/99/19 Rady Miasta Gdańska z dnia 7 marca 2019 roku w sprawie uchwalenia 

regulaminu obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej 
 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 37 do niniejszego protokołu 

29F) w sprawie rozpatrzenia skargi Stowarzyszenia na rzecz Praworządności  
w Szkołach "Stowarzyszenie Umarłych Statutów" na Dyrektora Szkoły Podstawowej 
nr 44 w Gdańsku (druk 1343);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 
 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej 

Chciałem powiedzieć, że od dłuższego czasu od wielu miesięcy obserwuję działalność 

tego właśnie Stowarzyszenie Umarłych Statutów w jednym z popularnych portali 

społecznościowych i ze szczególną uwagą przeczytałem tą skargę, żeby się 

zastanowić, czy na pewno Komisja do Spraw Skarg Wniosków i Petycji słusznie 

zaprojektowała taki, a nie inny projekt uchwały. Natomiast uważam, że akurat w tym 

przypadku komisja ma racji i należy tą skargę w taki sposób rozpatrzysz natomiast 
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serdecznie Państwu polecam śledzenie działalność tego stowarzyszenia, zwłaszcza 

tym, którzy przysłuchują się jeszcze o tej godzinie naszym obradom ze strony, 

zwłaszcza ze strony wydziału rozwoju społecznego szkół jednostek miejskich. 

Naprawdę bardzo, bardzo dużo ciekawych informacji można  spotkać właśnie  

w jednym z popularnych portali społecznościowych na fanpage ‘u tego Stowarzyszenie 

Umarłych Statutów. Powiem szczerze, że nie spodziewałem się, że w jakiś gminach 

może dochodzić do wprowadzania do statutów szkół tak nielegalnych postanowień, 

które no to Stowarzyszenie słusznie wyszukuje, kwestionuje w odpowiednim trybie. No 

mam nadzieję, że w Gdańsku nigdy taka sytuacja się nie zdarzy. Jestem przekonana, 

że tutaj odpowiednia kontrola pod względem prawnym jest prowadzona, natomiast z 

wielkim uznaniem przyglądam się działalności tej organizacji. Natomiast w tej 

konkretnej sprawie podzielam stanowisko Komisji do spraw skarg, wniosków i petycji 

co do sposobu rozpatrzenia tej konkretnej skargi.  

Głosowanie  (druk 1343) 

Za                               22 
Przeciw                       0 
Wstrzymało się         10 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1309/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia skargi Stowarzyszenia na rzecz Praworządności w Szkołach 

"Stowarzyszenie Umarłych Statutów" na Dyrektora Szkoły Podstawowej nr 44  

w Gdańsku 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 38 do niniejszego protokołu 

29G) w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Gdańskich Nieruchomości (druk 
1344);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 
ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
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Głosowanie  (druk 1344) 

Za                               21 
Przeciw                       0 
Wstrzymało się         10 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1310/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Gdańskich Nieruchomości 

 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 39 do niniejszego protokołu 

29H) w sprawie rozpatrzenie skargi XY z dnia 16 listopada 2021 r. na Dyrektora 
Gdańskich Nieruchomości (druk 1345);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg Wniosków i Petycji 

 

 

 

 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 1345) 

Za                               20 
Przeciw                       1 
Wstrzymało się         10 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LII/1311/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
w sprawie rozpatrzenie skargi XY z dnia 16 listopada 2021 r. na Dyrektora Gdańskich 

Nieruchomości 
 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 40 do niniejszego protokołu 

30)Rezolucja do Prezydenta Miasta Gdańska w sprawie kierunku działań dla 
zwiększenia bezpieczeństwa na obszarze Głównego Miasta; 

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Cezary Śpiewak-Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przechodzimy do kolejnego punktu, którym jest rezolucja do prezydenta Miasta 

Gdańska w sprawie kierunków działań dla zwiększenia bezpieczeństwa na obszarze 

głównego miasta złożona przez Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej referować będzie 

Pan przewodniczący Cezary Śpiewak. Dowbór, ja jeszcze tylko dodam, że tutaj w sesji 

mają państwo dodaną poprawkę, ale ona nie została złożona w terminie 

regulaminowym. Zatem nie będzie głosowana chyba, że wnioskodawca zdecyduje 

inaczej. Bardzo proszę, Panie przewodniczący. 

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej 

Ja pozwolę sobie odczytać Rezolucję wraz z uzasadnieniem, ponieważ o ile państwo 

mają tekst przed sobą, tyle mieszkańcy, którzy jeszcze być może nas oglądają o tej 

późnej godzinie, powinni mieć możliwość zapoznania się z tą treścią. Projekt Rezolucji 

Rady Miasta Gdańska podejmuje się rezolucję skierowaną do prezydenta Miasta 

Gdańska w sprawie wyznaczenia kierunków działań dla zwiększenia bezpieczeństwa 

na obszarze głównego miasta. Paragraf pierwszy, stanowiąc  

o kierunkach działań Rada Miasta Gdańska występuje do prezydenta Miasta Gdańska 

o zintensyfikowanie starań w kierunku zwiększenia bezpieczeństwa na obszarze 

głównego miasta, ze szczególnym uwzględnieniem kwestii zamontowania 

zautomatyzowanych fizycznych blokad uniemożliwiających wjazd pojazdów na Długi 
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Targ oraz do stref ograniczonej dostępności. Paragraf drugi powierza się 

przewodniczącej Rady Miasta Gdańska przekazanie niniejszej rezolucji prezydent 

Miasta Gdańska. Uzasadnienie już w lutym 2020 roku odnotowywano przypadki 

samochodów przejeżdżających Długi Targ oraz wjeżdżających bez uprawnień do 

strefy ograniczonej dostępności. Wówczas jednym z naj jaskrawych przykładów był 

wjazd nietrzeźwego kierowcy samochodu na Długi Targ, którego zatrzymali 

świadkowie zdarzenia. Powyższe zdarzenie stanowiło realne zagrożenie dla pieszych 

i mogło skończyć się tragicznie. Przeszło 2 lata od przytoczonego wyżej zdarzenia 

znów doszło do zbliżonego zdarzenia. Tym razem jeszcze poważniejszego w skutkach 

w nocy z 4 na 5 czerwca 2022 roku kierujący samochodem jechał na ulicę Długą i 

potrącił co najmniej 2 osoby. Przejechał przez zieloną bramę,  

a zatrzymał się dopiero zderzając się z latarnią na skrzyżowaniu ulicy Chmielnej  

i ulicy Stągiewnej. Prezydent Miasta Gdańska w odpowiedzi na interpelację numer 

56/20 z dnia 7 lutego 2020 roku to jest wskazane znak pisma; wskazał, że radni 

słusznie zauważyli swoją interpelację, że kierowcy nie stosują się do obowiązującej 

organizacji ruchu i zdarzają się przypadki przejeżdżania ciągów, ciągów pieszych ulic 

Długiej i Długiego Targu. W powyższej odpowiedzi wskazano również, że podległe 

prezydentowi Miasta Gdańska jednostki prowadzą analizę możliwości wdrożenia w 

obszarze drogi Królewskiej oraz strefy ograniczonej dostępności zautomatyzowanych 

systemów fizycznych, blokad w postaci słupków, filomatów. Rozumiejąc, że zadanie 

ma charakter pilotażowy z uwagi na rozwiązania techniczno- organizacyjne, co 

przykłada się na dłuższy czas, przygotowania inwestycji Rada Miasta Gdańska 

wskazuje, że konieczne jest zintensyfikowanie starań w kierunku zwiększenia 

bezpieczeństwa na obszarze Głównego Miasta, ze szczególnym uwzględnieniem 

kwestii zamontowania zautomatyzowanych fizycznych blokad uniemożliwiających 

wjazd pojazdów na długi targ oraz do strefy ograniczonej dostępności tu właściwości 

Rady Miasta Gdańska należy stanowienie o kierunkach działań prezydenta Miasta 

Gdańska. Zasadne i konieczne jest podjęcie niniejszej rezolucji, aby nadać 

szczególnego znaczenia powyższej sprawie. Tak jak Pani Przewodnicząca 

powiedziała, dzisiaj bezpośrednio przed rozpoczęciem sesji wpłynęła, wpłynął projekt 

poprawki klubu radnych Prawa i Sprawiedliwości. W gwoli informacji zgodnie  

z paragrafem 11 ustęp 2 Regulaminu Rady Miasta Gdańska poprawki powinno być 

zgłoszone 48 godzin przed sesją pod rygorem nieważności. Czyli ta poprawka nie 

podlega głosowaniu, choć ja powiem szczerze, że merytorycznie w pełni zgadzamy 

się z tym, że działania wskazane w tej poprawce również powinny być podejmowane i 

dotyczące monitoringu i patroli, zwłaszcza patroli policji, która w naszym odczuciu 

niewystarczająco dużo robi na obszarze głównego miasta. Natomiast ważne jest to, 

aby tą Rezolucją dać impuls do tych konkretnych działań związanych właśnie ze 

zautomatyzowanymi słupkami. Aby tego tematu nie rozwadniać, nie wskazywać tam 

wszystkich możliwych rozwiązań, działań, starań, które można zrobić, tylko skupić się 

na tym konkretnym, bardzo ważnym aspekcie, ponieważ ufamy, że dzięki temu 

priorytet tego zadania będzie odpowiednio wysoki i uda się w możliwie jak najkrótszym 

czasie faktycznie wdrożyć w życie te słupki, które powiem tak przykłady innych miast 

pokazują, że się da, gdy byliśmy z panią prezydent i panią przewodniczącą Beatą 

Dunajewską w Białymstoku na otwarciu Skweru prezydenta Pawła Adamowicza. Tam 

również w Białymstoku widzieliśmy takie automatyczne słupki w centrum Białegostoku. 

Także mam nadzieję, że skoro w innych miastach się da, to i wydaje się, mimo że to 

zadanie zdecydowanie trudniejsze. Z uwagi na ilość tych słupków, które trzeba 
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zamontować, skoordynować ich działanie tak, żeby właściwe służby mogły tam 

docierać, że miały wygodne, prosty wjazd. Natomiast żeby ci, którzy nie mają prawa 

wjeżdżać, nie mogli łamać prawa i żeby im to fizycznie technicznie uniemożliwić. 

Dlatego też uprzejmie proszę państwa, wszystkich klubów o to, aby przyłączyć się do 

tej rezolucji i mam nadzieję, że uda się ją jednomyślnie dzisiaj poprzeć. 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Pozwolę sobie odczytać projekt poprawki, którą dzisiaj złożyliśmy jako klub radnych 

Prawa i Sprawiedliwości do projektu Rezolucji do prezydenta Miasta Gdańska  

w sprawie kierunków działań dla zwiększenia bezpieczeństwa na obszarze głównego 

miasta. Paragraf pierwszy przyjmuje następujące brzmienie, Rada Miasta Gdańska 

zwraca się do prezydenta Miasta Gdańska o podjęcie wszelkich możliwych działań  

w kierunku poprawy porządku i bezpieczeństwa na terenie Głównego Miasta w  tym 

między innymi zintensyfikowanie prac nad instalacją monitoringu wizyjnego oraz 

montażu zautomatyzowanych fizycznych blokad uniemożliwiających wjazd pojazdów 

na Długi Targ oraz do strefy ograniczonej dostępności. Ponadto porozumieniu  

z właściwymi jednostkami, zwiększenie liczby pieszych patroli Straży Miejskiej i policji 

mające na celu niedopuszczenie do regularnego naruszania ciszy nocnej, jak tu 

wandalizmu na terenie Głównego Miasta. Jako uzasadnienie wskazujemy, że 

poprawka do projektu rezolucji ma na celu poszerzenie zakresu proponowanych 

działań w kierunku poprawy porządku i bezpieczeństwa na terenie Głównego Miasta, 

gdzie obecnie regularnie dochodzi do aktów wandalizmu nielegalnego wjazdu na teren 

strefy ograniczonej dostępności czy zakłócenia ciszy nocnej. Szanowni Państwo, w 

pełni zgadzamy się z koncepcją z projektem rezolucji zaproponowanym przez klub 

Koalicji Obywatelskiej. Uważamy jednak, że no należałoby podejść do sprawy 

kompleksowo, skoro jest to jednak rezolucja a nie interpelacja w sprawie, która no 

naszym zdaniem jednak jest dość wąska za okresowo, to uważamy, że powinniśmy 

jako Rada Miasta Gdańska zaproponować szersze, kompleksowe rozwiązanie, czyli 

zarówno te zautomatyzowane system zabezpieczenia wjazdu na teren strefy, 

ograniczonej dostępności, czy też na Długi Targ, ale także zintensyfikowanie działań 

nad instalacją monitoringu wizyjnego na terenie Głównego Miasta, także próba 

koordynacji straży Miejskiej Policji w zakresie pieszych patroli na terenie głównego 

miasta, a także próba uregulowania nielegalnego handlu czy też zakłócania ciszy 

nocnej, co jest przez mieszkańców tego rejonu wielokrotnie podkreślane. Zresztą już 

teraz odbywają się konsultacje z menedżer ze Śródmieścia. Docelowo proponowana 

jest koncepcja parku kulturowego. Natomiast zdaniem klubu Prawa i Sprawiedliwości 

zasadne byłoby rozszerzenie tej rezolucji także o pozostałe kwestie.  

 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo, tak tytułem wyjaśnienia. Temat był poruszany przeze mnie 

wcześniej w 2019 roku, potem faktycznie zajął się tym klub, no też wydarzenia  

z ostatniego czasu wskazują, że ten kierunek działań jest konieczny i uzasadniony. 

Oczywiście był ten czas covidu, kiedy były ważniejsze sprawy, ale my się wydaje, że 

temat bezpieczeństwa w mieście Gdańsku szerzej w Śródmieściu będzie tematem 

dominującym w najbliższym czasie i tu jest podczas dzisiejszej sesji padła wielokrotnie 
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deklaracja szerokiej współpracy koalicji rządzącej z opozycją to jest właśnie ten temat, 

żeby się wykazać w tej sprawie, ponieważ jak pokazuje doświadczenie etaty w policji 

brakuje, brakuje pieniędzy, brakuje dofinansowania; i te działania dotyczące 

bezpieczeństwa jak widać będą  jak najbliższym czasie dominujące w przestrzeni 

publicznej. Także temat słupków jest w tej rezolucji, ale temat bezpieczeństwa. Jestem 

przekonany i wszyscy chyba widzimy będzie tematem dominującym. Natomiast należy 

podziękować pani prezydent i panu prezydentowi, że nauczka została bardzo szybko 

wyciągnięta. Działania doraźne zostały podjęte niezwłocznie, w zasadzie następnego 

dnia, także z tego miejsca. Chciałbym podziękować, gdyż no jak widać, jak widać, jest 

to konieczne i uzasadnione i to tyle w temacie. Wydaje mi się, że musimy pomyśleć 

nad formułą, która pozwoli nam w jaki sposób wszystkim mieszkańcom czuć się 

bezpieczniej, bo ta przestępczość drobna no niestety zaczyna narastać i my się 

wydaje, że to jest główne nasze temat naszych rozważań. Dziękuję. 

 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja bardzo krótka, łatwo jest wskazać taką rezolucję i zasugerować słupki. Ja powiem 

tak, to jeszcze zasugerujcie  państwo w apelu w wysokości słupków, bo jeden stoi koło 

mnie na Piwnej i ten słupek to był już zniszczony do 8 razy a jego naprawa kosztowała 

bardzo wiele. I teraz jeszcze chodzi o i wjazd karetki pogotowia. Do tego trzeba 

dodatkowe służby i naprawdę trzeba się nad tym głęboko muszą się władze miasta 

panowie prezydenci zastanowić, jak ten temat uregulować? 

 

PIOTR BORAWSKI – Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Pani Przewodnicząca Wysoka Rado kilka wątków. Po pierwsze, rzeczywiście po tym 

zdarzeniu  z początku czerwca żyliśmy w trybie pilnym. Doraźne rozwiązania i one jest 

nie tylko w  obrębie Długiej i Długiego Targu, ale właściwie całego rejonu Głównego 

Miasta pojawiło się kilkanaście nowych barier nowych słupów. Te wdrożenia jeszcze 

miały miejsce nawet w tym tygodniu generalnie mające na celu brak możliwości 

wjazdów w ten obręb, za wyjątkiem jednego  miejsca. Nie będę  

o nim publicznie mówił, bo to też nie o to chodzi, które powoduje, że mogą się tam 

znaleźć służby, czy ewentualne dostawy. Natomiast chcemy wyeliminować w ogóle 

fizycznie możliwość przejazdu tranzytowego przez Długą i Długi Targ. Kolejne 

działanie, a to będą te związane z organizacją ruchu na czas Jarmarku. Tam wtedy 

pojawił się dodatkowe bariery, także betonowe. Natomiast oczywiście też wychodząc 

naprzeciw zgłoszonej rezolucji. Ale też takie jest taka jest nasza opinia w magistracie 

docelowym rozwiązaniem na pewno będą pilomaty i tu no też decyzją pani prezydent 

całego kolegium prezydenckiego oczywiście będzie pełen priorytet i determinacja na 

to, żeby jak najszybciej to rozwiązanie wprowadzić. Natomiast musicie też państwo 

wiedzieć myślę, że pewnie umówimy się na jakąś cykliczne sprawozdanie w tym 

zakresie, że oczywiście to wbrew pozorom będzie dosyć spora inwestycja nawet nie 

chodzi o kwestie finansowe, ale również z punktu widzenia bardzo wielu uzgodnień, 

bo pamiętajcie Państwo, że znajdujemy się  w Śródmieściu Gdańska, na terenie ścisłej 

ochrony konserwatorskiej. No i mając woli wielu bardzo projektu państwu też pewnie 

macie tego świadomość. Uzgodnienie wszystkich kwestii związanych  

i z lokalizacją tych słupków na drogach wjazdowych uliczek przy Długim Targu i ulicy 
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Długiej, ale przede wszystkim nie tylko lokalizacji kwestii podłoża i tak dalej, ale też 

kwestii poprowadzenia energii elektrycznej do zasilania tego, a następnie jeszcze 

spięcia informatycznego, więc będzie to na pewno czasochłonne i zajmie nam na 

pewno trochę czasu, więc jeżeli Wysoka Rada podejmie tę Rezolucję, pewnie 

będziemy co jakiś czas sprawozdawać czy na Komisji czy na obradach sesji Rady jak 

wygląda ten temat. Natomiast muszę powiedzieć, rzeczywiście nie zabraknie nam 

determinacji, żeby jak najszybciej temat wdrożyć, chociaż mam świadomość tego, że 

nie wszystko zależy od nas, bo tak jak powiedziałem uzgodnienia konserwatorskie. 

Niestety w naszym mieście tu pan prezydent Grzelak ma największe doświadczenia. 

Trwają bardzo wiele miesięcy. 

 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska  

Ad vocem. Jeszcze słowo w kontekście tych działań doraźnych. Miasto w ramach 

działań doraźnych zrobiła, co w jej mocy teraz pora, aby odpowiednie służby 

państwowe zrobiła co w jej mocy, czyli stała obecność patrolu samochodowego  

w Śródmieściu Gdańska w Głównym Mieście Starym Mieście. Myślę, wydaje, że 

państwo Polskie stać na to, aby radiowóz stale przebywał w okolicy nie tylko patrole 

piesze. To po pierwsze, po drugie ta działalność, jaka nas czeka te nakłady pracy  

i uzgodnień. Mam nadzieję, że to nie skończy się tak, że w drodze uzgodnień te słupki 

będą musiały być napędzane siłą konną na przykład, bo takie taka będzie konkluzja 

jakichś uzgodnień. Mam nadzieję, że to jakiś rozsądek, jednak przemówi jeden 

również państwo radni będą w stanie ten rozsądek zapewnić.  

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję bardzo pani przewodnicząca jesteśmy już w temacie bezpieczeństwa, bo 

widzę, że temat jest bardzo ważny i istotny dla wszystkich radnych, ale też przede 

wszystkim dla osób, które poruszają się po mieście. Panie prezydencie, czy ma pan 

dane przy sobie może odnośnie ile miasto w ubiegłym roku albo w tym przeznaczyło 

na dodatkowe patrole dla  policji? Ile tych środków policja nie wykorzystała, mimo że 

miasto dysponuje środkami, żeby ilość tych patroli zwiększyć, bo to jest kolejny  

argument na to, że miasto chce i i staramy się te bezpieczeństwo zapewnić, a wiemy, 

że chociażby sytuacja nie tylko drogowe, ale generalnie przemocowe, które mają 

miejsce na terenie ścisłego centrum, się  powtarzają, a  samymi siłami bez wsparcia 

policji, szczególnie w godzinach wieczornych i nocnych sobie z tym nie poradzimy. 

 

PIOTR BORAWSKI – Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Panie przewodniczący, przepraszam, ale nie posiadam przy sobie takich danych co 

do dotyczących konkretnej kwoty. Oczywiście w szybkim czasie przygotuje dokładną 

dane, natomiast gwoli ścisłości w zeszłym roku przewidzieliśmy standardową kwotę 

dotyczącą zamawianych specjalnych patroli. W okresie letnim one były przewidziane 

w takim trybie, że są przewidziane w weekendowo plus w miejscach, no to takich 

momentach czy to dłuższych weekendów, czy jakiegoś wydarzenia typu finał Ligi 

Europy kiedy wiadomo, że tych naszych gości i samych mieszkańców jest więcej.  
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I oczywiście przed sezonem jest uzgadniany przez wszystkie służby co do tego, jakie 

jaki jest charakter tych patroli, ile ich jest, w jakie dni, jak to generalnie wygląda.  

No z przykrością muszę powiedzieć, że połowa tego budżetu nie została w zeszłym 

roku wykorzystana decyzją państwa radnych; ten budżet niewykorzystany 

przeznaczyliśmy na dodatkowy sprzęt zwiększający bezpieczeństwo w mieście, także 

przy współpracy z Ochotniczymi Strażami Pożarnymi. Natomiast jeżeli chodzi  

o tegoroczny budżet, to także po rozmowach z policją państwo radni na poprzedniej 

sesji zdecydowaliście się po skierowaniu naszego druku, że zwiększamy stawkę za 

ten patrol ona została zwiększona z 250 do 350 zł z uwagi na to, że te koszty pracy 

zostaną zwiększone. Mam nadzieję, że to zmobilizuje policjantów do tego, żeby tego 

typu patrole brać.  Mamy zapewnienie nowego komendanta Miejskiej Policji, że ta 

umowa zostanie wykonana. No jak to mawiał, że tak powiem, no po prostu po owocach 

poznamy no na koniec sezonu na pewno przedstawię państwu informację, czy to jest 

rzeczywiście zostało wykonane. Ja już Jestem po kilku odprawach ze służbami przed 

sezonowych, także po tym zdarzeniu poprosiłem wszystkie służby  

o kolejną rozmowę na ten temat, no niestety z przykrością muszę powiedzieć, że liczba 

wakatów w policji jest bardzo duża i niestety zatrważająca. Wręcz no też policja 

wyraźnie wskazuje, że  te braki kadrowe spowodują, że liczbę patroli, które my byśmy 

chcieli, pewnie nie będzie możliwa wystawić. Te  konkretne patrole są zagadnieniami 

i mam nadzieję, że  ta liczba będzie adekwatna do tego, z czym się mierzymy. 

Natomiast, no też trzeba sobie powiedzieć, że rzeczywiście no ta liczba wakatów jest 

bardzo, bardzo dużym wyzwaniem i myślę, że tutaj rola wszystkich nas, aby 

mobilizować policję, żeby starać się jednak te wakaty po pokrywać, bo bezpieczeństwo 

mieszkańców rzeczywiście jest bardzo istotną kwestią, zwłaszcza  

w okresie sezonu. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Myślę, że projekt tej Rezolucji to krok w dobrym kierunku, bo wszystkim nam zależy 

na tym, żeby w Śródmieściu czy szerzej w Gdańsku na początku konkretnie  

w Śródmieściu było po prostu bezpieczniej. Zachęcamy kolegów i koleżanki  

z 2 pozostałych klubów do przyjęcia, także poprawki, którą zreferował radny 

Przemysław Majewski. W naszym odczuciu będzie to po prostu kolejny dobry krok  

w kierunku, co do którego chyba jesteśmy tutaj zgodni. Użyję pewnego porównania, 

tak jak x czasu temu państwo zaproponowaliście nasadzenia drzew w centrum 

Gdańska. Dobry pomysł. My zaproponowaliśmy drzewa przy kolejnych ulicach. 

Państwo wtedy tego projektu nie poparli, ale tak jak zachęcam państwa do poparcia 

naszej poprawki, tak też chcę powiedzieć, że poprzemy państwa projekt Rezolucji tak 

czy siak, bo bezpieczeństwo tutaj jest najważniejsze. Dobrze byłoby, gdybyśmy to 

bezpieczeństwo jeszcze mogli rozszerzyć. Zgodnie z propozycją z naszej poprawki.  

 

CEZARY ŚPIEWAK- DOWBÓR- Przewodniczący Koalicji Obywatelskiej 

Szanowni Państwo, chciałem tylko krótko w nawiązaniu do tego wątku, który się 

pojawił w temacie ewentualnych uzgodnień. Ja mam nadzieję, że w tak ważnej  

i poważnej sprawie uda się te uzgodnienia, zwłaszcza z Pomorskim Wojewódzkim 

Konserwatorem Zabytków przeprowadzić możliwie sprawnie. No i ufam i mam duże 
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pokłady nadziei, że to uzgodnienie będzie pozytywne i że na przykład nie spotkamy 

się z odmową uzgodnienia chociażby z argumentacją taką, że skoro w średniowieczu 

nie było automatycznych słupków, to i dzisiaj też się nie powinny pojawić. Mam 

nadzieję, że tutaj ten instynkt rekonstruktorski nie zwycięży nad potrzebą dbania  

o bezpieczeństwo mieszkańców i turystów.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo. To był ostatni głos w dyskusji w tym punkcie, ale zanim przejdziemy 

do głosowania, ja państwa poproszę, żeby od razu po głosowaniu państwu nie 

wyłączali swoich komputerów, dlatego, że zarządzę 5 minut przerwy na zwołanie 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, a potem Konwentu, ponieważ musimy naprawić 

jedną uchwałę, która ma oczywistą omyłkę pisarską, ale z taką omyłką ją 

przegłosowaliśmy i teraz musimy zrobić procedurę, żeby tą pomyłkę naprawić.  

A inaczej się nie da, także będą jeszcze 2 głosowania dzisiaj, więc proszę, żeby 

państwo po tej przerwie zostali, żebyśmy mieli kworum i mogli tą omyłkę naprawić.  

Jesteśmy w punkcie w podpunkcie dotyczącym Rezolucji. Nie ma więcej głosów  

w dyskusji głosujemy zatem. 

 

Głosowanie  (REZOLUCJA) 

Za                                32 
Przeciw                       0 
Wstrzymało się          0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 
 
 

REZOLUCJA 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
Rezolucja do Prezydenta Miasta Gdańska w sprawie kierunku działań dla 

zwiększenia bezpieczeństwa na obszarze Głównego Miasta; 
 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  
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Teraz zarządzam 5 minut przerwy, a pana przewodniczącego poproszę o zwołanie 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Szanowni Państwo, kończymy przerwę, wznawiamy obrady sesji. 

Mamy wniosek Komisji Skarg, Wniosków i Petycji o zmianę porządku obrad  

i włączenie do porządku druku numer 1346, który poprawia omyłkę pisarską  

w uchwalonej dzisiaj uchwale, poproszę pana przewodniczącego Andrzeja Skibę  

o zreferowanie, o jaką uchwałę chodzi i co zmieniamy; i  wtedy przegłosujemy 

włączenie do porządku obrad, a potem uchwałę. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Prawa i Sprawiedliwości  

Dziękuję bardzo Pani Przewodnicząca Szanowni Państwo, treść uchwały, której tytuł 

przedstawiła już pani przewodnicząca podstawa prawna uchwala się, co następuje: §1 

zmienia się uchwałę numer LII/ 1308/ 22 Rady Miasta Gdańska  

z dnia 30 czerwca 2022 roku w sprawie rozpatrzenia petycji w przedmiocie dokonania 

zmian w uchwale numer VI/99/ 19 Rady Miasta Gdańska z dnia 7 marca 2019 roku w 

sprawie uchwalenia Regulaminu Obywatelskiej Inicjatywy Uchwałodawczej w ten 

sposób, że w §1 określenie „w sprawie uchwalenia Inicjatywy Obywatelskiej” zastępuje 

się określeniem „w sprawie uchwalenia Regulaminu Obywatelskiej Inicjatywy 

Uchwałodawczej”, §2 uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Uzasadnienie dla 

podjęcia takiej uchwały podjęcie niniejszej uchwały wynika z konieczności podania 

poprawnego tytułu uchwały numer rzymskie 6/99/19 Rady Miasta Gdańska z dnia 7 

marca 2019 roku w sprawie uchwalenia Regulaminu Obywatelskiej Inicjatywy 

Uchwałodawczej. Dodam tutaj, że z nieznanych nam powodów treść uchwały, która 

była poprawnie przygotowana w programie tekstowym word w nieznanych nam 

okolicznościach uległa modyfikacji przy wprowadzaniu zgodnie z procedurą do 

programu legislator. W związku z tym podjęcie tej uchwały jest zasadne. Jeśli macie 

państwo jakieś pytania, pozostaje do dyspozycji. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo panie przewodniczący i tak jak mówiłam, najpierw głosujemy zmianę 

porządku obrad i włączenie druku 1346 do porządku. 

31) włączenie druku nr 1346; 
 

Głosowanie  (druk 1346) 

Za                        31 
Przeciw               0 
Wstrzymało się  0 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  
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Zatem wprowadziliśmy do porządku obrad druk 1346, czyli uchwała zmieniająca 

uchwałę dzisiaj podjętą w sprawie rozpatrzenia petycji. Pan przewodniczący ją przed 

chwilą zreferował, czy mają państwo jakieś pytania? Nie ma.  

 

32)zmieniająca Uchwałę nr LII/1308/22 Rady Miasta Gdańska z dnia 30 czerwca  
2022 r. w sprawie rozpatrzenia petycji w przedmiocie dokonania zmian w Uchwale  
nr VI/99/19 Rady Miasta Gdańska z dnia 7 marca 2019 roku w sprawie uchwalenia 
regulaminu obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej (druk 1346);  

 

Głosowanie  (druk 1346) 

Za                                31 
Przeciw                       0 
Wstrzymało się          0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 

UCHWAŁĘ Nr LII/1312/22 
 

   Rady Miasta Gdańska  

 
zmieniająca Uchwałę nr LII/1308/22 Rady Miasta Gdańska z dnia 30 czerwca  

2022 r. w sprawie rozpatrzenia petycji w przedmiocie dokonania zmian w Uchwale  

nr VI/99/19 Rady Miasta Gdańska z dnia 7 marca 2019 roku w sprawie uchwalenia 

regulaminu obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej 
 

 

z dnia 30 czerwca 2022 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Bardzo państwu dziękuję za cierpliwość. To był ostatni projekt uchwały w dzisiejszym 

porządku obrad, a teraz przechodzimy do wniosków i oświadczeń osobistych.  

 

PUNKT 11 

 

WNIOSKI, OŚWIADCZENIA OSOBISTE 

 

Nie było zgłoszeń.  
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PUNKT 12 

 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Bardzo państwu. Dziękuję za udział w sesji. Zamykam obrady sesji. 

 

 

 

Obrady zakończono o godzinie 21.57 

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Anna Staniszewska  


